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EL SR. PRESIDENT.

Bon dia, senyores diputades, senyors diputats. El primer
punt de l'ordre del dia correspon al debat de les preguntes amb
sol·licitud de resposta oral davant el Ple. 

I.1) Pregunta RGE núm. 11751/22, presentada pel
diputat Sr. Antonio Francisco Fuster i Zanoguera, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a limitació de preus del
lloguer.

La primera pregunta, RGE núm. 11751/22, relativa a
limitació de preus del lloguer, presentada pel diputat Antonio
Fuster i Zanoguera, del Grup Parlamentari Popular, he de
demanar a la cambra si per assentiment es pot ajornar aquesta
pregunta, tal com sol·licita el Sr. Fuster en un escrit registrat
avui matí al·legant motius de salut. Està tothom d'acord a
ajornar? Doncs queda ajornada.

I.2) Pregunta RGE núm. 11740/22, presentada per la
diputada Sra. Catalina Pons i Salom, del Grup
Parlamentari El Pi Proposta per les Illes Balears, relativa
a irregularitats a les obres que es fan a l'Hospital
Psiquiàtric i voltants.

Segona pregunta, RGE núm. 11740/22, relativa a
irregularitats a les obres que es fan a l'Hospital Psiquiàtric i
voltants, que formula la diputada Catalina Pons i Salom, del
Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes Balears. Té la
paraula la Sra. Pons. 

LA SRA. PONS I SALOM:

Bon dia. Gràcies, Sr. President. Senyores i senyors
diputades. Sra. Consellera de Salut, bon dia també. Creu que
s'està produint algun tipus d'irregularitat a les obres que es fan
a l'Hospital Psiquiàtric i voltants? Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Pons. Té la paraula la consellera de Salut i
Consum. 

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT I CONSUM
(Patricia Juana Gómez i Picard):

Gràcies, president. M'agradaria que em centràs un poquet
més la pregunta. Li diré que no em consta que hi hagi cap
irregularitat a les obres. Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera. Té la paraula la Sra. Pons. 

LA SRA. PONS I SALOM:

Gràcies, Sr. President. Consellera, simplement li volem
traslladar la preocupació de treballadors, usuaris i familiars
d'aquestes persones que viuen o estan en el Psiquiàtric, que al
cap i a la fi ho senten com a casa seva. Murs de fora substituït
pel formigó que, a més a més, són més alts. Vostè sap que era
el seu lloc de trobada, de xerrar o simplement de prendre el sol.

No dic que fossin elements patrimonials, però sí patrimoni
d'aquestes persones sensibles.

Més coses. Dos professionals de baixa per caigudes pel que
denominen un infern d'obres que s'han creat amb aquestes
feines per manca de planificació. Una altra cosa, pacients que
no poden sortir per l'estat del recinte que no garanteix la seva
seguretat.  

Per altra banda, aquest projecte de parc Bons Aires tot
integrat a nosaltres ens agrada, ja els vàrem donar el suport el
primer dia que ens ho varen presentar, però tenim una altra
pregunta. Tots els parcs de Palma i molt dels parcs que hi ha a
l'arxipèlag estan tancats de vespre, i aquest justament ha d'estar
obert els vespres? No acabam d'entendre la justificació, i més
tenint en compte que hi ha aquestes persones sensibles. A més
a més, li record que els malalts o els usuaris han estat tancats
durant dos anys per la pandèmia, i ara també per les obres.

I una darrera qüestió, els ossos que s'han trobat, ja saben de
qui són? Antigament s’enterraven allà persones? Sabem que la
Policia Nacional té la investigació i que va fer un recull
d'aquestes troballes, però nosaltres pensam que vostès, que
saben comunicar i saben comunicar bé i tots ens ho conten des
del minut 0,1, ens agradaria que també ens haguessin
comunicat tot això. Segurament haguessin estat més tranquil·ls
aquestes famílies, aquests usuaris i aquests professionals.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Pons. Té la paraula la consellera de Salut i
Consum. 

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT I CONSUM
(Patrícia Juana Gómez i Picard):

Gràcies, president. Entenc que hi pugui haver moltes
molèsties quan hi ha obres a un recinte sanitari, és molt
complicat conviure amb obres, s’estableixen tots els perímetres
i mesures de seguretat perquè no hi hagi, evidentment,
accidents. Quant al projecte crec que és molt important
respectar la capacitació que tenen els arquitectes per trobar
solucions. 

Per una altra banda, dóna per fet que el recinte estarà obert
i el recinte estarà tancat els vespres, es pot tancar els vespres.
Els murs s'han rebaixat bastant, on es podien rebaixar, perquè
si no, era qüestió de tirar tots els pins que hi havia, o sigui, per
suportar els arbres doncs s’ha hagut de fer aquests murs de
contenció, però jo crec que quedarà el millor possible. 

El que veig és que tenim un pressupost de 6 milions d'euros,
un període d'execució de divuit mesos, que anam en termini,
que les obres segueixen un bon ús en aquests. Crec que una de
les fites més importants, a part de la reforma dels altres edificis,
era precisament que no hi hagi persones vivint allà dins, que no
hi hagi persones que hi estiguin tant de temps, més de sis
mesos. S'ha aconseguit reduir des de 2015 de 130 persones que
vivien més de sis mesos a 44 en aquests moments. En això sí
que es treballa també de valent. 

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202211751
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202211740
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Quant a les obres que vàrem..., sembla que varen destapar
una fossa comuna, s'han trobat ossos d’homes, dones, fins i tot
infants, pot haver-hi mil suposicions. Evidentment, el primer
que es va fer és telefonar a la Policia Nacional, el forense de la
Policia Nacional va comunicar que no eren ossos recents. Per
tant, es varen posar en contacte amb Patrimoni del Consell i la
mateixa policia demana un estudi arqueològic. S'ha protegit la
zona on s'ha trobat aquest ossari i les obres poden continuar, no
s'han hagut d'aturar. Suposicions n'hi ha moltes, allò era un
antic convent, també un hospital, podria ser una pandèmia. Em
sembla que eren molt antics aquests ossos. En qualsevol cas,
continuarem treballant de la mà de tots, els professionals, dels
arquitectes, de la policia i de Patrimoni del Consell. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera.

I.3) Pregunta RGE núm. 11746/22, presentada pel
diputat Sr. Juan Manuel Lafuente i Mir, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a recurs al Tribunal
Suprem contra la sentència del Tribunal Superior de
Justícia de les Illes Balears relativa a l'aplicació de l'impost
de successions.

Tercera pregunta, RGE núm. 11746/22, relativa a recurs al
Tribunal Suprem contra la sentència del Tribunal Superior de
Justícia de les Illes Balears relativa a l'aplicació de l'impost de
successions, que formula el diputat Juan Manuel Lafuente i
Mir, del Grup Parlamentari Popular. Té la paraula el Sr.
Lafuente. 

EL SR. LAFUENTE I MIR:

Gracias, Sr. Presidente. Bon dia, señoras y señores
diputados. Buenos días a todos. Bien, recientemente por la
prensa hemos visto una noticia que hacía referencia a que la
Agencia Tributaria balear tendrá que devolver el dinero
cobrado de más en las herencias. En concreto, hay una
sentencia del Tribunal Superior de Justicia de Baleares de la
Sala de lo Contencioso que lo que hace es cambiar el criterio
que había mantenido hasta ahora Hacienda del Govern balear
respecto a la liquidación del usufructo en caso de herencias. En
este caso concreto se determina que realmente el Govern en vez
de querer cobrar, que es lo que pretendía cobrar, 8.794 euros,
lo que tiene que hacer es cobrar 436 y debe devolver la
diferencia con intereses. Es decir, el Govern venía cobrando
más del 2000% de lo que determina el tribunal. 

Por tanto, le preguntamos al Govern, ¿cuál es la intención
del Govern en este caso respecto al impuesto de sucesiones,
seguir incrementando la presión fiscal y seguir exprimiendo a
los ciudadanos o acatar la sentencia? 

Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Lafuente. Té la paraula la consellera d'Hisenda
i Relacions Exteriors.

LA SRA. CONSELLERA D’HISENDA I RELACIONS
EXTERIORS (Rosario Sánchez i Grau):

Gràcies, Sr. President. Diputats i diputades. Sr. Lafuente,
em crida l'atenció la coincidència amb la pregunta que havia
presentat VOX, que també l’ha retirada, aquesta sintonia entre
el Partit Popular i VOX en aquest tipus de qüestions. El tema
és quan es va produir el fet imposable, si l’usdefruit és en el
moment que es crea l’usdefruit, hi ha un canvi normatiu i
després hi ha la consolidació de l’usdefruit, es va pagar un 1%
quan es va fer l’usdefruit, després quan mor la parella i es
consolida l’usdefruit i rep l’habitatge sencer si això és un
moment igual o diferent en el temps. 

Els criteris que s'havien seguit a aquesta agència tributària
i a la resta d’agències tributàries també d'altres comunitats
autònomes era que eren dos moments impositius diferents, amb
dues taxes diferents. Des dels criteris tècnics dels membres de
l'Agència Tributària, de l’Advocacia de la comunitat autònoma
s’entén que l'administració pública ha d’exercir el seu dret a
aquest recurs i ha de recórrer la sentència. És un criteri tècnic
per a defensa dels interessos generals, per esbrinar quins són els
criteris, perquè potser que en el futur aquest criteri sigui
perjudicial per al contribuent, i és només perquè els tècnics
sàpiguen quins criteris han d'aplicar amb una sentència que -
entenen- els genera confusió.

 Moltíssimes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera. Té la paraula el Sr. Lafuente. 

EL SR. LAFUENTE I MIR:

Gracias, Sr. Presidente. Efectivamente, el Govern tiene
derecho a recurrir y con todo el derecho puede ir al Tribunal
Supremo, como, con toda la posibilidad, es posible que también
al Tribunal Supremo no lo admita o le rechace el recurso, como
ha pasado en otras sentencias del Tribunal Superior de Castilla
y León, de Extremadura, de Madrid, de Valencia y como ha
determinado en resoluciones vinculantes, tanto en las agencias
tributarias de estas comunidades autónomas, como incluso en
la Dirección General del Estado de Tributos. 

Pero lo que nos preocupa es esa obsesión del Govern de
cobrar a los contribuyentes. La madre fallecen en 2012, se
aplica la normativa que entonces tenía el Partido Popular, 436
euros. El padre fallece en abril de 2016, se aplica la normativa
del pacto de izquierdas, esa que dice que no tocaba los
impuestos y que no los subía, y entonces, por el mismo hecho
imponible, la cantidad a pagar son 8.794 euros. Efectivamente,
ahí está la diferencia. Si se aplica lo que ustedes modificaron
con la Ley de presupuestos de 2016, se cobra al contribuyente
un 2.000% más de impuesto en el impuesto de sucesiones. 

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202211746
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Un impuesto de sucesiones en la extinción del usufructo
que, por herencia, con la normativa del PP pagaba 3.000 y pico
de euros. En cambio, la extinción del usufructo, que tiene que
ser un 10%, con su normativa, 8.700 euros. Ahí está la
diferencia precisamente y la diferente forma de ver las cosas,
de exprimir a los ciudadanos a base de impuestos, de tener una
normativa totalmente injusta, gravando la extinción de un
usufructo en esas cantidades totalmente desorbitadas y parece
ser que ustedes siguen por la línea de seguir exprimiendo a los
ciudadanos con impuestos, en lugar de bajar los impuestos, que
es lo que tocaría ahora.

Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Lafuente. Té la paraula la consellera d'Hisenda
i Relacions Exteriors.

LA SRA. CONSELLERA D’HISENDA I RELACIONS
EXTERIORS (Rosario Sánchez i Grau): 

Gràcies, Sr. Lafuente. El que va plantejar el 2016 aquest
govern va ser una tarifa progressiva, en herències molt
elevades, per això se li aplica aquesta tarifa progressiva. El que
em crida a mi l’atenció, és l’obsessió que té el Partit Popular
d’abaixar els imposts a les classes que tenen més recursos,
perquè el 70% de les herències el reben el 10% dels ciutadans
més rics d’aquesta comunitat autònoma. 

Jo també vull que m’expliqui que aquesta comunitat
autònoma té un impost de successions per damunt de la
mitjana, perquè d’acord amb l’informe del panorama fiscal no
és així. I aquesta obsessió per l’impost de successions,
contrasta amb la seva negativa que s’aplica el Règim especial
de les Illes Balears, que no és per al 10% dels ciutadans, sinó
per a la totalitat de les empreses i dels autònoms d’aquesta
comunitat autònoma i que la seva diputada Marga Prohens voti
en contra d’aquests incentius fiscals, que poden significar el
90% d’incentiu fiscal de rebaixa de la base imposable, o el 80%
en el cas dels autònoms.

Ja sabem per a qui fan feina vostès, per al 2% més ric dels
ciutadans d’aquesta terra. Moltíssimes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera.

I.4) Pregunta RGE núm. 11748/22, presentada per la
diputada Sra. Margalida Durán i Cladera, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a atenció als infants amb
necessitats especials.

Quarta pregunta, RGE núm. 11748/22, relativa a atenció als
infants amb necessitats especials, que formula la diputada
Margalida Durán i Cladera del Grup Parlamentari Popular. Té
la paraula la Sra. Durán.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Moltes gràcies president. Molt bon dia, diputades i diputats.
El mes de setembre vàrem presentar una proposta on instàvem
la Conselleria d'Educació a incrementar segons les peticions
dels centres, tant públics com concertats, el nombre d'AT, AD
i PT per als nins amb necessitats especials, amb l'objectiu d'una
correcta atenció a la diversitat per a tot l'alumnat. Tots els
partits d'esquerres varen votar en contra, no es va aprovar. Ara
el novembre li demanam, com valora el Govern la situació de
l'atenció als infants amb necessitats especials? 

Gràcies

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Durán. Té la paraula el conseller d'Educació
i Formació Professional.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I FORMACIÓ
PROFESSIONAL (Martí Xavier March i Cerdà):

Moltes gràcies, president. Diputats, diputades. Sra. Durán,
gràcies per la seva pregunta que em permetrà donar-li molta
informació sobre una pregunta que sempre estan..., a vostès els
preocupa, sobretot quan són a l'oposició. 

Miri, és evident que en aquests moments som davant una
realitat, on l'escola és cada vegada més diversa. Des que
governam hem incrementat el nombre de docents, el nombre de
personal d'atenció a la diversitat, el nombre d'equips específics,
hem treballat per eliminar les barreres arquitectòniques i hem
millorat tot el que significa la formació d’aquest personal. I a
més, segons Save the Children i PISA, la comunitat autònoma
de les Illes Balears és la que menys segrega, a diferència de la
de Madrid que és la que més segrega.

Ara li donaré una sèrie de dades concretes, per veure
exactament quina és la realitat de l'educació i del personal.
Miri, enguany hi ha, com vostè sap, hi ha més de 600
professors més a les Illes Balears. I jo li vull recordar que la
inclusió és cosa de tots. El professorat especialista d'atenció
inclusiva enguany s'ha incrementat en més de 16. Sap quin
nombre de personal d’atenció a la diversitat hi ha les Illes
Balears? Més de 1.300. Sap quin és el pressupost d'atenció a la
diversitat d’aquest curs? Més de 120 milions d’euros. Sap quin
és el pressupost del personal docent i d’atenció a la diversitat
global? 81 milions d’euros. Sap què gastam quant a AT i
fisioterapeutes? Uns 10 milions d’euros. Hem incrementat en
10 AT des del curs passat. 

Per tant, tenim més pressupost en temes de transport
escolar. 8 milions en temes de UBAI, que són unitats que
donen suport a nins en atenció a la diversitat. Hem incrementat
els equips d’atenció primarenca. Hem incrementat els equips
d’atenció especialistes, des de temes d’autisme, discapacitat
visual, altes capacitats, alteració de conducta, etc. I, per tant,
mai, mai no hi havia hagut tants de recursos humans, tants de
doblers i tanta formació com ara per als al·lots amb diversitat.

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202211748


8634 DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 141 / 15 de novembre de 2022 

Vostès quan realment governaven, varen fer una retallada
que realment sí que varen deixar les escoles temblando i els
nins sense l’atenció que era necessària.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Té la paraula la Sra. Durán.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Sr. Conseller, s’han d’incrementar tots els suports i amb els
recursos que vostès tenen, més que mai, tots els que facin falta.
I la falta de suport d’auxiliars tècnics educatius és una realitat
palmària que passa a totes les illes. Els casos més greus són de
nins i nines amb TA grau de dependència 3, que enguany se'ls
ha retallat al mínim les hores dels seus AT. I com per  exemple,
de 20 hores setmanals, els han passat a 6. Tots els centres i
associacions consultats, donen la culpa al canvi de criteri per
part de la conselleria en la valoració dels nins amb necessitats
especials, que els ha suposat una reducció important dels
suports i com per exemple, just a sol centre, conseller -em pot
mirar quan li parl, si no li sap greu-, just a un sol centre han
passat de 19 nins que tenen necessitats especials, avui els han
llevat els AT.

Una nova baremació que ha provocat que els nins amb TA
hagin vist reduïdes les hores de suport que tenien fins ara,
perquè els trastorns conductuals ara es valoren molt a la baixa.
La setmana passada a Última Hora, un pares denunciaven que
al seu fill de 4 anys li havien llevat el seu AT i que amb molt
poc temps havia empitjorat molt la seva evolució. Deien els
pares el següent: “Llegaremos hasta el final, donde haga falta.
Un auxiliar técnico educativo no es un privilegio. Es vital para
niños como Milán. Necesitamos ese apoyo”. 

Idò desgraciadament a Balears hi ha molts de nins com
Milán, entre molts de casos li contaré el d’una nina, que ha
començat enguany amb 3 anys, a un centre de la part forana,
que està diagnosticada ja en atenció primerenca, com a grau 3
de dependència, amb un TA, amb un TA greu. Estava
recomanat amb aquest informe que li posassin vostès un AT. La
conselleria s’hi ha negat, i després de moltes reclamacions li
han posat un PT a mitja jornada. La professora dins l'aula no té
cap tipus de suport, i estam parlant de nins i nines que tenen
problemes greus de comunicació, que duen bolquer o no poden
anar al bany tot sols, amb una crisi d'ansietat que qualcun d'ells
tenen perill d’autolesions, i vostè ho sap.

Aquesta és la veritat de l'educació inclusiva, Sr. Conseller,
i les dades que vostè ens conta, perquè no són suficients
aquestes dades que vostè ens ha contat i molt manco els
discursos d'autobombo, que vostè ens acostuma a fer a la
darrera compareixença que vàrem veure de pressuposts. 

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Durán. Té la paraula el conseller d'Educació
i Formació Professional.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I FORMACIÓ
PROFESSIONAL (Martí Xavier March i Cerdà):

Moltes gràcies, president. Sra. Durán, d’autobombo, res
realitat. La realitat és que mai no hi hagut tant de personal
d'atenció a la diversitat, i ara perquè hem d'incrementar la
formació, hem fet cursos de formació d’AT, de l’educació
inclusiva i AL amb la Universitat, i estam fent un decret
d'educació inclusiva perquè doni resposta a les necessitats.
Amb vostès, La l'educació inclusiva és purament teòrica, amb
nosaltres és realitat. 

Malgrat tenim problemes, però no hi ha cap nin que estigui
desatès, cap nin que estigui desatès, malgrat el que vostè digui.
No li respondré a qüestions personals que vostè ha dit, a temes
concrets...

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller.

(Alguns aplaudiments)

I.5) Pregunta RGE núm. 11743/22, presentada pel
diputat Sra. Antonio Jesús Sanz i Igual, del Grup
Parlamentari Mixt, relativa a campanya de captura d'ofidis
a Formentera.
 

Cinquena pregunta, RGE núm. 11743/22, relativa a
campanya de captura d'ofidis a Formentera, que formula el
diputat Antonio Jesús Sanz i Igual del Grup Parlamentari Mixt.
Té la paraula el Sr. Sanz.

EL SR. SANZ I IGUAL:

Gràcies, Sr. President. Bon dia, diputades i diputats. Sr.
Mir, els ofidis hem vist que són un problema a les Pitiüses. Les
Pitiüses, les Illes dels pins -d’aquí ve el nom de pitiüses-, així
com també a Formentera, si mirem el seu -i en honor al Sr.
Méndez, que sempre ens fa alguna lliçó d'història- el seu nom,
històricament, ha estat formentaria, ha estat ofiusa i ofiusa
venia dels grecs com illa de les serps. El que sí és cert és que
no hi havia serps a Formentera i a causa de l'arribada d'oliveres
sense control epidemiològic que teníem a Formentera en
anteriors períodes, és una plaga que tenim ara mateix a
Formentera. 

Per part del COFIB s'han fet moltes tasques per instal·lar
gàbies entre el 2016 i el 2020 es varen capturar gairebé 3.000
serps, l'any passat es va arribar a 534 -si no ho record
malament-, però sí que hem sentit a Formentera que hi ha hagut
un increment del nombre de serps. 

És per això que li pregunte, Sr. Mir, quina és la situació de
la campanya d'ofidis de aquest any i per al 2023. Gràcies.
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EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Sanz. Té la paraula el conseller de Medi
Ambient i Territori.

EL SR. CONSELLER DE MEDI AMBIENT I
TERRITORI (Miquel Mir i Gual):

Moltes gràcies, Sr. President. Molt bon dia a tothom. Sr.
Sanz, com bé vostè coneix, la campanya d'ofidis cada any
acaba precisament aquest mes de novembre, tal i com els vaig
dir a la compareixença de pressuposts la setmana passada, a
l'espera de tenir els resultats definitius -com li deia- aquest mes,
el que li puc avançar és que a dia d'avui a Formentera ja s'han
capturat 664 serps, gràcies també a les 395 gàbies que s'han
instal·lat al llarg del seu territori.

Bé, com vostè també sap, una vegada que tenguem les
dades definitives seran posades a disposició i explicades,
òbviament, pel personal tècnic als diferents consells insulars,
com es fa cada any. 

Enguany també li he de dir que és el primer any que l’illa de
Formentera ha tengut per primera vegada dos tècnics amb
dedicació exclusiva per al control d'ofidis, en aquest cas a
Formentera.

També des de l'any 2016 les captures acumulativa ja acullen
o ja arriben als 4.200 individus, també a l'illa de Formentera, i
li puc avançar amb seguretat que l'any que ve el Govern de les
Illes Balears seguirà mantenint aquest compromís, en aquest
cas amb l’illa de Formentera.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Té la paraula el Sr. Sanz. 

EL SR. SANZ I IGUAL:

Gràcies, Sr. President. Sr. Conseller, exactament és una...
en dades generals sense..., m'havien informat que estaven prop
de les 700 serps, i a més hi ha una dada especial: aquest any no
només s'han trobat serps d’escala, sinó també de ferradura. 

Sabem que la serp d’escala sí que té escala, sí que és cert
que no és verinosa, però la serp de ferradura sí que és verinosa,
no mortal, però sí que pot ser més perillosa per a les persones
i els visitants de Formentera. 

El que sí que ens han demanat des de Formentera, la
Conselleria de Medi Ambient i els tècnics del COFIB, que sé
que tenen una bona relació, és que s'instal·lin gàbies sentinella
perquè s'ha detectat que no només a la zona sud de Formentera,
sinó també a altres indrets de Formentera es troben serps i a
més, serps que són joves, llavors voler dir que estan criant.

Seria important que aquesta... aquest ITS, que ara mateix hi
ha un projecte de l’ITS que és el que varen fer de les gàbies,
continuï, sí que ens han traslladat que està molt bé aquesta...,
les dues persones amb dedicació exclusiva és important que

continuïn el següent any i també que continuï l'increment de les
gàbies, que l'any passat n’hi havia 300 i aquest any 395, és una
bona dada, però sí que és cert el que m'han demanat que li
traslladi, i crec que és important també, que continuïn treballant
conjuntament, és que siguin gàbies sentinella per a tota la illa,
tal vegada als nuclis urbans no pot ser, perquè seria complicat
capturar-les, però sí a les zones confrontants per evitar que
aquesta plaga continuï prosperant.

Les xifres són bones, si se’n capturen vol dir que s'està fent
feina. És important per continuar amb l'erradicació, com ja
s'està fent també amb el Carpobrotus, que saben que és una
tasca que està molt prop d’aconseguir-se.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Sanz. Té la paraula el conseller de Medi
Ambient i Territori.

EL SR. CONSELLER DE MEDI AMBIENT I
TERRITORI (Miquel Mir i Gual):

 Moltes gràcies, Sr. President. Jo crec, Sr. Sanz, que
efectivament, com bé vostè dibuixava o esbossava, les xifres
d'enguany són xifres notablement positives. Segueixen la
tendència que havíem vingut experimentant des de l'any 2016
a Formentera, que és una illa on, efectivament, la presència és
tàcita, però sí que és ver que és una illa on... bé, les
expectatives, la tendència, permet pensar en una possible
erradicació a mig termini. Jo crec que això és important. 

Les captures d'enguany, a part de respondre a un increment
substancial de les gàbies instal·lades a l'illa de Formentera,
també responen -i això també m'ho comentaven els serveis
tècnics- a una major eficiència i a un major coneixement de
cinc, sis anys actuant a l'illa de Formentera, no?, i que, per tant,
aquest coneixement s'ha anat incrementant.

Les gàbies sentinella que vostè deia, jo crec que és una
alternativa que s’ha de tenir en compte sobretot si hi ha
localització de serps disperses arreu de l’illa. Jo traslladaré,
òbviament, aquesta preocupació, però el que li puc garantir una
altra vegada és la persistència del Govern de les Illes Balears
a seguir treballant en aquesta qüestió.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller.

I.6) Pregunta RGE núm. 11747/22, presentada per la
diputada Sra. Maria Assumpció Pons i Fullana, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a ajudes del programa de
desenvolupament rural 2022.

Sisena pregunta, RGE núm. 11747/22, relativa a ajudes del
programa de desenvolupament rural 2022, que formula la
diputada Maria Assumpció Pons i Fullana, del Grup
Parlamentari Popular. Té la paraula la Sra. Pons.
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LA SRA. PONS I FULLANA:

Moltes gràcies, Sr. President. Bon dia, senyores diputades
i senyors diputats. La Conselleria d'Agricultura encara no
aprovat les ajudes del PDR ni de 2020, ni de 2021, tampoc no
ha obert les de 2022 quan falta només un mes i mig per acabar
l’any. Quins són els motius d’aquest retard, Sra. Consellera? 

Gràcies, president.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Pons. Té la paraula la consellera d'Agricultura,
Pesca i Alimentació.

LA SRA. CONSELLERA D'AGRICULTURA, PESCA I
ALIMENTACIÓ (María Asunción Jacoba Pía de la Concha
García-Mauriño):

Gràcies, president. Bon dia a tothom. Gracias por su
pregunta, Sra. Pons, y  me alegro de ver que se ha recuperado,
que el otro día en la comparecencia no contamos con su
presencia. 

Bueno, la previsión que tenemos es convocar las ayudas que
quedan pendientes del actual período PDR en este tiempo que
queda hasta que termine 2022 y también resolver todas las
ayudas, sí, antes de marzo de 2023, y luego a partir de ahí ya se
pueden solicitar las ayudas del nuevo período PDR 2023-2027,
que -como usted sabe- son muy beneficiosas para Baleares. 

Muchas gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera. Té la paraula la Sra. Pons.

LA SRA. PONS I FULLANA:

Moltes gràcies, Sr. President. Gràcies, consellera, per
preocupar-se per la meva salut, però al que anam. Digui la
veritat. Digui la veritat, consellera. 

Vostè mateixa, com a presidenta del FOGAIBA, firma
resolució, ho publica el BOIB, que les subvencions per a les
inversions fetes amb el PDR de 2018 no es pagaran fins
enguany, quatre anys per cobrar, quatre, i avui hi ha pagesos
que encara no han rebut el PDR de 2019, i vostè açò ho sap.

Miri, vostè com sempre no contesta les preguntes, a mi és
que em sap greu dir-li-ho, però la conselleria no s’ha posat al
dia. Vostè intenta guanyar temps. Vostè fa trampes. Miri, el
maig de 2020 va tancar la convocatòria del PDR 50 dies abans
-50 dies abans- d'acabar el termini que vostè mateixa va fixar,
i així va aturar l'entrada de més peticions.

A dia d'avui, el sector desconeix quines ajudes rebran amb
el PDR de 2020 i de 2021. El d'enguany encara no està
convocat, entre altres coses, el FOGAIBA segueix sense gerent
des que el Sr. Morro es va jubilar fa dues setmanes i les ajudes
per a 2023 baixen en conjunt 13 milions d'euros. 

I respecte de l'avançament de la PAC d'enguany, vostè
podia començar a pagar a partir de dia 17 d'octubre, i no ho va
fer fins al 3 de novembre, casualment, consellera, el mateix dia
que ho va denunciar el Partit Popular. Aquesta és la veritat de
la seva conselleria. Aquesta és la veritat. 

En tot açò, vostè sap que han augmentat els preus de la
maquinària agrícola. Ara ja no surten els nombres i molts de
pagesos renuncien a unes ajudes que al final no arriben mai.

Sra. de la Concha, deixi d’enredar per una vegada i no
vulgui amagar la seva mala gestió.

Gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Pons. Té la paraula la consellera d'Agricultura,
Pesca i Alimentació.

LA SRA. CONSELLERA D'AGRICULTURA, PESCA I
ALIMENTACIÓ (María Asunción Jacoba Pía de la Concha
García-Mauriño):

Gracias, presidente. Bueno, algunas de estas cuestiones las
hablamos precisamente el otro día en la comparecencia, creo
que usted estaba conectada, con lo cual ha escuchado y sabe de
sobra que ahora no hay tiempo para tanta cosa, pero lo que le
he explicado varias veces, muchas veces, es que las ayudas del
PDR por cómo están planteadas desde Europa, por los
requisitos que echan desde Europa no se pueden pagar el
mismo año. No es algo que pase solo aquí. No es algo que pase
solo ahora, porque cuando ustedes gobernaban pasaba igual, y
debería saberlo, a lo mejor es que no se acuerda, porque hace
ya un tiempecito que ustedes no gobiernan.

Nuestros payeses y ganaderos lo saben de sobra que pueden
contar al cien por cien que se les pagarán estas ayudas en
cuanto se resuelvan a su favor, y lo saben perfectamente. Como
también saben -y están muy contentos-, de lo positivo de la
nueva negociación que hemos hecho del nuevo PDR, no hablo
ahora de la PAC hablo del PDR, que dejará en Baleares 6
millones más al año que antes, que serán en total por el período
casi 30 millones de euros. Y por ponerle algún ejemplo, serán
2 millones más para jóvenes, 2 millones más para INEA, 1
millón más para el sector ecológico. Todo esto por encima del
PDR que negociaron anteriormente ustedes ya tiempo atrás. Por
tanto, estas son las noticias que les doy sobre el PDR y son
noticias ciertas y comprobables. 

Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera.
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I.7) Pregunta RGE núm. 11754/22, presentada pel
diputat Sr. Marc Pérez-Ribas i Guerrero, del Grup 
Parlamentari Ciudadanos, relativa a previsió d'increment
de recaptació el 2023 a Balears de l'impost de la renda de
les persones físiques en un 16% segons el Govern de les Illes
Balears. 

Setena pregunta, RGE núm. 11754/22, relativa a previsió
d'increment de recaptació el 2023 a Balears de l'impost de la
renda de les persones físiques en un 16% segons el Govern de
les Illes Balears, que formula el diputat Marc Pérez-Ribas i
Guerrero, del Grup  Parlamentari Ciudadanos. Té la paraula el
Sr. Pérez-Ribas. 

EL SR. PÉREZ-RIBAS I GUERRERO:

Gràcies, president. Sra. Consellera, según las previsiones
del Govern, del Govern del que usted es consellera de
Hacienda, los ciudadanos de las Illes Balears pagarán el año
que viene un 16% más en concepto de IRPF respecto a lo que
han pagado este año -insisto-, según las previsiones del Govern. 

Sra. Consellera, según los datos, el proyecto de ley de
presupuestos generales de la Comunidad Autónoma de las Islas
Baleares para el año 2023 la previsión de recaudación del IRPF
es un 16% superior a la previsión de cierre de recaudación del
IRPF 2022. ¿Sigue manteniendo el Govern que en 2023 no
pretende subir los impuestos?

Gràcies, president.

EL SR. PRESIDENT: 

Gràcies, Sr. Pérez-Ribas. Té la paraula la consellera
d'Hisenda i Relacions Exteriors.

LA SRA. CONSELLERA D’HISENDA I RELACIONS
EXTERIORS (Rosario Sánchez i Grau): 

Gràcies, Sr. President. Sr. Ribas, el Govern ha aplicat
polítiques expansives de despesa de suport de les rendes i de
les famílies tota aquesta legislatura sense incrementar ni un
euro la pressió fiscal a les classes mitjanes i treballadores. 

De fet, al projecte de pressupost de 2023 es baixa l’IRPF,
amb deduccions fiscals a l'increment del llindar per arribar al
80% de la població i amb noves deduccions fiscals. I l'efecte es
veurà el 2024 probablement o el 2025 amb la liquidació. Per
què? Perquè les dades que vostè veu són les dades de la
liquidació del sistema de finançament autonòmic, les bestretes
que rebem de la previsió de recaptació del 23 i la liquidació de
2021. 

No sé si ho fa per ignorància o per mala intenció, però el
que varia és la liquidació, perquè el 2022 vàrem rebre la
liquidació del 20, que òbviament era negativa perquè hi va
haver una pandèmia sanitària, i la liquidació que rebem el 23 és
la del 21 en el qual l'activitat va ser molt més alta de l'esperada
gràcies als efectes de les polítiques públiques que es varen
aplicar. Per això, la xifra que vostè veu té a veure amb la
comparació entre la liquidació de 2020, any pandèmic, i la
liquidació del 21, quan va començar la recuperació; no amb

xifres de recaptació de 2023 on -com ja li dic- el que fa aquest
govern amb el paquet de mesures fiscals és baixar i baixarà la
recaptació de l’IRPF que tendrà efectes, com diu el sistema de
finançament, en un decalatge de dos anys. 

Moltíssimes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera. Té la paraula el Sr. Pérez-Ribas. 

EL SR. PÉREZ-RIBAS I GUERRERO:

Sra. Consellera, las cifras las he sacado de su documento y
aquí pone previsió de tancament. Estas explicaciones que me
ha dado usted ahora las ha dado ahora. Y desde luego, se mire
por donde se mire, un incremento del 16% es subir. Porque
ustedes suben impuestos por activa o por pasiva, que es no
deflactando los tramos de IRPF, y en este incremento del 16%
de la recaudación del IRPF en 2023 hay mucho incremento de
impuestos por pasiva. 

Ustedes sostienen el mantra, el manido mantra, que a mayor
subida de impuestos, mejores servicios públicos, y su
justificación para subirlos es ésta, su justificación para subirlos
indefinidamente. Pero vamos a ver, una subida de impuestos de
manera indefinida es insostenible. La pregunta es ¿subir
impuestos constantemente favorece la prosperidad de nuestra
comunidad? Porque la realidad es que subir impuestos es un
freno a la subida de los salarios y la realidad es que nuestros
jóvenes tienen ahora menos capacidad de ahorro de la que tenía
nuestra generación cuando nos incorporamos al mundo laboral
y, evidentemente, con una presión fiscal ahora muy superior a
la que había antes. 

Sra. Consellera, dé un respiro, dé un respiro a los
ciudadanos de las Illes Balears y deflacten los tramos del IRPF,
como ya ha hecho el Sr. Ximo Puig en la Comunidad
Valenciana. Y, por favor, no suban más impuestos, ni por
activa ni por pasiva.

Gràcies, president.

EL SR. PRESIDENT: 

Gràcies, Sr. Pérez-Ribas. Té la paraula la consellera
d'Hisenda i Relacions Exteriors.

LA SRA. CONSELLERA D’HISENDA I RELACIONS
EXTERIORS (Rosario Sánchez i Grau): 

Gràcies, Sr. President. Sr. Ribas, de quina pujada d'imposts
està parlant si el que feim el 2023 és baixar l’IRPF? Per parlar
de pressuposts s’ha de saber llegir els pressuposts. El que fa
aquest govern és un paquet d’escuts socials que inclou més
deduccions, més possibilitats d'arribar a les deduccions, una
rebaixa en l'adquisició del primer habitatge fins a 270.000
euros, i després tot un paquet de transferències directes a les
famílies, amb les ajudes fins a 600.000 euros per als aturats de
temporada, amb les ajudes de 200 euros per a la conciliació,
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amb l'increment del 15% de la RESOGA, duplicant la nòmina
de dependència, duplicant el bo social tèrmic, la gratuïtat del
transport públic en la gratuïtat dels 2, 3 anys. Aquests
pressuposts el que fan és incrementar com mai la renda
disponible en mans dels ciutadans d'aquesta comunitat
autònoma. 

Moltíssimes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera.

I.8) Pregunta RGE núm. 11756/22, presentada pel
diputat Sr. Sergio Rodríguez i Farré, del Grup
Parlamentari VOX-Actua Baleares, relativa a convivència
i memòria democràtica. 

Vuitena pregunta, RGE núm. 11756/22, relativa a
convivència i memòria democràtica, que formula el diputat
Sergio Rodríguez i Farré, del Grup Parlamentari VOX-Actua
Baleares. Té la paraula el Sr. Rodríguez. 

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sr. Presidente. Sr. Conseller ¿qué ha hecho en
favor de la convivencia la memoria democrática?

EL SR. PRESIDENT: 

Gràcies, Sr. Rodríguez. Té la paraula el conseller de
Transició Energètica, Sectors Productius i Memòria
Democràtica.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER DE
TRANSICIÓ ENERGÈTICA, SECTORS PRODUCTIUS I
MEMÒRIA DEMOCRÀTICA (Juan Pedro Yllanes i Suárez):

Gràcies, Sr. President. Bon dia a totes i a tots. Bon dia, Sr.
Rodríguez, i gràcies per la seva pregunta. Lo que ha hecho y
lo que tiene por hacer la memoria democrática respecto de la
convivencia es mejorarla y avanzar en los derechos
democráticos de nuestro país y situarnos a la altura de las
democracias más avanzadas de Europa que han sido capaces de
reconocer los errores históricos. A partir de aquí, y con la
formación de formadores, seremos capaces de que las futuras
generaciones tengan muy claro, muy claro, distinguir un
discurso del odio como el que hacen ustedes todas las semanas
en esta cámara. 

Gracias, Sr. Presidente. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Té la paraula el Sr. Rodríguez. 

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sr. Presidente. Este país ya tenía una ley de
memoria democrática, la Ley de amnistía, de 1977, que
permitió que el asesino de Paracuellos ...

(Remor de veus)

..., Santiago Carrillo, se sentase en la cámara y fuese uno de los
partícipes del conjunto final de esa ley de memoria
democrática, que fue la Constitución del 78. 

Pero, ¿quiere usted memoria democrática? Pues memoria
democrática, por ejemplo, sería acordarse del buque prisión
Atlante del puerto de Mahón donde 75 personas fueron
vilmente asesinadas en sacas, entre ellas el abuelo del actual
vicepresidente de esta cámara, sin ningún tipo de delito, entre
ellos 40 sacerdotes, y a los que ustedes impidieron hacer un
monumento al que, de una manera generosa y en aras de la
convivencia, renunciaron los propios familiares de estas
víctimas. 

O los frentes Castell de Dalt Vila, 93 muertos por esas
tropas de Bayo o esos que nos venían a liberar y que usted anda
buscando por las playas y haciendo pruebas de ADN. Esos
fueron responsables de una matanza de 93 personas en Ibiza a
base de tiros y de granadas. Caía la sangre desde Dalt Vila por
la cuesta. 

O el sacerdote de 21 años asesinado en Formentera que se
había rendido sin ningún tipo de oposición. O la esposa del jefe
del sector naval de Menorca violada, asesinada, tirada por un
acantilado donde agonizó durante horas. O los vecinos de
Cabrera, padre y dos hijos también asesinados. O el falangista
Ramírez-Palmer fusilado con José Antonio en la prisión de
Alicante, al que ustedes le retiraron la calle, como a Calvo
Sotelo, ¿qué delito cometió Calvo Sotelo más que el de ser
asesinado por la escolta del presidente del Gobierno? 

¿Quieren ustedes memoria histórica?, ¿ustedes de verdad la
quieren? Ustedes lo que quieren es abrir heridas y olvidarse de
unos muertos y recordar a otros, como el espectáculo
lamentable de Aurora Picornell que nos han vendido como
defensora de la democracia, de la libertad y de la república, y
que, como comunista que era, no creía ni en la democracia ni
en la república burguesa, que ella consideraba un enemigo de
los trabajadores y que luchaba por una república soviética. Ella
fue asesinada por sus ideas, pero sus ideas no eran ni la libertad
ni la democracia.

Haga usted como Carlos V: deje de hacer la guerra a los
muertos, déjelos descansar en paz y, si quiere hacer usted la
guerra, hágasela a los vivos, señor (...). 

(Algun aplaudiment i remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Té la paraula el conseller de Transició Energètica, Sectors
Productius i Memòria Democràtica. 
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EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER DE
TRANSICIÓ ENERGÈTICA, SECTORS PRODUCTIUS I
MEMÒRIA DEMOCRÀTICA (Juan Pedro Yllanes i Suárez):

Insisto en comentar que la memoria democrática tendrá
como principal consecuencia que este discurso que acaba de
hacer usted, aquí, sea perfectamente identificado como lo que
es: un discurso del odio, porque usted solo sabe transmitir odio,
Sr. Rodríguez. 

Me resulta absolutamente lamentable que en el Diario de
Sesiones vaya a figurar, me ha llamado usted (...), yo le pediría
al presidente que le reclamara al diputado de VOX que retire
la expresión...

(Alguns aplaudiments) 

Más que nada, por la dignidad del Diario de Sesiones de
esta cámara. 

Pero verá, Sr. Rodríguez, simplemente, por haber
recuperado, identificado y devuelto a sus familiares, los restos
de Jaume Gual Mas, Joan Gual Genovard, Miquel Salom Ribot,
Joan Canyelles Capllonch, Gabriel Ignasi Picornell, Ignasi
Picornell Femenias, Aurora Picornell Femenias -esta persona
a la que usted acaba de insultar gravemente en esta cámara-,
Jaume Capó Amengual, Rafel Cifre Torres, Llorenç Coll
Sastre, Gabriel Ferriol Gelabert, Guillem Frau Moragues,
Mariano Galiana Galiana, Joan Losa Campomar, Gaspar Macià
Ventayol, Baltasar Moyà Bauzà, Miquel Ques Torrents, Tomàs
Seguí Seguí, Pedro Vallespir Amengual, Julià Fullana Mas,
Juana Baño Morales, Joan Ferrà Far, Josep Pons Cladera,
Antoni Castanyer Cifre, Miquel Marquet Perelló, Antonio
Oliver Jordà, Miquel Martorell Gelabert, Macià Salvà Coll...

(Se sent de fons el Sr. Rodríguez i Farré de manera 
inintel·ligible)

... Sebastià Vidal Vidal, Antoni Alomar Mas, Francesca Llull
Font, Francesca Salas Llull, Pere Llull Fullana i Miquel Palmer
Duran, el trabajo ha merecido y seguirá mereciendo la pena. 

Gracias, Sr. Presidente.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies. 

(Continuen alguns aplaudiments) 

Sr. Rodríguez, és veritat que ho ha dit el Sr. Yllanes, però
jo compartesc el mateix criteri. Vostè ha expressat un concepte
que afecta el decòrum d’un membre d'aquest parlament, encara
que sigui membre del Govern, i, per tant, li deman que retiri el
concepte ofensiu que ha fet cap al Sr. Yllanes. 

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

El día que retire todas las veces que nos han llamado
fascistas. Gracias, Sr. Presidente.

EL SR. PRESIDENT: 

Li torn a demanar. En aplicació de l'article 118, si pensa
retirar aquesta expressió o no. 

Molt bé, idò l'expressió serà retirada i el crid a l'ordre en
funció de l'article 118. 

(Se sent una veu de fons inintel·ligible i alguns
aplaudiments)

I.9) Pregunta RGE núm. 11758/22, presentada pel
diputat Sr. Juan Manuel Gómez i Gordiola, del Grup
Parlamentari Ciudadanos, relativa a accés a l'habitatge per
als joves de les Illes Balears. 

Novena pregunta, RGE núm. 11758/22, relativa a accés a
l'habitatge per als joves de les Illes Balears, que formula el
diputat Juan Manuel Gómez i Gordiola del Grup Parlamentari
Ciudadanos. Té la paraula el Sr. Gómez.

EL SR. GÓMEZ I GORDIOLA:

Gràcies, president. Molt bon dia a tothom. Conseller, la
setmana passada demanava al Govern si amb les 25 mesures
anunciades a l'escut social afavoria l'emancipació dels joves. 

Vostès han publicitat un aval als joves per crèdits
hipotecaris per un llindar de renda de més de 68.000 euros per,
després, reconèixer que els bancs, les entitats financeres, no
concedirien aquestes hipoteques avalades pel Govern als joves
amb rendes més baixes. La setmana passada vostès rectifiquen
i anuncien un decret llei -un altre decret llei- però no concreten
el nivell d'ingressos per beneficiar-se d'aquestes ajudes.

Per tant, avui li demanam una vegada més, quina és la seva
política d'habitatge perquè els joves amb rendes mitjanes i més
baixes puguin accedir a les hipoteques avalades pel Govern.

Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies. Sr. Gómez. Té la paraula el conseller de Mobilitat
i Habitatge.

EL SR. CONSELLER DE MOBILITAT I HABITATGE
(Josep Marí i Ribas):

Moltes gràcies, Sr. President. Bon dia, senyores i senyors
diputats. Sr. Gómez, miri li explicaré un parell de qüestions. El
decret que prepara el Govern, que encara no està aprovat,
preveu que el Govern pugui avalar, pugui garantir, als que ho
demanin, el 20% d'aquells que el banc financiï el 80%.

Vostè ha fet una expressió aquí que no és certa, diu “només
per damunt de 68.000 euros”, no, el que marca el topall, allà on
és un màxim. Per tant, el Govern el que farà serà, fins a aquests
imports, si el banc, sense aquests imports d’ingressos, no per
damunt d'aquests ingressos, qui tengui per damunt d'aquests
ingressos, no mereixerà l'ajuda del Govern de les Illes Balears.
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És que és un canvi absolutament substancial a allò que vostè ha
dit, no es tracta d'això.

Una altra cosa és que els bancs finançaran, si accepten
finançar pel seu nivell d'ingressos, pel seu contracte laboral...
Per això és molt important, els contractes laborals, amb la
reforma laboral anem a contractes amb més fixos, menys
temporalitat, i si els bancs financen aquest 80%, el Govern
ajudarà amb el 20%, i ho garantirà davant les entitats bancàries.

Aquest és el projecte, ja està preparat, i pensam que els
joves i els que no són tan joves, perquè si passes de 35 anys,
també podràs tenir accés a això; sempre que el banc doni el
finançament, el Govern ajudarà en aquestes compres, també
amb un topall de compravenda, que és el que s’està negociant,
en aquests moments, el que està fixat.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Té la paraula el Sr. Gómez.

EL SR. GÓMEZ I GORDIOLA:

Gràcies, president. Conseller, això no és el que recullen els
mitjans de comunicació, de la indeterminació de l'anunci que
vostès varen fer, i hi va quedar la inquietud que hi varen fer. 

Miri, conclou la legislatura i no ha impulsat -el Govern- ni
coordinat una estratègia global de política de joventut, que és
el que necessiten els joves. Jo li parl dels joves, fins a 30 anys,
segons la Llei de joventut aprovada en aquest parlament. Han
fet eslògans publicitaris que confonen i frustren els joves,
conseller. I amenacen amb normes intervencionistes que només
empitjoren la disposició de l'oferta per part dels arrendadors i
promotors. Aquest és el debat que tenen vostès, de moment. 

Davant una inflació com la que tenim, estancada en el 9%,
i crèdits de prop del 3%, vostès en aquests pressuposts tornen
presentar mesures aïllades, descoordinades, insuficients i, des
del nostre punt de vista, ineficaces per garantir l'accés a
l'habitatge a aquests joves i, per tant, l’emancipació i
l’autonomia dels joves, que és el que preveu la Llei de joventut.

El Govern no només no construeix habitatges suficients sinó
que, a més, deixa a milers de joves entre 18 i 35 anys amb
rendes mitjanes des de 28.000 euros, fora de les possibilitats
d'accés a un habitatge en règim de lloguer i de primera compra.
No l'han concretada en aquest decret. Ja veurem les esmenes
que farem.

Des de Ciutadans li hem presentat diferents propostes.
Vostès no han contestat encara i les presentarem als
pressuposts. Deduccions fiscals autonòmiques més àmplies per
incentivar les propietats i per arrendar habitatges de llarga
durada, amb la mediació del Govern per garantir les
assegurances. Incentivar el lloguer amb opció de compra amb
un sistema públic de préstec per a joves a interès zero per a
l'adquisició del seu primer habitatge. Reduir al mínim -no un
punt, al mínim- l’impositiu impost de transmissions
patrimonials. Col·laboració de l'administració i el sector privat

per a construcció d'un parc d'habitatge social jove, amb un nou
disseny d'edificació i augment de la densitat; i, evidentment,
agilitar el tema i de les llicències.

Conseller, té l'oportunitat d’incorporar aquestes mesures en
els pressuposts, perquè no siguin un “només amb tu i per a
aquest hivern”, sinó “amb tots i per a tot l'any”. Nosaltres
treballarem, en aquesta línia, ... si vostès s'hi adhereixen. 

Gràcies.

(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies Sr. Gómez. Té la paraula el conseller de Mobilitat
i Habitatge.

EL SR. CONSELLER DE MOBILITAT I HABITATGE
(Josep Marí i Ribas):

Gràcies, president. Efectivament, hi ha una política
absolutament coordinada i una aposta clara per les polítiques
d'habitatge, com així ho feim: preferència en els temes
d'ocupació temporal; el 50% del tanteig i retracte són per als
joves; el 15% de totes les construccions noves -i n’estam
construint moltíssimes, que augmentarem el 72% del parc
públic- van directament per a joves, en compliment també de
la Llei de joventut. Per tant, el bo jove, les ajudes als bo jove
és un exemple del que farem, més de 1.600 joves es poden
beneficiar d'aquests 9,5 milions. Més ajudes que mai, 13
milions d'euros, hem multiplicat per 7 les ajudes i els
beneficiaris de les ajudes a tot això, i els joves també hi estan
inclosos.

Per tant, aquesta és una mesura més, la garantia de la
hipoteca, que anirà a una part per comprar, si poden, habitatges
en aquesta comunitat, i així ho farem des del Govern.

Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. 

I.10) Pregunta RGE núm. 11745/22, presentada per la
diputada Sra. María Salomé Cabrera i Roselló, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a estand de les Illes Balears
a la fira World Travel Market.

Desena pregunta, RGE núm. 11745/22, relativa a estand de
les Illes Balears a la fira World Travel Market, que formula la
diputada María Salomé Cabrera i Roselló, del Grup
Parlamentari Popular. Té la paraula la Sra. Cabrera.

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Gracias, Sr. Presidente, buenos días, Sr. Conseller. El
esperpento ha sido mayúsculo, y nuestra preocupación es
absoluta ante su comportamiento, el del Govern, Armengol y el
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del Consell de Mallorca de la Sra. Cladera en la World Travel
Market.

Ustedes se van a la feria y su socio de MÉS pide parar la
promoción turística. El Sr. Yllanes, de Podemos, asegura que
ustedes no han ido a Londres a hacer promoción.

A continuación, la Sra. Armengol dice que no renunciará a
la promoción turística, pero luego sale usted y niega que se
haga promoción turística en la feria, y afirma: “no lo
necesitamos porque todos conocen nuestras islas”.

¡Qué frivolidad! Mire, todas estas son unas declaraciones
lamentables y prepotentes que le identifican a usted, pero no a
los ciudadanos de Baleares. Con esto se queda bien clara la
ignorancia y el desconocimiento que tiene usted de lo serio que
es el turismo, de los 170.000 trabajadores y de las casi 20.000
empresas, casi todas autónomos y PYME que dependen
directamente del turismo, y el poco respeto que ha demostrado
al mercado británico y al turismo, en general.

Ante esto, Sr. Conseller, ¿por qué motivo ha llevado un
estand de Baleares a la World Travel Market?

Gracias, Sr. Presidente.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Cabrera. Té la paraula el conseller de Model
Econòmic, Turisme i Treball.

EL SR. CONSELLER DE MODEL ECONÒMIC,
TURISME I TREBALL (Iago Negueruela i Vázquez):

Gracias, Sr. Presidente. Baleares es líder en materia turística
y va a las ferias internacionales a explicar las políticas turísticas
que va a desarrollar. Es claro que vamos allí a explicar cuál es
nuestra hoja de ruta a una de las principales ferias
internacionales del mundo. Somos líderes en recuperación del
turismo, en empleo y en políticas turísticas, y vamos a explicar
cada una de esas tres patas a las ferias turísticas donde vamos.

Hemos explicado toda la acción legislativa de este
Gobierno y del anterior en ferias turísticas, explicamos el
Impuesto de turismo sostenible, que hoy se aplica en
muchísimos destinos del mundo; explicamos la Ley de residuos
en Berlín, la pasada legislatura; hemos explicado la Ley
turística en las ferias donde hemos ido; y estamos explicando
también, en Londres, de forma especial, cómo se aplica la Ley
de excesos; es decir qué hace este Gobierno con las principales
problemáticas turísticas y lo explica a los principales agentes
del sector y lidera esas políticas de cambio a nivel europeo, en
cada una de las políticas turísticas que estamos desarrollando.

No frivolizamos, nos hemos reunido con los máximos
representantes empresariales. La presidenta del Gobierno y yo
con Easy Jet Hollidays, con Tui, con Apta, que representa a las
agencias británica, con todos ellos, con los principales agentes,
sobre todo hemos hablado de cuáles son las políticas de
sostenibilidad que va a aplicar este territorio, y que están de

acuerdo y comparten con él, y cuando va a comenzar la
temporada turística, que avanzan que empezará en el mes de
febrero.

Eso es lo que hace este destino, explicar lo que transforma
y buscar la desestacionalización como ninguna otra forma. Se
ha hecho, y comenzamos en febrero, y comenzaremos el año
que viene.

Y después se establece un estand para que nuestras
pequeñas y medianas empresas puedan hacer allí las relaciones
con el sector privado y puedan trabajar y comercializar con el
sector privado, en un estand que es de una feria profesional, y
cerrada al público, en general. 

Por tanto, se va a trabajar y a hacer reuniones y lo ponemos
a disposición de las empresas, de los ayuntamientos y de los
consejos. Ese es el trabajo serio que hace este Gobierno
liderando la política turística aquí y en Europa. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Té la paraula la Sra. Cabrera.

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Gracias, Sr. Presidente. Entonces ¿van a hacer promoción
o no van a hacer promoción? Tienen que aclararse de una vez,
Sr. Conseller.

Mire, usted no tiene ni idea de lo que es generar confianza
en los mercados, lo que recoge la prensa británica...

(Remor de veus)

... no son las lógicas crítica de nuestra presidenta...

EL SR. PRESIDENT:

Silenci, per favor.

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

..., Marga Prohens ante el vergonzoso vodevil que ustedes
montaron en Londres, sino el rechazo al turismo británico de
miembros del Consell de Mallorca, sin que usted dijese
absolutamente nada, y eso sí que no se hace.

Usted no tiene ni idea de si la temporada empezará en
febrero o marzo, y no lo dice el Partido Popular, porque su
prepotencia le impide reconocer la incertidumbre que envuelve
a la próxima temporada con la crisis energética y de precios,
que también afectará a los países emisores.

Usted no tiene proyecto de política turística para Baleares
ni lo ha tenido nunca. Y dice, además, que la temporada ha
transcurrido sin incidencias. ¿Sin incidencias? Mire: grave falta
de trabajadores por el precio de la vivienda; prohibición de los
chiringuitos de playa; incremento de costes por la inflación;
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graves problemas de movilidad; playas cerradas por vertidos,
sin un marco normativo incentivador. ¿Quiere que siga?

Y no confunda gasto con gestión.

Mire, Sr. Negueruela, hoy tiene una gran oportunidad para
pedir perdón por las declaraciones irresponsables e impropias
de un conseller de turismo y por jugar con el pan de miles de
trabajadores, empresas, familias y con el prestigio de nuestras
islas.

Muchas gracias, Sr. Presidente. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Cabrera. Té la paraula el conseller de Model
Econòmic, Turisme i Treball.

EL SR. CONSELLER DE MODEL ECONÒMIC,
TURISME I TREBALL (Iago Negueruela i Vázquez):

Muchísimas gracias, presidente. Easy Jet creo que conoce
el sector y Tui también y tiene comercializados paquetes para
mediados de febrero, y comenzará la temporada en febrero.

Este Gobierno tiene el honor de haber conseguido el mayor
gasto turístico de nuestra historia y, sobre todo, tiene el honor
de haber tenido las mejores cifras de empleo en el sector
turístico de nuestra historia, para nuestros trabajadores y
trabajadoras. Nunca hemos tenido tantos trabajadores afiliados
en nuestras islas, nunca hemos tenido un paro tan bajo en el
mes de octubre en nuestras islas y es gracias a este Gobierno y
a la política turística que está ejerciendo.

No tendríamos las cifras de visitantes de gasto de turismo
que tenemos después de ocho años gobernando y las cifras de
empleo que tenemos, si no es por el trabajo...

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller.

I.11) Pregunta RGE núm. 11749/22, presentada pel
diputat Sr. Sebastià Sagreras i Ballester, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a exigència de MÉS per
Mallorca de renúncia a les grans fires turístiques.

Onzena pregunta, RGE núm. 11749/22, relativa a exigència
de MÉS per Mallorca de renúncia a les grans fires turístiques,
que formula el diputat Sebastià Sagreras i Ballester, del Grup
Parlamentari Popular. Té la paraula el Sr. Sagreras.

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER: 

Gràcies, President. Sr. Negueruela, crec que aquesta
vegada, en lloc d’indignar-se, hauria de demanar disculpes. Els
mitjans de comunicació internacional coincideixen que vostè ha
anat a Londres aquesta vegada a fer el ridícul. Vostè és el

responsable del turisme i de vendre la imatge turística de les
Illes Balears arreu del món, i aquest pic no ho ha fet bé, Sr.
Negueruela.

Marga Prohens sí que ha anat a Londres a fer costat al
sector turístic...

(Algunes rialles i remor de veus)

... en les seves...

EL SR. PRESIDENT:

Silenci, per favor.

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Marga Prohens sí que ha anat a Londres a fer costat a les
institucions que sí que han anat a Londres a promocionar, que
ÉS el que s'havia de fer a aquesta fira, per exemple, al Consell
d'Eivissa o a diversos ajuntaments, com, per exemple,
l'Ajuntament d'Andratx. Però vostè aquesta vegada ha fet
deixadesa de funcions, no ha anat amb res controlat; no ha fet
les feines de preparació prèvies i a posta la imatge del turisme
de les Illes Balears ha caigut per terra, Sr. Negueruela.

I, si no, quin és el seu control davant la coordinació dels
partits polítics que formen part dels governs d'esquerres? Vostè
està d'acord amb el que ha dit el Consell de Mallorca, que han
anat a Londres a dir que els turistes britànics no eren
benvinguts a les Illes Balears? Vostè està d'acord...

(Alguns aplaudiments)

... amb els de MÉS per Mallorca, que són els seus socis, i que
el temps que vostès eren a Londres deien que no hem d'anar a
pus fires de promoció turística?

Gràcies, conseller. 

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Sagreras. Té la paraula el conseller de Model
Econòmic, Turisme i Treball.

EL SR. CONSELLER DE MODEL ECONÒMIC,
TURISME I TREBALL (Iago Negueruela i Vázquez):

Gracias, Sr. Presidente. Yo tengo claro que tenemos que ir
y vamos a las ferias turísticas, y nos sirve para explicar las
políticas que desarrollamos, un destino que quiere liderar las
políticas turísticas tiene que ir donde se debate de turismo,
siempre a explicar lo que va a hacer, en un sentido o en otro, y
hemos presentado hasta un impuesto de turismo sostenible en
ferias. Por tanto, los gobiernos serios que lideran van a las
ferias.

Y, además, porque son espacios importantes para nuestras
empresas y para los consejos, y así lo estamos haciendo. Y yo
entiendo también las posiciones que pueda tener cualquier
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partido político y las exprese, pero la acción de Gobierno es
clara y el Gobierno ha liderado las políticas turísticas durante
estos últimos ocho años.

Y luego cada partido, por supuesto, puede plantear las
cuestiones que considere. Pero nosotros tenemos claro lo que
vamos a hacer a cada destino y lo hemos hecho en todas las
ferias internacionales, liderando el mensaje turístico en cada
momento, y los datos nos dan la razón, las cifras nos dan la
razón, y hemos hecho un trabajo importante en ese sentido, y
lo seguiremos haciendo en la misma línea.

Muchísimas gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Té la paraula el Sr. Sagreras.

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Sr. Negueruela, si ens ha fet fer el ridícul a nivell
internacional és perquè vostè aquesta vegada ha fet total
deixadesa de funcions, a posta li ha sortit malament anar a
aquesta fira de Londres.

Què vol dir que un conseller vagi a Londres sense coordinar
o consensuar les declaracions als mitjans de comunicació amb
el sector turístic empresarial? A posta, llavors surt el que surt,
a posta surt el que surt, Sr. Negueruela, que ells es queixen de
les problemàtiques del destí en relació amb la gestió i amb la
mobilitat. En canvi, vostè surt amb la Sra. Armengol de manera
eufòrica.

Què vol dir anar a Londres i no a partir de Palma amb un
missatge consensuat amb la resta d'institucions? A posta llavors
el consell, que també és del PSOE, com la Sra. Armengol, se’n
va a Londres, la capital d'Anglaterra, a dir que no volem
turistes anglesos a les Illes Balears.

Què vol dir anar a Londres...

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

... i no partir de Palma havent consensuat amb els seus socis de
govern que tenen altres conselleries, que almenys no diguin que
no hem d'anar pus mai a fer promoció turística?

Sr. Negueruela, vostè aquesta vegada no ha anat a Londres
a cercar turistes, ha anat a Londres a fer turisme, a no fer res i
a descansar, i vostè juga amb el pa de milers de treballadors del
sector turístic per a la pròxima temporada.

I el següent, Sr. Negueruela, m'han dit que vostè va fer
gravar a la Sra. Prohens les seves declaracions? Idò, escolti-les,
estudiï-les, assimili-les i aprengui-les i així no farà el ridícul a
la fira de Madrid. 

Gràcies.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Sagreras. Té la paraula el conseller de Model
Econòmic, Turisme i Treball.

EL SR. CONSELLER DE MODEL ECONÒMIC,
TURISME I TREBALL (Iago Negueruela i Vázquez):

Gracias, presidente. Es un debate lo suficientemente
importante para ser tan simplista como son ustedes. Es cierto,
y lo hemos dicho en más de una ocasión, que hay un
determinado tipo de turismo de excesos que en estas islas no
queremos, y yo lo he dicho en numerosas ocasiones, y lo he
dicho también en las ferias internacionales.

Y luego es cierto cómo se pueden interpretar las palabras,
pero es cierto que hay un modelo que no queremos en nuestras
islas.

También le puedo decir qué es ser turístico y qué es ser
antiturístico y es un debate que deberíamos afrontar. No ha
habido más gobierno que esté, un gobierno que haya apoyado
más al sector turístico que esté, siempre en contra el Partido
Popular. ¿No es ser antiturístico, no apoyar los ERTE y las
prestaciones extraordinarias de fijos discontinuos en el
Congreso de los Diputados? ¿Eso no es ser antiturístico?

(Alguns aplaudiments)

¿No es ser antiturístico no votar a favor de los 860 millones
de euros? Por ejemplo, el otro día el Sr. Costa, escuchó como
en la cena de distribuidores los distribuidores que pertenecen
al sector turístico dieron las gracias a este gobierno por esas
ayudas, que, gracias a esas ayudas muchos de los presentes
podían cenar ese día. Gracias a eso, y con la abstención del
Partido Popular, que no apoyaron esos recursos.

¿Qué quiere decir usted cuando dice que nosotros no
apoyamos al sector turístico? Tenemos las mejores cifras. Lo
que pasa es que ustedes siempre hablan de una parte del sector
turístico, ¿acaso no es apoyar al sector turístico apoyar las
mejoras salariales de los trabajadores y trabajadoras del sector?
¿No es apoyar al sector turístico y a una parte de él las mejoras
en cargas de trabajo, en camas elevables, que ustedes también
están en contra?

Y, sobre todo, lo que no se hace nunca es ir al extranjero a
criticar tu destino...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

..., y eso es lo que hace Marga Prohens,...

EL SR. PRESIDENT:

Silenci, per favor.

EL SR. CONSELLER DE MODEL ECONÒMIC,
TURISME I TREBALL (Iago Negueruela i Vázquez):

... estando desesperada por gobernar.

(Alguns aplaudiments i cridòria)
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Ir al extranjero a criticar a tu destino, no reunirse con nadie
y a gastar el dinero público, gastar el dinero en reunirse con un
alcalde de su partido para cri...

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

Senyors diputats.

I.12) Pregunta RGE núm. 11750/22, presentada pel
diputat Sr. José Luis Camps i Pons, del Grup Parlamentari
Popular, relativa a centre de referència de formació
professional d’Es Castell.

Dotzena pregunta, RGE núm. 11750/22, relativa a centre de
referència de formació professional d'Es Castell, que formula
el diputat José Luis Camps i Pons, del Grup Parlamentari
Popular. Té la paraula el Sr. Camps.

EL SR. CAMPS I PONS:

Gràcies, Sr. President. Bon dia, Sr. March. Ens agradaria
saber amb quina situació es troba el futur centre integrat de
formació professional a Es Castell i amb quins consensos
compta?

Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Camps. Té la paraula el conseller d'Educació
i Formació Professional.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I FORMACIÓ
PROFESSIONAL (Martí Xavier March i Cerdà):

Moltes gràcies, president, diputats, diputades. Sr. Camps,
moltes gràcies per aquesta pregunta. Li repetiré el que li vaig
repetir, és evident que és un centre que disposa d’un total
suport de tots els sectors educatius de Menorca, això és evident.
Tenim el suport, lògicament, al Consell de Menorca i tenim,
lògicament, el suport de l'Ajuntament d’Es Castell.

Dic això perquè és evident que en un parell de setmanes
farem la presentació del projecte bàsic, primer a l'ajuntament,
després de la comunitat educativa, d'Es Castell, perquè facin
totes aquelles aportacions, suggeriments i idees per millorar el
projecte que s'ha de fer el projecte executiu, que realment és el
que, en definitiva, serà el que després licitarem.

Per tant, aquestes properes setmanes farem aquesta
presentació, a fi i efecte de conèixer en realitat totes les
aportacions.

També cal dir que aquest projecte té el finançament, tendrà
el finançament del fons Feder 2021-2027, tenint en compte que
ja li vaig dir a la passada intervenció que va fer fa un parell de

mesos, en què li vaig dir que això, evidentment, és un projecte
que s’executarà el 2023-2027 i, per tant, som davant una
realitat que suposarà la definitiva institucionalització de la
formació professional a Menorca i a les Illes Balears.

És un centre integrat de formació professional, no un centre
de referència com vostè ha plantejat aquí, un centre de
referència és el Centre del Mar, que és centre integrat i centre
de referència nacional, que són dues coses totalment diferents,
ho dic per al seu coneixement, i per tant suposa evidentment
una definitiva institucionalització de l’FP en totes aquelles
famílies que volen plantejar, que ja vostè sap quines són les
famílies, no les repetiré, però acabam amb la idea de fer de la
formació professional una eina bàsica per al creixement
econòmic i social de l'illa de Menorca.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Té la paraula el Sr. Camps.

EL SR. CAMPS I PONS:

Gràcies, Sr. President. Sr. Conseller, permeti’m, jo quan
m'he dirigit a vostè li he dit centre integrat de formació
professional, jo li dic verbalment, vostè veig que no m'ha
escoltat, i després passen aquestes coses.

(Remor de veus)

Vostès són molt amants de consensos, els consensos de
boqueta, perquè vostès, l'octubre del dos mils 19 van aventurar
que farien aquest centre de formació professional integrat.
Després, un mes tard, va sortir el Sr. Pons, l’exconseller Pons,
i va assegurar que hi hauria moltes possibilitats de començar
aquesta legislatura el centre. Després, a finals de gener, varen
sortir tant l'Ajuntament de Maó com la comunitat educativa, i
demanaren explicacions, sobre quins consensos parlava el Sr.
Conseller.

I vostè va dir que s'havia reunit en tres mesos des que hi va
haver tot aquest conflicte, en tres mesos s’havia reunit en 22
ocasions, em sembla que són moltes 22 ocasions en tres mesos,
però no li vull dir que va faltar a la meitat.

Dia 15 de febrer del 2021, declarava inversió d’interès
autonòmic la construcció del centre integrat de formació
professional l Castells, per poder accelerar i agilitar la
tramitació. I vostè, aquí, amb una nota de premsa de la seva
conselleria ens diu que per poder recaptar consensos amb els
centres i amb la resta d’agents educatius, socials, laborals i
empresarials de l’illa.

Aquí no n’ha parlat vostè que hagi fet aquestes reunions a
les quals es va comprometre públicament que faria.

Després, dia 14 de desembre del 2021, a la Sra. Pons, li va
dir que el centre integrat de formació professional a Es Castell,
l’avantprojecte ja està realitzat.
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Aquesta setmana s’entregarà a la reunió a l’Ajuntament
d’Es Castell, per tant, ens acaba de mentir, perquè si vostè, dia
14 de desembre del 2021 ens ha dit que ja l’entregaria al cap
d’unes setmanes, no ho ha fet.

I després, dia 8 de març, una pregunta en la mateixa
direcció i amb la mateixa problemàtica que li vaig fer, vostè va
dir que s'acaba de redactar l'avantprojecte, juntament amb la
Conselleria de Mobilitat, treballam amb l'Ajuntament d'Es
Castell sobre aquesta qüestió.

Per tant, quin dia diu la veritat? Ho va dir el desembre, ho
va dir a l’any 2021 el febrer, ho va dir dia el dia 8 de març, ho
ha dit avui.

El que sí que és important que sàpiga, una vegada més, que
el Partit Popular vol i a posta per aquest centre integrat de
formació professional, el que no compta és amb els seus
consensos, que són d’una nit abans, perquè vostès promulguen
consensos, però mai no ens han convocat a cap tipus de reunió
per poder-hi participar, i realment sigui un projecte consen...

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Camps.

(Alguns aplaudiments)

Té la paraula el conseller d'Educació i Formació
Professional.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I FORMACIÓ
PROFESSIONAL (Martí Xavier March i Cerdà):

Moltes gràcies, Sr. President. Sr. Camps, vostès volen o no
volen, els anys que vostès varen ser batle què varen fer d’Es
Castell?...

(Remor de veus)

... Què va fer el Consell de Menorca? Què va fer el Govern de
les Illes Balears?...

(Remor de veus)

Escolti’m, escolti’m, ja sé que el posa nerviós, ja sé que vol
tornar ser batle d'Es Castell, no ho serà, perquè en acabar el que
farà la inauguració del centre serà el Sr. Escandell, el Consell
de Menorca i realment el Govern de les Illes Balears.

En qualsevol cas, Sr. Camps, li puc assegurar que aquest és
un centre que té el consens, que realment volen el centre a
Menorca, perquè suposa una definitiva institució de la formació
professional.

Vostès, quan governen no fan res, quan no governen l'únic
que fan és posar traves, posar traves, posar traves,...

(Remor de veus)

... dir que volen baixar imposts, però al final l’únic que volen
és no fer la política educativa que necessita la comunitat
autònoma i fer de l’FP un element clau del sistema social
econòmic de les Illes Balears.

Amb vostès l’FP està per terra, amb nosaltres creix a cada
any.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller.

I.13) Pregunta RGE núm. 11752/22, presentada per la
diputada Sra. María Núria Riera i Martos, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a viatge a la fira World
Travel Market.

Tretzena pregunta, RGE núm. 11752/22, relativa a viatge a
la fira World Travel Market, que formula la diputada Maria
Núria Riera i Martos, del Grup Parlamentari Popular. Té la
paraula la Sra. Riera.

LA SRA. RIERA I MARTOS:

Gràcies, president. Sr. Yllanes, la semana pasada el
Gobierno balear hizo un ridículo histórico en la mayor feria
turística, con mensajes contradictorios.

Desde MÉS por Mallorca se dijo que no importaba haber
ido a la feria, desde el Partido Socialista se dijo que sí, que
había que hacer promoción para que llegaran los turistas en
febrero, y desde Podemos, Sr. Yllanes, usted dijo que habían
ido a la feria, pero que no iban a hacer promoción. Llama la
atención que nos diga esto porque la Sra. Armengol se desplazó
a la feria durante varios días con una buena corte de cargos y
asesores, y convendría saber a qué fue, si fue a hacer turismo y,
si no, en qué se ha gastado el dinero público durante esos días
de viaje. 

Por tanto, Sr. Yllanes, ¿sabe usted por qué fue su gobierno
a la mayor feria turística internacional? 

Gracias. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Riera. Té la paraula el conseller de Transició
Energètica, Sectors Productius i Memòria Democràtica. 

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER DE
TRANSICIÓ ENERGÈTIOCA, SECTORS PRODUCTIUS I
MEMÒRIA DEMOCRÀTICA (Juan Pedro Yllanes i Suárez):

Gracias, Sr. Presidente. Gracias por la pregunta, Sra. Riera.
Una aclaración, Podemos no hizo ninguna declaración sobre la
presencia de la presidenta y del conseller; lo hizo el portavoz,
el portavoz adjunto del Govern de las Illes Balears. Por tanto,
creo que hay que distinguir claramente quién hizo la
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declaración y quien no la hizo. Verá, el portavoz, dentro de sus
limitadísimos conocimientos en materia de turismo -y ya le
puedo garantizar que no tengo ningún interés en ampliarlos-,
pensó que la presidenta del Gobierno y el conseller de Turismo
de una comunidad autónoma cuyo PIB depende esencialmente
del turismo, tenían que acudir a un foro de tanta importancia
como la World Travel Market; y, teniendo muy claro, como
tiene el portavoz adjunto del Govern y vicepresidente del
Gobierno, que la competencia en promoción turística la tienen
los consejos insulares, presumió que el presidente del Consejo
Insular de Ibiza, la presidenta del Consejo Insular de Mallorca,
la presidenta del Consejo Insular de Menorca y la presidenta
del Consejo Insular de Formentera fueron a hacer promoción
turística de sus islas, y lo que fue hacer el Govern fue explicar
cuáles son las nuevas circunstancia del modelo turístico en
Baleares, porque ha habido una reforma muy reciente, muy
importante, de la ley turística, y, por lo tanto, lo que ha hecho
el Govern es trasladar al sector la importancia que tiene hecho
el nuevo modelo turístico que se está impulsando desde este
gobierno.

Por tanto, absoluta normalidad en que la presidenta del
Gobierno y el conseller de Turismo, hayan acudido a la World
Travel Market. 

Gracias, Sr. Presidente. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Té la paraula la Sra. Riera.

LA SRA. RIERA I MARTOS:

Gràcies, president. Sr. Yllanes, el año pasado, usted
indignó al sector diciendo que era una buena noticia que cayera
el turismo y la Sra. Armengol le tuvo que salir a corregir; y este
año nos dice que no hay que hacer promoción turística desde el
Govern, hay que hacer promoción del Govern, Aclarémoslo.
No sé si la Sra. Armengol está de acuerdo o no. 

Sr. Yllanes, suponemos que en el Consell de Govern habrá
votado en contra de las partidas de promoción turística, los
6.000.000 que tiene el Sr. Negueruela en este presupuesto para
2023, ¿o no? ¿Serán sus diputados que votarán en contra de la
promoció turística autonómica desde el Govern para que lo
hagan desde el consell? Aclárense, Sr. Yllanes, porque mientras
ustedes llevan años buscando su modelo, hay 20.000 empresas
que intentan salir adelante y 170.000 personas que viven
directamente del turismo, y mientras ustedes están
despreciando a los turistas británicos, estos se van a otros
destinos del Mediterráneo, que al menos los acogen, y no como
ustedes.

¿Quieren usted turistas británicos, señor Yllanes?,¿ se han
aclarado en eso, sí o no? La verdad, Sr. Yllanes, se podían
haber ahorrado ir a la feria turística de Londres visto el caos
que han creado, y haberse centrado en hacer su trabajo. Llevan
dos legislaturas hablando de turismo sostenible y ya vemos el
fruto de su trabajo. En ocho años no han mejorado ni las
depuradoras, ni las carreteras, ni el transporte público ni las

playas. ¿Esa es otra de sus promociones turísticas?, las playas
cerradas cuando llueve por los vertidos de aguas sucias, la
promoción turística Armengol.

Sr. Yllanes, no son turistas lo que sobran, sobran políticos
sin rumbo y sin gestión. Le diga a su presidenta Armengol, que
no vaya a hacer turismo ni vaya a hacer promoción a más ferias
turísticas, que no vaya a liarla y céntrense en hacer su trabajo
que nos van a dejar estos años sin hacer. 

Gracias, Sr. Presidente. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Riera. Té la paraula el conseller de Transició
Energètica, Sectors Productius i Memòria Democràtica. 

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER DE
TRANSICIÓ ENERGÈTICA, SECTORS PRODUCTIUS I
MEMÒRIA DEMOCRÀTICA (Juan Pedro Yllanes i Suárez):

En cuanto a que vengan turistas ingleses o no vengan
turistas ingleses, estoy absolutamente de acuerdo con lo que ya
dijo el portavoz del Govern después de un Consejo de
Gobierno. En cuanto al turismo, realmente a mí lo que me
preocupa es que el sector económico se adhiriera de una de una
vez por todas a la transición energética, que se está resistiendo
adherirse de una vez por todas a la transición energética. Eso
es lo que me preocupa, que el principal motor económico de
Baleares no apueste claramente por la transición energética.
Eso es lo que yo le reclamo al sector turístico. 

Tercero. Informarse a través de los tabloides británico es
complicado, porque seguramente la información que publicaron
esos tabloides no tiene absolutamente nada que ver con las
declaraciones que se hicieron en la World Travel Market. 

Y de lo que no me cabe ninguna duda es que la señora
Prohens sí que se fue de turismo a Londres, y además a hacer
algo que el Partido Popular ha adquirido como costumbre, que
es hablar mal de la comunidad autónoma o del país en foros
internacionales, ¡una vergüenza!

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT 

Gràcies, Sr. Conseller. 

I.14) Pregunta RGE núm. 11422/22, presentada pel
diputat Sr. Josep Castells i Baró, del Grup Parlamentari
Mixt, relativa a inversions finançades amb el factor
d'insularitat. 

Catorzena pregunta, RGE núm. 11422/22, ajornada a la
sessió anterior, relativa a inversions finançades amb el factor
d'insularitat, que formula el diputat Josep Castells i Baró, del
Grup Parlamentari Mixt. Té la paraula el Sr. Castells.
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EL SR. CASTELLS I BARÓ:

 Moltes gràcies, Sr. President. Bon dia a tothom. Bon dia,
Sra. Presidenta. Fa unes setmanes es va fer pública la
destinació del factor d'insularitat, per primera vegada podíem
assignar aquests 109 milions d'euros als projectes que es
preveuen al Règim Especial de les Illes Balears. I el que em va
sobtar a mi és que la totalitat dels projectes que formen part
d'aquesta assignació són projectes que són competència del
Govern de les Illes Balears, és a dir que no hi ha participació
dels consells en l'execució de tots aquests projectes. No estic
parlant de territorialització, estic parlant de qui executa
aquestes despeses. 

Clar, a mi això em van sobtar, per què?, perquè el factor
d'insularitat d'alguna manera, tal com està configurat en el
Règim Especial de les Illes Balears, és el continuador del que
van ser les inversions estatutàries. Les inversions estatutàries va
ser un primer intent que es produïssin a les Balears les
inversions que no es produïen, i recordarà que es van fer
convenis amb els consells, es varen fer convenis amb el Govern
que han corregut diversa sort -d’això ja en parlarem un altre
dia. 

Per això jo tenia l'esperança, Més per Menorca tenia
l'esperança que el factor d'insularitat, d'alguna manera, també
reproduís aquesta experiència, i fos un fons que també servís
per finançar competències de les diferents institucions que
formen part del Govern autònoma. Volia saber la seva opinió
sobre aquest tema.

Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Castells, Té la paraula la presidenta del
Govern.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Sí, moltíssimes gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Castells,
per aquesta pregunta que, a més, permet avançar en unes
qüestions que crec que són clau fora dels establiment
institucional que tenim a la nostra comunitat autònoma. Vostè
feia referència a les inversions estatutàries que han tengut un
recorregut unes vegades complex, també per la complexitat de
gestió de com es plantejaren,  el que hem treballat durant
aquests set anys i hem aconseguit. 

Primer de tot, és una magnífica notícia tenir aquest factor
d'insularitat, aquests 110 milions d'euros a més pactats ja
600.000.000 d'euros a cinc anys vista, per tant, un plantejament
de recursos públics que arriben per fer allò que consideram
estratègic, el que hem pogut dissenyar entre tots, consells
insulars, Govern i a més agents socials i econòmics, i les forces
polítiques que han volgut participar és fer el pla estratègic
d'inversions 2030. Per tant, decidir entre tots i a totes que
trobam que necessitam a les Illes Balears de cara al 2030,
quines inversions són estratègiques per fer, i aquí no importa de
qui sigui competència ni qui executi, sinó aquell projecte que

pactam que és important; i tots els recursos públics van
destinats a fer possible aquest pla estratègic d'inversions. 

Per tant, ITS va directament per finançar aquests projectes
estratègics, factor d'insularitat va per a aquests projectes
estratègics, pressuposts públics, fons europeus, pressuposts
estatals, ... en definitiva tot allò que pactem que és necessari. I
aquí el Consell de Menorca, com tots els consells insulars, han
plantejat les propostes que tenen pel Pla estratègic d'inversions.
I el factor d'insularitat aquest any hem decidit que financiï
projectes que anaven avançats, perquè els ritmes d’execució
són fonamentals, perquè tot allò que es necessita invertir
s'inverteixi en aquesta comunitat autònoma al ritme que
marquem segons el pacte, i són aquests 23 nous projectes a les
Illes Balears, que estan absolutament ben territorialitzats, que
n’hi ha moltíssims, com vostè coneix perfectament, a l'illa de
Menorca, però que l’important és que sabem on volem anar,
que tenim els recursos públics per fer-ho possible i que junts ho
estam treballant. Aquesta és la forma de fer política que ha
canviat substancialment en aquestes illes. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta Té la paraula el Sr. Castells. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies, Sr. President. Gràcies per la seva resposta,
presidenta. Jo entenc la filosofia, a més ja me l'ha explicada
moltes vegades, és el conjunt de les inversions i financem-les
amb els diferents fons dels que tenim, però vostès també han
d’entendre que això dificulta una mica fer el seguiment, i de
vegades doncs detectam que hi ha mancances; i li pos
l’exemple aquest de les inversions estatutàries, amb un exemple
molt clar, i entenent perfectament que el que el Govern pot
finançar-les de diferents maneres, però, per exemple, amb el
tema de la història del tramvia de la badia de Palma: això era
una inversió estatutària, no es va poder dur a terme en el seu
moment, i l'altre dia va venir el president del Govern a l'estil
Bienvenido, Mister Sánchez, i ja hi ha finançament per al tram
badia de Palma. Què vull dir amb això?

Que el paper, el seu paper, el paper del seu govern és
fonamental per aconseguir que inversions de l'Estat arribin a les
Illes Balears, i els consells insulars tenen moltes limitacions per
fer aquesta interlocució directa amb el Govern de l'Estat.

I, per tant, jo el que li deman és que vostè s'impliqui
personalment en aconseguir que aquests temes pendents dels
consells insulars també formin part de l'agenda del Govern de
l'Estat.

Gràcies, Sr. President.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Castells. Té la paraula la presidenta del
Govern.
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LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socias):

Dues coses importants a dir, perquè crec que és fonamental:
primer de tot, els consells insulars han vist amb el finançament
del Govern cap a ells molt consolidades les competències
pròpies que han d’executar per fer-ho millor, perquè jo som
conscient que, sempre des de la institució més propera a la
realitat dels ciutadans les coses van millor. I enguany
augmentam un 28,8%, 124 milions d’euros. Però des què
governam ha augmentat el finançament als consells insulars un
104%, per tant, és fonamental.

Segona qüestió, el factor d'insularitat hem aconseguit que,
a més del factor d'insularitat, en el pressupost del 2023,
efectivament, hi ha un compromís de finançament del Tram
Badia de Palma, 20 milions enguany, un total de 185 en el
conveni. Això vol dir que, des de la competència que té
cadascú, ha de seguir fent convenis directament amb Madrid.

L’autogo...

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta.

(Alguns aplaudiments)

I.15) Pregunta RGE núm. 11742/22, presentada pel
diputat Sr. Josep Castells i Baró, del Grup Parlamentari
Mixt, relativa a objectius de la presència de les Illes Balears
a la World Travel Market.

Quinzena pregunta, RGE núm. 11742/22, relativa a
objectius de la presència de les Illes Balears a la World Travel
Market, que formula el diputat Josep Castells i Baró, del Grup
Parlamentari Mixt. Té la paraula el Sr. Castells. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies, Sr. President. Sra. Presidenta, el Sr. Negueruela ja
ha tengut ocasió de respondre en aquesta mateixa sessió
diverses vegades aquesta pregunta que li faig, però jo li don
l'oportunitat que vostè ens expliqui directament, de la seva viva
veu, quins van ser els objectius de la presència de les Illes
Balears en aquesta fira.

Gràcies, president.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Castells. Té la paraula la presidenta del
Govern.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socias):

Gràcies, Sr. President. Crec que avui n'hem parlat molt i de
qüestions que crec que tal vegada no són les que són realment

interessants i importants per a la societat de les Illes Balears, i
intentaré explicar-les.

El Govern, com totes les destinacions turístiques del món,
igual que totes les administracions públiques de les Illes
Balears, hem estat a la fira, com pertoca i com toca, que és el
que crec que és interessant explicar. Però que, a més, crec que
és interessant explicar l'èxit aconseguit, i jo això ho vull agrair
a tota la ciutadania, a totes les administracions públiques, a tot
l'empresariat i treballadors d'aquesta terra que han fet possible
una cosa meravellosa, que és que començàrem a governar fa set
anys i busques, Sr. Castells, i vostè ho coneix perfectament, on
s'anava a les fires turístiques a comptar turistes en l'estiu, com
més quantitat millor, i a un model turístic absolutament
desenvolupista, on es pensava que el bo per a Balears era seguir
creixent en alçades davant la costa de la mar i totes aquestes
qüestions. Això és quan anava Balears a les fires turístiques.

Bé, idò fa set anys hem aconseguit canviar radicalment les
coses i, per primera vegada, explicam a les fires turístiques el
que volem ser de futur, ara que parlàvem del 2030, i explicam
el necessari equilibri entre els residents i turistes; explicam el
necessari allargament de la temporada turística, i hem
aconseguit un èxit, aquest any començarem el mes de febrer i
començarem el març a Menorca i a Eivissa, cosa que fa molts
d'anys que parlàvem de la desestacionalització turística. Idò ho
estam aconseguint.

Hem anat a explicar la Llei general turística i com les
empreses han de ser conscients que tenen una obligació de
sostenibilitat ambiental amb les nostres illes, i amb Tui vaig
tenir una reunió molt interessant a la World Travel Market, on
ells m’explicaven que els proporcionàssim projectes per a com
ells poden mitigar la petjada de CO2 de la seva empresa. Per
tant, parlam d'això: que, òbviament, volem ser un model turístic
de referència a nivell internacional, i ho aconseguim gràcies a
l'esforç de les propostes dels partits progressistes d'aquestes
illes.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, presidenta. Té la paraula el Sr. Castells. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies, Sr. President. Bé, en tot aquest debat, jo li he de
dir que les explicacions que va donar, per exemple, l'altre dia
a la compareixença el Sr. Negueruela, que ha donat avui
mateix, a mi em semblen satisfactòries i que justifiquen,
evidentment, la manera amb la que s’ha anat a aquesta fira.

De les diverses coses que han passat, jo també he de dir, i
també s'ha dit que a mi em va causar perplexitat que alguns
hagin anat a la World Travel Market a criticar les Illes Balears.
Es veu que alguns el patriotisme només el practiquen a benefici
d'inventari, quan no els interessa se n'obliden, però, bé, què hi
farem, això és així.
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Vostè ha dit una cosa que crec que té raó, que és que s’ha
parlat de moltes coses que realment no són importants, per
exemple, he trobat, i ho ha comentat la meva companya Patrícia
Font, lamentable que s'hagi dit que el conseller ha anat a fer
turisme; realment, si aquest és el nivell d'oposició que es fa al
Govern, realment de vegades ens permet, almenys, destacar-nos
intentant parlar realment de coses importants.

Jo li parlaré d'una cosa que per a mi és important, i que,
d'alguna manera, és l'objectiu d'aquesta pregunta, Sra.
Presidenta: MÉS per Menorca veu amb preocupació que el nou
mantra sigui el de la desestacionalització, per què? Perquè els
anys van canviant, les circumstàncies van canviant i també hem
d'actualitzar els discursos, i el paradigma de la
desestacionalització, que en algun moment donat podria haver
estat un eslògan que nosaltres podríem haver executat, en
aquests moments ens preocupa. Per què, què veiem?

Que estam saturats a l'estiu i no veiem que la
desestacionalització aporti necessàriament implícita una baixa
de pressió (...). Per tant, tenim la por que amb el discurs de la
desestacionalització acabem aconseguint una saturació
permanent durant tot l'any. I és per aquest motiu que jo li volia
expressar les nostres reserves, perquè, és clar, és molt difícil fer
promoció a favor de la desestacionalització, a mi em recorda,
per exemple, quan va sortir a la premsa que un dels projectes
de l'Ajuntament de Palma era que venguessin els homes digitals
en temporada baixa. I és clar, jo em pregunt: un cop has
convençut el nombre de digital que vinguin, com els dius, ep!,
però només en temporada baixa! És una mica difícil, no?

Per això jo volia posar sobre la taula aquest element. Crec
que sí que és un element important, és un element estratègic,
perquè veiem que el discurs de la desestacionalització
comporta riscs.

Gràcies, Sr. President. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Castells, Té la paraula la presidenta del
Govern.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socias):

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Castells. Agraesc el to
i, sobretot, la profunditat de les qüestions que vostè planteja,
que són les que ens haurien d'ocupar i preocupar, i jo deman
responsabilitat a tothom, perquè crec que és necessari també
fer-ho des de la presidència del Govern. No és raonable, en cap
cas, anar a una fira turística, parlar malament de la destinació
turística a la qual vols representar per part de ningú, i s’ha fet
desgraciadament a la World Travel Market.

A mi mai no m’hi han vist, ni m’hi han vist quan era a
l'oposició, ni m’hi han vist com a presidenta del Govern, que
crec que hem de ser molt conscients del que necessiten aquestes
illes per ser precisament unes illes cohesionades socialment.

I amb el tema de la desestacionalització, no es preocupi, Sr.
Castells, crec que aquest no serà el problema, o sigui, no serà

problema saturar en temps de temporada baixa, sobretot a l'illa
de Menorca, sinó que el problema és trobar connectivitat
necessària perquè puguem tenir aquesta cohesió social
necessària durant tot l'hivern, perquè treballadors i
treballadores... 

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta.

(Alguns aplaudiments) 

I.16) Pregunta RGE núm. 11741/22, presentada pel
diputat Sr. Josep Melià i Ques, del Grup Parlamentari El
Pi Proposta per les Illes Balears, relativa a promoció
turística.

Setzena pregunta, RGE núm. 11741/22, relativa a promoció
turística, que formula el diputat Josep Melià i Ques, del Grup
P arlamentari El Pi Proposta per les Illes Balears. Té la paraula
el Sr. Melià. 

EL SR. MELIÀ I QUES:

Moltes gràcies, Sr. President, bon dia a tothom. Sra.
Presidenta, estam immersos en un debat lamentable, i aquest
debat lamentable sobre la promoció turística, vostès també són
part principal i autora d'aquesta situació, no només són uns
convidats de pedra.

Promoció a clubs esportius que acaben amb grans
polèmiques; declaracions de responsables polítics que són mal
interpretades, com a mínim donam el benefici dels dubtes; socis
del Govern que posen en dubte la política de promoció del seu
mateix executiu.

Avui mateix, Sra. Presidenta, jo estic astorat!, avui mateix
un vicepresident del Govern de les Illes Balears dient que no
vol ampliar els seus coneixements sobre turisme.

(Remor de veus)

No, no, no, perquè no li interessa poc el turisme, com que
per a Balears és poc important...

EL SR. PRESIDENT:

Silenci, per favor. Silenci, per favor.

EL SR. MELIÀ I QUES:

... el turisme. Ja està bé així!

Un vicepresident del Govern dient que el sector turístic es
resisteix a la transició energètica, quan és líder i quan haurien
de prendre exemple del compromís dels nostres hotelers amb
aquest sector.

Però no només passa això en el seu govern, Sra. Presidenta,
és que un partit de l'oposició, que se’n va allà a tirar pedres a la
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nostra teulada i que aquí diu, amb una deslleialtat institucional
brutal, que el president del Govern no ha d'anar a les fires
turístiques. On s’ha vist mai! A quin nivell hem arribat!

Per això li demanam des d'El Pi, amb serietat i amb
responsabilitat, no creu que les Illes Balears han d'anar a fer
promoció turística arreu i a totes les fires turístiques del món?

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT: 

Gràcies, Sr. Melià. Té la paraula la presidenta del Govern.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Melià. A veure intentaré
-com feia abans- una crida a la responsabilitat i una crida a la
sensatesa, que crec que és, sens dubte sempre, absolutament
necessària, Sr. Melià. També és una mica lamentable que avui,
en general, les preguntes no vagin dirigides precisament als
fruits de la World Travel Market i al que suposa per a les Illes
Balears, sinó que van dirigides a altres coses. Però, bé, jo
entenc que és l’estira i arronsa parlamentari polític. 

Crec que diré alguna cosa per veure si tots i totes almanco
entenem el nostre marc jurídic i el nostre marc estatutari i
competencial, que crec que és fonamental i va lligat a la seva
pregunta d'avui.

Les competències, com vostès saben, de foment i de
promoció turística de les Illes Balears són dels consells insulars
després de molts d'anys de reivindicació, precisament el nostre
govern va fer possible la passada legislatura completar les
transferències de promoció turística a Menorca, Eivissa,
Formentera i Mallorca, i aquest any, les competències en
ordenació turística al Consell Insular de Mallorca. 

El Decret de 2018 on es fan les transferències als consells
insulars de les competències en promoció turística diu
textualment que les tres grans fires internacionals del calendari
europeu World Travel Market de Londres, Fitur de Madrid i la
ITB de Berlín, la participació de totes les institucions de les
Illes Balears serà organitzada i coordinada pel Govern de les
Illes Balears, precisament perquè aquestes fires es consideren
estratègiques perquè al seu si es desenvolupen actuacions
considerades d'interès general per a la comunitat autònoma, així
figura en el decret de transferències de l’any 2018, és un decret
fet a la passada legislatura, amb el qual tots estam d'acord,
nosaltres hi estam plenament d'acord. I això és el que fa el
Govern: explicar, coordinar i explicar el nou model turístic o
les millores del nostre model turístic de les Illes Balears a les
tres fires a les quals ens ho encomana la nostra normativa.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta Té la paraula el Sr. Melià. 

EL SR. MELIÀ I QUES:

Moltes gràcies, Sr. President. Sra. Armengol, quan vostè
diu “nosaltres estam totalment d'acord”, m'agradaria que em
definís qui som nosaltres el PSOE, MÉS per Mallorca,
Podemos?, perquè veig que alguns dels seus socis no hi estan
gens d'acord, perquè diuen que no han d'anar a cap fira, a cap
fira, ni a les tres que vostè ha dit que diu el decret de
transferències que ha anomenat.

Però és que vostès tenen una agència de Turisme que té
com a funció, el seu govern, posicionar les Illes Balears, i
posicionar les Illes Balears és fer promoció turística. Per tant,
és evident que vostès han anat a fer promoció, que el conseller
de Turisme vengui i digui “no,  hem anat a debatre”, què és
anar a debatre a la fira turística?, hem anat a vendre les Illes
Balears, que és el que ens pertoca, i ho hem de dir amb molt
clara alta i rotunda. Hem anat a vendre les Illes Balears i les
grans virtuts que té aquesta terra turísticament. 

Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Melià. Té la paraula la presidenta del Govern. 

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Gràcies, Sr. President. Jo aquí parl com a presidenta del
Govern i parl del Govern de les Illes Balears. Jo no em dedic
a fer de tertuliana del que comenten els diferents partits polítics
d'aquesta cambra parlamentària. 

(Alguns aplaudiments)

Sense cap mena de dubte, jo em dedic al que és seriós i
responsable. I sí, hem anat a posicionar les Illes Balears, i clar
que sí. I les posicionam en coses molt diferents del que succeïa
quan governa la dreta en aquesta comunitat autònoma, Sr.
Melià. Jo he anat a fires turístiques a dir que nosaltres no volem
tants de turistes a l'estiu, els volem més a l’hivern i a la tardor,
i ho hem explicat, i això no s'explicava abans per part dels que
governaven en aquestes illes, es deia absolutament el contrari. 

Hem anat a dir que el sector turístic s'ha de posicionar i ha
d'ajudar que les Illes Balears siguin un territori sostenible
mediambientalment, i hem anat a explicar la Llei turística, els
hem dit “heu d'invertir en la millora de la transició energètica
i heu d'invertir en la millora de les condicions laborals dels
treballadors i treballadores, que és fonamental per a la nostra
comunitat autònoma”. A això i a explicar la llei d'excessos,
hem anat al Regne Unit
a la nostra comunitat autònoma. 

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta. 
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I.17) Pregunta RGE núm. 11817/22, presentada pel
diputat Sr. Jorge Campos i Asensi, del Grup Parlamentari
VOX-Actua Baleares, relativa a reforma del delicte de
sedició. 

Dissetena pregunta, RGE núm. 11817/22, presentada en
substitució de la RGE núm. 11757/22, relativa a reforma del
delicte de sedició, que formula el diputat Jorge Campos i
Asensi, del Grup Parlamentari VOX-Actua Baleares. Té la
paraula el Sr. Campos. 

EL SR. CAMPOS I ASENSI:

Gracias, Sr. presidente. Sra. Armengol, usted ha hecho unas
declaraciones afirmando que está absolutamente de acuerdo
con la reforma del delito de sedición anunciada por Pedro
Sánchez, para que se beneficien los delincuentes separatistas
condenados. Por su acción de Gobierno sabemos que usted está
empeñada en destruirlo, todo, pero ¿incluso la nación, Sra.
Armengol? ¿Puede confirmar aquí, en esta sede parlamentaria,
que está de acuerdo con la eliminación del delito de sedición? 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Campos. Té la paraula la presidenta del
Govern. 

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socias):

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Campos. Veig que
continua cobrant uns doblers del seu sou dels ciutadans i
ciutadanes d'aquestes illes que li paguen com a portaveu
parlamentari de VOX per fer control del Govern de les Illes
Balears en les seves competències i avui, que parlam d'això,
continua sense demanar res de les competències del Govern de
les Illes Balears, vostè a les seves dèries i, en fi, a cobrar sense
fer la feina que li demanen els ciutadans i les ciutadanes, que
faci una miqueta, una miqueta de feina.

(Alguns aplaudiments i petit aldarull)

La meva opinió sobre la reforma del Codi Penal pot ser
interessant o no, si a vostè li interessa, jo no tenc cap problema
per explicar-la-hi. Sí, estic d'acord que el Codi Penal espanyol
s'ha d'adequar a la normativa europea, i crec que és un
compromís que ja va assumir el Govern d'Espanya, ja va
explicar i perfectament entenc que aquesta és una de les
qüestions plantejades, explicades, que té tota la normalitat del
món i que, per tant, sí, jo soc europeista i crec que convé que
ens assemblem a Europa en això i en moltes altres coses, com
les que s'han manifestat al llarg del plenari d'avui matí. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta. Té la paraula el Sr. Campos. 

EL SR. CAMPOS I ASENSI:

Sra. Armengol, el Tribunal Supremo ya dijo que el delito de
sedición en España es comparable a los tipos penales vigentes
en países como Alemania, Italia, Francia o Portugal. Mire,
desde cadena perpetua, como en Alemania o Francia, pasando
por penas privativas de libertad de 12 años, como mínimo en
Italia, o hasta 20 años en Portugal, para los que emprenden
acciones para cambiar el orden constitucional, la integridad del
territorio, la forma de las instituciones o la unidad del Estado. 

Usted miente una vez más. Mire, la realidad es que el
Gobierno socialista ha negociado con los delincuentes
separatistas sediciosos suprimir el delito por el que fueron
condenados para librarse de la condena de ese delito, que es el
más grave que puede cometer un representante público: atentar
contra la unidad de España, contra la Constitución. Y lo ha
hecho, y usted lo apoya, Sra. Armengol, para que los
separatistas puedan repetir el golpe de Estado sin
consecuencias. 

Pero mire, desde VOX no nos quedamos en meras palabras
de protesta. Llevaremos al Constitucional el fraude de ley que
supone la reforma de la sedición y propondremos un
referéndum para ilegalizar los partidos separatistas, como ya ha
anunciado nuestro presidente, , Santiago Abascal. 

Sra. Armengol, usted demuestra, al igual que Sánchez, que
no es leal a la Constitución ni a España. Hubo un tiempo en el
PSOE lo fue, pero hoy ha quedado reducida a una banda de
paniaguados que celebra la destrucción liderada por su jefe
Sánchez. Todos ustedes, socialistas, son cómplices de esta
fechoría. Si lo apoyan son ustedes unos traidores, frente a su
traición la nación no se quedará de brazos cruzados, y el
próximo 27 de noviembre saldrá a la calle, también en Palma,
en defensa de nuestra unidad, de nuestra paz y libertad; una
convocatoria que está abierta además a todos los partidos y a
toda la sociedad civil que se quiera sumar, porque España y la
libertad no se negocian, se defienden. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Té la paraula la presidenta del Govern. 

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Gràcies, Sr. President. Una vegada més torna a demostrar
que els seus coneixements en temes jurídics són absolutament
nuls o ve aquí i tergiversa tot el que se li ocorre per intentar
revertir d'alguna raó el seu discurs, que no té res a veure amb
la raó, ni amb la justícia, ni en la normalitat.

El delicte de sedició va contra l'ordre públic, Sr. Campos,
no contra la unitat d'Espanya, ni la Constitució Espanyola, que
aquest seria el delicte de rebel·lió, que no es va poder aplicar
mai perquè no hi havia violència. Aquesta és la realitat ...

(Alguns aplaudiments) 
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... i que aquest delicte de sedició no és comparatiu amb cap
altre europeu, ho demostra que les ordres d’extradició mai no
varen ser acceptades per cap altre país europeu, perquè aquest
delicte no estava previst en els mateixos termes. Per tant, és
lògic normalitzar amb els altres països europeus que, per cert,
no és cert ... Alemanya, per exemple, demana entre 2 i 5 anys,
França 3 anys de presó, Itàlia sis i cinc anys. Aquesta és la
realitat del que hi ha, Sr. Campos.

L'altra realitat és que no van mai al fons del problema. A
Catalunya hi ha un problema no resolt polític, Sr. Campos,
polític i de convivència, i li explicaré una altra cosa: quan
governa la dreta -i ara, si volen, conjuntament amb l'extrema
dreta, perquè jo ja estic embullada de qui és qui en aquesta
bogeria d’ideologies-, quan governa la dreta és quan més
independentistes hi ha, és quan hi ha més gent que es vol
separar d'Espanya, és quan hi ha més gent que no se sent
còmoda a una Espanya que a vegades no respecta els drets dels
territoris. Aquesta és la realitat. Qui fa més per la convivència,
qui fa més per entendre les diversitats, qui fa més per entendre
les singularitats, qui fa més per entendre la democràcia sempre
és l'esquerra.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta.

I.18) Pregunta RGE núm. 11755/22, presentada per la
diputada Sra. Patricia Guasp i Barrero, del Grup
Parlamentari Ciudadanos, relativa a finalitat del Govern de
les Illes Balears amb l’assistència a la World Travel
Market.

Divuitena pregunta, RGE núm. 11755/22, relativa a finalitat
del Govern de les Illes Balears amb l'assistència a la World
Travel Market, que formula la diputada Patricia Guasp i
Barrero, del Grup Parlamentari Ciudadanos. Té la paraula la
Sra. Guasp.

LA SRA. GUASP I BARRERO:

Gràcies, president. Visto que ya han preguntado muchos
portavoces, voy a hacer una reflexión, presidenta.

Mire, la semana pasada, su govern asistió a la feria de
turismo de Londres, con un gran despliegue de altos cargos,
una agenda con el objetivo de hacer promoción turística, que es
lo que toca, mostrando, una vez más, las duplicidades
exageradas, que salen del bolsillo de todos los baleares y, al
final, ¿qué nos hemos encontrado? Pues, con un espectáculo
que tiene que reconocer que comenzaron sus socios, el Sr.
Apesteguía; el Sr. Apesteguía, que, mientras estaba diciendo
que el Govern debía dejar de hacer promoción turística, estaba
sus dos cargos del Consell de Mallorca desfilando sonrientes
por la World Travel Market. El cinismo se queda corto, y
supone también un gasto público elevado.

¡Qué lejos quedan aquellas fotos de Bel Busquets con el Sr.
Apesteguía en un hotel de cinco estrellas, en 2005, paseaba el
Sr. Apesteguía con pajarita en las ferias turísticas, haciendo
promoción turística, que nos costó 20.000 euros! Entonces sí
que estaban los señores de MÉS haciendo promoción turística...

(Remor de veus)

... encantados en un hotel de cinco estrellas...

EL SR. PRESIDENT:

Silenci, per favor.

LA SRA. GUASP I BARRERO:

Miren, después de estas declaraciones de MÉS, salió el Sr.
Yllanes, como amante despechado, que sale a decir que el
Govern...

(Remor de veus i algunes rialles)

... no ha ido a hacer promoción turística...

EL SR. PRESIDENT:

Silenci, per favor.

LA SRA. GUASP I BARRERO:

Y luego usted salió, presidenta, -muy bien, debo
reconocerle- diciendo que no van a renunciar a la promoción
turística y a celebrar la vuelta a las campañas turísticas.

Pero el conseller Negueruela seguía haciendo malabares
para seguir contentando a sus socios, sin querer pronunciar la
palabra maldita para ustedes, que es “promoción turística”, que
es lo que toca al Govern.

Mire, un esperpento que se culminó con las declaraciones
antibritánicos de la directora general insular, pero a la que
también se sumó el Partido Popular criticando las
administraciones desde el propio estand de Mallorca y
utilizando el turismo como arma arrojadiza.

Miren, jo le aseguro hoy el compromiso de Ciudadanos y
mi compromiso de no utilizar al turismo de forma partidista,
pero sí me preocupa el despilfarro y las duplicidades.
Presidenta, le pido que deje su ambigüedad, que exija a sus
socios a no lanzar mensajes antiturismo, y hoy tiene esa
oportunidad de hacerlo, porqué hacen mucho daño al turismo.

Dejen todos de mirarse al ombligo y dejen de hacer de sus
actos y declaraciones un mero cálculo electoral.

Gracias.

(Remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Guasp. Té la paraula la presidenta del Govern.

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202211755


DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 141 / 15 de novembre de 2022 8653

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socias):

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sra. Guasp. Efectivament,
avui va de parlar d'això, i tendré oportunitat en aquesta
pregunta de tornar explicar algunes coses que em semblen
importants.

Duim governant en aquestes illes més de set anys i mig,
amb un plantejament molt clar, la nostra aposta és clara per la
diversificació econòmica, tenint molt clar que nosaltres som
una destinació turística líder, però que el turisme té unes
qüestions que agreugen de vegades la situació vital de les
persones que viuen en aquestes illes, i que, per tant, hem de
corregir aquestes imperfeccions del nostre model. I en aquesta
línia treballam, repetesc, des de fa més de set anys.

Alguna qüestió important, l’Impost de Turisme Sostenible,
que creàrem, malgrat la seva oposició, ajuda a restablir,
precisament, aquestes qüestions negatives que comporta un
turisme intensiu, com el que tenim a les nostres illes. Ahir,
precisament, presentàvem el refugi d’Es Galatzó, per tant
l'aposta de sostenibilitat ambiental forta. Algunes altres notícies
importants que ens han fet ser una destinació turística diferent
del que venia sent Balears i del que volia explicant Balears que
volia ser, una era la del lloguer de vacances, la regulació de la
Llei del lloguer de vacances, per tant, prioritzant la residència
dels ciutadans i ciutadanes, prohibint el lloguer de vacances en
els plurifamiliars de segons quines zones de les nostres ciutats.

Una fita important, sens dubte, ha estat la Llei turística,
aprovada, malgrat l'oposició, i la discussió que hem tengut en
aquesta cambra, de molts que no han entès la necessitat de fer
una moratòria. Hem dit molt clar i hem anat a les fires
turístiques, diferent de totes les altres destinacions turístiques,
dient: nosaltres no volem créixer més en places turístiques, i ho
hem explicat. I hem explicat i no perdem l’oportunitat de parlar
amb aquells que poden decidir amb tots els majoristes de
viatges, amb totes les marques internacionals, nosaltres no
volem perdre l'oportunitat d'explicar-los, no, no, és que aquí
tenim molt clar que no es creixerà més en places turístiques,
que aquest no és el nostre model, que volem que el turisme,
efectivament, apliquem una desestacionalització, que és molt
important.

Per què tot això? Per als treballadors i treballadores de les
nostres illes, també per als empresaris i empresàries de les
nostres illes d'aquí, abans no sé qui ho deia i s'ha equivocat, hi
viuen 200.000 directament persones del turisme, i és clar que
és fonamental, i per això, quan ha vengut la COVID i no teníem
turistes hem fet una estratègia molt potent de fixos discontinus;
hem fet una estratègia molt potent d'ERTO; d'ajudes directes a
les empreses, i tota aquesta línia de treball és la que seguim
fent.

I ara que hem sortit de la COVID amb nota, i que ens
trobam en una situació diferent, plantejam, evidentment, com
podem fer que els nostres treballadors i treballadores tenguin
la formació adient. Avui presentaré amb la cadena Riu una
escola hotelera de formació, on hi ha un compromís que es
contractarà el 60% de la gent que es forma, i en aquesta línia
seguirem treballant, sens dubte, per als beneficis d'aquesta

ciutadania, a la qual nosaltres no només ens devem, sinó que
ens volem que volem...

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta.

(Alguns aplaudiments)

I.19) Pregunta RGE núm. 11753/22, presentada pel
diputat Sr. Antonio Costa i Costa, del Grup Parlamentari
Popular, relativa a política tributària de les Illes Balears.

Dinovena pregunta, RGE núm. 11753/22, relativa a política
tributària de les Illes Balears, que formula el diputat Antonio
Costa i Costa, del Grup Parlamentari Popular. Té la paraula el
Sr. Costa. 

EL SR. COSTA I COSTA:

Gràcies, Sr. President, senyores i senyors diputats. Sra.
Armengol, bon dia. Bé, no fa falta que li digui les vegades que
des del Partit Popular li hem demanat que s'han d'abaixar els
imposts a les rendes mitjanes i baixes de les Illes Balears,
sobretot quan hem conegut que vostè administrarà mil milions
d'euros més de recaptació tributària de cara al 2023.

Però és que hi ha comunitats autònomes, la resta de
comunitats autònomes, que no només ho demanen, sinó que ho
fan, per exemple, Andalusia, Madrid, Galícia, Castella i Lleó,
o Múrcia, governades pel Partit Popular, i han baixat els
imposts als ciutadans d'aquestes comunitats autònomes.

Però és que també ho fan les comunitats autònomes del
Partit Socialista governades pel Partit Socialista. Ho va fer
primer el Sr. Ximo Puig, que va baixar l’IRPF a les rendes
mitjanes i baixes. Ho va fer després el Sr. García Page, a
Castella-la Manxa. Ho ha fet darrerament també el Sr. Lambán,
per això li pregunt, Sra. Armengol: per què la política tributària
a les Illes Balears és inversa a la resta de comunitats
autònomes? 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Costa. Té la paraula la presidenta del Govern.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socias):

Gràcies, Sr. President. Crec que Madrid no hauria de ser
l'exemple, almanco avui, Sr. Costa, ho hauria d'evitar perquè
m’ho posa massa fàcil i no entrarem més en això, perquè quan
no es recapta després no hi ha serveis públics i passa el que
passa amb la sanitat pública, entre d'altres moltíssimes coses.

O sigui, l’invers, Sr. Costa, li diré una altra vegada més,
perquè cada un amb el seu monotema, l’invers és el que fan
vostès, vostè diu això quan és aquí assegut a l'oposició. Quan
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va ser director general de Pressuposts va pujar tots els imposts
possibles a les classes mitjanes i treballadores d'aquestes illes.

(Alguns aplaudiments)

Per tant, no em vengui amb les seves històries del
populisme fiscal.

Les Illes Balears som un model propi diferenciat, nosaltres
no tenim a veure ni amb Aragó, ni amb Múrcia, ni amb Madrid,
ni amb Castella-la Manxa, nosaltres tenim el nostre propi
model.

I li diré una altra cosa, des de la humilitat: tal vegada ens
haurien de copiar una mica, perquè qui lidera el creixement
econòmic i qui millora tots els serveis públics d'aquesta terra
són les Illes Balears per sobre de tota Espanya. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta. Té la paraula el Sr. Costa.

EL SR. COSTA I COSTA:

Gràcies, president. Miri, els seus companys del Partit
Socialista, els presidents autonòmics del Partit Socialista l’han
deixada a vostè en evidència, han demostrat que es poden
baixar perfectament els imposts a les rendes mitjanes i baixes,
i que si vostè no ho fa és per una qüestió purament ideològica,
de lleialtat absoluta al Sr. Sánchez, i per no donar la raó al Sr.
Feijóo o al PP de les Illes Balears, de Marga Prohens.

Vostè s’ha fermat totalment i absolutament al Sr. Sánchez
de forma entusiasta i absolutament convençuda, perquè vostè
s’ha escorat més que mai cap a l'esquerra, i és el que fa
permanentment. Mentre els presidents socialistes qüestionen
l’eliminació del delicte de sedició, vostè l'aplaudeix entusiasta,
i vostès fins i tot discuteix l'estat de dret, perquè hi havia una
sentència ferma en aquest cas.

També donarà suport a la reforma del delicte de
malversació i, així, amb la mateixa, salvaran vostès el Sr.
Griñán? Suposam que sí, perquè vostè, tot el que digui el Sr.
Sánchez li sembla absolutament meravellós i ho suporta de
forma entusiasta.

Sra. Armengol, fins i tot quan han muntat un vodevil, allà,
a la World Travel Market, vostè ha callat absolutament amb les
declaracions que han fet els seus socis i el Consell Insular de
Mallorca.

Miri, Sra. Armengol, no li diré que torni a la moderació,
perquè vostè mai no hi ha estat, però és que vostè ja ha
abandonat el votant moderat del Partit Socialista. Vostès han
abandonat ja la socialdemocràcia i està vostè absolutament
entregada al populisme i a l'esquerra més radical. Sra.
Armengol, les Illes Balears necessiten tornar a la moderació. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Costa. Té la paraula la presidenta del Govern. 

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Gràcies, Sr. President. Em sap greu aquesta falta d'estima
que tenen a la nostra terra, qui ve aquí amb l'argumentari de
Madrid és sempre vostè, fan les preguntes que els marquen, ...

(Alguns aplaudiments)

... diuen el que els marquen, importa molt poc el que es planteja
en aquesta terra. I em preocupa aquesta similitud que de cada
vegada tenen més amb els de VOX, que demanen no
despenalitzar l’enaltiment al franquisme. Aquests són els socis
que vostè cerca, Sr. Costa.

EL SR. PRESIDENT:

Silenci, per favor.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Pensin, pensin una mica, quant al tema en positiu, el que no
ha de fer és mentir. Cap de les comunitats, ni la Comunitat
Valenciana ni Aragó han fet deflactació d’IRPF, li diré les
dades de l'AIReF perquè siguin clares.

L'AIReF diu que la reforma fiscal que ha fet Madrid
suposarà una reducció de 335 milions d'euros d'ingressos, la de
la Comunitat Valenciana suposarà augmentar els ingressos en
78 milions d'euros, perquè el que no diu és que s'augmenten els
imposts a les rendes altes i Impost de Patrimoni en aquestes
comunitats autònomes. El nostre model no és el mateix enlloc
d'Espanya, però aquí és diferent. Nosaltres sabem que la nostra
gent, en aquest moment d'alçada de preus, necessita les ajudes
els mesos d’hivern, Sr. Costa, i això és el que hem treballat,
ajudes directes a la ciutadania, als que més ho necessiten, als
aturats, a les persones que cobraran un subsidi, que tendran
aquesta ajuda dels 600 euros; als joves universitaris, que els
retornam les matrícules universitàries; a les famílies que
necessiten les ajudes extraescolars. I després deduccions fiscals
que, Sr. Costa, vostè les va llevar totes en aquesta comunitat
autònoma. 

Li dic dues dades importants. Avui el ministre del Regne
Unit ha anunciat la pujada d'imposts després de la bogeria, del
plantejament liberal que vostè està promulgant. Segona qüestió,
les dades d’IPC que acaben de sortir avui: l’octubre pujam un
7,3%, es redueix un 1,6% respecte de setembre, un 3,4%
respecte d’agost. Illes Balears, igual que Espanya, som els
millors d'Europa, la nostra ...

(Se sent el timbre de tall de micròfon)
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EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta.

(Alguns aplaudiments)

II. Interpel·lació RGE núm. 5615/22, presentada pel
Grup Parlamentari Mixt, relativa a condicions de vida
dignes per als residents de les Illes Balears. 

Passam al segon punt de l'ordre del dia que correspon a la
Interpel·lació RGE núm. 5615/22, del Grup Parlamentari Mixt,
relativa a condicions de vida dignes per als residents de les Illes
Balears. Té la paraula el Sr. Castells. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sr. President. Començaré a explicar per què
Més per Menorca interpel·la el Govern sobre les condicions de
vida dignes per als residents, per què treim aquest tema? Treim
aquest tema perquè creiem que cal afrontat d'una nova manera,
tota una sèrie de problemàtiques que afecten els residents a les
Illes Balears, i vull dir-ho en aquests termes, degut al model
econòmic de les nostres illes. És a dir, crec que el Govern està
donant resposta a algunes -diguem-ne- de les patologies des del
punt de vista de la gestió pública, que causa l’excessiva
dependència del turisme, però potser no hi ha una visió global
de quin és el motiu de tota una sèrie de problemes que el
Govern està intentant atacar, amb més o menor fortuna. 

I per això parlam de les condicions de vida dignes dels
residents, per què?, perquè l'excessiva dependència del turisme,
la massificació, això que la presidenta diu el repte demogràfic,
és a dir, la superpoblació de les Illes Balears dificulta, cada
vegada està posant més entre l'espasa i la paret els residents a
les Illes Balears per poder viure amb les condicions amb què es
viu, per exemple, a la península. Amb condicions de vida
dignes no volem dir que la població estigui vivint en una
situació indigna, sinó que el Govern hauria de garantir o hauria
de elaborar un programa per poder compensar totes els
perjudicis que està causant aquesta excessiva dependència del
turisme. 

Perquè el que és clar és que les destinacions turístiques,
aquí i a tot el món, estan exposats -per dir-ho de forma gràfica-
a esdevenir un parc temàtic, és a dir, un decorat per als no
residents, és a dir, per als turistes i que, per tant, les condicions
de vida dels residents s'hagin d'adaptar a aquest ús de l'espai
públic, la qual cosa afecta l'urbanisme, els sectors econòmics,
els horaris, fins i tot, que fan que viure en aquestes illes com a
resident, sigui una aventura i un repte molt més complicat que
viure a una zona que no sigui turística. 

I és per això que jo volia interpel·lar el Govern, ja entenc
que és una interpel·lació transversal que afecta moltes àrees de
govern, i, per tant, difícil de respondre, jo agraeixo, Sra.
Sánchez, consellera d'Hisenda, que hagi assumit aquest repte,
però nosaltres pensam que caldria afrontar tot aquest problema
d'una forma global, sent conscients de totes les conseqüències
que té aquesta excessiva dependència del turisme. 

Un primer tema, evidentment, és la lluita contra la
massificació turística. Jo crec que s'han fet passes en aquest
sentit, i la recent modificació de la Llei de turisme, que
estableix la moratòria de noves places, va en aquest sentit, però
cal avançar en altres mecanismes per exemple hem posat sobre
la taula el tema de la delimitació de cotxes, i també hem de
poder avançar -i no perquè s'hagi frustrat moltes vegades
aquesta pretensió hem de deixar-la de reivindicar- en la nostra
participació en la gestió dels aeroports i dels ports d'interès
general, que són les portes d'entrada. És a dir, és terrible que en
un territori insular en el qual la dependència, l'excessiva
exposició dels fluxos de la gent que ve de fora no tinguem cap
mena de control sobre l'entrada de no residents a les nostres
illes. Per tant, en aquest nou paradigma que jo li propòs, de dir
hem de veure aquesta problemàtica com un tot, evidentment la
possibilitat de gestionar ports i aeroports és un element
fonamental. Per tant, aquí tindríem un primer element: lluitar
contra la massificació, que és aquest efecte directe que té la
dependència excessiva del turisme. 

Un altre tema que se'ns ha revelat com el més greu per a les
condicions de vida dels residents: el tema de l'accés a
l'habitatge. Sobre el dret a l’accés a l'habitatge hem estat
discutint en aquest parlament diversos ressorts o diversos
mecanismes, per exemple, la regulació dels preus del lloguer,
sobre la regulació dels preus del lloguer vàrem aprovar una
proposició de llei, que ara és al Congrés, perquè les comunitats
autònomes puguin fer aquesta regulació dels preus del lloguer. 

Hi havia unes esmenes als pressuposts generals de l'Estat,
que malauradament van ser rebutjades amb els vots en contra
del seu propi grup, el Grup Socialista. Llavors, nosaltres també
volíem saber una mica quina és la posició del Govern sobre
aquest tema. És a dir, aquí vostès van donar suport -i és
d'agrair- a la proposició de llei que nosaltres vam presentar per
evitar els preus del lloguer, on no entràvem en el fons de la
qüestió, simplement dèiem que les comunitats autònomes
poguessin fer aquesta regulació, i, malauradament el vot
conjunt, tant del Partit Popular com del Partit Socialista, van
frustrar aquestes esmenes que havia presentat Podem, que havia
presentat Esquerra Republicana, que havia presentat Bildu.

Després també tenim tota la batalla de la limitació de
l'adquisició de segones residències, que bàsicament va en la
línia ... o què és el que estam perseguint. Volem posar barreres
al mercat?, no, el que volem és aconseguir que el parc
d'habitatge es dediqui a allò pel que existeix, que és per proveir
les necessitats permanents d'habitatge dels residents, que això
diu la Llei d'urbanisme, és a dir, la Llei d'urbanisme de les Illes
Balears, quan parla del sòl urbà classificat com a habitatge, diu
que ha de servir per proveir aquestes necessitats d'habitatge. I
què ens estam trobant?, que gran part d'aquest parc d'habitatge
es destina a una finalitat diferent, que és l'ús com a segona
residència. Per tant, aquí, d'alguna manera, s'està pervertint la
finalitat que ha de tenir aquesta aquest sòl urbà amb la
categoria d’habitatge. Aquí vàrem aprovar que el Govern havia
de constituir un grup de treball per fer front a aquesta
problemàtica, no tenim cap notícia que s'hagi fet, i també
voldríem saber si el Govern ha fet alguna cosa sobre aquesta
qüestió.

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202205615
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Sense sortir del capítol d'habitatge i últim tema en aquest
capítol, les ajudes al lloguer, és a dir, ajudes del lloguer de l'any
2021 encara no s'han pagat; pocs mecanismes que tenim ens
sembla que no trobam la manera de fer-los funcionar com toca.
Jo volia saber quins són els motius i quan es pensen
desbloquejar aquesta situació del lloguer. 

Tema de transport públic. No m'hi allargaré, Sra.
Consellera, perquè ho hem pogut parlar moltes vegades, jo sé
quin és el seu discurs, però, miri, quina notícia sortia ahir em
sembla al Diario de Menorca: “la inversión por habitante en
transporte públic es seis veces inferior a la de Mallorca”. Sis
vegades, és a dir, hi ha un problema estructural, hi ha un
problema amb el finançament de la competència de transport
públic a les illes menors, i vostès sempre em contesten dient
que hi ha molt de romanent, que el pressupost dels consells ha
augmentat un cent per cent, però hi ha un problema, i jo crec
que vostè s'hauria de treure la bena dels ulls, tenim un
problema, hi ha un greuge comparatiu en les inversions que
s'estan fent en transport públic a Mallorca i les que s'estan fent
a les altres illes. I és evident que el transport públic també és un
dispositiu fonamental per garantir aquestes condicions
adequades als residents. 

Després, també, un tema que nosaltres tocam molt sovint,
el tema de l'assistència sanitària pel fet que som un territori
fragmentat, nosaltres reclamam un increment de les dietes per
als malalts. Resposta de la consellera: “sí, sí, però és que
nosaltres el que volem fer és que no es desplacin els malalts,
que es desplacin els especialistes”; molt bé doncs tenim el
problema per exemple del cribratge de càncer de còlon a
Menorca, que no s'està donant aquest servei com toca, és a dir,
ja sigui perquè s'ha de desplaçar la gent amb unes dietes
totalment insuficients, o ja sigui perquè són insuficients els
serveis que es descentralitzin, tenim també un problema
d'assistència sanitària que, evidentment, afecta en primer terme
els residents.

Després un altre capítol, els serveis de l'Administració
General de l'Estat, sobretot, és a dir, el problema per proveir
adequadament les plantilles de funcionaris per als serveis de
justícia, d'ordre públic, d’Autoritat Portuària, la Seguretat
Social, la Direcció General de Trànsit, el Servei d'Ocupació, ...;
és a dir, serveis de l'Estat molt importants, molt importants per
a la vida de les persones que estan mal proveïts i per què estam
molt proveïts?, perquè la vida de les Illes Balears està tan cara,
i els funcionaris no tenen unes compensacions adequades per
venir a treballar a les Illes Balears. I, per tant, aquests serveis
estan mal proveïts. 

També passa en alguns serveis autonòmics, com el Servei
de Salut, però especialment aquí hem de ser, hem de tornar a
reivindicar i ha de formar part d'aquesta ..., és a dir, el
beneficiari del complement per residència dels funcionaris no
és el propi funcionari, que també, és el ciutadà, és l'administrat,
que és el que està rebent un servei deficient per la mala
provisió d'aquestes places. 

Després, una altra qüestió: la connectivitat, una qüestió que,
com vostè sap, per al nostre grup és un dels seus estendards.
Continuam sense cap notícia del Govern de Madrid sobre la
proposta que va fer el Govern de les Illes Balears de fer una

prova pilot a l’obligació de servei públic entre Menorca i
Barcelona; clar, haurien de reclamar, què està fent el Govern?,
hem de reclamar, una proposta que fa gairebé un any que es va
enviar, no hi ha cap mena de resposta -perdó, fa un any i mig
que va enviar-, no hi ha cap mena de resposta per part del
Govern de l'Estat, i aquest, evidentment, també és un problema,
més ara, quan, per exemple, l’obligació de servei públic entre
Menorca i Mallorca està saturada, i surt a la premsa també, eh?,
no només és un problema dels diputats que viatgem, surt a la
premsa. Hi ha una saturació, perquè estan insuficientment
cobertes les necessitats de connectivitat, en aquest cas, dels
ciutadans de Menorca, però estic convençut que als de les altres
illes menors també els afecta. 

I després -per acabar- també suport a una sèrie de sectors
econòmics per fugir d'aquest monocultiu turístic, que ens
advoca a una oferta comercial absolutament estandarditzada. El
comerç de proximitat es veu incapacitat per lluitar contra les
grans marques i les grans cadenes de distribució, la qual cosa
té a veure amb la qual deia al començament del parc temàtic,
no?, de les Illes Balears com a parc temàtic; és a dir, amb uns
centres de les ciutats on el comerç de proximitat està
desapareixent, i, per tant, aquí també cal posar, dintre aquest
programa global de permetre unes condicions de residència,
que aquesta oferta comercial, que és una oferta comercial de
proximitat, que dóna resposta a les necessitats dels residents,
doncs rebi el suport suficient.

I per últim, per acabar, el suport al sector primari. S'ha fet
una mesura important, que és que a l'última modificació de la
Llei de turisme diu que els establiments hotelers hagin
d'adquirir producte local, però sabem que aquesta mesura està
amb l'amenaça d’un recurs d'inconstitucionalitat per part de
l'Estat, i volíem saber quins plans té el Govern, com pensa fer
front o com pensa protegir aquesta mesura, que a nosaltres ens
sembla que és el mínim que podem fer per al manteniment del
sector primari a les nostres illes. 

I, com veu, Sra. Consellera, aquest seria ... n’hi ha per fer
tot un programa només de garantir unes condicions dignes de
vida per als residents, que els residents puguem viure en
aquestes illes, en tant que residents i no en tant que turistes.

Moltes gràcies, Sr. President.

(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Castells. Té la paraula la consellera d'Hisenda
i Relacions Exteriors. 

LA SRA. CONSELLERA D’HISENDA I RELACIONS
EXTERIORS (Rosario Sánchez i Grau):

Gràcies, Sr. President, Moltíssimes gràcies, Sr. Castells.
Intentaré oferir-li resposta a tots els temes a què vostè ha fet
referència, perquè hi ha moltíssimes qüestions que ha tractat,
però també intentaré donar-li un paraigües fins i tot un poc més
ampli. 
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La dependència excessiva del turisme és una qüestió
clàssica de les economies de les Illes, a Espanya, de les Illes
Canàries i nosaltres, i també de les illes de la Mediterrània, i
això ha vengut per la dificultat de la competència de les
empreses que estan ubicades a les Illes per treballar en altres
competències, com són industrials, sector primari, degut a la
discontinuïtat amb la península i amb els costos del transport,
els costos a les dificultats de créixer per exportar, a les
dificultats d’obtenir matèries primeres. 

Per això, des del Govern de les Illes Balears, moltes de les
qüestions a què vostè ha fet referències s’engloben dins un
problema un poc més ampli que hem abordat i que abordam des
del Govern de les Illes Balears, que són temes demogràfics,
vinculats a l'alta densitat de població, d'una banda, i també a la
població flotant. Les variables demogràfiques són fonamentals
a l'hora de desenvolupar les polítiques públiques i de
desenvolupar una estratègia, i aquestes estratègies són a molt
llarg termini i han de ser consensuades amb la resta de la
societat, perquè tenguin capacitat de ser implementades. Això
ho dic d'acord amb l'estratègia 20-30 que va elaborar el CES
amb la participació de més de 500 científics, amb un acord
ampli a nivell social, que ha estat la base, també, per a
l'elaboració del Pla de inversions estratègiques de les Illes
Balears, al qual moltes vegades ha fet referència la presidenta
i al qual moltes vegades fem referència com un full de ruta del
canvi de model i la diversificació del nostre model productiu,
perquè això són estratègies i polítiques que tenen una
ampliació, de mirada llarga, que tenen una implementació a
llarg termini. 

Aquesta legislatura, des del Govern de les Illes Balears hem
treballat amb aquesta estratègia tant amb l'Estat com amb la
Unió Europea, perquè -com vostè està explicant- la població de
les Illes Balears revela una important densitat poblacional i un
creixement de la població per damunt de la resta de comunitats
autònomes. De fet, si la població d'Espanya, des del 2000 ha
crescut un 18%, les Illes Balears han crescut un 39% amb
diferents densitats, com Mallorca que ha crescut un 34,7% en
els darrers 20 anys; Eivissa, amb un augment del 69%;
Menorca, que ha augmentat un 31%; o Formentera que ha
augmentat un 89%.

A això s'afegeix la població flotant amb una acusada
estacionalitat, que està formada tant pels visitants com per les
segones residències que vostè mencionava, com també pel
turisme i com també les persones que són residents temporals
en el nostre territori. I per això es va crear i s'empra l'índex de
pressió humana a les nostres illes, que demostra com els fluxos
turístics fan que la pressió a les diferents illes -a Mallorca,
Menorca, Eivissa i Formentera- sigui molt intensa, sobretot en
els mesos d'estiu.

El que hem treballat des del Govern de les Illes Balears i
després li explicaré perquè tant el Govern d'Espanya, canviant
el discurs del que són els reptes poblacionals com a nivell
europeu, canviant el discurs del que són els reptes
internacionals, és que el repte demogràfic no és només la
despoblació, sinó que també s'han de tenir en compte situacions
con les nostres, d’alt increment de població, perquè, a part, és
un marc insular i arxipelàgic on tenim un territori molt limitat
que sempre gestiona la gestió del nostre territori. Aquests

factors incrementen el cost de la provisió dels serveis públics,
com és l'educació, com és la salut, com són els serveis socials,
perquè no només ha de donar servei a tota aquesta població,
sinó també s'han d'atendre les diferents illes i un territori
fragmentat, perquè tots els habitants de cada una de les illes
tenguin el mateix nivell de prestacions públiques i generen un
repte per a la gestió dels recursos, com són la gestió de
l'energia, la gestió dels recursos, l'aprofitament i el consum
responsable d'un bé escàs com l'aigua, la conservació de la
biodiversitat, la restauració d'ecosistemes, com és també l'accés
a l'habitatge, com és també la mobilitat, i com és també un
repte a nivell de convivència, amb la interculturalitat, com un
factor de socialització.

A la Conferència de Presidents de 2017 es va començar a
parlar a nivell estatal del repte demogràfic, nosaltres vàrem
introduir la població flotant dins aquest discurs a nivell estatal,
i ara el que hem aconseguit, dins aquest discurs, tant a nivell
estatal com a nivell europeu, és la configuració de grups de
regions extrapeninsulars. A nivell europeu lideram la veu de les
Illes en la creació d'un estatut per a illes poblades, que ens
poden permetre canviar normatives que tenguin més
específicament les necessitats de les Illes, com bé vostè sap, en
el Parlament Europeu es va aprovar un dictamen el passat estiu,
el qual fa referència a totes aquestes circumstàncies.

Treballam, juntament amb el Govern d'Espanya, perquè
durant la presidència espanyola es pugui fer realitat aquesta
elaboració d'un estatut d’illes poblades en el si de la
Mediterrània, per tractar tota aquesta dimensió insular dins el
procés legislatiu, tant estatal com a nivell europeu, on es
podrien incloure diferents qüestions, com és l'accés a l'habitatge
per part de residents estrangers, com és l'accessibilitat de les
Illes, com és tota la normativa europea que tengui un filtre al
seu nivell.

Hi ha una qüestió que vostè no ha esmentat, clau per al camí
de govern, que és la regla de minimis, on es consideren ajudes
d'Estat les mateixes quantitats que la resta de la península.

Per això crec que tot el paraigües és ampli i s’ha d’abordar
amb mirada a llarg termini, perquè, a més de l'acció política
que podem fer des de les administracions, com és la prestació
de serveis públics de màxima qualitat, l'increment dels efectius,
l'increment d'infraestructures, l'elaboració d'un pla estratègic
d'inversions que canviï, que modifiqui a poc a poc el nostre
model econòmic, com és la mobilitat que gestionam des de
Mallorca, però que tenen competències els diferents consells
insulars a cada una de les illes, com és l'ordenació territorial,
una entrada eina que tenim a nivell de les Illes, com és
l'ordenació turística.

A més de tot això, depenem d’instàncies estatals i
d’instàncies europees per poder arribar a solucionar o a encetar
el camí per solucionar els problemes que tenim comunitats
autònomes com la nostra. No som les úniques que plantejam
problemes com aquests, l'altre dia va ser aquí, de visita, a les
Illes Balears, la presidenta de l'Assemblea de Còrsega, que crec
que vostè va tenir el plaer de conèixer, amb problemes molt
similars com els que tenim a les Illes.
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I per això és necessari, tal i com va proposar MÉS per
Menorca, a través d'una iniciativa, en el 2022, fer un grup de
treball, qüestionar tots aquests aspectes que ajudaran al nostre
canvi de model, que és el full de ruta, o la millora del nostre
model productiu, que és el full de ruta que té aquesta comunitat
autònoma, sense perdre de vista mai la dimensió demogràfica
que han de tenir les polítiques públiques, perquè s’acompanyin
també la normativa estatal, les iniciatives estatals i les
iniciatives europees.

Jo crec que hem aconseguit avanços en aquesta política al
llarg d'aquesta legislatura, un és el dictamen en el Parlament del
Parlament Europeu; un altre és que el Govern d'Espanya estigui
d'acord amb l'elaboració d'un marc d’illes poblades; un altre és
el desenvolupament absolut del règim especial de les Illes
Balears, amb el factor d'insularitat, que tothom sap que el factor
d'insularitat és per elaborar aquesta política d'inversions
estratègiques a les Illes Balears, que ens ajudin a transformar
el nostre model productiu en un model més sostenible i que
sigui més inclusiu; un altre és el règim especial fiscal de les
Illes Balears, perquè les nostres empreses puguin millorar la
seva competitivitat envers les empreses que estan assentades a
la península; i després les polítiques internes que es fan en
aquesta comunitat autònoma.

Vostè m'ha parlat d’habitatge, intent tractar els temes el més
ràpidament que pugui, sinó després, en el torn de rèplica. El
pressupost en matèria d'habitatge s'ha incrementat en més d'un
300%, pràcticament un 350% des del 2015, hem multiplicat per
9 les ajudes al lloguer que vostès explicaven, hem passat de
785 beneficiaris, com va ser el cas de les ajudes del 2015, a
més de 5.400 beneficiaris i 11 milions d'euros en el 2022; és
cert que s'han produït determinades friccions a l'hora de posar
en marxa la maquinària per poder arribar a tota aquesta
quantitat de gent, però el problema..., les ajudes del 2021 s'han
pagat absolutament al llarg del 2022 i esperam, abans que
s'acabi el 2022, haver liquidat les ajudes pendents de l'exercici
2022.

Per això hem fet modificacions a la Llei de subvencions, per
accelerar i instaurar la declaració responsable amb caràcter
d'aquestes ajudes, i tractarem si vol vostè, en el torn de rèplica,
les diferents iniciatives des del Govern de les Illes Balears per
als diferents aspectes que vostè ha presentat, sense sortir
d’aquest paraigües un poc més elevat, i la necessitat de canviar
determinades normatives, perquè la realitat illenca tengut una
millor consideració en el si de la legislació estatal i també
europea.

Moltíssimes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera. En torn de rèplica té la paraula el
Sr. Castells.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies, Sr. President. I gràcies per la seva resposta, Sra.
Consellera. Crec que hi ha molta coincidència en veure quines
són aquestes prioritats que tenim.

Jo crec que el tema important per donar coherència a totes
aquestes polítiques que vostè ha comentat i que, de fet, jo li
agraeix, perquè ha aportat nous temes als que jo li plantejava,
i que probablement a la moció subsegüent que presentarem
també els incorporarem. Però és entendre, és aquesta idea de
dir: és que, escolti, els residents de les Illes Balears tenim dret
a viure en tant que residents. I posaré només dos exemples,
perquè es vegi aquesta idea que, d'alguna manera, és
innovadora. Per exemple, quan vàrem aconseguir que el bus de
Palma per als qui no són residents a Mallorca fos a preu de
resident. Fins llavors, fins aquell moment pagàvem a preu de
turista. Llavors, adonar-nos-en que hi havia un servei que
nosaltres havíem d'emprar com a resident, però que, en canvi,
estava configurat només per als turistes.

O, com veiem a algunes zones, per exemple, de Maó
mateix, que a l'estiu estan súper animades i a l’hivern es troben
absolutament desertes, el que dèiem del parc temàtic; és a dir,
adonar-nos-en que hi ha molts dels elements que constitueixen
un entorn per fer una vida amable a les nostres illes, els
residents les tenim negades. I, per tant, aquesta visió, és a dir jo
crec que és molt important que adoptem aquest discurs, que
tinguem clar que aquest és el problema, perquè això ens
permetrà fer unes polítiques coherents amb tots i cadascun dels
diversos elements que he tocat.

Per tant, d'alguna manera, nosaltres el que demanam és que
hi hagi un programa coherent, basat en uns mateixos principis,
per fer front a totes les conseqüències negatives de ser una
economia excessivament dependent del turisme, i que, per tant,
hi hagi una lluita contra la massificació, hi hagi unes polítiques
d'accés a l'habitatge que siguin valentes, hi hagi una aposta
decidida pel transport públic, hi hagi una assistència sanitària
equitativa per a tots els ciutadans de les Illes Balears, es
garanteixi que els serveis de l'Administració General de l'Estat
es presten de la forma que toca, es garanteixi una connectivitat
exterior, interna i externa, es doni suport a alguns sectors
econòmics que són fonamentals per poder viure com a
residents, i aquí parl tant del comerç de proximitat com de la
pagesia, i també hi hagi una adaptació de totes aquelles
normatives europees sobre el lliure mercat, sobre la lliure
circulació, sobre ajudes públiques, de manera que hi hagi una
excepció per a les Illes.

És a dir, tots aquests elements han de formar part d'un
programa coherent per garantir unes condicions de vida per als
residents en aquestes illes, per als que hi vivim tot l'any.
Entendre que no n'hi ha prou amb garantir aquests serveis
només una part de l'any i que estiguin orientats als turistes, sinó
que aquests serveis han d'estar orientats per als que hi vivim tot
l'any, entendre que aquesta és una diferència fonamental, els
residents, els que vivim aquí de forma permanent en aquestes
illes.

Com pot veure li he incorporat la idea de l'adaptació a les
normatives europees, realment aquest discurs, perquè de
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vegades ja sap vostè que el relat és important, evidentment,
també per modificar les mentalitats i ser capaços d'entendre els
problemes als quals ens enfrontem. I aquí és on va la insistència
d'aquesta interpel·lació, és a dir, entendre que hem de garantir
unes condicions en tant que residents per als qui vivim aquí tot
l'any.

I està clar que, per exemple, aquesta adaptació de les
normatives europees que vostè ha comentat, doncs, és un
element fonamental; és a dir, aquest discurs ens ha de servir
com a relat, com a argument per fer entendre a Europa que en
aquests moments els ciutadans de les Illes Balears som tractats
com si fossin peninsulars, o sigui, no hi ha cap mena
d’excepció pel fet d'estar a unes illes respecte del règim que
s’aplica a qualsevol ciutadà comunitària. Per tant, ja es veu que
això no pot ser, ja es veu que aquesta és una idea que va contra
la naturalesa de les coses.

Per tant, tota aquesta reflexió ens ha de servir per tenir tota
aquesta argumentació i per fer entendre que tenim una realitat
diferenciada, el que a alguns llocs és trivial, en el nostre cas és
greu, i, per tant, és una adaptació de totes aquestes polítiques
per fer front a aquesta problemàtica. I, de fet, aquesta és la
finalitat d'aquesta d'aquesta interpel·lació. També generarà un
consens el més ampli possible d'entendre que aquestes són les
circumstàncies a què ens enfrontem com a ciutadans de les Illes
Balears, com a residents tot l'any a les Illes Balears en aquest
moment de la història, i que, per tant, necessitem unes
polítiques especialment pensades per donar resposta a aquesta
problemàtica.

Gràcies, Sr. President. 

(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Castells. En torn de contrarèplica, té la paraula
la consellera d'Hisenda i Relacions Exteriors. 

LA SRA. CONSELLERA D’HISENDA I RELACIONS
EXTERIORS (Rosario Sánchez i Grau):

Gràcies, Sr. Castells. Gràcies, Sr. President. I gràcies per la
profunditat de les seves reflexions, perquè jo crec que un poc
acompanyen la reflexió que ha fet el Govern de les Illes Balears
i el programa d'acció del Govern de les Illes Balears des de
2015, que són bàsicament dues qüestions: ser capaços d'atendre
en condicions d'equitat les persones que habiten aquestes illes,
el 1.200.000 d'habitants d'aquestes illes, amb tota la seva
diversitat, han d'entendre que el 25% de la població que habita
les nostres illes és població estrangera, fer feina per la
convivència ferma, per la interculturalitat, perquè això sigui
una oportunitat també per a les nostres illes; i després, d'altra
banda, com un leitmotiv permanent en aquesta comunitat
autònoma, millorar el nostre model productiu perquè sigui més
sostenible, i que sigui sostenible, implica que sigui sostenible
mediambientalment, implica que sigui més competitiu, implica
que sigui més inclusiu, perquè sigui sostenible socialment i
també des d'un punt de vista econòmic. 

Jo li diré una qüestió, quan anam a les institucions europees
som l'enveja de la resta de les illes de la Mediterrània, i, de fet,
les institucions europees ens tenen com a un exemple de
prosperitat i de prosperitat compartida damunt de tot l'espectre
europeu, perquè tenim una renda per càpita elevada a les Illes
Balears, és cert que vàrem tenir una etapa que vàrem anar
perdent renda per càpita, aquesta tendència s'ha invertit i ara
començam ...vàrem tenir un procés d'estabilització i ara
comença a créixer la renda per càpita, però el que jo li vull dir
amb tot això és que la dignitat de les condicions de vida
d’1.200.000 persones que viuen en aquestes illes també té a
veure amb aquesta prosperitat que ens ha duit des dels anys
seixanta ser una comunitat autònoma, que és una destinació
turística líder, amb una població emprenedora, amb una
població innovadora, que ha estat capaç de ser pionera en
moltíssimes qüestions a nivell estatal i a nivell europeu. 

Volia parlar de polítiques concretes, perquè vull posar en
valor, no només el full de ruta que té el Govern de les Illes
Balears i torn a parlar del Pla estratègic d’inversions Illes
Balears 2030, vull tornar a posar en valor el consens social,
perquè els canvis i els canvis de direcció no es poden fer sense
un ampli consens social, sense una base social de suport que
asseguri que aquestes polítiques seran perdurables, i després
també li vull explicar accions concretes, no?, perquè a part que
tinguis una visió clara de cap on vas, l’important és també el
dia a dia dels ciutadans d'aquesta terra, contra la massificació
turística. 

Els consells insulars ara tendran o tenen tots ja la
competència en ordenació turística, s’ha fet la Llei de turisme
sostenible per dues qüestions: per dir clarament que no podem
continuar creixent en quantitat, perquè som un territori limitat,
per promoure la circularitat en l'ús dels recursos, per promoure
la sostenibilitat social de la principal indústria de la nostra
comunitat autònoma. 

En qüestions de mobilitat tenim competències en el que és
la mobilitat, avui m'ha parlat de mobilitat del que és la
comunitat de Mallorca, i s'han fet inversions molt importants
per llevar cotxes de les carreteres. I per què? Perquè una de les
principals fonts de contaminació i de canvi climàtic en un
territori insular com el nostre són les emissions a l'atmosfera
del transport terrestre, dels avions i també dels vaixells. A
Menorca, a Eivissa i a Formentera que va anunciar el conseller
de Mobilitat, que es finançarà la gratuïtat del transport públic
de cara al 23, perquè aquesta política de fomentar el transport
públic serà fonamental per poder fer aquest canvi de model,
una qüestió importantíssima, llevar cotxes de carreteres,
fomentar el transport públic des del Govern de les Illes Balears
amb el Govern d'Espanya. Saben que aquesta política és
pionera, és fonamental per a les Illes, i així es traslladat, i així
s'ha negociat amb el Govern d'Espanya, i així serà de cara al
23. 

Hem parlat d'accés a l'habitatge, el pressupost de la
Conselleria de Mobilitat creix en matèria d'habitatge una
barbaritat per a 2023,  per créixer en un 79% en habitatges
públics, per incrementar les ajudes de lloguer, que es
multipliquen per nou per arribar a més de pràcticament 6.000
persones en ajudes de lloguer, amb polítiques innovadores que
no s’han aconseguit implementar a nivell del Govern
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d'Espanya, com és el 100% de la hipoteca per a aquelles
persones que tenguin dificultats per tenir estalvis per accedir a
habitatges de menys de 270.000 euros, amb en polítiques de
promoció de l'habitatge protegit, de l’habitatge protegit privat
en polítiques tributàries, com és l'increment de la de l'apartat
dos de les adquisicions de més de 2.000.000 d'euros fins al
13% de l’impost de transmissions patrimonials i fer un tipus
reduït del 4% per als habitatges més modests de 270.000 euros;
amb tot un conjunt de mesures per millorar l'accés a l'habitatge,
que després també amb aquesta estratègia de les Illes, haurem
de començar a parlar també de com topam també per la part
alta, com han fet amb la normativa dels fons voltors, com hem
fet amb la normativa dels grans tenidors, com demanava el
Govern d'Espanya en la limitació dels preus dels lloguers;
perquè sabem que per a aquesta comunitat autònoma l'habitatge
és una de les qüestions més importants. 

No em basta el temps per explicar-li tot el que estan fent.
Ho explicarem després en la defensa del pressupost del 23,
perquè parlarem d'això, de com garantim la dignitat de la vida
de les persones que habiten aquesta comunitat autònoma.

Moltíssimes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera.

III. Moció RGE núm. 11677/22, presentada pel Grup
Parlamentari Popular, relativa a política general del
Govern en relació amb la situació de les llistes d'espera
sanitàries a les Illes Balears, derivada del debat de la
Interpel·lació RGE núm. 9866/22. 

Passam al tercer punt de l'ordre del dia, que consisteix en el
debat i la votació de la Moció RGE núm. 11677/22, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a política general del Govern en
relació amb la situació de les llistes d'espera sanitàries a les
Illes Balears, derivada del debat de la Interpel·lació RGE núm.
9866/22. 

En primer lloc, donam pas a la intervenció del Grup
Parlamentari Popular. Té la paraula la Sra. Borrás.

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Gràcies, president. Bon dia, diputats i diputades. Avui som
aquí, una vegada més, per parlar de llistes d'espera.

 Presentam aquesta moció, que prové de la interpel·lació de
fa quinze dies, una moció, com totes les que facin, que intentam
que sigui propositiva i esperam el seu suport, perquè tots
lamentam -i així ho va deixar veure la població, la ciutadania-,
lamentam i rebutjam aquesta situació, perquè, d'una manera o
una altra, tots la volem solucionar, tots la lamentam: els
malalts, els primers, els professionals, la ciutadania i, per
descomptat, tots els gestors públics. Però no podem seguir
indefinidament lamentant, una vegada que hem reconegut que
les coses no s'estan fent bé, que quan pensam que havien de
davallar les llistes d'espera un 20%, el que fan és pujar i que no

basten les mesures que han proposat, hem de proposar unes
altres mesures, però sobretot el que hem de fer és escoltar el
que demanen els professionals, els nostres professionals, i fer
recerca, perquè no hem d'oblidar que qui ho passa més
malament és el que espera, però que les segones víctimes aquí,
com sempre, són els professionals sanitaris. 

Sabem que la protecció de la salut està emparada per la
Constitució, també per l'Estatut d'Autonomia i també per la
nostra Llei de salut, però no es compleix. I quan un té mal al
genoll, quan pateixes perquè t’ha de cridar el cardiòleg i no hi
vas en 15 mesos, no hi veus perquè tens cataractes, o el nin té
angines cada mes, s’atura de respirar els vespres o estàs
pendent per un mal d’esquena d’anar a rehabilitació, ningú no
se’n recorda ni de la Constitució, ni l'Estatut, ni de la Llei de
salut, se’n recorden del metge o de nosaltres, que aquí discutim,
de vegades, coses que no entenen.

La percepció del temps de les persones que sofreixen, que
pateixen és diferent i l'hem d'explicar i l'hem de reivindicar i li
hem de donar la importància que té, i l’obligació dels gestors
és minimitzar-la i s'ha de tenir més en compte el sofriment que
comporta aquesta espera, perquè una cosa és el temps objectiu,
el temps del rellotge, i una altra molt distinta, el temps de les
persones que sofreixen. Per això demanam la restitució del
Decret de garantia de demora el més aviat possible, sense
esperar que es doni per finalitzada aquesta pandèmia, perquè
pot ser que això es torbi molt i perquè les llistes d'espera el que
provoquen i remarquen són les diferències entre els que més
tenen i els més desfavorable. I és evident que hi ha iniquitat i
desigualtat en l'accés al sistema sanitari i que uns esperen més
que la resta per ser atesos i que no tots tenen les mateixes
oportunitats, i no per tot tenen els mateixos serveis, hem de
corregir aquestes disfuncions si volen mantenir un sistema no
només eficient i sostenible, sinó també moralment
irreprotxable, ara ens ho deia el Sr. Castells.

Per això hem posat un punt que es refereix a investigació,
és imprescindible que hi posam remei i hem d'encoratjar de
qualque manera la recerca en aquest tema, i que es pugui donar
resposta a interrogants del nostre sistema de salut, com, per
exemple, quin tipus de malalt és el que espera més temps, si per
condició de codi postal, per illa o per patologia; per què es
produeix l'absentisme, si es produeix per les demores o quines
alternatives podem donar als malalts quan les esperes es fan
interminables? On són els colls de botella i de quines
especialitats i quins procediments hi ha més llista i per què?

Hem d’identificar per poder corregir, diagnosticar per poder
detectar. La gestió de les llistes d'espera és un tema complex,
que no permet solucions simples. Són determinants en la
reducció del percentatge de persones de la llista d'espera els
pressuposts que s'hi dediquen, però també la disponibilitat dels
quiròfans i el nombre de llits per mil habitants, i disposar d’un
nombre de professionals proporcionat i adequat.

Aquesta situació que vivim per tot arreu l’hem de corregir
perquè no és bona per a ningú i per això hem de disposar d’un
nombre de professionals proporcionat i adequat. A més, el fet
insular fa que l'accés a l'habitatge i el preu de la despesa diària
siguin molt superiors a la mitjana estatal. Els professionals que
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tenim és imprescindible que els fidelitzem i captem aquest
talent.

Els professionals sanitaris han de poder viure i fer feina
amb dignitat i, per això, es fa necessari adequar el complement
d'insularitat, que es va aprovar per iniciativa del Partit Popular
a la Comissió de Salut, en el Ple del mes de març, a la Comissió
de Salut, per iniciativa d’El Pi el mes d'abril, i per iniciativa de
Ciudadanos, el mes de juny, això sí, amb el vot en contra del
Partit Socialista i de MÉS.

Per cert, l'únic que se'ls va ocórrer envers d’augmentar el
complement de productivitat va ser posar una oficina d’unitat
de fidelització, una unitat de fidelització i captació de
professionals, ara ja en tenim dues: una d'admissió corporativa
i una altra d’admissió i captació de talents. Però això, el que
passa a Balears, l'empresa més gran de la comunitat autònoma,
és que no té un pla de recursos humans, no té director de
Recursos Humans, i per això se’n van els professionals. I no
només han de reconèixer i demanar que es reconegui l'especial
dificultat econòmica dels treballadors de les Illes Balears, han
de posar-hi els fons necessaris, perquè del contrari, se’n van; hi
ha hagut 175 baixes enguany.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

(La Sra. Vicepresidenta primera substitueix el Sr. President
en la direcció del debat)

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Borrás. Intervención del Grupo
Parlamentario Ciudadanos, que ha presentado las enmiendas
RGE núm. 11819/22 i 11820/22, el Sr. Gómez. 

EL SR. GÓMEZ I GORDIOLA:

Gràcies, vicepresidenta, molt bon dia a tothom. Crec que ho
he dit abans, però sempre m'agrada dir bon dia i desitjar-lo.

Sra. Borrás, nosaltres, amb el plantejament que vostè fa
aquí, amb aquesta moció, fruit de la interpel·lació, una altra
interpel·lació, no sé quantes en du ja vostè d’ençà que és la
portaveu de salut, però en du un parell ja sobre el tema
d'Atenció Primària i referència al Servei de Salut. I, per tant,
nosaltres entendrem això com una oportunitat també per afegir
no només el nostre posicionament, sinó les millors propostes en
la línia del que treballam des de l'inici de la legislatura,
propositiva, constructiva i evidentment amb el major consens
possible.

Miri, vostè quan plantejava i lamenta el rebuig del temps
d'espera, en el primer punt i passaré punt per punt, jo crec que
fins i tot és compartit pel mateix departament, és a dir, la
consellera, que ho ha dit, és a dir, lamenten i, bé, i rebutgen el
fet que hi hagi d’haver aquesta situació de demora i llista
d'espera. Jo supòs que vostè hi està d'acord, o així ho ha
manifestat qualque vegada.

I l’important és quina línia seguirem per, evidentment, a
part de rebutjar-la i manifestar-la que el que fa és, diguéssim,
un impuls i anima a corregir-la, és sobretot les propostes que hi
ha. I nosaltres hi estam d'acord amb la recuperació d'aquest dret
que es va suspendre.

No es va suspendre un decret només, l’aplicació d’un
decret, es va suspendre un decret que regulava un dret, i quan
parlam de suspensió de drets ho hem de parlar tots, quan se’ns
diu que abans es va fer, hem de reconèixer que també ara s'ha
fet. Amb les circumstàncies hi estarem d'acord o no, però s’ha
suspès un dret, i nosaltres donam suport, ho venim fent amb
una proposició no de llei des del mes de juny de l'any passat, i
instam el Govern que recuperi aquesta situació, que és
compatible amb les mesures i els plans de xoc que es puguin
dur a terme per reduir la demora i minvar el nombre de
persones que hi ha a la llista d'espera per a una cirurgia no
programada, no urgent, o per a una consulta hospitalària amb
l'especialista.

Quant a la resta de punts, nosaltres hi estam d'acord, i li
diré: la manca de professionals, no entrarem en debat, crec que
ha estat objecte de compareixences de comissions, fins i tot ha
estat objecte de proposicions no de llei, i també ho veurem
reflectit en el debat pressupostari.

Nosaltres li hem fet dues propostes aprofitant l'avinentesa
del debat per seguir contemplant dos temes: un, nosaltres
donam suport, no ens sembla que sigui la línia única, però
donam suport a la col·laboració entre la gestió del servei públic
de salut i la xarxa de salut, de sanitat privada a la comunitat
autònoma, perquè és un recurs amb el qual ja es concerta i s'hi
col·labora, es concerta amb les entitats sense ànim de lucre i es
col·labora amb contractes amb la xarxa privada de salut. I això
s'ha fet a l'illa de Mallorca i a l'illa d'Eivissa, però no s'ha fet...
a l'àrea de salut d'Eivissa i Formentera, però no s'ha fet a l'àrea
de Menorca. Nosaltres li vàrem demanar a la consellera en una
compareixença l'altre dia, amb motiu dels pressuposts, el motiu,
va dir que no... per part de la xarxa privada ja no hi havia
possibilitat. I nosaltres l’instam en aquesta que es treballi
perquè hi hagi possibilitat. I li dic, Sra. Borrás, que l'esmena
que nosaltres li hem presentat de proposta faltava una frase que
crec que contextualitza que és “en la línia del Pla de xoc que ha
presentat la conselleria per reduir la llista d'espera”, és en
aquest context que nosaltres demanam la concertació, el
conveni amb la privada a Menorca, en aquest context, del Pla
de xoc per reduir, no per... si no és necessari, evidentment, no.

I vull llançar un missatge que crec que és important quan
aquí els socis de govern llancen un missatge que la salut, la
xarxa sanitària privada descapitalitza la xarxa pública de salut,
això és una fal·làcia. És a dir, primer la llibertat que pugui tenir
qualsevol professional d’anar-se’n allà on vulgui, però el que
descapitalitza, és a dir, el que fa que la gent de la xarxa pública,
els serveis públics de salut, o la xarxa pública que hi pugui
haver d'aquesta comunitat autònoma o d'altra, vagi a la xarxa
privada, és la gestió pública que es fa, evidentment, en tema de
retribucions, en tema de recursos.

I això convé que es tengui molt clar, entre altres coses, per
exemple, no arribar a assolir el complement d’indemnització
per residència que és el plus d'insularitat, entre d'altres. I, per
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tant, nosaltres constatam això, però volia aprofitar per
esmentar-ho.

I l'altre tema que nosaltres li plantejam, perquè reconeixem
i hem de ser fidels a una situació, és que hi ha un absentisme,
crec que tots els que hem anat al nostre centre de salut, al meu
mateix centre de salut, a mi m’ha emprenyat molt quan ha sortit
el facultatiu o una infermera o un infermer i ha anomenat dues
vegades i aquestes dues vegades passen quasi dos minuts i són
dos minuts manco que es van sumant a un absentisme i que
perjudica, evidentment, la bona atenció de qualitat de l'Atenció
Primària. I, evidentment, també les esperes a les consultes
hospitalàries.

Nosaltres el que instam al Govern és que faci un estudi i un
pla de xoc, més enllà del que ja fa, que és cridar i cridar,
entenem que hi ha d'haver un pla de xoc de conscienciació, s'ha
de treballar amb les associacions que defensen els drets dels
pacients de diferents àmbits, jo crec que té una xarxa important
la conselleria per poder adreçar-se a aquests col·lectius, àmbit
d’associacions de veïnats en qualsevol xarxa, tant del tercer
sector com de la societat civil.

I entenem que és urgent i important, com una línia més
estratègica, també minvar aquestes llistes d'espera i aquesta
demora.

Nosaltres li plantejam aquestes dues esmenes, Sra. Borrás,
entenem que no desvirtuen en absolut la seva iniciativa i
esperem també que siguin ben acollides pels grups que donen
suport al Govern, perquè entenem que són constructives i,
evidentment, són propositives i en la línia del que planteja en
el seu títol de la moció.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Muchas gracias, Sr. Gómez. Abrimos el turno de fijación de
posiciones, por parte del Grupo Parlamentari Unidas Podemos,
la Sra. Martín.

LA SRA. MARTÍN I PERDIZ:

Gràcies, presidenta. La veritat és que avui és un molt bon
dia per parlar de sanitat pública, i li reconec el valor i el coratge
a la diputada del Partit Popular, perquè avui és un dia difícil
per ser del Partit Popular, després de la manifestació
multitudinària a Madrid...

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

... és així, o no varen sortir milers i milers de persones a
reivindicar la sanitat pública a la comunitat madrilenya, fent -
efectivament- un exercici de democràcia, i segurament hi havia
totes les ideologies allà representades, hi havia un munt de
gent. El Partit Popular és especialista en treure gent al carrer,
gent a protestar i sanitaris acomiadats, és la seva especialitat.

Però passem a les llistes d'espera, que és el tema que ens
interessa avui. Vostès, a la seva iniciativa, reclamen que
s’acompleixi l'article 25 de l'Estatut d'Autonomia de les Illes

Balears, i nosaltres també el reivindicam, però no només el
punt 3, com demanen vostès, sinó tot sencer; perquè el primer
punt, el primer apartat d'aquest article, diu: que es garanteix el
dret a la prevenció i la protecció de la salut mitjançant un
sistema sanitari públic de caràcter universal. I crec que amb
això ja n’hi hauria prou per tancar la intervenció, públic de
caràcter universal.

Vostès ens parlen del Decret de garantia de demora,
nosaltres no hi estam d'acord, no estam d'acord amb
l'externalització de la sanitat pública, no hi estam, ni hi estarem
mai, no hi estam. Així, doncs, no li podem donar suport en
aquest punt.

A més, l'article 25 també recull el dret dels pacients a
disposar de la informació sobre el seu procés, tractaments i
alternatives; també, que hi hagi un termini màxim perquè els
sigui aplicat un tractament, però en cap cas no diu que se
n'hagin d'anar a la privada.

I també, i molt important, en el quart apartat d'aquest article
diu que totes les persones tenen dret a un tractament del dolor
adequat, a cures pal·liatives, com també a declarar la seva
voluntat vital anticipada, que s'haurà de respectar amb els
termes que estableixi la llei. I en aquell moment no es va poder
entrar a recollir l'eutanàsia, perquè no era un dret, que si no
també hi seria recollida, una eutanàsia a la qual vull recordar
que, tant vostès com VOX, hi varen votar en contra.

I si parlam de drets volem parlar de tots els drets, no només
d'uns i dels altres, sinó de tots els drets que poden assistir a una
persona al llarg de la seva vida i de la seva situació de salut.

Les llistes d'espera, òbviament, tenen molt a veure amb la
pandèmia, tenen molt a veure amb la pandèmia, i aquí s’ha fet
un esforç, a les Illes Balears s’ha fet un esforç tremend per part
de tots els professionals, sanitaris i no sanitaris, dels serveis de
salut, per garantir la continuïtat assistencial i donar serveis a les
persones. I vull recordar que els serveis d'oncologia varen
continuar fent intervencions quirúrgiques en tot moment, en tot
moment, quan no es feia altra cosa als pacients d'oncologia se'ls
va garantir el seu servei, posant fins i tot en risc la vida de les
persones que els atenien.

Es fa tota una sèrie i un pla, i vostès han pogut veure els
pressuposts que es presenten, s'han destinat 18 milions d'euros
a activitat extraordinària per eixugar les llistes d'espera, i des de
la nostra formació sempre defensarem el mateix: que s'ha de fer
amb recursos públics, cent per cent públics. En aquest sentit, no
podem donar suport a la seva iniciativa.

En el punt tercer, vull comentar-los, vostès ho saben, hi ha
una unitat d'atenció al professional que té per funció la captació
activa de nous professionals i també la retenció de
professionals que ja són a les nostres illes.

I ja per acabar, això es fa, no ha fet falta que ho demanàs el
Partit Popular, però jo convidaria, de tot cor, el personal
d'aquesta unitat i els seus gestors que muntin una paradeta a
Madrid, perquè al ritme que anam hi haurà molts de
professionals d'allà que segur que voldran venir a les nostres
illes. Gràcies.
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(Alguns aplaudiments i remor de veus)

LA SRA. PRESIDENTA:

Muchas gracias, Sra. Martín. Por parte del Grupo
Parlamentario MÉS per Mallorca, el Sr. Ensenyat.

EL SR. ENSENYAT I RIUTORT: 

Moltes gràcies, Sra. Vicepresidenta, molt bon dia, diputats
i diputades. Coincidesc amb la Sra. Martín que hi ha una
qüestió d'oportunitat que, precisament, sigui avui que parlem
d'aquesta moció, i molt especialment vinculada a aquella gran
manifestació que hi va haver diumenge passat a Madrid que,
evidentment, ens du a fer una anàlisi i una comparació dels
diferents models, models que no tenen absolutament res a veure
entre un i l'altre, i que, a més, no responen a una conjuntura que
sigui estructural, com la que pot respondre a la realitat i a les
dificultats que aquí tenim, en el conjunt de les Illes Balears,
però no, en canvi, a la Comunitat de Madrid, on la Sra. Ayuso
imposa un model que és el model neoliberal, ni més ni pus.

I el model neoliberal, o liberal, que és el model del qual en
fa bandera, evidentment, la dreta i tots aquells partits que, amb
goig, s’hi consideren, precisament, va d’això, és a dir, de no
creure en els serveis públics, de creure que la gestió pública és
deficitària i, per tant, superposar la gestió privada per sobre,
evidentment, de la gestió pública, que és ni més ni pus que el
model de la Sra. Ayuso.

Per tant, jo crec que ve aquesta moció arran d’una
interpel·lació que hi va haver en aquesta mateixa cambra la
setmana passada, que jo no sé si és una interpel·lació que ens
l’haguéssim poguda estalviar, perquè una interpel·lació vol dir
intercanviar punts d'idees, però a la moció vostès segueixen
amb el mateix plantejament que feien abans que es produís la
mateixa interpel·lació, quan la mateixa consellera va posar,
primer de tot, reconèixer una situació, evidentment, amb una
anàlisi que se’n va fer, que va des de per què a les Illes Balears
tenim una població flotant de 16 milions de persones, que això,
evidentment, té uns efectes sobre la sanitat, i per a moltes altres
coses, evidentment, però, evidentment, deia com a un context
que és totalment diferent.

Per tant, entenem que el Partit Popular el que hauria de fer,
especialment en aquestes illes, és aclarir ell quin model
defensa: el de la Sra. Ayuso, aquest defensen? Per tant, si
vostès defensen el model de la Sra. Ayuso, que és ni més ni
pus, que vol devastar la sanitat pública i el conjunt de serveis
públics en general, evidentment, no tendran el nostre suport,
perquè són models, evidentment, totalment diferents.

Si no, es tractaria, senzillament, d’una qüestió que pot ser
o pot semblar un pur oportunisme, de voler aprofitar una
realitat per treure un rèdit electoral quan, després, no es té,
evidentment, una resposta o que la resposta va en contra dels
mateixos interessos d’aquest conjunt de la població que
pateixen llistes d'espera -com deia- per una situació que és
conjuntural i que, des d'aquesta mateixa tribuna, la consellera
li va poder fer una exposició de tot allò que hi ha en marxa, i jo
vaig escoltar, sí, senyora.

Entenem, per tant, que si el món hagués començat avui,
potser podríem parlar del que diu la moció exclusivament, però
evidentment s'ha de tenir en compte un context, s'han de tenir
en compte diferents maneres de fer. A la seva mateixa
legislatura darrera que varen tenir la possibilitat de governar,
evidentment, reforçava el model neoliberal, per tant, el model
de primar, de desballestar els serveis públics, recordin que aquí
es va plantejar tancar l'Hospital de La Sang, tancar l'Hospital de
Caubet i, evidentment, amb un procés de retallades sense
precedents i que anava molt més enllà d'una realitat que era
econòmica, sinó el compliment d’un model que és neoliberal,
que precisament el que defensa és que els serveis públics no
funcionen i que, per tant, s'ha de privatitzar tot el que es pugui.

Per tant, evidentment, amb aquest model no hi estam
d'acord, i la resta ens sembla oportunisme i demagògia política
i, per tant, hi votarem en contra. Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. PRESIDENTA:

Muchas gracias, Sr. Ensenyat. Es el turno del Grupo
Parlamentario VOX-Actua Baleares, el Sr. Rodríguez. 

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sra. Vicepresidenta. Bueno, quiero adelantar que
nosotros secundaremos y votaremos afirmativamente a todos
los puntos que presenta esta moción del Partido Popular, y
asimismo lo haremos en caso de que acepte alguna de las
enmiendas de adición, presentadas por el grupo Ciudadanos.

Yo no acabo de entender que siempre se nos acusa, en
particular a nuestro grupo, de hablar de temas que, por lo visto,
no son competencia de esta cámara, y de hablar de temas que
son de fuera de aquí, y ustedes se han dedicado durante todo el
debate a hablar de la Sra. Ayuso, a la que citan más que la Sra.
Armengol, y nosotros hemos venido aquí a hablar de la gestión
de la Sra. Armengol y de su consellera de Sanidad, aquí
presente; es de lo que venimos a hablar. Pero, bueno, si quieren
ustedes que hablemos de la Sra. Ayuso, pues podemos decir
que, por ejemplo, las listas de espera en Madrid son la mitad de
tiempo para ser operado que las listas de espera en esta
comunidad, con lo cual, a lo mejor, mejor ser un ciudadano de
la Comunidad de Madrid, estaríamos mejor atendidos que con
su maravilloso sistema público.

Pero yo quería hacer especial hincapié en una serie de
cuestiones que, evidentemente, no se van a tratar, pero que para
mí son muy importantes. En el punto 2 se pide un estudio para
saber cuáles son los motivos y las causas de estas listas de
espera, de esta falta de atención a los pacientes de las islas
Baleares. Y, aunque ustedes no lo aprueben, o aunque lo
aprobaran e hicieran este estudio, estoy seguro que hay una
serie de factores que jamás tendrían en cuenta o que intentarían
enmascararlos, porque vemos que últimamente la política de
ocultación de datos es la nota predominante en los gobiernos de
la Sra. Armengol, y es precisamente la incidencia que una
inmigración descontrolada y masificada tiene en estas listas de
espera. 
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Nosotros podemos tener orgullo que España es, aunque está
por debajo de la media europea en inversión sanitaria por
habitantes, somos los que menos personas excluimos del
sistema público sanitario, es decir, aquí prácticamente todo el
mundo que está residiendo, tanto en Baleares como en el
conjunto de España, tiene prácticamente garantizada la
atención sanitaria, sea cual sea su dolencia, sea cual sea el
coste. 

Evidentemente, esto tiene una repercusión, porque el
sistema público de sanidad, al igual que el sistema público de
pensiones, igual que todas las ayudas sociales, se nutre de los
impuestos que pagan las personas que cotizan y de las
cotizaciones a la Seguridad Social, y nosotros estamos dando
una tremenda cobertura a personas que ni trabajan ni cotizan,
y esto, evidentemente, tiene una repercusión en las listas de
espera. 

Por otra parte, tenemos un grave problema de fidelización
de los empleados de la sanidad y de atraer personas de fuera de
esta comunidad para que vengan a trabajar a las Islas Baleares
y, evidentemente, la cuestión económica tiene muchísimo que
ver, y aquí se refleja, pero hay otra cuestión que ustedes nunca
quieren reconocer y que es muy importante, y es la cuestión de
la barrera de la imposición del catalán, y la imposición del
catalán por supuesto que afecta a que vengan profesionales de
fuera de las Islas Baleares, no solo por lo que a ellos les supone
esta obligatoriedad de aprendizaje del catalán, sino porque si
esas personas tienen familias, la imposición que supone el venir
aquí, con su pareja y con sus hijos, y ser sometidos a un sistema
de inmersión lingüística en una lengua que no es la suya propia,
y no es la común del Estado, y esto ustedes jamás lo querrán
reconocer. 

Nosotros en definitiva, hemos constatado y tenemos la
prueba fehaciente de que en estos momentos en las Islas
Baleares tenemos gravísimas carencias en las cuestiones
sanitarias en lista de espera. Por supuesto que una parte es
culpa de la pandemia, nosotros no lo negamos, evidentemente
se produjo un tapón, pero no se ha actuado con la suficiente
diligencia y además no tenemos el suficiente personal para
atender, precisamente, la posibilidad de desatascar estos
tapones.

Ahora se nos anuncia que posiblemente se recurra a la
sanidad privada, esa sanidad que ustedes siempre demonizan.
Evidentemente, pues habrá que contar con la sanidad privada,
pero, al final, con quien tienen ustedes que contar es con esos
sanitarios, esos sanitarios que, más allá de sus aplausos y de
que cuando ustedes suben aquí digan que cuando nosotros
criticamos algunas cuestiones de las sanidad pública es porque
criticamos a estos profesionales, y eso no es cierto, es una
falsedad, una más de las que nos tienen ustedes acostumbrados. 

Nosotros respaldamos la magnífica labor que hacen todos
los empleados sanitarios de estas islas, nosotros lo que
criticamos es su nefasta gestión, su nefasta gestión personal que
hace que nuestras islas estén a la cola de lo que supone la
atención sanitaria en nuestras islas.

Gracias, Sra. Vicepresidenta.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. PRESIDENTA;

Gracias, Sr. Rodríguez. Por parte del Grupo Parlamentario
El Pi Proposta per les Illes Balears, la Sra. Pons.

LA SRA. PONS I SALOM:

Gràcies, Sra. Vicepresidenta, senyores i senyors diputats.
Afortunadament ens trobam a un país de lliure circulació, així
el que consideri que se n'ha d'anar a viure a Madrid, consider
que hi pot anar perquè igual hi podria anar jo, hi podríem anar
qualsevol.

Dit això, crec que si el Partit Popular en el dia d'avui ha
presentat aquesta moció derivada de la interpel·lació de fa
quinze dies és perquè encara és necessari. És a dir, no hem
d'estar sempre dient que tot és innecessari i que, per
demagògic, hi votarem en contra, com s’ha dit aquí avui. Tot
això que diuen és vera, tot això que diuen és necessari, així és
que jo crec que si són bones coses per a la ciutadania, creiem
que se'ls ha de poder donar suport i posar fil a l'agulla perquè
tot això s'arregli. 

Tot i això, no entraré tampoc en la manifestació de les 200
o 600.000 persones que hi va haver a Madrid, que pensam que
va ser una manifestació que creiem que està més que
justificada. Tampoc no entrarem en les justificacions de la
població flotant d'aquesta comunitat autònoma, perquè el que
requereix la ciutadania d'aquesta comunitat són solucions i
solucions efectives, solucions ràpides i solucions que es vegin
quan hem d'esperar per ser atesos a Atenció Primària o perquè
se’ns operi o qualsevol situació que tengui a veure amb la
nostra salut que, per cert, és allò més sagrat que tenim i si no
qüestionin-se vostès mateixos o els seus familiars..

Nosaltres estam d'acord de totes maneres amb aquesta
moció que avui es presenta, votarem que sí a tots els punts.
Votarem també que sí a les esmenes de Ciutadans, creiem que
sí que també hi ha una mica de responsabilitat per part de la
ciutadania amb aquesta absència o aquest absentisme a l’hora
que et donen hora i, com que és Seguretat Social, sembla que
no la pagues i no hi vas, sincerament o senzillament, i no et
justifiques, creiem que això també és important.

I la veritat, pensam que els metges i sanitàries que es trobin
empipats, cremats, alguns que volen partir, alguns que ja han
partit a altres comunitats, no és estrany perquè no pot ser que
en dos minuts hagin de veure un pacient i que es doni una bona
sanitat. 

Nosaltres entenem que hi ha hagut aquí una pandèmia, ho
hem entès, ho han comprès. Creiem també que el Partit Popular
fa demagògia quan parla que s'han de menester més metges, no
vull recordar jo, perquè no ens pertoca a nosaltres, el que es va
fer a un moment de crisi, també, quan s’acomiadaven tants de
metges i sanitaris, entre altres professionals; és vera que hi va
haver una amenaça de tancar diferents hospitals d'aquesta
comunitat, sagrats, que teníem els cabells drets de pensar que
això podia passar, afortunadament no va acabar essent així. I
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creiem també que els pacients s'han de derivar a la privada
quan és necessari.

Per tant, uns i altres tenen les seves raons, la nostra raó és
dir que nosaltres donarem suport a aquesta moció perquè
creiem que encara és necessari, tot i que podem valorar els
esforços que es fan.

Dit això, aprofitaré per dir que es va aprovar una proposició
no de llei del Grup Parlamentari El Pi, el 27 d'abril d'enguany,
nosaltres ens anam sempre molt contents perquè, és vera, de
vegades se’ns critiquen des de la dreta que se’ns aproven
moltes coses i ens anam contents a ca nostra, però llavors no
veiem que s'acabi d'aplicar el que s'aprova al Grup Parlamentari
El Pi. Aquesta proposició no de llei que, com dic, es va aprovar
el dia... els diré el dia, no els diré l’hora, però el dia sí, dia 27
d'abril, parlava precisament d'establir una negociació que
garanteixi una pujada significativa dels doblers que pel plus
d'insularitat reben els professionals del sistema sanitari. Parlam
de fidelització. Parlàvem també de difusió i comunicació més
intensa de l'opció existent que representa el Decret de garantia
de demora. Avui en tornam parlar. 

Ho dic perquè, Sr. Gómez i Guardiola, vostè es farà
il·lusions, segurament aquesta esmena seva serà aprovada, però
posi’s tranquil, perquè això du el seu temps como las cosas de
palacio que van despacio.

També estendre el pla a la plantilla del personal sanitari de
totes les illes, si es considerava que es donen circumstàncies i
necessitats anàlogues.

Per tant, jo crec que estam d'acord amb la diagnosi, estam
d'acord amb el pronòstic, estam d'acord en la necessitat que té
aquesta terra i creiem que es fa feina perquè això arribi. 

Ara bé, aquí hi ha un problema transversal, pel que fa a la
sanitat d'aquesta comunitat autònoma, que va més enllà dels
mateixos sanitaris, que té a veure amb les solucions que hem de
donar perquè aquesta comunitat sigui atractiva perquè venguin,
i passa per habitatge, passa per totes aquelles coses tan cares
que pagam, des de la cistella de la compra, que ha pujat un
15% sense anar més enfora, i ja era caríssima l'any passat,
l'altre i l'altre, són moltes coses que hem d'arreglar. Per tant,
tenim molta feina a fer.

En qualsevol cas nosaltres els donarem suport perquè
pensam que és una bona mesura 
per a la ciutadania, absolutament necessària.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Muchas gracias, Sra. Pons. El Grup Parlamentari Mixt,
Sra. Font.

LA SRA. FONT I MARBÁN:

Gràcies, Sra. Presidenta, i bon dia a tothom. La pandèmia
de la COVID va evidenciar la necessitat de disposar de bons
serveis públics i la sanitat, concretament, va haver de fer

autèntics esforços per poder donar resposta a les necessitats
derivades d'un virus que va aturar el món.

Faig aquesta introducció per posar de manifest la
importància d'invertir constantment en els serveis públics.
Durant els debats que fèiem durant els mesos més durs de la
pandèmia tothom tenia clar que aquesta dedicació en exclusiva
a la COVID tendria uns efectes col·laterals que caldria poder
gestionar després. 

És evident que voldríem tenir una sanitat pública sense
llistes d'espera i amb més professionals, però açò vol dir
invertir -insistesc- constantment, sense retallades, per assolir els
objectius desitjables per a la ciutadania. Però la realitat que
tenim, i no només a les nostres illes, és una mancança
generalitzada de professionals sanitaris. 

Dir que altres també pateixen les mateixes problemàtiques
ens deslliura de les obligacions? No, en absolut. El que passa
és que quan el PP presenta iniciatives d'aquest tipus, amb la
qual podem coincidir amb major o menor mesura, es fa
qüestionar moltes coses. 

És evident que des de l'oposició s’ha d’exigir al Govern,
estam d'acord, però encara seria millor que dita oposició
exigeixi així allò que aplica i fa quan governa. I aquí és on
trobam la incoherència de les seves propostes, perquè si el PP
quan ha governat, o allà on governen, haguessin apostat
clarament per l'Atenció Primària i la sanitat pública potser ara
no ens trobaríem en la situació actual. 

És inevitable treure en aquest debat la manifestació d'aquest
dissabte, d’aquest cap de setmana, a Madrid a favor de la
sanitat pública, i ho és perquè és un exemple del model de
gestió que defensa el PP.

Les meves preguntes, Sra. Borrás, com a professional
sanitari que és vostè, són si defensa aquestes maneres de fer, si
troba adequada la gestió del govern autonòmic de Madrid que,
tot i ser la comunitat amb més ingressos, és la que menys
pressupost destina per pacient cada any i és la comunitat que
menys inverteix en sanitat, en general. També m'interessa saber
si opina que deteriorar la cosa pública per facilitar la
privatització forma part del seu ADN com a professional
sanitària. És important saber què n’opina vostè per veure quina
credibilitat podem donar-li a les seves propostes.

Vostès mateixos saben que la problemàtica de mancança de
metges és generalitzada. Vostès saben que altres països
europeus paguen millor, vostès saben, perquè ho han incentivat,
que molts professionals es passen a la privada. 

Dels tres punts que consta la seva moció, votarem a favor
del tercer; sens dubte, cal millorar la indemnització per
residència, però no només per als professionals, com ja ha dit
abans el Sr. Castells, sinó en benefici de la mateixa ciutadania
que mereix rebre el mateix tracte i disposar dels recursos de
manera equitativa. 

Sobre el primer punt, nosaltres també lamentam les llistes
d'espera, com estic segura que ho fa la Sra. Consellera i aquest
govern, i també podem rebutjar-les, i les rebutjam, però Sra.
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Borrás, l’hemeroteca és cruel i sabem que les llistes d'espera no
són patrimoni exclusiu d’aquest govern, a més, pel que sabem,
s'ha activat la derivació de pacients a la sanitat privada per
provar de reduir dites llistes d'espera. 

En aquest sentit, l'esmena de Ciudadanos, concretada a
Menorca per concertar amb la privada, seria interessant per
almanco dues especialitats, Sra. Consellera, i em donarà la raó,
rehabilitació i oftalmologia, que van molt endarrerides. Queda
clar, doncs, que aquesta esmena, si és aprovada, la votarem a
favor. 

Sobre el segon punt no crec que calguin massa estudis, som
unes illes infrafinançades amb una població flotant brutal, amb
una problemàtica comuna, com és la manca de professionals,
una política sanitària que no ha estat constant al llarg d'aquests
anys, i d'aquelles pols vénen aquests fangs.

Sra. Borrás, em sap molt de greu, però és que és molt difícil
creure en les seves propostes perquè les trob incoherents amb
el que després podem observar a altres territoris. Llavors, exigir
el que després vostès segurament voldran desmantellar, se’m fa
difícil donar-li el nostre suport. Així que li dic: al primer punt
sí, al dos i al tres no.

Gràcies. A l’inrevés, ho he dit bé? Ara no ho sé.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. PRESIDENTA:

Muchas gracias, Sra. Font. Por el Grupo Parlamentario
Socialista, la Sra. Fernández.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO: 

Gràcies, Sra. Presidenta, bon dia, senyors diputats i
diputades. La pandèmia ha provocat una situació
extraordinària, un context que cap planificació podia preveure,
però que alguns governs, com el nostre, hi han decidit fer front
amb diàleg i propostes. La pandèmia va paralitzar part del
normal funcionament del nostre sistema de salut? Sí. Va deixar
en stand by projectes i programes? Sí. Ha fet que empitjorin les
llistes d'espera? També.

Però això, Sra. Borrás, ha passat a totes les comunitats
autònomes sense distinció de color polític. La diferència és que
aquest govern creu en la sanitat pública, creu en els drets de la
ciutadania i no veu, com fan altres, una oportunitat en la
pandèmia d'aprofitar i desmantellar els seus serveis, tancar
centres de salut i diguem estimular, per no dir obligar, a la
població que es tregui una assegurança privada.

I contraposar models no és parlar de temes aliens, és
informar.

Sé que a vostès no els interessa sentir, només volen soroll,
crear alarma, però la consellera ja li va explicar totes les
mesures que es duen a terme per reduir les llistes d'espera. 

La Conselleria de Salut té un projecte. Aquest govern ja ha
posat en marxa un pla que dóna els seus fruits, i això és el que

ens diferencia dels qui diuen que aquí no pasa nada, el 99% se
ha quedado en su casa y, ¿para qué quieres que te atienda un
médico cuando vas a urgencias?

Front a la deixadesa calculada, la Conselleria de Salut va
posar en marxa un pla de xoc amb una inversió de 18 milions
d'euros per rebaixar les llistes d'espera amb jornades
extraordinàries: 367.000 actes mèdics, ja siguin intervencions
quirúrgiques, més de 9.000; consultes amb especialistes, més
de 150.000; o proves diagnòstiques, més de 200.000. Un pla
que ja ha donat resultats, la llista d'espera s'ha reduït en 1.500
persones des de febrer, sense necessitat de fer jocs de trilers,
com fa la Sra. Ayuso, que comença a comptar els dies quan ja
han fet les proves de preoperatori, en lloc de fer-ho quan el
metge et deriva, com fa la resta d'Espanya. Així li surten els
comptes perfectament.

A Son Espases s'han batut tots els rècords d’operacions
durant l'estiu i el mes d'octubre ja hi havia 6.000 persones
menys esperant una consulta amb especialista, però no és
suficient. Som ambiciosos en la recuperació de les dades
prepandèmia i, per això, signam acords amb la privada; per
això s'ha elaborat un pla estratègic d'Atenció Primària que
contempla més tecnologia, incrementa la inversió, impulsa la
recerca i millora les infraestructures; per això, i gràcies a les
millores de les condicions laborals, som la comunitat que més
va augmentar el nombre de metges col·legiats el 2021.

Sra. Borrás, ahir sentia el seu portaveu, el Sr. Costa, que ara
mateix no és aquí, en roda de premsa i deia que la situació de
Balears era molt pitjor que la de Madrid, posant-se la bena
abans de la ferida, probablement perquè ja sabia la dificultat
que tendria vostè avui per defensar aquesta moció. No era fàcil
quan la va enregistrar i molt menys ho era els dilluns. “Estan
molt millor que nosaltres -deia sense rubor-, el que passa és que
el PSOE ha tret la gent al carrer”, repetia menyspreant el més
de mig milió de persones que va sortir diumenge al carrer per
lluitar pels seus drets.

No, Sra. Borrás, el que passa és que els ciutadans de
Balears, que han patit la mateixa crisi sanitària que els de
Madrid, saben que tenen un govern al seu costat que s’aixeca
cada dia per cercar solucions que millorin la seva qualitat de
vida. El que passa...

(Alguns aplaudiments)

... és que aquest govern s’asseu amb els professionals, amb els
seus representants negocia i cerca solucions.

Gràcies, Sra. Presidenta. 

(Alguns aplaudiments)

(El Sr. President reprèn la direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Fernández. Ara donam la paraula al grup
proposant, té la paraula la Sra. Borrás.
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LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Gràcies, president, moltes gràcies. Bé, agrair les paraules de
suport i he de dir que acceptarem les esmenes que ens ha
presentat Ciutadans, totes dues. I gràcies també al Grup VOX
que ens ha donat el seu suport. 

Crec que del tema (...) ens convendria no parlar-ne massa,
perquè nosaltres som una de les comunitats autònomes que més
targetes de metge tenim; que el 85% de metges de capçalera va
fer una carta a la consellera, que és aquí, però és que abans li
havien feta els 42, tots els coordinadors dels centres de salut;
som els que tenim menys resident per 100.000 habitants; els
que tenim menys pediatres per 100.000 habitants; els que tenim
més llista d'espera, malgrat..., perquè tots, tot el món, ha tengut
COVID; no tenim cap centre de referència; tenim les pitjors
cobertures en vacunes de tota Espanya; aquest estiu hem estat
la comunitat autònoma que hem tengut més mortalitat; i tenim
menys determinacions si anam als nostres hospitals, el contacte
amb els nostres hospitals som d'Espanya els que més reaccions
adverses tenim, els que més.

(Alguns aplaudiments)

Crec que em convé no seguir. I em trob decebuda, com
sempre, em trob decebuda, com sempre, de l'esquerra: haz lo
que yo digo, pero no lo que yo hago. Ells ens donen lliçons. 

Vostè, Sra. Martín, ha de tenir coratge vostè, perquè jo no
n’he de tenir de coratge, vostè ha de tenir coratge, que s'estima
més que esperin...

(Alguns aplaudiments)

... que tenguin mal d'esquena, que es morin abans que vagin a
la privada. Això és tenir coratge, això és tenir coratge (...)!...

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

..., sí, això és tenir coratge, això és tenir... sí, senyor, això és
tenir coratge! I dir, l'altre dia que li vaig dir que estava en
contra vostè de la privada, i va dir que sí, que per...

(Se sent una veu de fons que diu: “no, no”)

EL SR. PRESIDENT:

Silenci, per favor.

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

... que per... -no, vostè em va dir que estava a favor-, però...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

EL SR. PRESIDENT:

Silenci, per favor.

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

... només per a reproducció assistida i que anassin a la privada
els que no ho podien fer a la pública. Però ara resulta que no hi
poden anar els que necessiten una pròtesis de genoll. Vinga,
home!

I després, l’altre dia, ens varen votar que sí a aquest decret
que va plantejar Ciudadanos i ara resulta que ens voten que no,
això és tenir coratge!

Bé, i als socialistes he de dir-los que la pandèmia ha passat
per tot, que aquí no deixam ningú sense metge, el que passa és
que deixam els llocs sense cobrir els caps de setmana; que el
pla de xoc del qual vostè em parlava deia que baixaria un 20%
anual la llista d'espera i ha pujat un 20%, en lloc d’abaixar
puja; que a Son Espases l'activitat quirúrgica va disminuir del
21 al 15, va disminuir en devers 2.000 persones, l'activitat
quirúrgica; que es vera que s'han col·legiat més, però és la
comunitat autònoma que se’n van més, se n'han anat 175 el
darrer any; i la dificultat no és meva, és que no s'ha de
confondre gens, la dificultat no és meva, és dels malalts que
esperen, és només dels malalts que esperen, aquests són els que
tenen dificultats, les dificultats les tenen els vulnerables que
vostès tant estimen.

Moltíssimes gràcies. 

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Borrás. Accepta la votació separada o ho
votam tot plegat? Ha acceptat les dues esmenes, d’acord.

Passam a votar el punt primer. Votam.

23 sí, 29 no, cap abstenció.

Passam a votar el punt número 2. Votam.

23 sí, 29 no, cap abstenció.

Passam a votar el punt número 3. Votam.

24 sí, 28 no, cap abstenció.

Ara passam a votar el punt número 4, que és l'esmena
d'addició 11819/22. Votam.

22 sí, 30 no, cap abstenció.

Ara passam a votar el punt número 5, que és l'esmena
d'addició 11820/22. Votam.

24 sí, 28 no, cap abstenció.

A continuació passam al quart punt de l'ordre del dia que
consisteix...
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LA SRA. SANS I REGIS:

Sr. President, entenc que en aquest interval de canvi de punt
sí que poden entrar els diputats que hi ha fora.

EL SR. PRESIDENT:

Sí, he cridat a votació jo.

(Remor de veus)

IV. Votació de la disposició addicional i la disposició
final cinquena bis del dictamen de la Comissió de Medi
Ambient i Ordenació Territorial del Projecte de llei RGE
núm. 4787/22, de règim jurídic i de procediment de les
activitats subjectes a Autorització Ambiental Integrada.

A continuació passam al quart punt de l'ordre del dia... -un
poc de silenci, per favor-, a continuació passam al quart punt de
l’ordre del dia que consisteix en la votació de la disposició
addicional i de la disposició final cinquena bis del dictamen de
la Comissió de Medi Ambient i Ordenació Territorial del
Projecte de llei RGE núm. 4787/22, de règim jurídic i de
procediment de les activitats subjectes a Autorització
Ambiental Integrada.

A la sessió plenària del proppassat dia 2 de novembre
s'aprovà la Llei de règim jurídic i de procediment de les
activitats subjectes a Autorització Ambiental Integrada. Atès
que, segons l'article 68 de l'Estatut d'Autonomia de les Illes
Balears, quan es tracta de regles de funcionament i el règim
jurídic de l'actuació dels consells insulars i dels òrgans dels
consells insulars, així com les seves funcions i competències,
requereixen la majoria de dues terceres parts del Ple del
Parlament.

Atès que la disposició addicional i la disposició final
cinquena bis de la Llei de règim jurídic i de procediment de les
activitats subjectes a Autorització Ambiental Integrada
modifiquen els aspectes que assenyala l'Estatut d'Autonomia de
les Illes Balears, respecte de la Llei de consells insulars, i, atès
que en el Ple de dia 2 de novembre es va ometre la votació
separada de les dues disposicions esmentades per acomplir la
majoria de dues terceres parts exigida a l'Estatut d'Autonomia
de les Illes Balears, es procedirà a la votació de les dues
disposicions.

Per tant, passam a la votació conjunta de la disposició
addicional i la disposició final cinquena bis del dictamen de la
Comissió de Medi Ambient i Ordenació Territorial del Projecte
de llei RGE núm. 4787/22, de règim jurídic i de procediment
de les activitats subjectes...

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Presidente, ¿puede ser por separado la votación de estas dos
disposiciones?

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Ribas, primer, ha de demanar la paraula; segon,
deixi’m acabar. Gràcies.

... de règim jurídic i de procediment de les activitats subjectes
a Autorització Ambiental Integrada.

Evidentment, tal com comentava la Sra. Ribas, si qualque
grup parlamentari o el diputat no adscrit, sol·licita la votació
separada, es pot fer.

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Presidente, solicito la votación separada. Gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Molt bé, moltes gràcies.

En primer lloc, passam a votar la disposició addicional.
Passam a votar. Votam.

45 sí, 7 no, cap abstenció.

Ara passam a votar la disposició final cinquena bis. Passam
a votar. Votam.

49 sí, cap no i 3 abstencions.

Les dues votacions han obtingut la majoria de dues terceres
parts.

Havent obtingut una majoria de dues terceres parts dels
membres de la cambra, aquesta presidència proclama aprovada
la Llei de règim jurídic i de procediment de les activitats
subjectes a autorització ambiental integrada i la modificació de
la Llei 4/2022, de 28 de juny, de consells insulars.

En conseqüència, es faculten els Serveis Jurídics de la
cambra per fer les correccions i modificacions tècniques
necessàries per tal que el text en qüestió tengui una redacció
coherent.

V. Debat de totalitat del Projecte de llei RGE núm.
11620/22, de pressuposts generals de la comunitat
autònoma de les Illes Balears per a l’any 2023, amb les
esmenes a la totalitat, de devolució: RGE núm. 11775/22,
del Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes Balears;
RGE núm. 11801/22, del Grup Parlamentari Ciudadanos;
RGE núm. 11802/22, del Grup Parlamentari VOX-Actua
Baleares; RGE núm. 11804/22, del Grup Parlamentari
Popular; i fixació de les quantitats globals.

Passam al cinquè punt de l'ordre del dia, que consisteix en
el debat de totalitat del Projecte de llei de pressuposts generals
de la comunitat autònoma de les Illes Balears per a l'any 2023,
amb les esmenes a la totalitat, document RGE núm. 11775/22,
del Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes Balears;
document RGE núm. 11801/22, del Grup Parlamentari
Ciudadanos; document RGE núm. 11802/22, del Grup
Parlamentari VOX-Actua Baleares; el document RGE núm.
11804/22, del Grup Parlamentari Popular; i la fixació de les
quantitats globals.

Per a la presentació del projecte de llei de pressuposts
generals de la comunitat autònoma de les Illes Balears per a

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202204787
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202204787
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202211620
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202211620
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202211775
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202211801
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202211802
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202211804
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l'any 2023, té la paraula la consellera d'Hisenda i Relacions
Exteriors.

LA SRA. CONSELLERA D’HISENDA I RELACIONS
EXTERIORS (Rosario Sánchez i Grau):

Gràcies, Sr. President, bon dia, senyors diputats i senyores
diputades. Debatem avui sobre el projecte de pressuposts de la
comunitat autònoma per al 2023. És el quart de la legislatura,
el vuitè d’aquest pacte de progrés, basat en els Acords de
Bellver del 2019, fruit de la feina dels darrers set anys i mig,
amb un full de ruta clar i compartit, que ha aconseguit el suport
de la majoria social d'aquesta terra.

Uns pressuposts basats en els valors democràtics de
l'esquerra, orientats a disminuir les desigualtats i a construir una
societat més cohesionada, des de la convicció que és la
condició fonamental per a l'existència d'un projecte col·lectiu
de progrés, que generi activitat econòmica i a la vegada prengui
cura del medi ambient.

Un pressupost de mirada llarga, orientat a preservar els
projectes de vida de cada un dels nostres conciutadans i de les
generacions futures, continuant impulsant la transformació
ecològica i social del nostre model productiu. 

Uns pressuposts preparats també per als reptes immediats,
fer front a l'increment de preus a tot el continent i tornar
protegir la població, tal i com ho vàrem fer amb la pandèmia de
la COVID-19, amb un escut social que permeti continuar
liderant la recuperació econòmica i la creació d'ocupació, a la
vegada que garantim la qualitat de vida de les famílies. 

Al primer pla de xoc que vàrem aprovar el mes de març, per
donar una primera resposta a les repercussions de la guerra, hi
hem afegit 25 mesures anunciades per la presidenta el mes
passat. Un pla per mobilitzar 200 milions d’euros en ajudes
directes, crèdits i rebaixes fiscals, adreçats a les famílies, a les
empreses, als col·lectius més vulnerables i al conjunt de les
classes mitjanes i treballadores i dissenyat per ajudar a la gran
majoria a pal·liar els efectes de la inflació.

És un pressupost que creix i assoleix xifres històriques en
polítiques clau, en reforçar la inversió pública i que arriba just
quan toca afrontar aquest moment d'incerteses, arran de la
invasió de Rússia a Ucraïna i l'actual situació geopolítica. Des
de l'empenta que ens ha fet forts els darrers anys, en què hem
hagut de fer front a una pandèmia sanitària que ningú no
coneixia i que entre tots hem superat. Ens hem tornat a aixecar,
accelerant i liderant la recuperació econòmica i social, amb
polítiques expansives de despesa i enfocades a donar suport a
les rendes de les famílies i les empreses. I així, des d’aquestes
fortaleses, encaram un hivern protagonitzat per la pujada dels
preus. 

Són els pressuposts més alts i els millors de la història
d'aquesta comunitat autònoma, amb 7.133 milions d'euros, els
pressuposts que destinen més recursos que mai a les inversions
públiques, a les polítiques socials i també a aquelles que més
contribueixen a millorar el model productiu i la sostenibilitat.

Aquesta xifra inclou el pressupost destinat a les polítiques
públiques, que puja un 15%, fins a quasi 6.000 milions d'euros
i es complementa amb el que recull el pagament de les
amortitzacions de deute. Fem aquest pressupost, des del
compromís ferm amb uns serveis públics forts els quals s'han
demostrat imprescindibles per sostenir la població i garantir la
igualtat d'oportunitats, amb el repte que el sector públic sigui
un agent del canvi essencial, perquè aquesta transformació de
l'economia sigui en clau d'interès general, l’interès de les
majories.

Perquè d'això parlam quan parlam del pressupost, de
l'interès general, de com planificar els ingressos i el sistema
tributari, de com fem servir els imposts per garantir els serveis
públics de qualitat, de com ajudam més a qui més ho necessita,
de com protegim davant les adversitats, de com transformam el
sistema i, en definitiva, de com s'ha de redistribuir la riquesa,
de com s'han de repartir els ingressos i de quina manera és la
més efectiva per contribuir a la prosperitat i també a la justícia
social. 

Les xifres parlen per si mateixes. Per al proper any, els
recursos destinats a les polítiques socials superen per primera
vegada els 4.000 milions d'euros. Això és un 77% més que a
l’any 2015, incloent aquí una part de l'escut social pels efectes
de la inflació a les rendes familiars. A la vegada, aquest
pressupost augmenta i impulsa el major cicle inversor
d'inversió pública transformadora d'aquesta comunitat, seguint
el full de ruta marcat des del consens social a l'estratègia
d'inversions Illes Balears 2030, la qual desplegam des de l'any
passat.

La inversió pública arriba als 1.200 milions per al 2023, un
63% més que fa 2 anys, amb millores quantitatives, però també
qualitatives, ja que aquest volum tan important de recursos,
serveix principalment per continuar avançant en el Pla
d'inversions estratègiques. Amb el nou pressupost, aquest pla
avança en la mobilització de prop de 1.700 milions, un 36% del
total, dels 4.640 milions prevists inicialment en aquesta
estratègia de 10 anys. 

Ja queda pràcticament desplegada en la seva totalitat
l'estratègia de resiliència del sistema sociosanitari i el nou
model d'atenció a la cronicitat i a la dependència. Parlam de la
reforma i ampliació dels hospitals de Manacor, Son Dureta,
Verge del Toro, Inca o del Psiquiàtric, de les millores a Can
Misses, de la construcció de la base del 061 a Formentera,  de
9 centres d'Atenció Primària a totes les illes i de l'adquisició
d'equips d'alta tecnologia a la sanitat pública de les Illes
Balears, per reforçar un sistema de salut que el 2023 invertirà
més que mai en promoció de la salut i prevenció de la malaltia,
que podrà investigar millor, que desenvoluparà els plans
estratègics de salut mental i de cronicitat, que reforçarà
l’Atenció Primària i que reduirà les llistes d'espera, després de
l'impacte que ha tengut la pandèmia. 

Parlam d'envelliment i de dependència, continuam amb
l'ampliació de la xarxa residencial en més de 600 places, amb
la projecció de 9 noves residències públiques i amb 170 noves
places en centres de dia i altres 7 amb projecció. Treballam per
un reforç continu de la dependència, aquesta és una claredat
clara del Govern, tal i com es reflecteix en el fet que hem més
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que duplicat el nombre de persones beneficiàries d'ajudes a la
dependència des de l'any 2015, fins arribar als 25.000. 

També parlam de l'àmbit educatiu, de nous centres de
formació professional integral, de nàutica i de turisme. D'altres
cicles, amb una aposta transformadora, basada en l’FP.
D'impuls a l’educació de 0 a 3 anys, de la gratuïtat dels 2-3
anys i d'accelerar la construcció i millora de les infraestructures
educatives. Un any amb 560 professors més per iniciar aquest
curs escolar, per millorar els indicadors educatius, com hem fet
fins ara, els indicadors quantitatius, qualitatius i d'equitat, amb
més de 1.000 professionals especialitzats a treballar per una
escola inclusiva.

I així mateix, es tracta de continuar liderant la creació de
l'ocupació i de millorar la qualificació, a través de la formació;
de reforçar el mercat laboral, per oferir més i millors
oportunitats i per fomentar la competitivitat de les empreses
amb personal més qualificat. 

Som davant d'uns pressuposts que, per primera vegada,
superen els 3.000 euros per persona aturada, amb les diferents
polítiques que desenvolupa el SOIB, que compta amb el
pressupost més alt de la seva història. Un Servei d'Ocupació
que enguany ha gestionat la contractació de 14.000
col·locacions a empreses i ha demostrat l'èxit dels programes
de foment de l'ocupació entre els joves, majors, dones i
desocupats de llarga durada. Generam ocupació de qualitat amb
polítiques decisives per lluitar contra la precarietat laboral i
l’escletxa de gènere. 

I parlam també de la construcció de nou habitatge públic,
amb l'objectiu d'acabar la legislatura amb 1.277 nous habitatges
públics, un 72% més que el 2019, i amb una solució, ja en
marxa, per poder reallotjar els veïnats dels apartaments Don
Pepe a Eivissa i, a més, rehabilitar la zona inclosa dins el Parc
Natural de Ses Salines. 

La construcció d'habitatge públic, una de les eines per
combatre un dels reptes més importants que tenim en matèria
d’equitat per garantir l'accés a aquest dret, que es
complementarà amb l’increment de les ajudes al lloguer, les
quals s'han multiplicat per 9 i arribaran a més de 5.400
persones: amb el foment de construcció d'habitatges de
protecció per part del sector privat i altres mesures incloses en
l'escut social, com el Programa de garantia hipoteca IBAVI,
perquè les hipoteques puguin arribar al cent per cent dels valors
dels habitatges, de fins a 270.000 euros que, a més, es
beneficiaran de l'impost de transmissions patrimonials, que
baixarà del 8 al 4%, i amb una nova deducció al tram
autonòmic de l’IRPF de fins a 250 euros en el cost de les
hipoteques variables per ajudar aquells ciutadans que han sofert
l'increment dels interessos.

I també parlam de l'impuls com mai de la transició
energètica, en triplicar el volum de subvencions per a foment
d'energies renovables, amb més incentius a l'autoconsum, la
millora energètica dels edificis o la solarització dels
aparcaments.

Des del 2020, s'ha multiplicat per 8 el pressupost per
accelerar la transició energètica amb l'impuls dels fons

europeus, amb l'objectiu d'estimular el sector privat i la resta
d'institucions per mobilitzar 630 milions amb el Pla
d'inversions per a la transició energètica, i consolidar l'Institut
Balear de l'Energia, l'ens del sector públic que més incrementa
el pressupost per al 2023, un 84%.

Així mateix, es duplica la partida d'una estratègia inversora
fonamental per a aquestes illes: la millora del cicle de l'aigua,
incloent la xarxa d'abastament i les inversions en sanejament i
depuració d'aigües, i avançar en un repte com la reducció de
fuites d'aigua de les xarxes municipals, on l'Agència Balear de
l'Aigua ja ha aconseguit millores fonamentals que arriben a
rendiments de prop del cent per cent de les xarxes d'aigua
potable en alta.

El medi ambient i l'emergència climàtica tenen més
pressupost que mai, una inversió de present i també de futur. A
més, continuam amb la modernització dels sistemes de regadiu
amb aigües regenerades, i altres reptes, com la millora i
modernització de la producció i les explotacions agràries.

En el 2023 entrarà en vigor la nova PAC, la política agrària
comuna, per primera vegada, compensarà la insularitat al sector
agrari i es preveu que el pagament bàsic per hectàrea pugi fins
a un 60% i augmentaran també un 6% les ajudes del programa
per incorporar joves o per fer inversions.

Parlam també en aquest pressupost de mobilitat sostenible
i transformació de la xarxa: amb el projecte de tramvia de la
Badia de Palma; l'ampliació del metro de la UIB al ParcBit; el
projecte del tren de Llevant; o els incentius lligats a la mobilitat
elèctrica. Afrontam aquests reptes a la vegada que avançam cap
a un creixement més responsable, transformam la nostra
economia cap a un model més resilient, més diversificat, més
competitiu, més innovador i més inclusiu. 

La digitalització del sector del teixit productiu rep un
impuls molt important i pràcticament triplica el seu pressupost;
continuam amb la transformació digital de l'administració
pública i impulsam noves línies d'actuació per a la capacitació
de la ciutadania i la modernització del comerç; invertim en
indústries culturals, en projectes emblemàtics com la Capsa de
Música, la nova seu de l'Orquestra Simfònica de les Illes
Balears i en ajudes al sector cultural; reforçam les polítiques
d'impuls a l'economia del coneixement, perquè creiem
fermament que la transformació del model econòmic i social ha
de passar per la formació, la cultura, la investigació i la
transferència a la societat d'aquesta riquesa; fem feina per
fomentar l'excel·lència científica i l'atracció del talent en
projectes de noves infraestructures, com ara el Pol Marí, el
complex científic ubicat al ParcBit o la Facultat de Ciències; i
també parlam de l'impuls de l'economia blava com una de les
estratègies de present i futur en inversions en la conservació de
la biodiversitat terrestre i marina, o en la restauració
d'ecosistemes amb actuacions al parc de Cabrera o vinculades
a la Menorca Reserva de la Biosfera.

A més, també apostam per la millora del model de turisme,
perquè les nostres illes siguin més sostenibles i més resilients,
amb noves inversions i ajudes per als projectes d'eficiència
energètica i economia circular de les empreses turístiques, amb
un impuls important als projectes del Pla de sostenibilitat
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turística amb destinacions i amb l'estratègia de resiliència
turística, que s’executarà amb la col·laboració dels consells i
dels ajuntaments. 

Parlam també de nous augments en polítiques i mesures de
justícia, com la millora i l'estabilització de les plantilles i la
millora de les condicions de feina dels treballadors públics,
amb una especial atenció a aquells que cobren salaris més
baixos; com la igualtat entre homes i dones, amb un 36% més
de recursos per lluitar contra la forma de desigualtat més
extrema, que és la violència de gènere; i com la memòria
democràtica, amb un 80% més per seguir complint amb la Llei
de fosses i la memòria i reconeixements democràtics.

Defensar aquests pressuposts és també defensar l'escut
social que hem acordat amb sindicats i empresaris, amb ajudes
directes i crèdits, amb deduccions i rebaixes fiscals enfocades
a pal·liar els efectes concrets de l'escalada de preus. Aquest pla
de xoc davant de les repercussions de la guerra inclou ajudes
directes molt rellevants, que hem parlat, però que hi insistiré:
la nova prestació de fins a 600 euros per a persones aturades,
aquest hivern; la pujada del 15% de la Renda Social Garantida,
que donam per feta, però que es consolida des del 2016; les
noves ajudes a autònoms; les ajudes per a activitats
extraescolars; l'augment de les beques menjador, entre d'altres,
que es combinen amb un seguit de mesures fiscals, mesures
adreçades a la majoria social: un augment del 10% de totes les
deduccions autonòmiques de l’IRPF i dels límits de renda
perquè hi puguin accedir el 80% dels declarants; deduccions
com la de llibres de text, de 220 euros, la de 440 euros per
lloguer per part dels joves, de 660 euros per despeses escolars
i de conciliació, deduccions de 1.650 euros per a estudis fora
de l'illa de residència, entre molts d'altres. 

I, a més, incorporam una nova subvenció per tal que les
ajudes no tenguin efecte en el tram autonòmic de l’IRPF d'aquí
a un any, en fer la declaració de la renda. I afegim altres ajudes
per passar l'hivern, com el doble pagament extra del bo social
tèrmic, les ajudes al transport de matèries primeres i productes
agroalimentaris, i els bons de descompte per incentivar el
comerç de proximitat. I s’hi sumen altres ajudes vinculades al
canvi climàtic, com la reducció -històrica- del preu del
transport públic, de fet, assolim i finançam la gratuïtat total del
transport públic a totes les illes per al 2023. Una mesura que
només significa que no es traslladi l'increment del cost dels
carburants als preus, sinó que millora serveis i augmenta el
nombre d'usuaris en un 34% respecte del nivell prepandèmia.

Incorporam altres mesures destinades als joves: la
bonificació total de la primera matrícula dels estudis
universitaris, o la reducció a la meitat del preu de les segones
matrícules; la convocatòria d'ajuts específics per a joves, com
el bo de lloguer jove, que arribarà a més de 3.600 beneficiaris;
noves ajudes a la mobilitat entre illes a l'alumnat de formació
professional; i la consolidació d'un projecte pioner a tota
Espanya com és la xarxa d'emancipació de joves extutelats.

En aquest escut social també s'hi inclou una nova línia de
crèdits ISBA, especial per a liquiditat, novament, adaptant-nos
a les necessitats del teixit productiu, com s’ha fet des del 2020;
des del 2020 fins ara s'han aprovat operacions per un import de
més de 340 milions a 3.800 empreses i autònoms, i per al 2023

mobilitzarem 100 milions més entre ajudes a liquiditat i una
nova línia anual més enfocada a la inversió.

Les línies d'ISBA, els préstecs ICO que han finançat 5.400
préstecs a les Illes Balears, l’allargament de les mancances, els
ERTO i les ajudes directes al teixit empresarial de més de
1.000 milions d'euros han ajudat al teixit empresarial a estar
llest per reactivar-se.

Arribam fins aquí després d’una temporada i uns mesos
amb molt bones xifres del mercat de treball. Lideram la
reducció de l'atur i la creació de l'ocupació a Espanya. I vull
compartir un indicador de la salut del teixit empresarial per
afrontar aquest hivern...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Consellera, hauria d'acabar.

LA SRA. CONSELLERA D’HISENDA I RELACIONS
EXTERIORS (Rosario Sánchez i Grau):

 Gràcies, acab en un moment.

Balears presenta la taxa de morositat més baixa d'Espanya,
un 1%, en comparativa amb les dades de la Societat de
Garantia Recíproca d'altres comunitats, i així amb aquesta
resiliència Balears preveu acabar el 2022 amb el nivell de PIB
previ a la pandèmia, i continuar amb una senda de creixement
el proper any el doble de la resta d'Espanya.

Aquest dinamisme econòmic és el que dóna solidesa a les
previsions d'ingressos del 2023 i amplia aquesta capacitat de
mobilitzar recursos i de capil·laritzar tots els sectors privats i
públics d'aquesta comunitat autònoma. 

Afrontam aquest pressupost...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Consellera, acabi, per favor.

LA SRA. CONSELLERA D’HISENDA I RELACIONS
EXTERIORS (Rosario Sánchez i Grau):

... -sí, ja acab-, amb un full de servei remarcable en
sostenibilitat financera i amb captació de nous ingressos.

En clau financera continuam amb la reducció del nivell de
deute públic de la comunitat, per al proper any es preveu un
màxim del 24% de deute respecte del producte interior brut, un
percentatge que no assolíem des de fa deu anys. Però en cap
moment no volem caure ni podem caure en l'autocomplaença
ni en cap mena de triomfalisme, tot el contrari, som ben
conscients dels moments de dificultat i d'incertesa. 

Presentam -i acab- per a la seva aprovació aquests
pressuposts que protegeixen més que mai i que transformen
més que mai des de la responsabilitat, la il·lusió i la
determinació per continuar treballant per a un futur millor per
a les nostres illes. Demanam el suport de la cambra per
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contribuir a la seva perfecció amb les seves aportacions durant
la tramitació parlamentària d'aquest projecte de pressupost.

Moltíssimes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Acabada la intervenció de la Sra. Consellera, passam al
debat de les esmenes a la totalitat de devolució. Començam les
intervencions dels grups parlamentaris que han presentat
esmenes a la totalitat de devolució i, en primer lloc, passam a
la defensa de l'esmena a la totalitat, de devolució, RGE núm.
11775/22, del Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes
Balears, té la paraula el Sr. Melià.

EL SR. MELIÀ I QUES:

Gràcies, Sr. President, senyors diputats i senyores
diputades. Sra. Consellera, després d'aquest bany de
triomfalisme brutal que ens ha explicat aquí durant 23 minuts
i després d’aquest caramull de bones intencions i de bones
paraules, el Grup Parlamentari El Pi es fa quatre preguntes
bàsiques, podrien ser més, però ens fem quatre preguntes
bàsiques; som als darrers pressuposts de la legislatura, vuit anys
de Govern Francina Armengol, i quatre preguntes bàsiques: hi
ha més igualtat o més desigualtat després de vuit exercicis
pressupostaris? Segons vostès mateixos, hi ha més desigualtats
avui que fa vuit anys, ho diuen vostès mateixos. 

Després de vuit anys, hi ha més diversificació en el model
econòmic o manco?

Després de vuit anys, hi ha més facilitats per assolir un
habitatge assequible o manco?

I després de vuit anys, hi ha algun centímetre més de tren i
de metro o els mateixos?

Com que les respostes a aquestes quatre preguntes són tan
evidents, són tan evidents i no mereixen molts dubtes, passa
que vostès darrere de totes aquestes bones intencions i després
de totes aquestes paraules i promeses i compromisos i tal i qual,
la realitat és molt dura i la realitat és que no avançam en
l’essencial adequadament.

I aquest és un poc el motiu pel qual nosaltres presentam
l'esmena a la totalitat, perquè vostès, a més a més, resulta que
han tengut un creixement pressupostari brutal -brutal- i, per
tant, han tengut una quantitat d'oportunitats brutal, perquè han
passat del 2015, de tenir 4.000 milions d'euros de pressupost a
tenir més de 7.100 milions de pressupost. Per tant, vostès,
oportunitats, n'han tengudes a balquena, n'han tengut
moltíssimes. 

I el Grup Parlamentari El Pi considera que hi ha quatre
raons evidents que justifiquen plenament l'esmena a la totalitat
dels seus pressuposts. 

La primera és que, tot i aquest increment pressupostari tan
bestial, no aconseguim fer uns pressuposts amb equilibri

pressupostari, continuam tirant de dèficit. Si vostès, amb més
de..., el Sr. Costa deia 1.000 milions, no, amb més de 700
milions de creixement de pressupost no són capaços de fer uns
pressuposts equilibrats, quan ho seran?, perquè no podem viure
eternament de dèficit. 

Segona raó, no ha existit, tot i l’increment de recaptació i
tota aquesta expansió pressupostària, no ha existit una reducció
significativa -significativa- de l’endeutament i l’endeutament és
evidentment una espasa de Dàmocles per a la sostenibilitat
financera dels comptes públics a mitjà termini i a llarg termini. 

Tercera raó, nosaltres no compartim la seva política fiscal.
Nosaltres pensam que és el moment d'adoptar algunes mesures
quirúrgiques en matèria fiscal, de reducció fiscal, com és la
deflactació, la reducció de l’IRPF atesa la pujada de recaptació
produïda per la inflació, com és l’eliminació de l’impost de
successions entre familiars, i com és l'eliminació de l'impost de
transmissions per a primer habitatge o per a domicili habitual,
perquè aquesta és una mesura que va intrínsecament lligada al
tema que deia de si avui és més fàcil o més difícil tenir un
habitatge assequible a les Illes Balears, després de vuit anys de
govern d'esquerres.

I quarta raó, nosaltres no compartim l'estratègia inversora
i de despesa. Entenem que no s'ha produït una aposta clara per
a la reconversió de les zones turístiques i la seva millora.
Entenem, com he explicat, que la diversificació brilla per la
seva absència, continuam absolutament dependents del gran
motor econòmic -que el vicepresident troba que no ha de
conèixer-, però que nosaltres pensam que tots hauríem de
conèixer amb gran profunditat com és el turisme.

A innovació, a la Direcció General d'Innovació, li dedicam
3,85 milions d'euros, és a dir, de 17.133 a la Direcció General
d'Innovació li dedicam 3 milions, és absolutament ridícul
l'esforç inversor en aquesta qüestió clau per a qualsevol societat
avançada i, evidentment també, per a la societat de les Illes
Balears.

No donam suport adequadament a sectors que tenen una
tendència negativa des de fa anys, molt abans de la pandèmia,
com és el cas del comerç. El petit i mitjà comerç necessita un
suport molt més implicat, molt més rotund, molt més fort, molt
més ambiciós del Govern de les Illes Balears. Vostès varen
incorporar els bons comercials a través d'esmenes dels grups
parlamentaris de l'oposició i ara és la seva mesura estrella, ja
em diran com definirien aquesta política en relació amb el petit
i mitjà comerç, quan la gran mesura del Govern és fruit de les
esmenes de l'oposició en matèria comercial.

I, què dir-li del canvi climàtic? També anam a pas de
tortuga, perquè evidentment s'han fet coses, jo li he reconegut,
s’ha fomentat l'autoconsum, i això no m'he cansat de
reconèixer-ho, però és que estam molt més endarrera en
producció d'energia neta que la resta de comunitats autònomes
d'Espanya i que Europa. I nosaltres, per exemple, consideram
que aquests pressuposts haurien de ser valents i, d'acord amb
una proposta de resolució votada aquí, hauria d'haver-hi
partides milionàries per començar a impulsar els parcs eòlics
marins a les Illes Balears, un objectiu estratègic i de país que
no veiem reflectit en els seus pressuposts.
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Aquestes són les raons essencials que expliquen la nostra
esmena a la totalitat, però existeixen altres raons que també vull
enumerar.

Aquí continuam amb un sistema de finançament
absolutament desfasat, que s'hauria d'haver revisat fa molts
d'anys, que l'Estat es nega a reformar i que, evidentment, ens
genera enormes incerteses perquè vivim d’un decalatge
temporal, en el pagament d’aquest sistema de finançament i es
continuen reflectint en els pressuposts per al 2022, moltes
bestretes a compte i moltes liquidacions provisionals. Però,
evidentment això genera inseguretat, perquè no sabem si
aquests ingressos realment seran de bon de veres els que
tocaran a les Illes Balears. 

Vull comentar el tema de l'impost de turisme sostenible,
perquè a l’impost del turisme sostenible la posició del nostre
grup parlamentari és absolutament contrària a la gestió que
vostès fan, a un moment determinat El Pi va salvar aquest
impost de turisme sostenible, quan Podemos es va abstenir, bé,
ja coneixem la història del 2016. Hem estat a favor d'aquest
impost de turisme sostenible, continuam estant a favor d'aquest
impost de turisme sostenible, ara, no estam en la línia que
vostès tenen en relació a aquesta figura tributària, ni estam amb
les finalitats, que vostès han ampliat d'aquella llei originària del
2016 i l'han convertida en un calaix de sastre, que serveix per
a tot, ni estam d'acord amb com funciona la comissió, on el
Govern ja es va encarregar de tenir la majoria total i al final
passa el rodillo de mala manera, i tothom diu amén, tot i que no
estam d'acord amb els projectes elegits, ni estam d'acord amb
com es reparteixen els recursos, perquè la nostra esmena, ja en
el 2016, era que, com a mínim, el 50% dels doblers recaptats a
cada municipi quedassin al municipi.

Per què? Perquè entenem que l'impost de turisme sostenible
ha de servir per al medi ambient i per a la millora turística, i
hem d'establir els mecanismes perquè puguem garantir amb
total seguretat que els recursos aniran a medi ambient i a
millora turística, cosa que no es produeix en absolut. De fet, es
produeix un fet que jo crec que és lamentable i molt
preocupant, i hauria de preocupar especialment els impulsors
d'aquesta figura tributària, i és que hi ha una desafecció per part
del sector turístic en relació amb la figura tributària. I aquesta
desafecció, no és tant l'existència de l’impost, sinó aquesta
perversió a què l’ha sotmès el Govern de les Illes Balears. Sí,
sí, i això jo crec que realment els hauria de fer reflexionar si
estan ben orientats en relació a aquest impost. 

Una altra raó que sosté i explica i motiva la nostra esmena
a la totalitat, és que la previsió d'ingressos la consideram
absolutament excessiva. En un període de gran incertesa, que
tots coneixem, la guerra a Ucraïna, la inflació, etc., no
m'estendré en les raons per tothom conegudes, és evident que
preveure un increment de l'impost de transmissions i actes
jurídics documentats de més del 44% i un increment de la
recaptació per l'Impost de Valor Afegit del 35% ens semblen
xifres que s'haurien d'haver agafat amb molta més prudència a
l’hora d’elaborar els pressuposts. 

No existeix i ho venim reclamant a cada pressupost, el
nostre grup parlamentari cada any ha presentat una esmena a la
totalitat als pressuposts de la comunitat autònoma, per aquestes

discrepàncies de fons que vaig explicant i assenyalant, i cada
any hem demanat que hi hagués un pla d'eficiència en la
despesa pública, cada any hem demanat aquest pla d'eficiència.
No som l’únic grup parlamentari que l’ha demanat, hi ha altres
grups parlamentaris que també ho han fet, però el Govern de
les Illes Balears no n’ha volgut saber res, i ara ens venen com
a gran aportació que han demanat a l'AIReF que els faci un
informe, després de 8 anys, després de 8 anys demanam un
informe; però aquest informe no és el que nosaltres demanam,
perquè nosaltres volem una cosa molt més detallada, no
macroeconòmica, micro, que vagi molt més a l’arrel i a les
duplicitats existents a l'administració. Però vostès no en volen
saber res de res d'aquesta reclamació, que ja dic, no és només
del nostre grup, és de molts de grups. Jo crec que un pla
d'eficiència seria absolutament necessari, perquè ens ajudaria
a estalviar i evitar duplicitats, com he explicat. 

Una altra raó, no sé per quin número vaig, però és igual,
una altra raó de la nostra esmena a la totalitat és el tema de
l’Oficina de Lluita Contra la Corrupció. Sostenim i defensam
que aquesta oficina s'hauria d'incloure i s'hauria d’incorporar a
la Sindicatura de Comptes. Ara que parlàvem de duplicitats,
aquesta és una duplicitat, ens podríem estalviar uns bons
doblers en ficar les funcions i l’Oficina Anticorrupció a la
Sindicatura de Comptes, mantenir les funcions i les garanties
que ofereix aquesta oficina i no haver de tenir alts càrrecs i uns
costs administratius excessius. 

I acab. Però vull també esmentar el tema de l'escola
concertada, perquè vostès són molt bons per defensar
determinats col·lectius, però a determinats col·lectius els és
igual si incompleixen els seus compromisos, si no tenen els
sous així com toca i si no tenen les actualitzacions com toca, i
això que formen part d'un servei públic essencial, com és
l'educació. Però a l'escola concertada vostès no volen equiparar
els sous als professors i als mestres, es van resistint i van
passant des del 2008 aquesta lluita. Vull dir, 14 anys demanant
i incomplint el Govern de les Illes Balears. No hi ha capacitat
d'equiparació de sous, absolutament merescuda a un servei
essencial com l'educació per als mestres i professors de l'escola
concertada, no hi és en els pressuposts. Però tampoc hi ha el
tema del mòdul per a la despesa de funcionament de les escoles
concertades. I per tant, tenen a les seves esquenes un sobrecost
absolutament injustificable el qual afecta la bona prestació dels
serveis i la viabilitat futura d'aquest servei públic d'educació. I
jo crec que això els hauria de fer reflexionar. 

Per tant, acab, ni equilibri pressupostari, ni reducció
significativa de l’endeutament, política fiscal absolutament
exacerbada i continuant sent la comunitat autònoma amb més
pressió fiscal a l'Estat espanyol i erràtica política d’estratègia
d'inversió i de despesa per aconseguir fites fonamentals, com és
el lideratge turístic, la diversificació, molta més innovació,
suport als sectors específics, com el comerç, i lluita contra el
canvi climàtic. 

Moltíssimes gràcies.

(Algun aplaudiment)
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EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Melià. En segon lloc, passam a la defensa de
l'esmena a la totalitat, de devolució, RGE núm. 11801/22, del
Grup Parlamentari Ciudadanos, té la paraula la Sra. Guasp.

LA SRA. GUASP I BARRERO:

Gràcies, president. Consellera de Hacienda, mire, los
presupuestos son la ley más importante de un gobierno, porque
marcan el rumbo y marcan el futuro de nuestros ciudadanos y
de nuestra comunidad, se decide en qué y dónde va invertir el
Govern el gasto público. Y hoy ha vuelto a utilizar esta tribuna
para hacer propaganda de ese plan de choque, de esas ayudas
a medida y a presentarnos el catálogo de sus milanuncios.com,
de nuevo desde esta tribuna, consellera, creo que ha confundido
su intervención de hoy.

Mire, desde Ciudadanos comprendemos la necesidad de dar
respuesta a la crisis actual, con un incremento del gasto
público, además la Comisión Europea ha suspendido de nuevo
los objetivos de déficit y fue esa la razón por la que mi grupo
parlamentario se abstuvo en el techo de gasto. Sin embargo, el
aumento de gasto en este momento, no debe estar reñido con
políticas públicas eficientes, que nos permitan ahorrar allí
donde sea posible, recortar gasto superfluo, eliminar
duplicidades, era el momento de hacerlo consellera. Usted, con
venir aquí y volver a decir que son los presupuestos más altos
de la historia ya cree que es suficiente, pero no, seguimos con
94 barracones en los centros educativos, seguimos con la falta
de 400 médicos en Atención Primaria y pediatras, seguimos
con unas listas de espera de 8.000 personas que esperan una
VPO, es decir, tenemos fracaso tras fracaso con los
presupuestos de este pacto de retroceso. 

Y ya se lo dije, consellera, es que gastar mejor no
significa..., perdón, gastar más no significa gastar mejor, y
prueba de ello es lo que le acabo de decir.

Nos preocupa, además, que el Govern hipoteque el futuro
de las próximas generaciones sin un plan de eficiencia del gasto
público. Debemos ser prudentes, nos lo pidió la Comisión
Europea también, y además usted, consellera, en su
complacencia típica que siempre les caracteriza, hablan de su
escudo social y yo le vuelvo a reiterar hoy aquí que no es
suficiente, no llega a las familias, no es cierto que llegue al
80% de las familias de Baleares. Estas ayudas no están
pensadas para nuestros autónomos, para nuestros
emprendedores, para nuestras PYME.

Y ¿por qué presenta Ciudadanos hoy una enmienda a la
totalidad? Porque estos presupuestos son cortoplacistas, muy
cortoplacistas, hipotecan el futuro de los jóvenes de estas islas;
son, aparentemente también, con este catálogo de ayudas que
hoy también nos ha relatado, son electoralistas, son unos
presupuestos electoralistas a unos meses vista de las elecciones.
Y una cosa que nos importa mucho, es que estos presupuestos
no impulsan el emprendimiento, no impulsan la actividad
económica, porque hablan aquí, como siempre, del cambio de
modelo, de transformar nuestra comunidad, pero luego no
dedican ni siquiera el 2% del presupuesto a innovación y a
ciencia. Y así se lo dije al conseller de Fondos Europeos.

Por tanto, no nos hablen de transformar nuestra comunidad
con unos presupuestos que están basados en la economía de la
subvención y no en la de impulso de la actividad económica,
buscando esa diversificación y sobre todo impulsar la industria,
nuestras industrias también autóctonas.

Mire, justificamos esta enmienda a la totalidad en 16
motivos, 16 motivos importantes que voy a ir desarrollando
aquí. 

El primero es que nos presentan un proyecto de ley de
presupuestos sin un plan de eficiencia de racionalización del
gasto público, mientras vetan nuestra auditoria externa integral
operacional y de eficiencia, que es para analizar también
duplicidades en el sector público instrumental, cosa que a
ustedes pues les sale urticaria cada vez que hablamos de
auditorías externas de racionalización. Y luego usted lo
camufla con esa oficina interna de control presupuestario y con
ese informe que ha pedido a la AIReF sobre algunas políticas
de educación y de sanidad, pero es que dista mucho de ese
verdadero plan de eficiencia que le estamos exigiendo desde el
principio de legislatura. Se creen que con eso ya cumplen, pero
no es así, así no podemos buscar la eficiencia del gasto público. 

El segundo motivo es que no se plantea una reducción del
organigrama político de la CAIB, político. Tampoco una
reducción del sector público instrumental, cada vez tenemos
leyes de presupuestos que incrementan el número de entes, de
empresas públicas, fundaciones, organismos, agencias. Y, eso
sí, ustedes en estos presupuestos se suben un 2,5% el sueldo a
los altos cargos y al personal eventual.

Miren, el tercer motivo por el que Ciudadanos plantea esta
enmienda a la totalidad es que carece de un plan de corrección
de déficit estructural, se lo ha dicho el portavoz que me ha
precedido, contiene una expansión del gasto temporal y del
gasto público, pero hay unas circunstancias excepcionales y es
que hasta la AIReF le dice que tenga cuidado porque en 2025
quizás no se puedan asumir estos gastos. Usted admitió en su
comparecencia, en la Comisión de Presupuestos, admitió en su
comparecencia que se reduce el presupuesto destinado a
amortizar deuda, y esto verdaderamente me preocupa, está en
el Diario de Sesiones. Usted reconoce este presupuesto con
más inversión y con más ingresos, pero usted está reduciendo
la amortización de deuda, nos parece una irresponsabilidad
muy grande por parte del Govern.

El cuarto punto. Pues nos preocupa la valoración que hace
la AIReF, usted que tanto apela a este informe, al 60/2002, no
sé si ha leído el punto 3, las recomendaciones, y le dice
exactamente lo que le voy a leer: “Esta circunstancia -de
aumento del gasto se refiere-, conlleva el riesgo de que estos
recursos temporales se destinen a financiar incrementos de
gasto o reducciones de otros ingresos con carácter estructural.
Este riesgo se agudiza en un contexto de suspensión de reglas
fiscales, ausencia de una estrategia a medio plazo -que esto es
lo que ustedes no tienen-, y si materializan pueden situar a la
comunidad autónoma en 2025 en una situación más vulnerable,
con un elevado nivel de gasto estructural que no disponga de la
necesaria financiación de la misma naturaleza” cierro comillas.
La AIReF en su informe 60/2022, lo tenía muy escondido,
consellera.
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Quinto. Este proyecto de ley de presupuestos contempla
unos presupuestos expansivos, como usted dice, que aumentan
la deuda pública por la coyuntura actual, pero no presentan este
plan de eficiencia, por tanto, son cortoplacistas e hipotecan el
futuro de las próximas generaciones y no aseguran la
sostenibilidad del sistema. 

Miren, el sexto motivo es que las Illes Balears encabezamos
la lista de las comunidades autónomas con más presión fiscal,
con más presión fiscal, y ustedes tienen los ingresos mayores de
la historia y mantienen esa alta presión fiscal. Han decidido que
van a aumentar el gasto público dando ayudas a medida, pero
que no van a realizar ninguna rebaja fiscal y mantienen sus
tipos impositivos elevados para 2023. No contemplan una
deflactación de los tramos autonómicos del IRPF, mantienen el
impuesto de sucesiones y donaciones, que, desde Ciudadanos
consideramos que debe eliminarse en todo el territorio español;
del mismo modo, el impuesto de transmisiones y actos jurídicos
documentados lo queremos eliminar para la primera vivienda,
ustedes es verdad que lo rebajan, pero lo mantienen.

Por tanto, yo le pregunto, consellera, ¿no cree que con
1.000 millones de euros más de ingresos, 1.000 millones más,
como han presupuestado, no podían aliviar los bolsillos de la
gente de Baleares, de las familias, de los autónomos, de los
jóvenes? No, solo han pensado en aumentar el gasto público,
pensando en las elecciones de mayo y no pensando en sanidad,
en educación, en innovación.

Amplían también el presupuesto de la AETIB, es que hay
que tener la cara de cemento armado al ampliar encima el
presupuesto de turismo y de la AETIB, mientras los ciudadanos
son cada día más pobres porque la inflación se come sus
ingresos, ustedes, en vez de aliviar verdaderamente los bolsillos
de la gente con medidas valientes, rebajas fiscales, nos 
presentan ayudas ad hoc, ayudas a medida.

El séptimo motivo por el que presentamos esta enmienda es
que esta ley de presupuestos no prevé ni alivio fiscal, pero
tampoco una inversión suficiente para nuestros jóvenes, para
las familias, para las rentas medias, para los autónomos y las
pequeñas y medianas empresas. Solo vemos, pues, ese catálogo
de deducciones muy concretas, insuficientes, porque este
govern también ya nos dice dónde tienen que gastarse las
familias su dinero para tener ayudas.

Luego nos habla de los créditos ISBA, es que es lo único
que hacen para los autónomos y las pequeñas y medianas
empresas de estas islas, darles un crédito que luego tienen que
devolver, pero no se está realmente previendo incentivos
fiscales ni esas deducciones para nuestra actividad empresarial.

El octavo motivo por el que presentamos esta enmienda es
que no contienen partidas para el impulso del emprendimiento,
como le decía al principio, impulso a la economía, un impulso
comercial, empresarial, industrial para nuestras islas. Pero
luego hablan de lo que ya se ha convertido en un eslogan, de la
transformación del modelo de nuestras islas, su eslogan más
vacío y más repetido, de verdad, porque nosotros, desde
Ciudadanos, siempre hemos puesto enmiendas para impulsar
verdaderamente el emprendimiento, para convertir el Parc Bit

en un gran polo de innovación y no en un polígono industrial,
como está ahora mismo con este govern. 

Miren, el punto 9, hace referencia al ITS, al impuesto que
ni es finalista y que ustedes, que este Govern, se ha encargado
de pervertir, se utiliza la recaudación del ITS para cuadrar las
cuentas públicas, por ejemplo, para políticas de vivienda y,
después, encima, ustedes amplían en 3,3 millones el
presupuesto de la AETIB, que sube a 15 millones, que lo sepan
los ciudadanos, el presupuesto y sus socios, el presupuesto que
tiene la AETIB es de 15 millones para 2023, una barbaridad.
Ustedes, que ceden competencias en promoción turística y que
han convertido la Agencia de Turismo, simplemente, en gestión
de proyectos, pues lo que tienen que hacer es eliminarla, eso es
lo que le vamos a proponer, eliminar la AETIB e integrarla en
la Oficina de inversiones estratégicas en la Conselleria de
Fondos Europeos. 

El décimo motivo es que no recogen la bonificación por
parte del Govern del cien por ciento de las cuotas de
autónomos para los jóvenes, que fue una enmienda que
aceptaron el año pasado. Y además, nosotros le vamos a exigir
este año al Govern que bonifique el cien por cien de las cuotas
a las mujeres emprendedoras, para los dos primeros años de
actividad: bonificación de cuotas del cien por cien los dos años
de actividad, si creen tanto en el emprendimiento, lo que tienen
que hacer es bonificarles y ayudar a estas mujeres
emprendedoras y a los jóvenes.

El once motivo es que no hay un plan de captación y
fidelización de médicos y profesionales sanitarios que
garanticen la calidad de nuestro servicio público. Éste es uno
de los grandes motivos, también, de esta enmienda a la
totalidad.

El doce motivo, es que no contemplan un aumento de los
módulos para gastos de funcionamiento en la educación
concertada, no hay equiparación salarial para los docentes y el
personal de la concertada con la pública.

El trece, ya lo he dicho en mi exposición de motivos inicial,
es que este Govern no dedican ni el 2% del PIB establecido en
la ley autonómica de ciencia que aprobamos aquí, a innovación
e investigación, ni siquiera han llegado nuestros presupuestos
al 2% del PIB para innovación.

Otro de los motivos es que estos fondos Next Generation no
están llegando a las empresas, a los autónomos, es decir, a
nuestro sector productivo.

Otro de los motivos también es que hay un reparto desigual
de inversión territorializada destinada a los consejos insulares,
y se fomenta un agravio comparativo con las islas, sobre todo
con Ibiza, ¡qué casualidad!

Y el último motivo, pero hay muchísimos más, es que estos
presupuestos contemplan partidas de ingresos adicionales por
transferencias del Estado que luego no se recogen y no están
recogidos en los Presupuestos Generales del Estado de 2023,
como el caso del convenio de carreteras; es que los
presupuestos es un puzzle que usted está componiendo con
unos ingresos que sabe que no van a venir, por tanto, después
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va a tener que realizar modificaciones de crédito o se van a
quedar proyectos estrella sin ejecutar. Y eso es lo que va a
pasar.

Miren, concluyo ya, señoras y señores diputados, y
consellera, tiene razón cuando dice que estos presupuestos son
ideológicos y que su modelo es diferente. Miren, frente a su
modelo intervencionista de subsidios, de prohibiciones, de
imposiciones, de topes máximos en los precios y de peajes
ideológicos, tenemos, desde Ciudadanos, un modelo diferente,
un modelo liberal que defiende el estado del bienestar, protege
el medio ambiente a la vez que impulsa el emprendimiento, con
alivios fiscales, con bonificaciones a jóvenes, a autónomos, a
mujeres emprendedoras, con incentivos fiscales, que piensa en
modernizar la administración pública que garantice la igualdad
de oportunidades para todos los ciudadanos, y nosotros
queremos unas Illes Balears para todos y de todos.

Y mire, nuestra voluntad ha sido siempre mejorar los
presupuestos y no es nuestro compromiso, pero es cierto que
con estos presupuestos este año nos lo está poniendo difícil,
porque creemos que no son los presupuestos que necesitaban
las familias, las PYME y los autónomos de nuestras islas.

Desde mi grupo parlamentario seguiremos...

EL SR. PRESIDENT:

 Vagi acabant, Sra. Guasp, per favor.

LA SRA. GUASP I BARRERO:

... -acabo, presidente- seguiremos defendiendo un plan de
eficiencia, racionalización del gasto público, alivio fiscal,
deflactar el IRPF, rebajas fiscales, eliminar el impuesto de
sucesiones y donaciones, bonificaciones para jóvenes
autónomos, para mujeres emprendedoras, una apuesta clara
para la innovación y la investigación llegando hasta el 3% del
PIB.

Propondremos y seguiremos defendiendo un plan ambicioso
para captar y fidelizar médicos y profesionales sanitarios;
eliminar los 94 barracones de los centros educativos; ampliar
y aumentar el crecimiento económico realista de nuestras islas,
no utilizar el ITS para cuadrar las cuentas; un aumento de las
inversiones territorializadas, también para Ibiza...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Guasp, acabi, per favor.

LA SRA. GUASP I BARRERO:

... y más transparencia con los fondos europeos.

Concluyo, estos no son los presupuestos que necesitan los
ciudadanos de Baleares y estamos convencidos de que su
modelo no es el mejor modelo para estas islas.

Gracias. 

(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Guasp. En tercer lloc, passam a la defensa de
l'esmena a la totalitat, de devolució, RGE núm. 11802/22, del
Grup Parlamentari VOX-Actua Baleares, té la paraula la Sra.
Ribas.

LA SRA. RIBAS I MARINO: 

Gracias, Sr. Presidente, buenas tardes a los diputados. La
historia se repite año tras año, con el Gobierno de la ruina y el
despilfarro, un gobierno que nos presenta unos presupuestos
que consisten en derrochar el dinero de la gente como si no
hubiese un mañana, porque les recuerdo que el dinero que van
a gastar alegremente es de todos los ciudadanos de Baleares, y
no ha caído del cielo, se lo han quitado ustedes a la gente, a
todos los ciudadanos, no solo a los ricos -como suelen decir-,
a todos. 

Como viene siendo habitual, el presupuesto de este año
prevé que el Gobierno gaste aún más dinero del que gastó el
año anterior, van a gastar un 11,5% más que el año anterior. Y
todos sabemos que este aumento desmesurado del gasto
público, que no se traduce en mejores servicios, sino en
mejores prebendas para los amiguetes del Gobierno, sale de
unas familias y unas empresas empobrecidas, porque están
soportando un aumento brutal de los precios y porque están al
mismo tiempo siendo sometidas a unos impuestos
absolutamente abusivos.

Eso demuestra, un año más, que el Gobierno de la Sra.
Armengol no tiene ninguna intención de revisar y analizar en
profundidad todo el entramado político administrativo que se
tienen montado con este invento de la comunidad autónoma
que, día tras día, nos arruina y empobrece a todos los
ciudadanos. Una comunidad autónoma que sirve para que los
políticos regionales acumulen poder y dispongan libremente del
dinero de la gente, de modo que han tejido una enorme red
clientelar, que son los que se llevan el dinero de los impuestos.
Una forma de repartir el dinero público que nada tiene que ver
con la eficiencia de la gestión de los servicios, una eficiencia
que consiste precisamente en gastar de la mejor forma posible
para que el dinero de los ciudadanos cunda lo máximo posible,
a fin de que los servicios públicos, que están en manos de este
gobierno, estén al servicio de los ciudadanos y no al servicio de
los políticos que los dirigen.

 Otra vez vuelven a hinchar las previsiones de crecimiento
económico, esta vez nos dicen que Baleares crecerá un 7,2% en
2023, pero la Autoridad Independiente de Responsabilidad
Fiscal, la AIReF, nos está diciendo que el crecimiento será del
4,7, y otras entidades, como el BBVA Research, nos dicen que
crecerá un 2,2%, de un 7,2 a un 2,2 hay un trecho.

La Sra. Armengol y la consejera de Hacienda, y todos los
consejeros de este gobierno irresponsable saben perfectamente
que estamos en un escenario de incertidumbre e inestabilidad
económica, con un aumento descomunal en los precios del
combustible y de los alimentos, con una subida estratosférica
de los tipos de interés, que está perjudicando a las familias y a
las empresas, pero también al sector público autonómico, que
está endeudado hasta las cejas. Por eso, no es admisible este
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comportamiento irresponsable por parte de los dirigentes
públicos, presentando aquí unos presupuestos con unas
previsiones de crecimiento excesivamente optimistas y que no
se sustentan en ningún análisis económico serio. 

Hasta el Círculo de Economía de Mallorca ha manifestado
ya, en su último informe, que en 2023 se prevé una importante
caída del turismo, precisamente, debido a la recesión
económica en los principales países emisores de turistas; una
recesión económica que obligará a esos ciudadanos de otros
países a reducir el consumo y los viajes al extranjero. También
el Colegio de economistas, en su Informe de competitividad
regional de España, ha avisado de que Baleares es una de las
comunidades autónomas con peor disposición para su
recuperación.

Tampoco incluyen estos presupuestos una planificación a
medio plazo, más allá del 2023, que es el periodo de vigencia
previsto para estos presupuestos, es necesaria una planificación
a medio plazo realista y acorde al escenario macroeconómico,
con una estimación propia del deflactor del PIB balear, en vez
de asumir la estimación prevista para el total nacional, dado
que Baleares cuenta con una especialización productiva
regional que hace conveniente que disponga de sus propias
estimaciones, a fin de que esta variable sea más creíble.

Y un año más, nos encontramos con unos presupuestos muy
poco creíbles y muy poco trabajados, son unos presupuestos
continuistas, con escaso rigor y análisis del contexto, que
sacrifican inversiones que son necesarias en nuestra región para
aumentar el gasto corriente, aprovechándose del impulso de los
fondos europeos y de la brutal subida de la recaudación por los
abusivos impuestos, tanto directos como indirectos, que
empobrecen a la población, convirtiendo a las Islas Baleares en
un auténtico infierno fiscal.

Por no hablar de la famosa partida de ingresos, consistente
en decirnos que van a recibir un dinero por un convenio de
carreteras del año 2015, este año el importe que dicen que
vamos a recibir es de 110 millones de euros, por un convenio
que es, en realidad, un protocolo de intenciones que la Sra.
Armengol firmó para desbloquear el convenio de carreteras.
Porque lo cierto es que, año tras año, presupuesto tras
presupuesto, nos incorporan esta partida de ingresos y de forma
sistemática el Gobierno de España acaba el año sin transferir ni
un solo euro por este concepto. Y no lo hace porque en realidad
se trata, como he mencionado, de un protocolo de intenciones
que en nada obliga al Gobierno nacional, pero Armengol, erre
que erre, año tras año, sigue empecinada en colarnos esta
partida en el presupuesto de ingresos, aunque sabe de sobra que
no llegará ni un céntimo, todo por no reconocer que en su día
firmó un papel sin ningún valor jurídico, en otro de sus burdos
intentos de engañar a la ciudadanía de Baleares.

Lo cierto es que este gobierno se ha visto muy beneficiado
por una fuerte inflación que padecemos, y está participando de
forma cómplice en el empobrecimiento y en el saqueo al que la
Agencia Tributaria está sometiendo a la población española.

Hasta agosto, el Gobierno de Sánchez recaudó un 19% más
que el año pasado, un 17% más por el impuesto de la renda de
les persones físicas y un 20% más por el IVA. Por es motivo,

y a costa del contribuyente, este gobierno regional está nadando
en la abundancia, porque los recursos del sistema de
financiación han aumentado un 26% con respecto al año
anterior, gracias a que el Sr. Sánchez dispone de más dinero
para repartir a las comunidades autónomas, precisamente por
el saqueo que está perpetrando a los contribuyentes.

Y como si el dinero no tuviese fin, sigue la Sra. Armengol
y su derrochador gobierno en su escalada del aumento del gasto
público, aumentando la deuda de la comunidad autónoma y
proponiendo acabar el ejercicio económico con déficit.

En 2023 quieren aumentar el gasto no financiero en cerca
de 800 millones de euros con respecto al 2022. Y, una vez más,
se demuestra la pésima gestión del dinero público, con un
incremento de cerca del 10% del gasto computable, sólo
superados por el Gobierno de Navarra, que, curiosamente,
también lo conforma un pacto de izquierdas presidido por una
socialista.

Es evidente que con la mayor previsión de ingresos jamás
vista en esta región, es una auténtica irresponsabilidad y una
burla a los ciudadanos que están sustentando esos ingresos
presentar unos presupuestos con déficit y que aumentan todavía
más la deuda.

Lo que sería deseable, lo que se merecen los ciudadanos de
estas islas, lo que hi haría un gobierno honrado es,
precisamente, lo contrario, presentar unos presupuestos
responsables con un ajuste del gasto público y con una
reducción de la deuda, que es el mayor desequilibrio que sufre
nuestra economía, y más aún en estos momentos donde los
tipos de interés no cesan de aumentar, y así lo recoge, sin
ningún pudor, este presupuesto, dedicando un incremento de 11
millones de euros al pago de intereses con respecto al año
anterior.

En estos presupuestos se sigue engordando al sector
público, que se ha convertido ya en un fin en sí mismo, a costa
de una mayor presión fiscal sobre las clases medias y las clases
trabajadoras, que son los pagadores finales de la fiesta
autonómica. Esto no va de ricos que paguen impuestos para que
los demás tengamos servicios públicos, eso es mentira, las
clases medias y trabajadoras son quienes soportan sobre sus
espaldas este gasto público disparatado, mientras ven como los
servicios públicos a los que tendrían derecho están cada día
más deteriorados.

Mientras que el sector privado, las empresas, los comercios,
las familias, aún no se han recuperado de la crisis que ha
causado la lamentable gestión de la pandemia de la COVID;
mientras ese sector privado, que aún no se ha recuperado, está
afrontando una nueva crisis, a consecuencia de la inflación;
observamos, atónitos y hasta asqueados, como el Gobierno
autonómico disfruta, sobre las espaldas del pobre
contribuyente, de sus particulares vacas gordas, con partidas de
gasto disparatadas que jamás se habían visto en esta comunidad
autónoma.

No ha habido ninguna crisis para este gobierno autonómico,
al contrario, han gestionado más dinero que nunca, a base de
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incrementar la deuda y engordando hasta límites insostenibles
la administración autonómica.

Tenemos hoy una mastodóntica administración regional que
presenta, además, una degradación injustificable en los
indicadores de gestión más relevantes. Un ejemplo de ello lo
encontramos en el plazo de pago a proveedores que publica
mensualmente el Ministerio de Hacienda, resulta que las Islas
Baleares ostentan el triste liderazgo de suportar el mayor
porcentaje de deuda no financiera sobre el PIB, por valor de
506 millones de euros, y la segunda, sólo superada por Aragón,
con mayor deuda comercial sobre su PIB, por valor de 140
millones de euros.

En definitiva, estamos a la cabeza entre les comunidades
autónomas que más tardan en pagar a sus proveedores,
bordeando el período máximo de pago permitido por la ley.

Llevamos años oyendo que necesitamos cambiar nuestro
modelo productivo, que no podemos depender solo del turismo,
pero el Gobierno de Baleares, año tras año, nos trae a este
parlamento un presupuesto que nada apuesta por este cambio
de modelo productivo, sino todo lo contrario, hoy somos más
dependientes que nunca del monocultivo turístico. En estos
presupuestos no encontramos apoyos reales ni a los pequeños
empresarios, ni a los autónomos, ni a otros sectores
productivos, como el agrícola y el ganadero, es más, se trata, un
año más, de unos presupuestos que lo único que buscan es
potenciar las obsesiones ideológicas del tripartito de izquierdas
que nos gobierna, y seguir nutriendo a sus chiringuitos con
suculentos fondos públicos para seguir manteniendo el
bienestar de Armengol y sus amigos: colectivos catalanistas,
feministas pasadas de vuelta, memoria histórica, LGTBI,
convirtiéndose en el Gobierno de Baleares más desmesurado y
caro de la historia, con un exceso de direcciones generales,
como la de Memoria Democrática o la de Soberanía
Alimentaria, asesores, cargos de confianza y un largo etc., de
chupópteros que viven a costa de los impuestos de los
ciudadanos.

Un ejemplo de esto es que, mientras multiplican el gasto
corriente, el Gobierno de la Sra. Armengol es incapaz de
desarrollar unas políticas de inversiones que son necesarias
para las Islas.

Si analizamos el capítol 6, vemos como disminuyen las
inversiones, por valor de 51 millones de euros en el
presupuesto consolidado, disminuyen nada menos que un 14%.

Al mismo tiempo, constatamos la nula influencia de la Sra.
Armengol en el Gobierno de España, dado que Baleares se ha
situado a la cola de las inversiones territorializadas en los
presupuestos generales del Estado, para luego justificar la
transferencia por el importe correspondiente a un factor de
insularidad que lo único que consigue es equiparar las
inversiones en Baleares con la media de España, que esa es la
peculiar fórmula que han ideado el Sr. Sánchez y la Sra.
Armengol para compensar la insularidad a los habitantes de
estas islas, otra burla más a los habitantes de Baleares.

Por si esto fuera poco, nos encontramos en un entorno de
alta inflación y de crisis energética, lo que puede derivar en

sobrecostes inesperados: pueden sucederse, y por la experiencia
así lo demuestra, así lo sabemos, pueden sucederse
reclamaciones de precios, sentencias judiciales adversas,
siniestros fortuitos. Cualquier gestor mínimamente responsable
debería considerar estos imprevistos y dotar un fondo de
contingencia suficiente para atender a las emergencias de este
tipo que puedan ocurrir.

En lugar de esto, el Gobierno autonómico nos presenta unos
presupuestos con una rebaja del 20% en el capítulo 5, lo que
supone 15 millones menos de euros.

Por supuesto, ni rastro de plantear una rebaja fiscal para
aliviar la situación a los habitantes de Baleares, que es, en
muchos casos, desesperada. Con una previsión de entrada de
ingresos histórica, y en un ejercicio de avaricia sin precedentes,
la Sra. Armengol y sus consejeros mantienen todos y cada uno
de los impuestos existentes hasta el momento, e incluso están
planteando duplicar algunos de ellos, como el impuesto
turístico, dado que saben perfectamente que se prevé una
menor recaudación en 2023, después de haber tenido una
recaudación excepcional en 2022, valorada en 48 millones de
euros. Aquí sí que parece que hacen caso de las previsiones de
la AIReF, pero en vez de dar oxígeno al sector ya están
pensando en estrangularlo, exactamente igual que han hecho y
hacen con el sector primario y con la industria.

Si queremos que el tejido productivo genere riqueza y
empleo debemos fortalecerlo y es de sentido común ayudarle
mediante la reducción significativa de impuestos, como el IRPF
o el impuesto de transmisiones patrimoniales, precisamente
para que los productores puedan seguir generando riqueza e
incluso con la eliminación de otros, como el impuesto turístico,
el impuesto de sucesiones y donaciones o el de patrimonio,
porque ciertamente no sirve de nada pretender distribuir la
riqueza si no tenemos ninguna riqueza que distribuir. 

Pero, claro, tenemos que seguir manteniendo la
mastodóntica administración autonómica; seguimos con una
oficina anticorrupción que se ha demostrado completamente
inútil, y con directores generales perfectamente suprimibles;
seguimos aumentando la deuda para mantener una televisión
pública sectaria que no ve nadie o un Institut de la Dona
convertido en un mero tentáculo ideológico de la izquierda,
donde las supuestas políticas de igualdad se llevan un 35% de
incremento en gasto con respecto al año pasado, con 2,3
millones de euros adicionales que se destinan en su mayor parte
a gastos de estructura y a adoctrinamiento, como los 100.000
euros que van a gastar para intentar manipular mentalmente a
los opositores a la judicatura y a la fiscalía. 

Mientras las empresas cierran, ustedes siguen financiando,
a manos llenas, el pancatalanismo y llevando a cabo políticas
absolutamente ideologizadas que en nada ayudan a los jóvenes,
cuyas principales preocupaciones son el empleo y la vivienda,
y no los desvaríos ideológicos que a ustedes les obsesionan.

Hoy por hoy solo el 17,6% de los jóvenes se logran
emancipar, según los datos publicados por el Observatorio de
Emancipación, y de media solo pueden aspirar a una vivienda
en alquiler de 25 m2 o a una vivienda en propiedad de 37 m2, en
caso de que destinen el 30% de sus ingresos a la compra, pero
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al gobierno de Armengol le da igual, ellos prefieren seguir con
sus mantras ideológicos en lugar de aportar soluciones reales
a los problemas reales.

Lo peor de todo es el daño que esta gestión despilfarradora
e irresponsable dejará en nuestra región a medio y largo plazo,
porque, desgraciadamente, se está consolidando un enorme
gasto estructural...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Ribas, vagi acabant.

LA SRA. RIBAS I MARINO:

... mientras los crecientes ingresos no son estructurales porque
son coyunturales. 

Por todo esto nosotros hemos presentado esta enmienda a
la totalidad de los presupuestos, pedimos su devolución al
ejecutivo autonómico a fin de que presenten un nuevo
presupuesto calculado en base cero, en el que se justifique la
necesidad e idoneidad de cada una de las partidas y que no
suponga una burla a los sufridos ciudadanos de estas islas.

(Algun aplaudiment) 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Ribas. En quart lloc, passam a la defensa de
l'esmena a la totalitat, de devolució, RGE núm. 11804/22, del
Grup Parlamentari Popular i donam la paraula al Sr. Costa.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. COSTA I COSTA:

Gràcies, Sr. President, senyores diputades i senyors
diputats. Consellera d'Hisenda, molt bon dia a tothom. Debatem
avui en aquesta cambra la totalitat del projecte de pressuposts
generals de la comunitat autònoma de les Illes Balears per a
l'any 2023 i en nom del Grup Parlamentari Popular passo a
defensar l'esmena a la totalitat, de devolució, que hem presentat
a aquests pressuposts.

Per tal d'explicar amb detall les raons que motiven aquesta
esmena, creiem necessari abans assenyalar el context econòmic
en el qual ens trobam a dia d'avui i el context previst per a
l’exercici 2023.

En aquest sentit, cal assenyalar que aquest estiu hem tengut
una bona temporada turística, el nostre principal motor
econòmic ha tornat demostrar la fortalesa i competitivitat i,
com a conseqüència d'aquest fet, s'han assolit unes bones dades
d'ocupació i s'ha reduït l'atur. 

És cert que una part de la reducció de l’atur és un simple
efecte estadístic per la transformació de contractes temporals en
fixos discontinus, igualment temporals, encara que no
computen dins la xifra d'aturats, però és cert també que hi ha
més ocupació i menys atur, i des del Partit Popular ho celebram
com una bona notícia. 

No obstant això, implica mantenir una actitud miop no
assenyalar també que ens trobam en la pitjor crisi de preus i
energètica dels darrers trenta anys. Avui els treballadors amb
salaris mitjans i baixos suporten les majors pèrdues de poder
adquisitiu en dècades i tenen unes enormes dificultats per
arribar a final de mes. De fet, amb aquesta crisi inflacionària els
treballadors hauran perdut més poder adquisitiu que en tota la
gran recessió del 2008 i, en canvi, a la bancada de l'esquerra ja
no veuen treballadors pobres, encara que, evidentment, n'hi ha
i molts. 

A més, les empreses, la major part PIME i autònoms, han
aconseguit recuperar gran part del nivell d'activitat
prepandèmia, però els nivells de rendibilitat i resultats s'han
vist fortament llastrats pel brutal increment de costs derivats de
la inflació. 

Per altra banda, els preus dels immobles, i concretament
dels habitatges, es troben disparats. Avui Balears té els preus de
compra i de lloguer més elevats d'Espanya, i es marquen
màxims històrics que superen fins i tot els preus que ja teníem
a la bombolla immobiliària del 2008. Mentrestant, els salaris de
la gent no han crescut o fins i tot s'han reduït en termes reals
durant els darrers anys i han expulsat la gent amb rendes
mitjanes i baixes de la possibilitat d'accedir a un habitatge. 

I mentre succeeix tot això, vostès es dediquen a debatre
sobre utopies com la compra d'immobles per part de no-
residents al mateix temps que continuen amb les seves
fracassades i contraproduents polítiques intervencionistes i
prohibicionistes.

I si aquesta és la situació que viuen els ciutadans de Balears
a dia d'avui, no podem esperar cap millora substancial de cara
als propers trimestres i en el conjunt de 2023. De fet, tots els
analistes apunten que la inflació continuarà molt elevada durant
el 2023, de fet, avui coneixíem la dada, 7,3%. I dirà: “Home,
s’ha reduït!”, sí, sí, però és que els aliments creixen, els preus
creixen a un nivell del 14% a les Illes Balears.

El Banc Central Europeu seguirà pujant els tipus d'interès
i, per tant, s’encariran encara més les hipoteques a tipus
variable. Els treballadors seguiran perdent poder adquisitiu i
això acabarà afectant el consum. Els empresaris seguiran veient
com s'incrementen els costs i minva la rendibilitat, la qual cosa
acabarà reduint la inversió.

La crisi energètica i de preus afecta els principals països
emissors de turisme, la qual cosa pot afectar la demanda
turística o, com a mínim, la despesa turística a les nostres illes
en la propera temporada.

En conseqüència, el context econòmic que ens espera per a
aquest proper hivern i per al conjunt del 2023 es defineix amb
les següents paraules: incertesa, inflació, desacceleració, fins i
tot recessió, i increment de la pobresa.

Fins i tot vostès reconeixen que hi haurà desacceleració,
quan estima un creixement del PIB del 3,9%, quan preveuen
tancar el 2022 amb un 11,1%, que entitats com el BBVA
Research, per cert, el duen pràcticament a la meitat: 2,2%;
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vostès, 3,9, amb revisions constants, això sí, a la baixa durant
els darrers mesos. 

I davant aquest context d'incertesa que convidaria a
qualsevol gestor públic responsable a actuar amb prudència i
moderació, vostès ens diuen que recaptaran quasi 1.000 milions
d'euros més d'imposts el 2023, 956 milions per ser més exactes,
dels que es recaptaran ja a l'any 2022. És a dir, vostès extrauran
o ja han extret de les butxaques dels ciutadans de les Illes
Balears 1.000 milions d'euros més, com dic, als ciutadans i a
les empreses de les Illes Balears.

Mentre que els ciutadans de les Illes Balears, molt
especialment els que tenen una renda mitjana i baixa, pateixen
les majors pèrdues de poder adquisitiu en trenta anys, el
Govern de les Illes Balears preveu recaptar 37 milions d'euros
més d’IRPF. Mentre que els ciutadans de Balears no arriben a
final de mes, perquè els preus dels productes de consum, molts
d’ells productes bàsics, es disparen, avui ho hem conegut, 14%
amunt, el Govern de les Illes Balears preveu recaptar 462
milions d'euros més d’IVA. Ho ha sentit bé i vostè ho sap, Sra.
Consellera, 462 milions d'euros més d’IVA.

Mentre que els preus dels habitatges de Balears es disparen
i la gent amb rendes mitjanes i baixes ja no pot accedir a un
habitatge, el Govern de les Illes Balears preveu recaptar 300
milions d'euros més amb l’impost sobre transmissions
patrimonials.

Mentre que els ciutadans de les Illes Balears
s’empobreixen, el Govern de les Illes Balears preveu ingressar
quasi 1.000 milions d'euros més gràcies en part, o en gran part,
a la crisi de preus que pateixen els mateixos ciutadans i
empreses de les Illes Balears. 

I li diré una cosa, Sra. Consellera: vostè preveu ingressar
quasi 1.000 milions d'euros més d'imposts, però no tenim del
tot clar que amb la pressió fiscal, les ànsies que tenen vostès de
recaptar, vostè, com a consellera, la Sra. Armengol, i també el
Sr. Sánchez, els acabin recaptant, perquè vostès poden arribar
a asfixiar directament els ciutadans i les empreses de les Illes
Balears.

I és cert que les bestretes a compte del sistema de
finançament del 2023 i la liquidació definitiva del 2021 no
depenen del que passi a l’exercici 2023, són això, bestretes,
però ens preocupen els 979 milions d’euros que vostès
preveuen recaptar amb l’impost sobre transmissions
patrimonials, perquè els no-residents, als que vostès volen
prohibir comprar immobles a les Illes Balears, però que,
mentrestant s'aprofiten dels imposts que paguen i, a més, els
pugen a un 13%, el major tipus de gravamen de tota Espanya,
podrien deixar de venir a les Illes Balears a comprar immobles
i anar-se'n a qualsevol lloc d'Europa o del món, i vostès es
quedarien a dos velas.

A més, amb els preus disparats de l’habitatge, la pujada del
tipus d'interès i les restriccions de crèdit, aviat els ciutadans de
les Illes Balears, bé, ja està passant, no podran comprar-ne cap
ni un d'habitatge. Només li don una dada, Sra. Consellera, el
2007, abans que explotàs la bombolla immobiliària, la

comunitat autònoma va recaptar 625 milions d’euros. Vostè
preveu una recaptació de 979 milions d'euros.

Però és que a vostès no els abasta tenir una previsió de
recaptació d'imposts de 1.000 milions d'euros més per al 2023,
ja veurem si s’acompleix, en part gràcies a la inflació, per cert,
vostès expandeixen la despesa fins a nivells insostenibles, amb
l'objectiu que els ciutadans de les Illes Balears paguin la
campanya electoral de Francina Armengol. Només així s'entén,
que amb 1.000 milions d'euros més d'ingressos tributaris, vostès
pressupostin 110 milions d'un conveni de carreteres de l'any
2004, vuit pressuposts incloent aquesta partida d’ingressos i
zero euros ingressats per part de la comunitat autònoma. És
impossible pressupostar un ingrés més fictici que aquests 110
milions d'euros. O incloure 133 milions d’euros, d’un ajust de
comptabilitat nacional per inexecució, per poder pintar una
despesa superior als pressuposts.

Sra. Consellera, com és possible que amb 1.000 milions
d'euros més d'ingressos tributaris, vostè encara vulgui tenir
dèficit pressupostari de 100 milions d’euros en aquest cas, en
els pressuposts? No troba que convendria preveure un
pressupost del 2023 amb dèficit zero, o superàvit, i així
començaríem a amortitzar el deute públic? Idò, no, vostès volen
seguir tensant la corda de la despesa pública, fins aconseguir
que algun any, potser serà el 2023, s’acabi rompent. Ja la
romperen una vegada i no voldríem que la tornassin rompre,
Sra. Consellera. De fet, Armengol ja va arruïnar el Consell de
Mallorca el 2011, no voldríem que ara també tornàs arruïnar la
comunitat autònoma de les Illes Balears.

A més, Sra. Consellera, des del Partit Popular tampoc no
estam disposats a acceptar uns pressuposts en els quals no es fa
ni el més mínim esforç de control de la despesa supèrflua,
ineficient i innecessària, i que, a més, manté una estructura de
govern totalment sobredimensionada.

Tampoc no podem acceptar la distribució per projectes que
vostès fan de la recaptació de l'impost sobre estades turístiques.
Resulta inacceptable que vostès menyspreïn els projectes que
presenten els consells insulars i els municipis i es dediquin a
tapar els seus forats pressupostaris a la comunitat autònoma.
Els ingressos derivats de la coneguda com ecotaxa, s'han de
destinar exclusivament a projectes de turisme sostenible, ni un
euro hi han assignat vostès de l'ecotaxa, i a medi ambient. I han
assignat recursos insuficientment, al nostre entendre, no només
per al 2023, sinó sempre, tal com evidencia el molt deficient
sistema de sanejament i depuració d'aigües de les Illes Balears. 

Hem presentat també aquesta esmena a la totalitat, de
devolució, perquè creiem sincerament, que hi ha una alternativa
millor a aquests pressuposts hiperexpansius que vostès volen
aprovar per al 2023. Una alternativa prudent i responsable, que
en lloc d'incrementar la despesa pública en 770 milions d'euros,
plantejaria tres accions: u, incrementar, fixi’s que dic
incrementar, Sra. Consellera, la despesa pública autonòmica al
voltant de 300 milions d'euros, per tal de reforçar la política
social i ajudar les persones més vulnerables, que pateixen
directament la crisi de preus i energètica. I al mateix temps,
reforçar també els serveis públics fonamentals. com la sanitat
i l'educació.
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En segon lloc, reducció dels imposts als ciutadans amb
rendes mitjanes i baixes de les Illes Balears, per un import
aproximat de 300 milions d'euros. És un model invers al seu,
Sra. Consellera, que han aplicat, no només les comunitats
autònomes del Partit Popular, sinó també les comunitats
autònomes governades per una socialdemocràcia que vostès
han abandonat per abraçar la radicalitat. Nosaltres volem
abaixar els imposts, per tal que siguin els ciutadans amb rendes
mitjanes i baixes, els que puguin disposar de la seva renda per
compensar-los les brutals pujades de preus que s'han produït i
puguin ser els ciutadans, amb rendes mitjanes i baixes, els que
puguin administrar la seva, la seva renda. Vostès han decidit,
en canvi, escurar les butxaques dels ciutadans i disparar la
despesa, per pagar la campanya electoral de Francina
Armengol.

I en què consistiria la proposta d’abaixada d'imposts del
Partit Popular? Primer, reducció de la tarifa de l’IRPF per a
rendes inferiors a 30.000 euros, el 80% dels ciutadans de les
Illes Balears. Ho han fet totes les comunitats autònomes,
excepte la comunitat autònoma de les Illes Balears i el Govern
del Sr. Sánchez, ja seria ben hora que ho fes també la comunitat
autònoma de les Illes Balears, com ha fet la Comunitat
Valenciana, com ha fet a Aragó i com ha fet la comunitat
autònoma de Castella-La Manxa. 

En segon lloc, ampliar els límits i beneficiaris de les
deduccions de l’IRPF. Ja ens va bé el que vostè ha fet en els
pressuposts del 2023, però ens sembla manifestament
insuficient, s'hauria de crear, per exemple, una deducció per
naixement a les Illes Balears; hauríem de beneficiar més les
famílies nombroses i monoparentals, o també hauríem de
beneficiar molt més les persones amb discapacitat.

El Partit Popular eliminaria, de fet, eliminarà si tenim
l’opció de govern i farà tota la resta que he dit, l’impost sobre
successions i donacions per a  les herències de pares a fills,
també les herències en vida. És necessari eliminar l'impost
sobre successions i donacions, perquè és un impost injust.
També baixaríem al 50% l'impost sobre successions i
donacions, pel que es refereix a germans i nebots. 

Faríem política d'habitatge, ens sembla insuficient la seva
reducció al 4% per a la compra d'un habitatge habitual a les
Illes Balears, ens sembla, repeteix, Sra. Consellera, insuficient,
hem d'anar més lluny. Zero euros a pagar de l'impost de
transmissions patrimonials per a joves menors de 30 anys, per
comprar el seu primer habitatge habitual a les Illes Balears,
amb una compra d’un preu inferior a 300.000 euros. Eliminació
de l'impost sobre transmissions patrimonials. Abaixar a la
meitat, per tant, a un 2%, la compra de primer habitatge per a
joves menors de 35 anys, famílies nombroses i monoparentals
i per a les persones que comprin un habitatge i tenguin una
discapacitat. Rebaixaríem a la meitat també l’impost sobre
actes jurídics documentats per préstecs hipotecaris, per la
compra del primer..., o d'un habitatge habitual a les Illes
Balears, que bona falta fa amb la pujada dels tipus d'interès que
s’ha produït. 

La tercera acció, a part n’hi ha més, però no us vull cansar
en aquest sentit, perquè ja els hem explicat moltes vegades i
vostès no hi ha manera que ho entenguin.

Finalment, la tercera acció que faria el Partit Popular seria,
evidentment, proposar un pressupost amb superàvit
pressupostari. És a dir, un pressupost que pensi en sanejar els
comptes públics, que pensi en tornar els 9.000 milions d'euros
de deute que tenim a la comunitat autònoma. Vostès segueixen
apostant pel dèficit, el deute, i això sí, amb 1.000 milions
d'euros més que extreuen de les butxaques dels ciutadans de les
Illes Balears. 

En definitiva, i per acabar, vostès ofereixen als ciutadans
d'aquestes illes uns pressuposts de perfil d'esquerres,
imprudents i irresponsables, només pensats per fer pagar als
ciutadans de les Illes Balears la campanya electoral de Francina
Armengol. I des del Partit Popular pensam que s'han de fer uns
pressuposts de perfil liberal, prudents i responsables, que
abaixen els imposts als ciutadans de Balears amb rendes
mitjanes i baixes, per tal que siguin aquests ciutadans, els que
facin el que estimin millor amb la seva renda. Uns pressuposts
que, sens dubte, o almenys al nostre entendre, constituirien una
alternativa millor.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Costa...

LA SRA. CONSELLERA D’HISENDA I RELACIONS
EXTERIORS (Rosario Sánchez i Grau):

President, voldria fer ús de la paraula i obrir un torn
incidental, d'acord amb l'article 80.4, crec que és, del
Reglament.

EL SR. PRESIDENT:

Molt bé, idò obrim una qüestió incidental en funció de
l’article 80.6, i donam la paraula a la consellera d’Hisenda i
Relacions Exteriors.

LA SRA. CONSELLERA D’HISENDA I RELACIONS
EXTERIORS (Rosario Sánchez i Grau):

Sí, diputats i diputades, és cert, i sempre hem dit que el
pressupost és la llei, com ha dit la Sra. Guasp, quant que és la
llei més important que es tramita en aquest parlament, per això
em sorprèn que les esmenes any rere any, havent passat
tsunamis en aquesta comunitat autònoma com mai no havíem
passat, continuïn essent les mateixes, amb una pandèmia que
ens han transformat com a administració pública i crec que
també com a societat, amb una guerra a Ucraïna les esmenes,
el tipus de discurs continua essent el mateix.

I crec que..., bé, vostès són els mateixos, però les
circumstàncies han anat canviant i s'han passat situacions molt
complicades durant aquesta legislatura, i perquè la situació és
canviant, i ho ha dit el Sr. Costa, és un moment ple incerteses,
estam en un moment crucial, crucial pels riscs i també crucial
per les oportunitats. 
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Han parlat de la igualtat i fins que no ha intervingut una
altra vegada la Sra. Guasp, no els he sentit parlar dels serveis
públics fonamentals, que són el gruix d’aquest pressupost:
l’educació, la salut i la sanitat, que garanteixen que els
ciutadans puguin tenir un projecte de vida, que puguin parlar de
renda disponible a les seves butxaques i que puguin dir que
tenen les necessitats cobertes, que no han d'estar a l’atzar dels
interessos del mercat per poder sortir endavant i per poder
construir les seves famílies, la seva vida i ajuntar-les en un
projecte comú.

I per això pensam que és el moment de sortir amb més força
que mai i el que fa aquest pressupost és això, protegir la
ciutadania més que mai, i també transformar -com deia al
principi- més que mai construint un futur conjunt, no com la
suma de projectes individuals, sinó amb la força multiplicadora
de tenir un propòsit compartit, que és aquesta fulla de ruta que
moltes vegades parlam del Govern de les Illes Balears que s’ha
elaborat al llarg de set anys i mig i que s’ha compartit i que s’ha
consensuat i que s’ha dialogat amb la gran majoria social
d'aquesta comunitat autònoma.

I que si em diguessin que tornen els pressuposts perquè
volen fer més, perquè pensen que no arribam, perquè ho diuen
d'alguna manera amb expressions contradictòries: (...)
d’incrementar la despesa en sanitat, han d'abaixar els imposts
i han d’abaixar l'endeutament, demanant la quadratura del
cercle, però, fins i tot això, que ens demanàssim que féssim
més, ho podria entendre, però que demanin que es torni aquest
pressupost en les línies fonamentals d'aquest pressupost, perquè
després amb les esmenes es poden fer correccions, en un
moment com aquesta, no entenc què és que no volen fer: deixar
d'impulsar els canvis?, ja arribam tard als canvis en aquesta
comunitat autònoma, arribam tard a l’emergència climàtica a
tot el món, o deixar de protegir la ciutadania en el moment més
complicat probablement de les seves biografies?

Hem parlat de creixement, el Partit Popular, i resulta que és
casual, resulta que és casual que aquesta comunitat autònoma
hagi recuperat el producte interior brut al 2022, resulta que és
casual que al 2023 creixi per sobre de la mitjana espanyola, (...)
les previsions. L'AIReF avala, fins i tot millora, les nostres
previsions de creixement per al 2023, i no accepten que és fruit
de tot una sèrie de polítiques perquè el món sencer ha après que
les coses es fan d'una manera diferent, que és necessari tenir un
sector públic fort, capaç de fer palanca i capaç d’ajuntar
interessos i capaç de tirar endavant l'economia i la vida de la
població d'un país.

 Han parlat que la inflació seria del 7,3%, i que estan en
contra de l'intervencionisme, que estan en contra de les
baixades que s'han fet dels preus de l'IVA del gas, quan després
diuen que s'han de baixar els imposts; han votat en contra
també de les baixades dels subsidis al carburant; varen votar en
contra de l’excepció ibèrica; votaran en contra dels imposts als
grans beneficis de les grans corporacions, als imposts de les
grans entitats bancàries, tot això és intervenir d'alguna manera
en l'economia per corregir els desequilibris, i aquesta correcció
dels desequilibris és el que ha fet que Espanya sigui el país de
la Unió Europea en aquest moment que creix, que redueix la
inflació i és el segon país a Europa amb la menor inflació,

perquè la inflació és una qüestió que afecta totes les comunitats
autònomes.

Han parlat també que pugen els interessos, el Sr. de
Guindos puja els interessos perquè considera que s’ha de
refredar l'economia, no és una política precisament que defensi
l'esquerra.

I han parlat també de la incertesa quan, tant en aquesta
comunitat autònoma, tant l'AIReF com Standard & Poor’s que
és qui valora la fiabilitat del nostre deute ens dona tota la raó.

Estic contenta perquè no han parlat molt profundament del
sistema de finançament, contenta o preocupada, perquè han
llevat les llums llargues, perquè és cert que el sistema de
finançament en aquest moment per determinades
circumstàncies, després de la reforma del 2002 ens afavoreix,
però haurem de continuar fent feina i haurem de continuar
parlant del sistema de finançament, de demanar més equitat a
l'Estat, per mantenir un nivell de despesa pública que garanteixi
l'equitat entre els nostres ciutadans, que tengui en compte la
població flotant, que tingui en compte el sistema d'ordinalitat,
que sigui més transparent.

I probablement no ho han esmentat per la conjuntura,
perquè la conjuntura fa que haguem crescut moltíssim en els
ingressos per al 2023. 700, no són 900, són 771 milions
d’euros, que és el que s’incrementa el sostre de despesa, una
part molt important, 283 amb fons finalistes, amb fons
extraordinaris, de més, amb referència al 2022, que ha
aconseguit aquesta comunitat autònoma per fer inversions
transformadores, que ha aconseguit el Govern d'aquesta
comunitat autònoma per fer inversions transformadores del
model productiu, per poder caminar cap a més sostenibilitat i
cap a més inclusió.

I 488 en despesa no finalista, que ens permet fer un
pressupost expansiu amb un paquet de 200 milions d’un escut
social per lluitar contra l'increment de preus i per protegir les
famílies de l'impacte sobre les seves rendes disponibles i també
per incrementar els serveis públics fonamentals, que són la
xarxa de protecció que hem tengut al llarg de la pandèmia
sanitària i al llarg de la guerra d’Ucraïna.

Els he dit diverses vegades que en aquesta comunitat
autònoma des de fa estona no fem feina amb pressuposts
anuals, fem feina amb pressuposts a quatre anys, i això és el
que garanteix l'estabilitat i la sostenibilitat d'aquests
pressuposts. Però no només fem feina quant a la sostenibilitat
financera, fem feina amb dues sostenibilitats igual d'importants:
la mediambiental, més que mai, i la social, perquè hi ha dos
reptes: la desigualtat, ho ha esmentat el Sr. Melià, però no ha
parlat dels serveis públics fonamentals, la principal xarxa de
suport contra la desigualtat, i el canvi climàtic. 

Són dues qüestions que aquest pressupost té present al llarg
de tota la seva elaboració, i això és també..., no és una qüestió
ni poètica ni romàntica, són les qüestions que té en compte la
Unió Europea en aquests moments a l'hora de redefinir les
regles de sostenibilitat o el pacte d'estabilitat de la Unió
Europea.
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I per això vull remarcar que el nostre comportament amb la
sostenibilitat financera i l’endeutament és impecable, com
explicaré més endavant, i probablement, quan parlam de
conjuntura també té a veure amb aquesta sostenibilitat social i
mediambiental, com aprofitam la conjuntura perquè quan
sortim d'aquesta situació conjuntural estiguem en condicions
d'afrontar el futur amb més productivitat, amb més
competitivitat, amb més sostenibilitat i amb un futur millor per
a les nostres famílies, les famílies d'aquesta comunitat
autònoma?

M’han parlat de polítiques d'habitatge, és un tema recurrent.
Jo crec que aquí es parli de polítiques d'habitatges és important,
és un tema..., de vegades, quan he sentit el discurs em semblava
que estaven un poc desconnectats, disculpi’m, de la realitat
perquè eren les mateixes esmenes que fa dos anys, que fa tres
anys. El Sr. Costa, a l'esmena de l'any passat va repetir una
vegada cada minut, la baixada d'imposts, i no estàvem en una
situació com la que tenim ara, i els diré que les polítiques
d'habitatge des que governa l'esquerra s'han incrementat un
550%. Tenim figures innovadores, com és la hipoteca jove,
perdó, l’hipoteca de l'IBAVI, aquesta que permetrà per a pisos
més modests poder arribar a la compra i al cent per cent de la
hipoteca. En habitatge de protecció oficial privat fomentant la
col·laboració publicoprivada, incrementam, multiplicam per 9
les ajudes al lloguer.

Destinam, sí, el 25% de l'impost d'estades turístiques a
polítiques d'habitatge, perquè així ho va decidir aquest
Parlament, perquè una de les conseqüències que siguem una
comunitat autònoma turística és la que provoca que siguem un
mirall, un lloc atractiu on la gent vol venir a viure -m’estic
ofegant.

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Amb solucions per a una qüestió que tenia molt preocupada
la ciutadania d'aquestes illes, com és el Don Pepe, amb
solucions que ningú no havia presentat.

Amb un bo de lloguer jove, convertint l'IBAVI, el sector
públic instrumental, sí, es potència més que mai perquè és una
eina que ens permet fer inversions i és una eina que ens permet
arribar més a prop dels ciutadans, una eina per lluitar contra un
dels grans desafiaments d'aquesta comunitat autònoma en
matèria de cures com és l'habitatge.

 Sí, vaig acabant i després continuaré amb els temes que
m'han plantejat. 

Moltíssimes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera. Ara començam les intervencions
de rèplica dels grups parlamentaris que han presentat esmenes.
En primer lloc donam la paraula al Grup Parlamentari El Pi
Proposta per les Illes Balears, té la paraula el Sr. Melià. 

EL SR. MELIÀ I QUES:

Moltes gràcies, Sr. President, senyores i senyors diputats.
Sra. Consellera, és normal que sigui reiteratiu el debat, són
reiteratives les seves posicions i són reiteratives les posicions
dels grups que presenten esmena a la totalitat, és clar que sí, és
clar que sí, és el més lògic del món, vostès deuen tenir una
política continuista en el seu plantejament ideològic i polític en
relació amb els pressuposts, la qual cosa em sembla normal. El
que ja seria la repera és que no fos així, i el mateix li passa a la
oposició. Per tant, crec que això és una obvietat, que ens acusi
a nosaltres de continuisme, nosaltres l’acusarem a vostè de
continuisme, què vol que li digui? Això em sembla un debat
absolutament infantil i absurd.

Quan parlam d’endeutament, quan parlam de dèficit públic,
parlam de sostenibilitat financera, i quan parlam de
sostenibilitat financera parlam de serveis públics fonamentals,
perquè evidentment la sostenibilitat financera a les Illes Balears
és sobretot parlar de salut i educació.

Salut i educació vostè sap que són despeses inelàstiques
que, evidentment, formen part..., és el percentatge més gran del
pressupost de la comunitat, ningú no ho dubta. Com ningú no
dubta que tampoc no hi ha molt de marge de maniobra aquí, al
final el marge de maniobra de pagar sous als professors, als
mestres, als infermers, als metges, doncs, donen pel que dóna,
però no hi ha molta cosa a fer, per això no li hem dedicat molt
de temps a aquesta qüestió perquè és evident que és inelàstic i
que la comunitat autònoma ha de fer front a aquest servei
essencial. 

Podem parlar, evidentment, de les enormes dificultats que
tenim per cobrir el servei, perquè les llistes d'espera no han
millorat molt. Vostès que bravegen tant d'estar tan preocupats
pel servei públic, però jo li he parlat també del servei públic
d'educació i de l'escola concertada, però d’això no ha dit ni piu,
no ha dit ni una paraula, no interessa, i això també és servei
públic d'educació, però després diu, no, no, vostè no n’ha
parlat... no, sí que he parlat de jo, i tant que he parlat, el que
passa és que a vostè només li preocupa el que considera que
són els titulars típics de l'esquerra. 

La quadratura del cercle, no és la quadratura del cercle, i li
explicaré per què, perquè vostès tenen 1.000 milions més. És
clar, amb mateixos recursos fer coses diferents és difícil,
podríem dir que es reclama la quadratura del cercle, però amb
1.000 milions més no, amb 1.000 milions més ens permet
canviar moltes coses, però és que vostès no canvien res, vostès
mantenen l'endeutament, fan uns pressuposts amb dèficit,
continuen mantenint una asfixia fiscal i continuen amb la seva
política de despesa absoluta. Però podrien fer el mateix i
podrien fer la mateixa despesa, la mateixa inversió i podrien
haver fet, per exemple, uns pressuposts equilibrats. Ho podrien
haver fet perfectament, tenien marge de maniobra per fer-ho.

Diu, protegim la ciutadania. Jo, ja ho he dit altres vegades
en aquesta tribuna, em preocupa determinat plantejament de
l’esquerra que és de pensament únic, com si només la seva
fórmula fos possible. Hi ha diferents fórmules, les seva n’és
una, i jo la respect, però n'hi ha d'altres, i la seva manera de
protegir la ciutadania és a base de subvencions, subvencions,
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subvencions. Per ventura hi ha altres fórmules de protegir la
ciutadania, per exemple, no tanta pressió tributària, és una altra
fórmula. A vostè no li agrada, jo ho entenc, però, escoltin,
també és una manera de protegir la ciutadania. Com diversificar
l'economia i el model productiu també és una manera de
protegir la ciutadania. Com fer més fort el nostre turisme i el
principal motor econòmic també és una manera de protegir la
ciutadania. N’hi ha moltes de maneres de protegir la ciutadania,
i quan nosaltres presentam l'esmena a la totalitat també pensam
en protegir la ciutadania, tornaríem al debat que vàrem tenir
amb el Sr. Castells, hi ha molts de plantejaments i,
evidentment, tots són legítims. 

El sistema de finançament. Jo li he parlat del sistema de
finançament, vostè coneix perfectament la nostra posició, és un
debat molt llarg, ja dic que està absolutament defensat,
evidentment, nosaltres el que voldríem és que la immensa
majoria dels imposts que es recapten a les Illes Balears
quedassin a les Illes Balears, fossin recaptats per Illes Balears,
model concert econòmic i, en tot cas, evidentment, compartim
el tema de l’ordinalitat i totes les reformes que s'han de fer.
Però és que resulta que és un govern del seu partit polític qui ha
negat la reforma del sistema de finançament i el que incompleix
la llei en no revisar aquest model de finançament, la qual cosa
no deixa de ser un poc sorprenent que vostès diguin, no han
parlat del sistema de finançament, si són vostès els grans
incomplidors i els que fan una presa de pèl en relació amb
aquesta qüestió.

Acab. Li he plantejat canvi climàtic, gran inversió, parcs
eòlics marins. Parlam d'això de canvi climàtic, vostè ens
reclama que no diem res d'això, no,  precisament reclamam i
demanam una gran inversió i un canvi de model en aquesta
qüestió. 

L’habitatge -i amb això acab, perdoni, Sr. President-,
l'habitatge, vostè ens pot dir que ha pressupostat més i tot el
que vostès vulguin, el problema és que avui en dia, després de
vuit anys de Francina Armengol, és molt més difícil accedir a
un habitatge assequible a les Illes Balears. I aquesta és una
realitat incontestable, i alguna cosa hi té a veure la seva política
erràtica.

Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Melià. Pel Grup Parlamentari Ciudadanos té la
paraula la Sra. Guasp. 

LA SRA. GUASP I BARRERO:

Gràcies, president. Consellera, pensaba que al solicitar una
cuestión incidental nos iba a contestar concretamente a las
preguntas que le hemos lanzado, a las dudas que teníamos y a
lo que sobre todo nos hace dudar de sus presupuestos, pero no
ha sido así, ha seguido con su discurso.

Mire, también hacía referencia a la poca responsabilidad,
llamaba a la responsabilidad a la oposición para que tuviéramos
en cuenta el momento actual en el que nos encontramos. Yo le
puedo recordar que mi grupo parlamentario hace dos años no

presentó enmienda a la totalidad, en aras a esa responsabilidad,
a esa coherencia, a esa credibilidad que nos estaban
demandando los agentes sociales y económicos. Le extendimos
la mano para poder llegar a acuerdos, y estamos muy
orgullosos de haber logrado multiplicar por cinco las ayudas a
los autónomos, haber conseguido esos bonos comercio del que
ahora hoy ha sacado pecho usted en la tribuna, de ayudar a
nuestros comerciantes, ayudar a nuestros autónomos y a las
familias con un plan de conciliación. Por eso fuimos
responsables y nos arremangamos, demostramos esa confianza
para nuestros ciudadanos y el interés general. 

Pero los presupuestos, la ley, el anteproyecto que hoy nos
trae aquí evidentemente no garantiza que estos presupuestos
sean los que necesita hoy, hoy, nuestra comunidad autónoma y,
además, con esta situación que vivimos, o sea, nosotros lo que
le pedíamos desde el principio, con la abstención al techo de
gasto, era precisamente eso, que no fueran unos presupuestos
cortoplacistas, que no fueran unos presupuestos electoralistas
y le pedíamos prudencia y le pedíamos responsabilidad, esa que
Ciudadanos siempre ha garantizado en esta cámara. 

Pero bien, nos han traído y nos han presentado unos
presupuestos que carecen de esa prudencia, que son
irresponsables porque no contemplan un plan de eficiencia del
gasto público ni un plan de corrección del déficit. Y ya lo he
dicho en mi primera intervención: 1.000 millones de euros de
ingresos más, este año, bueno, esa es su previsión, pero por un
lado en los decretos que nos presentan, en la exposición de
motivos, nos lo fundamentan en la incertidumbre, en la mala
situación económica, y eso es una incoherencia porque después
sí que no tienen en cuenta esa incertidumbre a la hora de
presupuestar y preveer los ingresos. Pero esto también es una
de las dudas que se nos plantea al Grupo Parlamentario de
Ciudadanos.

Mire, usted saca a pasear siempre que quiere el informe de
la AIReF, pero no justo el punto que yo le hecho mención, en
el punto 3 del informe a sus presupuestos; es que yo le pido que
sean cautos, la AIReF le está diciendo que en 2025, no en
2050, en 2025, si todos estos gastos se convierten en gastos
estructurales, no se van a poder financiar, no va a haber
financiación para estos gastos estructurales, por tanto, y además
tengan en cuenta que la Comisión Europea va a revertir esa
suspensión de la eliminación de los objetivos del déficit. Por
tanto, nos vamos a encontrar con unos objetivos del déficit que
deben de cumplir, con menos financiación y no van a poder
hacer cargo de esos gastos estructurales.

Consellera, yo sí he hablado de sanidad, he hablado de
educación, he hablado de reforzar el estado de bienestar, pero
no a cambio del bienestar del Estado, en sanidad, uno de los
puntos. Es que no vemos partidas suficientes para garantizar un
plan de fidelización y de captación de nuestros profesionales
sanitarios, que hay una fuga constante. Es que ustedes son el
adalid de los servicios públicos, pero es que luego faltan
médicos, faltan profesionales sanitarios, y faltan empleados
públicos para poder garantizar esos servicios públicos, que
ustedes tanto defienden. Se garantizan con más recursos y más
calidad.
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En educación, lo mismo. Yo he hablado de la equidad y de
la igualdad de oportunidades que estos presupuestos no
garantizan, porque no hay equidad en los salarios de los
docentes de la concertada y de la pública, hay 94 barracones
que no garantizan esa igualdad de oportunidades de todos los
niños y las niñas de nuestras islas, no hay suficiente
presupuesto para la educación especial ni para la integración de
los niños con necesidades especiales. Por tanto, unas grandes
preocupaciones de los servicios públicos básicos de estas islas.

Estamos satisfechos del aumento del presupuesto de Medio
Ambiente, pero lo que nosotros le pedimos es un esfuerzo para
mejorar las infraestructuras de recursos hídricos y ciclos del
agua, vertidos al mar, residuos, y que no, esta Conselleria de
Medio Ambiente, no solo se focalice y se obsesione en el
control del territorio, sino que destine esos recursos al ciclo del
agua, a recursos hídricos.

Y no me ha contestado nada para poder darnos tranquilidad
a mi grupo parlamentario que estos presupuestos vayan en la
línea de impulsar la actividad económica, impulsar el
emprendimiento y sobre todo proteger a nuestros autónomos,
qué pasa con esa enmienda, que se nos aprobó y no han
cumplido, de bonificar el cien por cien de las cuotas de
autónomos a los jóvenes de menores de 35 años. Además,
nuestro grupo le va a pedir...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Guasp, acabi per favor....

LA SRA. GUASP I BARRERO:

... le va a pedir ese impulso al emprendimiento, en las
enmiendas parciales, que ya le digo que vamos a presentar.

Muchas gracias.

(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Guasp. Pel Grup Parlamentari VOX-Actua
Baleares té la paraula la Sra. Ribas. 

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Gracias, presidente. Sra. Consejera de Hacienda, ya puede
usted salir aquí a contarnos una y otra vez las supuestas
bondades de su presupuesto, que no se las cree nadie.

Lo cierto es que los presupuestos suponen un incremento de
la deuda de esta comunidad y, por tanto, de todos los
ciudadanos de Baleares, porque la pagaremos todos, y hasta
nuestras generaciones futuras, también, la pagarán. Una deuda
de cerca de 9.000 millones de euros, que es ya el 30% del PIB,
convirtiendo a estas islas en una de las comunidades autónomas
más endeudadas.

Estrujan al contribuyente como si no hubiese un mañana y
se permiten preveer un aumento de los salarios a los altos
cargos y al personal eventual del 2,5%, en un momento en el

que las familias se ahogan, pagando precios desorbitados e
impuestos abusivos; es indecente. ¿Y los profesores de la
escuela concertada? Esos, qué, esos no se merecen una
equiparación salarial con los docentes de la pública? ¿No
merecen los centros concertados, que acogen a la mitad de los
niños de Baleares, que les actualicen su dotación? Desde 2008
llevan sin que se les actualice la asignación que les corresponde
por prestar el servicio público de educación a los niños de esta
comunidad autónoma. 

Con la que está cayendo, con la cantidad de gente que no
llega a fin de mes, con un 25% de población que en Baleares
está ya en riesgo de exclusión social, y ustedes prevén recaudar
cerca de 1.000 millones de euros más en impuestos: es
indecente. Pero no solo van a recaudar más por la situación
coyuntural de inflación salvaje que vivimos, es que incluso
prevén subidas de tipos de interés, como ocurre con el
impuesto de transmisiones patrimoniales, que lo elevan hasta el
13%, cuando ya somos los que más caro tenemos ese impuesto
en toda España; no solo no disminuyen la deuda, sino que la
aumentan, pero es que la deuda hay devolverla y hay que pagar
los intereses.

Y lo cierto, Sra. Consejera de Hacienda, es que lo que
destinamos a pagar los despilfarros de años anteriores, no
podemos destinarlo a lo importante, que es la salud de los
enfermos, la educación de nuestros niños y la atención a
quienes más lo necesitan. Porque lo suyo no es ningún escudo
social, Sra. Consejera, ustedes no han puesto en marcha ningún
escudo social, lo que han puesto en marcha es un escudo
electoral. Lejos de aprender la lección, continúan ustedes con
una delirante forma de gestionar los recursos públicos. 

Tenemos el Gobierno autonómico más desmesurado de la
historia: competencias solapadas, por duplicado, por triplicado,
y hasta por cuadriplicado. Todo esto es una losa para la
economía de Baleares, que heredarán los gobiernos de las
siguientes legislaturas, como ocurre siempre que la izquierda
gobierna y, en definitiva, no implica otra cosa que un
debilitamiento económico de nuestra región para las
generaciones futuras. 

Y, si nos fijamos en los indicadores de gestión, vemos cómo
este gobierno es incapaz -por más dinero que reciba- de ofrecer
servicios públicos de calidad a los ciudadanos. Tampoco en
estos presupuestos encontramos un proyecto que ayude a
mejorar la salud de los habitantes de Baleares, que sufren el
incremento de las listas de espera, el descenso de médicos y
personal de enfermería, por la exigencia del catalán, pero
también por la precariedad laboral y la falta de retribución
acorde.

Tampoco observamos que se contemple partida alguna para
mejorar la seguridad de la gente, en una comunidad que se sitúa
en la mayor tasa de criminalidad de España.

Lo peor de todo es el daño que esta gestión despilfarradora
e irresponsable dejará en nuestra región, a medio y largo plazo
porque, desgraciadamente, se está consolidando un enorme
gasto estructural, mientras los crecientes ingresos no son
estructurales, son coyunturales, no han venido para quedarse.
Porque los ingresos que Baleares recibirá durante los próximos
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años son la consecuencia del crecimiento de la recaudación en
2022 y en 2023, por encima, incluso, de lo previsto en los
Presupuestos Generales del Estado, por la enorme inflación que
sufrimos.

Según nos advierte la AIReF, ese exceso de recaudación a
través de ingresos supondrá que los ingresos del sistema de
financiación para 2023 aumenten el 26% sobre 2022; y para
2024, aumentarán un 20%; en cambio, a partir de 2025, el
crecimiento será inferior; y, finalmente, en 2026, volveremos
a un nivel normalizado de los recursos.

Por todo esto, Sra. Consejera, me parece tan irresponsable,
tan indecente, el presupuesto que nos han presentado, que no
puedo más que reafirmarme en lo que he dicho en mi primer
turno de intervención, que es devolver esos presupuestos y que
nos traigan aquí un presupuesto en base cero, que se justifique
cada una de las partidas presupuestarias, en cuanto a idoneidad
y en cuanto a importe.

Muchas gracias, presidente. 

(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Ribas. Pel Grup Parlamentari Popular té la
paraula el Sr. Costa.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. COSTA I COSTA:

 Gràcies, president. Bé, intentaré formular-li, Sra.
Consellera, una pregunta, a veure si aconseguim entrar en el
debat del plantejament que fan vostès i l'alternativa que
plantejam des del Partit Popular. Miri, la pregunta és la
següent: per què a un ciutadà de les Illes Balears amb una renda
de 30.000 euros li hem de cobrar tot l’IRPF per a després
donar-li, si té sort, si té sort, un bo? No seria millor, dic jo, eh!,
no seria millor cobrar-li menys IRPF i no donar-li el bo, Sra.
Consellera? Dic jo. No seria millor cobrar-li menys IRPF,
deixar-li més renda disponible a aquest ciutadà i no donar-li el
bo, Sra. Consellera? Nosaltres pensam que sí,  nosaltres
pensam que és millor baixar-li l’IRPF i no donar-li cap bo. Ja
serà el ciutadà lliurement qui destinarà la seva renda allà on
estimi convenient. 

Aquest és el model diferent que plantejam nosaltres i que
plantegen vostès. Li posaré un altre exemple, que jo crec que
és molt representatiu. Miri, quin sentit té cobrar la taxa
universitària a la Universitat de les Illes Balears per a llavors
retornar-li? No seria millor, Sra. Consellera, que no li cobrem
la taxa universitària i ja està? Jo ho entenc per què ho fan
vostès, vostès li cobren primer la taxa universitària i li donen el
bo amb una papereta del Partit Socialista, això és el que fan
vostès, Sra. Consellera.

(Alguns aplaudiments i remor de veus) 

I això és el que no volem fer nosaltres. El que volem fer
nosaltres és baixar els imposts perquè siguin els ciutadans els
que puguin destinar la seva renda disponible on vulguin. 

Li diré més en relació amb el tema universitari, per què
retornen les taxes universitàries als estudiants i, en canvi, als
estudiants que estudien fora de la UIB els fan una deducció a
l’IRPF? No seria millor, dic jo, Sra. Consellera, no seria millor
fer-los la deducció a tots, als de la UIB i als que són fora, i així
els retornam a tots i els tractam de forma igualitària? Per què
als estudiants -li parla un professor de la UIB, d’acord?-, per
què als estudiants de la UIB els hem de retornar i a uns altres
estudiants que estudien a altres universitats no els hem de
retornar res, Sra. Consellera? Ens ho pot explicar? 

Miri, d’això és del que parlam nosaltres, l’alternativa que
planteja el Partit Popular és incrementar en 300 milions d'euros
la despesa pública de cara al 2023. Per què? Perquè les
persones més vulnerables necessiten atenció. Estam totalment
d'acord que vostès incrementin la RESOGA un 15%, totalment
d'acord. Però a les rendes mitjanes i també baixes la millor
forma d'ajudar-los és baixar els imposts, la millor política
social és baixar-los els imposts, la millor forma d'ajudar-los és
baixar-los l’IRPF i, si fa falta, avançar-los la rebaixa des de 
l'Agència Tributària de les Illes Balears, perquè vostè sap que
això és possible. Si fa falta crear un impost negatiu a les Illes
Balears, sí, perquè això seria perfectament possible, Sra.
Consellera. Per què no ho han fet? D’això és del que ens
queixam des del Partit Popular. 

I per acabar, Sra. Consellera, política d'habitatge. Vostè ens
ha parlat ara, aquí, fa un moment, de política d'habitatge i
resulta realment curiós, Sra. Consellera, que a vostè se li ha
escapat Hipoteca Jove, és clar, és normal que se li hagi escapat
Hipoteca Jove, perquè estàvem cansats des del Partit Popular
de proposar-los la Hipoteca Jove perquè vostès la posassin en
marxa,...

(Alguns aplaudiments)

... i estàvem cansats també de demanar-los que posassin un
tipus del 4% per comprar un habitatge habitual a les Illes
Balears. I vostès ho han fet i els ho he dit directament, està bé,
són bones mesures. De fet, deuen ser bones mesures, perquè
l'altre dia, la Sra. Armengol, ens explicava que: eh!, que havia
funcionat molt bé, això funcionarà molt bé en matèria de
política d'habitatge. I hi estam d'acord, si el que els demanam
nosaltres és que ho intensifiquin, per exemple, eliminant
l'impost de transmissions patrimonials per la compra del primer
habitatge per a joves. 

Miri, un jove, ara mateix, avui, eh!, avui, es compra un
habitatge -un jove menor de 30 anys-, de 200.000 euros, no és
un habitatge molt car, 200.000 euros, sap quant haurà de pagar?
10.000 a l'Agència Tributària de les Illes Balears. Sap quant
pagaria amb la nostra proposta? Zero euros. 

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)
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EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Costa. En torn de contestació per part del
Govern donam la paraula a la consellera d'Hisenda i Relacions
Exteriors. 

LA SRA. CONSELLERA D’HISENDA I RELACIONS
EXTERIORS (Rosario Sánchez i Grau):

Gràcies, Sr. President, diputats, diputades. Passaré per
alguns temes molt ràpidament. En tema d’endeutament crec que
les dades ens avalen, no hem incrementat l’endeutament des del
2019, de fet, cada any hem amortitzat endeutament viu. Vàrem
dir que acabaríem el 2022 amb 9.270 milions d'endeutament,
la previsió de tancament és de 8.860, pràcticament 300 milions
menys de la previsió de màxim. I això per què? Perquè els
ingressos sempre s’han comportat per sobre de les nostres
previsions, perquè les previsions eren prudents. Per la qual
cosa, crec que després d'aquesta trajectòria no he d’entrar més
en el tema del dèficit ni en el tema de l'endeutament, perquè ni
hem fet dèficit, hem fet previsions de dèficit d'acord amb el
límit de dèficit de referència, però ni hem fet dèficit, perquè les
previsions eren molt prudents, perquè sempre ha estat per
major execució dels ingressos, ni hem fet endeutament, amb la
qual cosa deixarem la comunitat autònoma, els ho deia, com
feia 10 anys en matèria..., quan acabi aquesta legislatura
quedarà en una situació de poder afrontar aquesta nova etapa
en condicions d’absoluta solvència.

En temes de previsions, els ho he dit, cada vegada hem
superat totes les previsions que havíem fet. I m'agradaria saber,
quan parlam de previsions, si el Partit Popular votarà a favor
del pressupost general de l'Estat, després d'haver votat a favor
de l'esmena a la totalitat, que inclou moltes de les previsions
d'ingressos que estan en aquest pressupost. Òbviament, si no
sortís el pressupost generals de l'Estat endavant no sortirien els
ingressos que tenim, 20 milions en mobilitat, 43 milions per a
la gratuïtat del transport públic que avui s'anunciava a totes les
illes, 110 milions del règim..., del factor d'insularitat o
l'aprovació del règim especial fiscal que seran deduccions
fiscals per a aquesta comunitat autònoma per a empresaris i
autònoms de fins el 90 i el 80% de les seves declaracions
perquè puguin fer inversions, inversions que estan cridades a
ser transformadores del nostre model productiu.

Però em vull aturar un moment en el tema del sistema
impositiu, en la llibertat i en la deflactació de l’IRPF perquè, és
clar, a la música, a la música, una persona que guanya 30.000
euros que li diguin que guanyarà més o que tendrà més renda
disponible li pot sonar bé, 10 euros al mes, 10 euros al mes en
total per gastar amb total llibertat, però llevam l'impost de
successions. I resulta que el pressupost és electoralista i llevar
l'impost de successions no és electoralista.

(Alguns aplaudiments)

Quan guanyen el 10% de la població més rica, el 70% de
les herències. A qui destinen el seu missatge? A qui destinen
les seves polítiques? Als qui tenen menys perquè els agradi la
música per a després poder afavorir als que tenen més? No,
perquè aquest és el Partit Popular, és el Partit Popular de les
amnisties fiscals, el que va llevar la targeta sanitària als

immigrants, el que va acomiadar professionals sanitaris, el que
va acomiadar professionals..., personal educatiu, que va fer més
deute i més endeutament que mai, i em diuen que la no
deflactació de l’IRPF és una qüestió ideològica. No, les seves
propostes són una qüestió ideològica, del model de societat que
volen, del model del sálvese quien pueda i de la ley del más
fuerte? Això és el model de societat que els agrada, amb un
sector públic com el que varen deixar el 2015, petit, petit, sense
capacitat de fer front a adversitats com les que hem hagut de
passar, sense capacitat d'atendre la ciutadania, sense capacitat
d'atendre la igualtat d'oportunitat; perquè si neixes ric, tendràs
possibilitats, però si no neixes ric, o neixes pobre, o neixes a
una casa humil, no podràs tenir un projecte vital, per què hem
de perpetuar les desigualtats?

(Remor de veus)

Per què els afavoreix? Perquè són els lobbies i les elits per
les quals fan feina, aquest és el model del Partit Popular, una
música bona per a les persones més vulnerables, per a després
reduir el sector públic a un sector públic que no pugui estendre
una xarxa de suport a la ciutadania i que no tengui capacitat de
liderar el canvi, perquè el canvi no els interessa, i és el que fem
en aquesta comunitat autònoma, des del Govern de les Illes
Balears i des de les institucions públiques, liderar el canvi més
que mai, perquè hem aconseguit fons extraordinaris, perquè la
Unió Europea ens ha dit a les institucions: “liderau el canvi,
perquè fem tard”. I és el que fem amb aquest pressupost, més
que mai. I per això m'estranya aquesta esmena a la totalitat.

S’ha parlat també que la comunitat autònoma era un infern
fiscal. Aquesta comunitat autònoma, a cap de les seves figures
impositives té una pressió fiscal per sobre de la mitjana. Sí que
té una pressió en impost de transmissions patrimonials, per
habitatges en té més de 2 milions d’euros, o el tram de més de
2 milions d’euros. Té molta pressió fiscal, un 13% és elevat.
Però tenim una situació d'habitatge i tots ho han compartit, que
preocupa, jo crec que sí que preocupa la majoria d'aquest
Parlament. I hem fet polítiques d'habitatge per la part baixa, i
toca parlar de què fem en política d'habitatge per la part més
alta, no com evitam que les famílies que no tenen tants de
recursos, no siguin expulsades del mercat, ni del lloguer, ni de
la compra d'habitatge. I és en el que treballam en aquesta
comunitat autònoma.

Quina ha estat la nostra aposta? Combinar rebaixes fiscals
per a la gran majoria de la societat, el 80%, en deduccions
fiscals en qüestions molt concretes, com és l’apujada dels
interessos i transferències directes a les persones que puguin
estar més afectades per la inflació en aquesta comunitat
autònoma. Amb un model que s'ha estudiat cada circumstància,
cada col·lectiu, per poder arribar al màxim. I això és el que et
permeten les polítiques de despesa i no et permeten les
polítiques d'ingressos, que el que fan és una reducció
generalitzada dels ingressos d'aquesta comunitat autònoma. 

Una altra qüestió que volia comentar també, perquè no he
tengut temps abans, era què fem per controlar la despesa en
aquesta comunitat autònoma, o garantir la sostenibilitat? No
parlam només de polítiques de control de la despesa. Hem
evolucionat com mai en el control de l'ingrés, en evitar el frau
fiscal, en evitar que els estrangers que tenen propietats amb
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societats interposades, no paguin patrimoni, avui es debat en el
Congrés dels Diputats aquesta opció, perquè tots hem de ser
iguals. Amb dispositius específics per controlar els ingressos
que té aquesta comunitat, per part del sistema de finançament
i amb el factor d'insularitat. Amb dispositius específics per
controlar, per la part de la despesa pública, que sigui sostenible
en el temps i que no es prenguin decisions que no es puguin
assumir en el futur, perquè la sostenibilitat del futur és la
desigualtat de les generacions futures, la sostenibilitat
financera, la sostenibilitat social i la sostenibilitat
mediambiental. Amb anàlisis de la recurrència de la despesa a
cada una de les decisions.

I també amb una altra qüestió que jo crec que és molt
important i, com hem dit diverses vegades i que vostès han
volgut menysprear, com d'efectives són les polítiques públiques
en les quals ens gastam els doblers? I això és l'anàlisi
d'avaluació de polítiques públiques, no és un informe de
l'AIReF, és cap on va tota la tendència en l'avaluació de les
polítiques públiques. 

M'agradaria tenir més temps, per poder continuar explicant
totes les millores de gestió que s'han fet en aquesta comunitat
autònoma. Això no es pot fer si no tens un pressupost suficient
per atendre les necessitats bàsiques, que era el que teníem fins
ara la comunitat autònoma. I voldria aprofitar els darrers minuts
per agrair, òbviament, a tot l'equip d’Hisenda, no només als
càrrecs, sinó també als funcionaris, per tota la feina que han fet
en l'elaboració d'aquests pressuposts. A tot l'equip de les
conselleries i a l’equip de govern per la seva generositat, per
entendre molt bé quin és el full de ruta, per entendre molt bé
quines són les prioritats i per entendre molt bé, per què i per a
qui fem feina, que és per a la majoria social i per a un millor
futur d’aquesta comunitat autònoma.

També òbviament al Parlament, als grups que donen suport
al Govern, que no sempre ho posen fàcil, però jo sé que ho fan,
perquè entenen que encara es pot fer millor que com es fa en
aquesta comunitat autònoma. Als grups de l'oposició per
donar-nos temes per reflexionar, i tornaré dir que pens que som
davant del millor projecte de pressuposts que ha tengut aquesta
comunitat autònoma, que el presentam amb il·lusió i amb
moltíssima responsabilitat, perquè sabem que no és només un
pressupost, sinó un projecte de futur i un projecte de present
per a aquesta comunitat autònoma i els seus habitants.

Moltíssimes gràcies.

(Alguns aplaudiments) 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera. Un cop tancada la qüestió
incidental, els grups parlamentaris  que no han presentat
esmena a la totalitat, poden indicar si volen intervenir a favor,
en contra, o si només volen fixar posició. 

Grup Parlamentari Unidas Podemos?

LA SRA. MARTÍN I PERDIZ:

En contra.

EL SR. PRESIDENT:

Grup Parlamentari MÉS per Mallorca?

LA SRA. CAMPOMAR I ORELL:

En contra.

EL SR. PRESIDENT:

Grup Parlamentari Mixt?

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

En contra Sr. President.

EL SR. PRESIDENT:

Grup Parlamentari Socialista?

LA SRA. COSTA I SERRA:

En contra.

EL SR. PRESIDENT:

Idò començam les intervencions en contra de les esmenes.
Pel Grup Parlamentari Unidas Podemos té la paraula la Sra.
Martín.

LA SRA. MARTÍN I PERDIZ: 

Gràcies, president. Avui matí parlava amb un jove, molt
format i intel·ligent, i em deia, molt preocupat, que la dreta i la
ultradreta tergiversen els números o els interpreten com volen
i que això és un atac a la democràcia. I jo crec que té
moltíssima raó, perquè posam en dubte qüestions que són
paleses i evidents, perquè els números són molt evidents, quan
hi ha una xifra i posa allò, significa allò, no hi ha qüestions
interpretatives. Però aquí és evident que hem vist uns
pressuposts molt diferents, perquè, si no, no s'entenen aquestes
esmenes a la totalitat que debatem ara.

S'ha parlat que són uns pressuposts electoralistes. Jo no sé
si els molesta més a determinats grups de l'oposició, que hi hagi
un pressupost que avui avançarà en aquest primer tràmit
parlamentari, o que hi hagi eleccions, crec que a uns els
molesta una cosa i als altres els molesta l'altra, la veritat, no
s'acaba d'entendre.

Crec que no els agraden aquests pressuposts, perquè tenen
uns pilars ben fonamentats, tant a nivell de medi ambient, de
transició energètica, del sector primari, d'escut social,
s'inverteix en ciència, s'inverteix en educació, en sanitat i tota
una sèrie de qüestions que són importants per a les nostres illes
i que són positives per a les nostres illes. I per això aquests
pressuposts tendran el suport d’Unidas Podemos. Evidentment,
a la fase d'esmenes, nosaltres pensam que són millorables i
presentarem tota una sèrie d’iniciatives en aquest sentit. 

L’amenaça del canvi climàtic, arribam tard, però hi arribam
amb aquest pressupost, amb un augment del 21,1%.
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Destinat al cànon de sanejament, aquí s'ha parlat
d’infraestructures hidràuliques, sí que hi ha inversió en això, jo
crec que..., -em sap greu- Ciudadanos ha comentat que eren
insuficients, nosaltres pensam que la inversió a l’EDAR del
Coll d'en Rabassa, el dipòsit laminar de Palma, per evitar els
vessaments d’una vegada per totes a les nostres aigües, és
important.

S'augmenta en prevenció d'incendis, l'ampliació del Parc
Natural de Llevant. Es lluita contra les espècies invasores. Cada
una de les nostres illes té un esment i es veu reflectit dins
aquests pressupost.

Mobilitat, s'ha parlat, la consellera també ho ha explicat, hi
ha un augment d'un 27,2%. Tot això ho hem de tirar els fems?
Són tan dolents, ho hem de tirar a la paperera? Els centenars de
persones que han treballat en aquests pressuposts, la societat
civil que ha fet aportacions, tot això ho hem de tirar? Nosaltres
pensam que no, són pressuposts que són positius, millorables
evidentment, però que no es poden tirar a la paperera. 

Habitatge, augment del 218,2% i amb un esment especial al
desenvolupament, d'una vegada per totes, que fa anys que ho
reclamam i ara, al final, arribarà, del reglament de la Llei
d'habitatge, que fa molta estona que el company Pablo Jiménez
ho està reclamant i des d'Unidas Podemos així ho estam
reclamant.

En determinades intervencions, sobretot la de VOX, ha dit
una cosa així com que..., ha vengut a dir com que el Govern
roba els doblers dels ciutadans, ha fet una expressió d'aquest
estil i m'ha recordat una entrevista que vaig veure fa molt de
temps, un documental, a Estats Units on hi havia un senyor en
la més absoluta pobresa al qual deien: “Bé, i vostè què pensa
del govern?”, “Jo pens que ha de treure les mans de les meves
butxaques, el Govern més enfora de jo, tot el que es pugui”, li
deien: “Bé, i vostè, com subsisteix, de quina manera ho fa?”,
“Amb bons socials”, “I com va a sanitat?”, “Amb Medicare”,
“Però això són programes estatals”, “M’és igual, jo rebuig el
Govern, jo el rebuig”.

I vostès fan això, per una banda, demanen que s’aportin més
doblers, que s'inverteixin en més imposts i, per altra, diuen que
s’està robant als ciutadans. Llavors això no casa i no concorda
de cap ni una de les maneres.

Escut social, clar que sí, escut social, la major inversió en
la història de les nostres illes, 140 milions en dependència,
diguin-ho als dependents: “Això, mir, ho tiram el fems, no són
per a vosaltres, no els invertim”. 

Vostès són conscients que darrere aquests números hi ha
famílies, hi ha persones que pateixen, hi ha necessitats? No els
interessa.

Passarem d’11.000 beneficiaris que hi havia a 2015 a
25.000 en l’actualitat, 52 milions d'euros per a persones
aturades. El Partit Popular ens ha dit que no veuen els
treballadors pobres, hi són dins el pressupost, clar que hi són,
hi són, hi estan representats. La renda social garantida, 3.800
famílies; complement de pensions no contributives per arribar
a 7.400 persones; en equipaments, 37 milions d'euros; en

serveis d'estades diürnes, centres de dia i ocupacional, amb un
especial esment a salut mental. Aquí, a la Comissió de Salut, a
la de Serveis Socials, en aquest plenari hem parlat moltíssimes
vegades de salut mental, idò aquí hi ha pisos tutelats, hi ha tota
una sèrie d'infraestructures i d'equipaments per a aquesta
població extraordinàriament vulnerable.

El bo social energètic, hem parlat de preus de l'energia, ara
arribarà a 11.000 famílies i des d'Unidas Podemos estam
reclamant que s'inverteixin 400.000 euros més per arribar a la
situació de necessitat que vivim en el nostre entorn.

Polítiques d'ocupació, s'augmenten més de 7 milions
d'euros. Educació, educació inclusiva, també hi ha hagut un
espai aquí, dins les esmenes, més de 120 milions d’euros, amb
augment de professors especialistes en pedagogia terapèutica,
en audició i llenguatge, en atenció a la diversitat, en atenció
primerenca, un col·lectiu extraordinàriament vulnerable de les
nostres illes, infants i famílies, reclamacions també que venim
fent des d'Unidas Podemos des de fa molt de temps;
climatització de les aules, 5 milions d'euros. 

Tot això és per tirar a la paperera? Responen a necessitats
socials. Podem parlar de si més o manco, major inversió o
menor inversió, però evidentment són uns pressuposts positius
per a les nostres illes.

Amb relació a la recerca, 11 milions d'euros, amb un esment
especial al Pol Marí; 115 milions d'euros en política
universitària, mai no els havia vist la Universitat, aquests
doblers, mai, mai no s'havia vist en aquesta terra aquest import
i aquest pressupost.

Empleats públics, se n'augmenta el nombre, s’estabilitzen
les plantilles, millores salarials per a personal funcionari,
estatutari i laboral. Això tampoc no és per tirar a la paperera.

SOIB Dona, aquí vull fer un esment, més de 300 dones
podran fugir, podran tenir una oportunitat laboral per deixar
enrere la situació d'agressivitat, de violència...

(Alguns aplaudiments) 

...que estan patint, més de 300 dones, més, un futur -un futur-,
estenem la mà i les ajudam, perquè és de justícia, no és caritat,
és de justícia. És de justícia que elles i les seves criatures
puguin fugir d'aquest entorn.

Els autònoms, també s’ha parlat que no ajudam els
autònoms. Com que no hi arriben? El nivell d'execució del fons
Next Generation, mirin-los, per favor, mirin-los. El sector
primari, per favor, mirin-los, com arriben les ajudes, el nivell
d'execució, que abans hi havia els doblers als calaixos anys i
anys i anys, i en aquests moments estan arribant.

I ja per acabar, comerç, ens diu El Pi que “polítiques
insuficients”, com que polítiques insuficients? No s'han
assabentat dels bons comercials, no se n'han assabentat?...

(Remor de veus)
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... ah, i no funcionen?, i són un èxit any rere any. Són un èxit
any rere any. 

Jo a vegades no sé si és que... No ho sé. No sé..., igual que
aquell jove em deia avui matí: “Jo a vegades no sé quina
realitat miren ni quins números miren”, 400.000 euros per a les
cambres de comerç, 300.000 en aplicació de la Llei de comerç,
els fons europeus amb una convocatòria de subvencions de fons
tecnològic 2,8 milions d'euros, polítiques per millorar aquest
teixit productiu, com aquestes i moltes altres més.

De veritat, avui nosaltres votarem en contra de totes les
esmenes a la totalitat, perquè no consideram que estiguin prou
justificades. Esperam les seves esmenes parcials. Tant de bo
puguem fer feina en conjunt i que surti el millor pressupost
d'aquest parlament, en aquesta feina de segur que ens hi
trobaran. 

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

(La Sra. Vicepresidenta primera substitueix el Sr. President
en la direcció del debat)

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sra. Martín. Corresponde el turno ahora a MÉS per
Mallorca, la Sra. Campomar.

LA SRA. CAMPOMAR I ORELL:

Gràcies. Després d'haver escoltat els discursos dels quatre
grups de la dreta que acusen aquests pressuposts
d’electoralistes, des de MÉS per Mallorca nosaltres ens
reafirmam que aquest debat d'esmena a la totalitat és un debat
electoral, no ens enganyem, vull dir, vostès propicien aquest
debat de l'esmena a la totalitat per fer un debat electoral, tant el
PP, Ciutadans, El Pi i VOX perquè són pràcticament calcades
les seves justificacions d'aquestes esmenes a la totalitat.

I són receptes que han anat repetint, tant si estàvem davant
una crisi com si no, és com una recepta màgica que serveix per
a tots els casos. Estaria bé, no?, aquesta recepta, a casa tenir-la
sempre perquè ens serveixi.

I aquí..., el Sr. Melià m’ha fet gràcia, perquè ha dit que
l'esquerra té un pensament únic, i jo crec que el pensament únic
està aquí, em sap greu dir-ho, però aquí hi ha un pensament
únic. Vostè..., sí, jo li diré... ressaltaria les qüestions que més
s'han... o almanco... també m'he llegit les seves..., el que han
presentat per escrit, per presentar l’esmena a la totalitat, no el
que han dit en aquest debat, vull dir també s’ha de veure, no?,
el que han escrit.

Rebutgen que l'augment d'ingressos es dediqui íntegrament
a polítiques socials i millora del model productiu per combatre
la incertesa econòmica de 2023 i la inflació, això és el que
vostès rebutgen en volen tombar aquests pressuposts.

Voldrien una política fiscal que afavoreixi aquest 10% o
menys, de la societat i no una majoria social. Això és el que
posa el plec d’aquí que vostès defensen. 

Parlen d'eficiència de despesa pública com un mantra, però
no l’apliquen en cap moment quan vostès governen, també; o
volen eliminar l’ITS, que també a vegades surten per aquí, o
persegueixen que es dediqui a polítiques turístiques. No els
agrada que es dediqui a habitatge, a ocupació i a transport
públic, que sofreixen de forma intensiva aquests efectes
col·laterals del model turístic. Està ben clar, perquè a MÉS per
Mallorca entenem la importància de les conviccions i les
prioritats del Govern per fer polítiques progressistes de present
i de futur, perquè quan es governa és quan es demostra quina
importància i quin valor es dóna a les coses, i els pressuposts
són l’eina més potent d'un govern. Això està claríssim.

I MÉS per Mallorca també..., he de dir que he après que els
bons governs poden millorar molt la vida de la gent, però els
mals governs la poden empitjorar i molt, perquè ho hem sofert
en aquesta terra quan hi ha hagut mals governs de la dreta. 

Vostès aquí volen tombar uns pressuposts de bon govern,
entenem des de MÉS per Mallorca, per empitjorar la vida de la
gent, un compromís de millor gestió de doblers públics, de
millorar el dia a dia de les famílies i de les empreses, i amb una
visió de futur per mantenir el benestar de la gent. 

Per exemple, el Partit Popular, per a vostès, impedir la
pujada del 13% cent en l'impost de transmissions patrimonials
per a compres d'habitatges de més d’1 milió d'euros és més
important que aprovar mesures per més de 4.000 milions
d'euros per fer polítiques socials. Això és la seva prioritat, i
això és el que justifiquen per tombar un pressupost... una
esmena a la totalitat.

Senyors d'El Pi, vostès fa unes setmanes varen propiciar un
debat i ens han propiciat aquí diferents debats de limitació de
cotxes de lloguer, de mesures per fer front a la manca
d'habitatge, i es varen sumar fins i tot a una demanda que
defensa MÉS des de fa estona: la limitació a la compra
d'habitatges per als no residents, una limitació d'una residència
de cinc anys, però ara defensen una esmena a la totalitat
indignats perquè l'Impost de Turisme Sostenible inclou mesures
per fer front a la manca d'habitatge (...). No ho entenc. Per a mi
és una incoherència total. Em sap greu, però és que vostès aquí
vénen a defensar un dia una cosa i després defensen l'altra.

Per a MÉS per Mallorca és el contrari, defensam que
l'Impost de Turisme Sostenible ha de preservar el medi ambient
i també ha de fer front als efectes col·laterals, i la manca
d'habitatge és efecte col·lateral; a millorar l'ocupació
qualificada, a millorar el transport públic. Evidentment, estam
d'acord a fer una política fiscal redistributiva, no la seva
política fiscal.

Per a MÉS per Mallorca és imprescindible no oblidar que
tenim molts de reptes per endavant, l'augment de preus,
l'increment de la població, la demanda de més serveis públics...
que es veuen reflectits en aquests pressuposts, en sanitat, en
educació, en serveis socials i transport públic, etc. Aquests
pressuposts s'encaminen precisament a garantir aquesta cohesió
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social en moments d'aquesta incertesa econòmica, com han fet
durant la pandèmia, i ara també amb la inflació precisament per
dirigir aquests instruments cap a les famílies i les empreses,
perquè un augment del 66,5% per habitant des de 2015 és
important; un augment del 77% en polítiques socials des de
2015 és significatiu de les prioritats d'un govern o d’un altre; un
48% de millora en el model productiu, també; un augment del
18% a la Universitat de les Illes Balears perquè creim que el
coneixement i la igualtat d'oportunitats són bases i eines
essencials de cohesió i de creixement social autonòmic; vostès
també volen tombar això.

Vull ressaltar que malgrat també nosaltres, i en això estarem
d'acord segurament en aquesta qüestió, reconeixem que encara
falta molt, perquè nosaltres estam contents d'haver augmentat
el pressupost de recerca en un 80%, però també és cert que s'ha
d'incrementar i que encara hem de fer molta..., tenim molta
feina per endavant, però també és cert que hi ha moltes mesures
que continuen en aquests pressuposts com és la bonificació dels
interessos dels avals d'ISBA i els préstecs exprés, etc., però que
ajuden a les empreses. 

La Sra. Guasp ha fet un poc de befa de les mesures que la
consellera ha anat explicant tant a la compareixença com aquí,
de control dels ingressos -que ara ens explicava- i control de les
despeses. A vostè li pot semblar poc, però m'agradaria veure
què fa un govern de Ciutadans als altres llocs, si tan sols no fan
res sobre això. Vull dir que, clar, un quan parla dels altres li
sembla sempre tot molt poc, però quan s’ho ha d’aplicar ell
mateix... jo dubtaria que tinguin alguna mesura en aquest sentit. 

Per tant, cert, tant de bo que quan governava el PP
haguessin aplicat aquestes mesures, que l'AIReF hagués dit
control de la despesa. Què hem començat per educació i
sanitat? Precisament és perquè són les àrees més importants
d'aquests pressuposts, allà on fa més despesa. A mi em sembla
bé.

Nosaltres instam a seguir per aquest camí, perquè nosaltres
creim que -ho hem vist amb la pandèmia- només surten enfortit
de la crisi la majoria social, les famílies i les empreses donant
respostes igualitàries; perquè la resposta que es va donar a la
crisi de 2008 només varen sortir enfortits els rics, que es varen
fer més rics. Hi ha molta diferència de com s’ha sortit de la
crisi de la pandèmia a com es va sortir de la crisi immobiliària
de 2008, perquè la resposta ha estat diferent, i la resposta ara
a la crisi actual de la inflació també és diferent. 

Per tant, nosaltres pensam que aquesta no és la demanda, no
s'atreveixen vostès, però en realitat vénen a dir que volen
l'austeritat, volen que no s’ajudi les famílies. Vénen a dir això
al final quan ens fan aquesta proposta a tombar una esmena a
la totalitat a aquests pressuposts.

Des de MÉS per Mallorca creim que hem de tenir una
mirada llarga, i ho hem dit moltes vegades, perquè hem de
treballar pel futur i per l'estabilitat econòmica d'aquestes illes
i per equilibrar els serveis entre els residents i els turistes que
ens visiten, perquè hem d'assumir reptes molt importants que fa
un any no els vèiem tan a prop, perquè fa un any no ens
pensàvem mai l'escassetat energètica que vivim i que patim en
aquests moments, no ens pensàvem mai l'emergència climàtica

que en aquests moments veim cada dia i que patim a nivell
mundial, no només a les nostres illes, i que ens afectarà molt i
molt al nostre territori i a la nostra economia, que és important
també. Però, malgrat les dificultats, nosaltres creim que..., MÉS
per Mallorca té la política de fer propostes en positiu a totes les
oportunitats, al carrer, al Parlament, a les institucions, al
Govern, a les tramitacions parlamentàries, a les legislatives o
pressupostàries. I seguirem, i seguirem fent propostes de
millora i defensa per enfortir i accelerar aquest model de
transformació que nosaltres trobam imprescindible.

I no poden construir perquè el cert és que parlam poc dels
joves i jo avui vull fer aquí una petita..., perquè no podem
construir un futur d'oportunitats per als joves sense valorar la
importància d'una generació que vol construir el seu futur,
perquè si no els donam una oportunitat de viure a les nostres
illes, que trobin habitatge, que tenguin llocs de treball
qualificats, que tenguin oportunitats aquells que volen treballar
en sectors diferents al turisme, per què els expulsam? No els
podem excloure, hem de donar resposta a les seves demandes
perquè a Mallorca, a les Illes, sabem d'on venim, tenim un
territori privilegiat, tenim un patrimoni privilegiat que ens fa
especials, únics -ho sabem-, tots aquí sabem per què ve el
turisme, però hem de veure fins on el podem conservar, però
també hem de saber on anam. Tal vegada no és l'única senda el
turisme. Des de MÉS per Mallorca consideram que no i ja fa
molts d'anys que ho deim.

Hem de continuar sent, però una societat que precisament
tengui aquesta mirada cap al futur, que tengui l'oportunitat i que
respongui. Perquè jo em deman, volen els joves d'aquestes illes
viure només del turisme? No és moralment intel·ligent
emocionalment i racionalment ser capaços d'oferir-los...,
moralment necessari ser capaços d'oferir-los altres
oportunitats? Els insistim que es formin, però és com si els
insistíssim a anar-se'n a viure a un altre lloc. Aquest és el nostre
problema. 

Des de MÉS per Mallorca creiem que és imprescindible no
apostar només per una economia de serveis i principalment no
una economia de serveis basada en el turisme, perquè no volem
expulsar els nostres joves formats. Perquè jo no sé on... jo, al
redol on visc és el que passa, fins i tot les persones, la
cambrera, la netejadora de l’hotel que passa hores i em diu “és
que jo vull que la meva filla es formi perquè no vull que faci la
meva feina, no vull que tengui aquest futur, que jo cada dia he
de prendre dos ibuprofenos per anar-me’n a dormir”. Aquesta
és la qüestió principal. 

Avui voldria fer un incís, després d'escoltar avui matí l'odi
i els insults expressats per l'extrema dreta d'aquesta cambra
que, malauradament -i m'ha decebut molt-, no han rebut cap
rebuig de la resta de grups d’aquesta banda, que comparteixen
les esmenes a la totalitat, vull reivindicar des de MÉS per
Mallorca que, com a dona també, és més imprescindible que
mai fer un humil reconeixement a la figura d’Aurora Picornell
identificada després de 85 anys després del seu assassinat,
símbol col·lectiu de lluita per recuperar les llibertats, la
democràcia amb generositat, esforç, riscos, pors i a la vegada
va tenir molt de coratge i valentia, perquè, la gent de MÉS -i jo
m'hi sent identificada amb molt d'orgull- volem viure l'esperit
d’Aurora. Som gent compromesa a fer un poble més digne i
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perquè -no oblidem-gaudim del benestar col·lectiu gràcies a la
lluita dels que ens han precedit per fer una societat justa,
igualitària, lliure, per viure amb dignitat i ser feliç. Aquest és
l'objectiu que em mou.

(Alguns aplaudiments) 

I he de dir que sempre m'ha mogut per implicar-me en
política, entendre i fer feina per un servei públic, per una
majoria, no entendre la política com un negoci privat i només
fer feina per a uns pocs.

Voldria acabar dient que el segle XXI és el segle de la
velocitat, del renou, del qui alça la veu, de qui la diu més
grossa. Aquestes dues legislatures i des d'aquest parlament crec
que hem fet feina amb rigor, amb lleialtat, perquè aquests són
els darrers pressuposts d'aquesta legislatura, de vegades amb
renúncies i consens, però sempre lleials al territori i a la seva
gent, pensant en el benestar futur, sense clientalismes, aprovant
normatives i pressuposts que milloren la vida de la gent i amb
la valentia i la convicció de fer front a aquests reptes presents
i futurs que vos he esmentat.

I vull acabar amb unes paraules de Costa i Llobera, si em
permeteu: “Som fills d’una gent tan curta de paraules, com de
fets pròdiga”. Gent humil, senzilla que ha fet i vol fer unes illes
millors, i que creu que aquests pressuposts de 2023 són una
eina necessària per fer-ho possible.

Gràcies, us convid a millorar-los amb les esmenes parcials.
Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. PRESIDENTA:

Muchas gracias, Sra. Campomar. El Grupo Parlamentario
Mixt dividirá su tiempo, en primer lugar, el Sr. Castells.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Voldria començar
desmentint algunes coses que s'han dit. La primera, una dada
que ha donat la Sra. Ribas, amb la seva distopia de les Illes
Balears, d’aquest infern de les Illes Balears. Una dada que
m’ha sorprèn, diu: “l'índex de criminalitat més alta de tot
l'Estat”, perquè vegi que fins i tot els escolto. Balears, l'índex
de criminalitat més alt de tot l'Estat? Ho he cercat a l’INE i,
efectivament, això és fals, això és fals! L’índex de criminalitat,
que són el nombre d'infraccions penals per cada mil habitants,
que a Espanya té un valor l'any 21 de 41,36, el més alt
correspon a la Comunitat de Madrid, 51,35 i el segon a
Catalunya, 50,95. 

És a dir, vostè ve aquí i s'inventa les dades que li donen la
gana, per fer coincidir la realitat amb el seu discurs. A més a
més amb tema que no venia a conte, perquè clar, a mi ja
m'agradaria que tinguéssim la competència de l'ordre públic,
però malauradament no la tenim, la té l'Estat espanyol, i aquests
cossos de seguretat que vostès tant s'omplen la boca, jo crec
que de forma inadequada, perquè evidentment, amb els cossos
i forces de seguretat, amb els servidors públics que vetllen per

la nostra seguretat, tots ens hi sentim identificats i no són
patrimoni de vostès. Per tant, m'agradaria saber de totes les
coses que diuen, quantes són tan mentida com aquesta. Llavors,
jo crec que vostès haurien de tenir la decència..,. ja sé que en
els seus vídeos i en les seves xarxes socials això ho fan servir
molt, la mentida com a arma política, però almenys en el
Parlament haurien de tenir una mica més de decència.

Volia continuar amb una altra dada que no té la categoria de
mentida com aquesta que acabo de dir, però sí que és incorrecta
i que l’ha fet servir tant El Pi, l’ha fet servir Ciudadanos i em
sembla que també l’ha feta servir el PP, que tenim la pressió
fiscal més alta de tot l'Estat. Això no és veritat, això ho diu el
Consell Econòmic i Social, a un informe fet, diguem de forma
una mica casolana. Clar, perquè jo vaig..., quan vam fer el
debat del sostre de despesa, vaig formular una hipòtesi. Vaig
dir, crec que aquesta està mal calculada, per què?, perquè el
que ha fet el Consell Econòmic i Social és agafar la totalitat
dels ingressos fiscals de les Illes Balears i dividir-la pel nombre
d'habitants. Clar, què passa? Que a les Illes Balears hi ha una
grandíssima quantitat de l'ingrés fiscal que no el fan els
residents a les Illes Balears, que el fan els estrangers. I això
vostès ho saben perfectament. I vaig posar una dada, que la
Conselleria d'Hisenda sempre em rectifica, però jo la tornaré
dir i segurament la diré malament, ja em rectificarà. No, que és
que les Illes Balears té el 2% de la població d'Espanya i recapta
el 3,5% de l’IVA. No ho troba estrany això, Sr. Melià?, que
vostè em va dir que jo tampoc no era gaire bo en matemàtiques,
em va dir, tu tampoc en saps gaire de números. Però, escolti,
aquests números canten, gairebé la meitat de l'IVA que
recaptam no el paguen els residents. 

Per tant, a mi em sembla molt incorrecte, quan estam
parlant de la primera font d'ingressos fiscal d'aquesta comunitat
autònoma, que és l'IVA, dir que tenim la pressió fiscal més alta
d'Espanya. Jo la vaig convidar, Sra. Consellera, quan vàrem
mantenir aquest debat, facin els números i facin-los ben fets.
No només això, hi ha una altra font important d'ingressos, no
tant com l’IVA, ni fer-hi a prop, que és l’Impost del Turisme
Sostenible, que evidentment també el paguen els no residents.
Però no només això, és que hi ha una altra, la segona o tercera,
no sé si està per davant o per darrera de l’IRPF, no darrera, la
tercera font que és l’impost de transmissions patrimonials i
actes jurídics documentats, per què és tan alt?, em sembla que
ha dit la dada el Sr. Costa, el 2006 era de 625 milions, el
2007de 225 milions i el 2022 serà de 979 milions, 350 milions
més. Saben perfectament perquè puja això, el paguen els
residents? Ja ens agradaria que fossin els residents els que estan
comprant cases.

Per tant, tenim que d'aquests famosos 1.000 milions d'euros
més, aquests que vostès tiren en cara de la consellera, ... sembla
que sigui el sheriff de Nottingham, està aquí, robava a tothom
1.000 milions d’euros, resulta que d’aquests 1.000 milions
d’euros, 462 milions és l’excés de l’IVA respecte de l’any
passat. La major part la pagaran estrangers. 350 milions, que és
l’impost de transmissions patrimonials, la major part la pagaran
estrangers. És a dir, dels 1.000 milions d’euros, n’hi ha 800 que
són imposts que en un percentatge altíssim paguen els no
residents, els paguen els estrangers. Per tant, jo ja és la segona
vegada que els parlo d’aquest tema, la primera ho vaig fer de
forma temptativa, després m'he mirat l'informe del Consell
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Econòmic i Social, jo el que demano que, d'una vegada per
totes, consellera d'Hisenda, tinguem uns números reals, perquè
es deixi de dir aquesta dada, que és una falsedat.

La Sra. Consellera diu, com pot ser que tinguem la pressió
fiscal més alta de l'Estat, si resulta que no estem, excepte en
transmissions patrimonials per a les grans fortunes o per a les
grans compres, no estem en els tipus més alts? Doncs aquesta
és l’explicació. Per tant, em sap greu dir-ho, però desmunta
gran part dels seus arguments, no tots, però gran part dels seus
arguments, que es basen que, escolti, ja som els que més
paguem, no ens facin pagar més. Doncs no, en aquest sentit, no
som els que més paguen. 

Per tant, aquest infern fiscal, doncs bé, jo no el compartesc,
i, per tant, sí que és veritat que estem en una situació... A més,
fixi’s en una cosa, amb l'IVA no tenim capacitat normativa. És
a dir, si es recapta més IVA..., per dir-ho d'alguna manera, això
és com els beneficis caiguts del cel, l’IBEX ha caigut del cel.
En transmissions patrimonials sí que tenim capacitat normativa,
i a mi em sembla molt bé que es posi el tipus màxim a compres
per un import superior als 2 milions d'euros, quan a més a més
del que ens estam queixant és que hi ha un gran problema que
els estrangers estan comprant propietats, doncs a mi em sembla
molt adequat. Per tant, amb aquestes dos elements que vostès
critiquen, nosaltres els vèiem molt adequats, i, per tant, aquest
és un dels motius pels quals votam en contra de les seves
esmenes a la totalitat. 

En una de les compareixences dels pressuposts,
concretament a la de la consellera de Presidència, on va
haver-hi el gran debat sobre si teníem aquesta administració
sobredimensionada ... Jo sí que pens que amb aquesta gran
quantitat de diners que tenim, tots per fer grans inversions que
vostès normalment reclamen que es facin, com per exemple tot
el cicle de l'aigua, sí que jo veig que tenim d'alguna els peus de
fang. Jo crec que tenim una administració, que no és capaç
d'executar una quantitat tan gran de doblers. Això sí que ho
pens, i en això sí que compartesc algunes de les crítiques que
es fan, però precisament per això, crec que hem de reforçar la
nostra administració. Clar, vostès es queixen que es preveuen
un gran nombre d'inversions, que segurament no es podran
executar, que és veritat, Sra. Consellera, aquí tenim un
problema: el nivell d'execució del pressupost de 2022 és molt
baix, per això hem pogut regalar 7 milions d'euros als alumnes
que s’han matriculat a la UIB, perquè els hem regalat del
pressupost de 2022, perquè són diners que no s'executen i
sobren. També s’ha de dir.

 Llavors, la manera que això no succeeixi, senyors dels
grups que han presentat les esmenes a la totalitat -no em vull
dir grups de la dreta, perquè n’hi ha alguns als quals no els
agrada i penso que tenen raó-, resulta que perquè això no passi,
el que hauríem de tenir és una administració més robusta, més
sòlida, però vostès també estan en contra d'això i ho amaguen
dient que hem de ser més eficients. I jo també estic d'acord amb
això, que hem de ser més eficients, però si volem executar el
pressupost i volem executar aquest increment d'ingressos que
tenim, que -com dic- són gairebé com aquell que diu, caiguts
del cel, en inversions que són necessàries, necessitem una
administració més robusta. I per açò també..., espero a la
segona intervenció poder explicar més bé tot aquest punt i les

crítiques que també faig al Govern i al plantejament que té el
seu pressupost, però creiem també que per aprofitar les
oportunitats que tenim d’aquests majors ingressos, necessitem
una administració més robusta i com que necessitem una
administració més robusta, no ens podem permetre regatejar el
Govern i criticar-lo, quan el que fa precisament és dotar de més
empleats públics i de més professionals l’administració...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Castells, ha d’acabar.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Sí, he acabat, Sra. Presidenta. Espero en el segon torn poder
afegir alguns arguments més en aquesta línia.

Gràcies. Sra. Presidenta.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. PRESIDENTA:

Muchas gracias. Sr. Sanz.

EL SR. SANZ I IGUAL:

Gràcies, Sra. Vicepresidenta. Bon dia o bona tarda,
diputades i diputats. Ara debatem esmenes a la totalitat dels
grups que, Sr. Melià, es troben a la dreta del faristol. No vull
dir altra cosa per no ferir sensibilitats. Són els pressuposts més
alts de la història, sembla que aquesta informació els sap greu
a alguns i han presentat esmenes a la totalitat que podríem
dividir en dos grups, i després ho explicaré. Però, primer
voldria parlar del pressupost, perquè sembla que estaria bé,
parlar de les xifres. Que hi hagi un increment d'un 11,5% del
pressupost, molesta. Que hi hagi una inversió major, molesta.

S'ha parlat -la Sra. Guasp, ha parlat- que tenim diferències
ideològiques. Sí, és cert, han parlat de despesa, estem parlant
d'inversió. Aquesta és una diferència fonamental ideològica:
despesa en serveis públics, inversió en serveis públics. S'ha
parlat de més de 7.000 milions d'euros i d'un increment del
deute, quan podem parlar del deute, podem parlar del que
teníem el 2015, que era 5,4 punts superior del tancament
d’aquest any; el 2015 els pressuposts es van elaborar el 2014,
podem pensar qui els va elaborar: el director general de
pressuposts, que el tenim aquí assegut, i resulta que aquests
pressuposts tenien gairebé un 29% del deute sobre el PIB, i ara
mateix es tancarà 2023 amb una previsió del 23,4%. És curiós
com es parla que s’està sobrefinançant, que hi ha un deute
excessiu..., però quan governen el deute sí que pot ser ben gros
i veiem per què.

Perquè en aquell moment s'acomiadaven sanitaris,
s'acomiadaven docents; ara mateix, es dediquen més de 4.000
milions a sanitat i a educació; és una qüestió que haurien de
tenir en compte quan parlam dels pressuposts.

També és important que s’ha parlat de l’ITS, que després
aniré un poc més enllà, quan parli de cadascuna de les esmenes
a la totalitat, però sí que és important parlar de la inversió
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territorialitzada, perquè a Formentera moltes vegades els
diputats que hem estat..., ara mateix, jo, i altres que m'han
precedit, s'ha parlat de la territorialització de la inversió, i
aquest any, a Formentera, tenim la inversió territorialitzada més
alta de les Balears: més de 2.100 euros per habitant. Llavors,
amb la seva esmena a la totalitat, aquesta inversió no tiraria
endavant. 

Llavors, no hi podem estar d'acord, ja només per aquesta
qüestió, perquè Formentera necessita que les seves
infraestructures i la inversió territorialitzada sigui tan forta com
s'està fent. Tal volta, els seus companys de Sa Unió -que du el
PP a dins- poden explicar si no volen 2.107 euros per habitant
a Formentera. És una pregunta que els haurem de fer als
companys seus de Formentera.

Podem repartir les esmenes a la totalitat en dos grups; jo sí
que els separaré. El Pi i Ciutadans, per una banda, m'han
semblat semblants les esmenes a la totalitat, i després, el PP i
el Grup Parlamentari VOX.

En el cas d'El Pi, l'han fonamentada en 10 punts i comencen
dient que està desfasat i obsolet. Jo llegesc el pressupost, i
tenim un pressupost amb factor d'insularitat que no està
desfasat, que és actual, amb un règim especial fiscal per a
Balears, que és gairebé aprovat, que s'aprovarà amb els
pressuposts de l'Estat d'aquí a no res...., llavors, desfasat i
obsolet, Sr. Melià, no puc compartir-ho justament per aquest
motiu. 

Les classes mitjanes i baixes -i li ho acaba de dir el Sr.
Castells- tenen una fiscalitat més reduïda. La qüestió està a
pensar a qui va la fiscalitat pujada: a qui més té, i és un mandat
constitucional que, qui més té, més pagui. I sembla que aquest
mandat constitucional, altres sí, però, aquest no es vol tenir en
compte quan parlam d'aquesta qüestió.

També ha parlat de l’ITS, i han parlat més grups de l’ITS,
també la Sra. Guasp, i jo crec que de veritat moltes vegades, ja
ho vaig fer l'altre dia, tornaré a fer-ho ara, és que l’ITS, la Llei
de l'impost sobre les estades turístiques de les Illes Balears, té
a la introducció de motius -exactament-, diu que mitjançant
aquesta llei es destinarà a compensar a la societat balear pel
cost que suposa el turisme a les Illes Balears. No diu que ha de
ser en temes mediambientals; i després diu a l'article 19, en el
punt f), a més -a l'article 19-, que a polítiques d'habitatge.
Llavors, sembla que una llei aprovada democràticament en
aquest parlament no l’hem de fer servir. Sembla que a vostès
els molesta que el punt f) de l'article 19 de la Llei de l’impost
de turisme sostenible no s’ha de fer servir. Per quin motiu?

Sí, es dirà cada any, Sra. Guasp, però la realitat és que
aquesta llei està en vigor i tenim una recaptació d'impost de
turisme sostenible, que es pot emprar per a aquest motiu i, és
més, és un dels problemes més grans que tenim a Balears, o no
estan d'acord en aquest tema?, en aquest tema podem estar
d'acord... Llavors, si tenim el finançament i tenim la
possibilitat, per què no desenvolupar-la? Jo no entenc quin és
el problema.

També parlen que tenen estudis -bé, açò és reiteratiu, l'any
passat el debat va ser el mateix-, hi ha una deficiència en

l'execució pública i no hi ha control sobre la despesa..., deien
el mateix l'any passat, deien el mateix l'any anterior, i el PIB
s'ha recuperat en dos anys, amb una caiguda del 21%, s'ha
recuperat! No sé jo si els pressuposts, amb el mateix discurs, i
el Govern fent uns pressuposts expansius i per potenciar la
inversió i recuperar el PIB, alguna cosa no quadra; en el meu
curt enteniment de fiscalitat, alguna cosa no quadra. 

Com li he dit abans al Grup Parlamentari Ciutadans, de
veritat: despesa o inversió. I tal volta hem de canviar el
concepte perquè han dit també que són uns pressuposts
ideològics i, si són liberals, no són ideològics?, o si són liberals
són molt formals, i si són socials són ideològics? Tal volta,
també, això s'ha de repassar.

Després, he de dir que el Grup Parlamentari VOX ha fet
una esmena a la totalitat amb un munt de gràfiques, un munt de
taules, un munt de dades..., que resulta -que ja li han explicat,
li acaben d’explicar- la qüestió que les dades tal volta no són
tan fidedignes o sí que ho són. 

El que sí que repeteixen, any rere any, és que l'esquerra no
sap gestionar. Repetesc el que acabe de dir: 21,4% del PIB
recuperat en dos anys. No es va recuperar la caiguda del PIB
que va haver-hi el 2008 amb la crisi, governats pel PP, ni en
deu anys. Llavors, ens ho haurem de fer mirar, o saber què és
el que volen.

És més, els ho recoman que llegeixin l'informe de l’AIReF
-aquesta tan esmentada entitat-, la darrera pàgina dels
pressuposts de la comunitat autònoma de Castella i Lleó, en la
qual justament governen el PP i VOX, podem tenir en compte
el que diu la darrera pàgina, perquè és calcat al que diu el de
Balears: alerta amb la despesa pública. Resulta que potser,
potser, estem fent-ho d'una manera semblant i que quan
governen o quan són a l'oposició tenen discurs diferents.

Li ho han dit, Sra. Ribas, que la realitat no llevi un bon
titular o, en el seu cas, potser un bon vídeo de Twitter o un bon
tuit. És una curiositat.

I, finalment, sí que voldria detenir-me en el Grup
Parlamentari Popular, perquè m'han sorprès. Avui estic un poc
sobtat amb la seva intervenció, bé, o no, perquè hi ha un munt
d’incoherències perquè, el Sr. Costa va afirmar quan ens varen
presentar el sostre de despesa que farien una esmena a la
totalitat; després, en un debat a Els Dematins d’IB3 es va dir
textualment: “no farem esmena a la totalitat de l'escut social de
la Conselleria de Serveis Socials, farem esmenes parcials de
millora, al contrari de l’esmena a la totalitat de Ciutadans.
Donarem suport a l'escut social, però farem propostes de
millora, baixada d'imposts sí, escut social també”, Núria Riera,
Els Dematins d’IB3, setmana passada. 

Crec que és una qüestió incoherent el que diuen el portaveu
titular i l’adjunt. Llavors...

Potser, és, ... quan tenim un micròfon davant, si li deim a la
ciutadania qüestions que no són reals i després actuem d'una
altra manera, què és el que està dient? La veritat és que per tot
l'exposat, crec que ha quedat clar que no donarem suport a
aquesta esmena a la totalitat. Sí que farem esmenes per millorar
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els pressuposts, que és la nostra tasca com a parlamentaris de
les Illes Balears.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

(El Sr. President reprèn la direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Sanz. Pel Grup Parlamentari Socialista té la
paraula la Sra. Costa. 

LA SRA. COSTA I SERRA:

Gràcies, Sr. President. Senyores diputades i senyors
diputats. Començaré, com ho ha fet el company del Grup Mixt,
que ha començat amb alguna de les falsedats que aquí s'han dit.
Només en diré una, perquè sinó, gastaria massa del meu temps
en la meva intervenció, quasi que les podem anomenar les fakes
dels pressuposts. 

En aquest cas, una vegada més de VOX, que han dit que les
dades que han donat amb el pagament de proveïdors, que
aquesta era la pitjor comunitat autònoma, etc., idò bé a dia
d'avui la comunitat autònoma es paga a menys de 30 dies als
proveïdors. I si posam un exemple on governa la dreta, per
exemple a Madrid, que avui està tan de moda -mal dia. per cert,
per comparar-nos amb Madrid- paguen a més de 35 dies.

Per tant -com dic-, podríem fer una llarga llista...

(Alguns aplaudiments)

... d’aquestes fakes pressupostàries.

Ja s'ha dit aquí que estam davant de les mateixes esmenes
a la totalitat, no?, i els mateixos arguments, que puc entendre
-relativament- que fa l’oposició, quan presenta esmenes a la
totalitat d'un pressupost. Però, clar, quan alguns dels arguments
són els mateixos de fa vuit anys, jo crec que alguna cosa
haurien de canviar; és absolutament legítim, faltaria més, però,
clar, si enmig d'aquests vuit anys han passat dues, eleccions que
han revalidat contundentment per part de la ciutadania, a les
urnes aquest govern progressista, potser que alguna part del seu
argumentari haurien de canviar. 

I més, si encaram aquests pressuposts -que són els més
inversors, com ja s'ha dit, de la història d'aquesta comunitat-,
amb més de 7.000 milions d'euros, amb pujades en salut, en
educació, en serveis socials, en economia del coneixement, i
resulta que a l’oposició el que li molesta és que tenguem més
ingressos i que siguin uns pressuposts inversors. 

Com deia abans, crec que avui no era un bon dia per parlar
de Madrid, potser no els agrada l'aposta ferma que es fa pels
serveis públics en aquests pressuposts de les Illes Balears, o per
parlar de sanitat pública, després de veure la multitudinària
manifestació de Madrid de fa només quaranta-vuit hores.

Però el que em sembla pitjor -jo no culparé el Partit Popular
de les Illes Balears de la gestió que es fa per part del Partit
Popular a Madrid dels serveis públics o de la sanitat pública-,
però el que sí em sembla molt greu, i fins i tot diria que
perillós, és que vostès alabin la gestió que fa la presidenta Díaz
Ayuso a Madrid i la gestió que fa dels serveis públics, amb una
clara estratègia de debilitar la sanitat pública, però, bé, això ja
ho vàrem patir aquí a l'etapa en què va governar el Partit
Popular, entre el 201 i el 2015.

I -com dic- jo crec que desconcerta bastant aquesta defensa
a ultrança que fan, perquè, és clar, si volen comparar models,
cadascú utilitza les xifres que vol, però una de les xifres que els
donaré és que la despesa, per exemple, en sanitat pública, la
despesa per càpita a Madrid és de 1.295 euros i les Illes Balears
de 1.641 euros, i no parlarem ara de llistes d'espera, perquè no
es pot comparar amb Madrid, entre altres coses perquè Madrid
el que fa és expulsar la gent de la llista d'espera i així és més
fàcil dir que no existeix aquella llista d'espera.

Justament avui em ve al cap, parlant de serveis públics i de
sanitat pública -no em ve al cap perquè ho he llegit avui als
diaris, justament-, que es compleixen vint anys del servei de
cirurgia cardíaca que es va posar en marxa a Son Dureta -com
dic ara fa vint anys- gràcies per suposat a l'empenta del Dr.
Bonnín, l’erudit en cirurgia de tots els nostres cors, però també
i per suposat al primer govern progressista d'aquestes illes amb
el president Xisco Antich i amb la consellera Aina Salom que
varen apostar d'una forma decidida...

(Alguns aplaudiments)

... per aquest servei. 

Però, bé, centrant-nos en els pressuposts i aquí a les Illes...,
és que fins i tot això els sap greu, a vostès, que tenguem un dels
millors serveis de cirurgia cardíaca de tot el país també sap
greu a la dreta, aquests...

(Alguns aplaudiments)

... són molt cenizos, mai no s’alegren de res.

Bé -com dic-, estam davant uns pressuposts que superen els
7.000 milions d’euros, i crec que si fóssim sincers en aquesta
cambra i a tots nosaltres ens haguessin preguntat fa dos anys,
en plena pandèmia, com estaríem dos anys després quant a
ocupació, a inversions, etc., crec que tots haguéssim dit i
reconeixeríem... o vàrem dir en privat que el que venia era una
catàstrofe i que la recuperació s'allargaria molts, molts més
anys, que passaríem molts d'anys per arribar a recuperar-nos.
Alguns, fins i tot varen dir que no tendríem la vacunació
universal a tota la nostra comunitat, deien, fins a l'any 2030 i
busques, 2040, no?, en un rànquing que feien de vacunòmetres.
Això va ser fins i tot objecte de preguntes parlamentàries a la
presidenta i a part del Govern. 

Afortunadament la ciutadania sí s'alegra de les bones
notícies, que tenguem unes xifres baixes en atur, que
encapçalem el rànquing de comunitats amb la millor execució
de fons europeus..., bé, i un llarg etcètera.
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I ara estam davant uns pressuposts que superen els 4.000
milions en polítiques socials i unes inversions que superen els
1.200 milions d'euros. I hem de recordar també, perquè si no
les notícies les amortitzam massa ràpid, que tornam a tenir, tal
i com s'havia acordat evidentment, els 110 milions d'euros per
a fons d'insularitat, que provenen dels pressuposts generals de
l'Estat i 420 milions d'euros dels fons europeus Next
Generation. 

En definitiva, ho ha dit la consellera d'Hisenda, estam
davant uns pressuposts expansius. Jo hi afegesc que
afortunadament, perquè són els pressuposts que han d'estar al
servei de la ciutadania i no els ciutadans al servei d'uns
pressuposts.

I davant d'una situació catastròfica o d’una pandèmia o
d’una crisi econòmica com la que hem passat, et poden passar
dues coses: una, que et quedi paralitzat o que reaccionis d'una
forma ràpida, i crec que aquest govern ha sabut reaccionar,
quasi que diria que amb hiperactivitat coneixent els membres
del Govern, amb un pacte de reactivació molt participat, amb
ajudes per a tots els sectors que ho necessiten, amb
compensacions per la pujada de preus provocada per la guerra
a Ucraïna i amb un paquet de més de 22 mesures que ja va
anunciar la presidenta en el debat de l'estat de la comunitat. 

I durant aquests dies hem vist com l'únic emperò que posa
l’oposició, especialment el Partit Popular, en aquests
pressuposts és que hi ha un increment de despesa mai vista -ho
va dir el Sr. Costa, avui ho ha tornat a repetir-, i és clar, hi ha
més despesa gràcies al fet que també hi ha majors ingressos,
però és que fins i tot també veuen malament que hi hagi majors
ingressos. 

I aquí és la diferència de quan governa el Partit Popular o
la dreta i de quan governen els progressistes. És que nosaltres
feim el contrari: davant les dificultats, davant d'una crisi el que
es fa ara és més inversió, més ajudes a qui ho necessita i, per
tant, enfortir l'estat del benestar i, per tant, enfortir serveis
públics, perquè imaginin-se vostès què passaria si quan hi ha
una crisi com la que hem estat travessant amb una inflació
brutal, amb pujades de preus inaudites, què passaria si el
Govern rebaixés la qualitat dels serveis públics. Idò, està clar
el que passaria: que les desigualtats augmentarien i les
butxaques dels ciutadans es sentirien molt més. 

Ja sé que l'únic mantra que tenen des de la dreta és la
baixada generalitzada d’imposts, ho han tornat a fer avui aquí,
tampoc no fan cas evidentment del que diguem nosaltres, però
almenys escoltin el que diuen per Europa, perquè fa poques
setmanes va caure el Govern de la primera ministra britànica
Liz Truss, -per cert, deu ser la presidenta més breu de la
història-, i ara el ministre britànic, ahir mateix, Jeremy Hunt, va
anunciar que hi hauria una pujada d'imposts. No és que no els
baixi, no, és que els pujaran. El govern conservador britànic,
els hereus de Margaret Thatcher, la seva musa, o almenys la de
la Sra. Riera segons va dir no fa molts de dies aquí al
Parlament...

(Alguns aplaudiments)

En definitiva, als senyors i senyores del Partit Popular jo els
diria que s'estan quedant absolutament tot sols, els
conservadors a Europa els han deixat al descobert, perquè ja
ningú no defensa el que defensen aquí a Espanya. Deixin ja els
argumentaris pro Ayuso, pro no imposts, pro desmantellament
de la sanitat pública i posin-se al costat dels ciutadans. 

I, per cert, ja no són tan catastrofistes, avui també tenim una
bona notícia, no sé..., segur que no se n'han alegrat, perquè si
no, si hagués estat dolenta ja l’haguessin dit avui aquí, en
aquest debat, i és que hem conegut les xifres de l’IPC, que han
baixat al 7,3% en el mes d'octubre i, per tant, ja s’encadena un
descens de tres mesos consecutius, o sigui que aquest país
creix, crea llocs de feina, redueix la inflació. És a dir, les
mesures que s'han anat prenent per part dels governs socialistes
estan donant resultats: ajudes al transport, rebaixa d'imposts de
gas i llum, etc.

I parlant precisament de transports, avui també és un bon
dia, no sé si per a la dreta, per comparar-nos amb Madrid,
perquè la presidenta de Madrid acaba d'anunciar que no
prorroga la rebaixa del 50% de l’abonament del transport que
es tenia previst per a l'any 2023...

(Remor de veus)

... i, en canvi, mirin per on, a les Illes Balears se'ns acaba
d'anunciar tot el contrari, que el transport serà gratuït a les Illes
Balears a partir de 2023,...

(Alguns aplaudiments)

... tot el transport a totes les illes i a càrrec dels pressuposts
generals de l'Estat. Crec que aquesta és una bona notícia.

En un altre sentit, parlant de transport, però en aquest cas
diferent, ahir justament que començava l’aturada dels
transportistes, que no vaga, sinó d’una part dels transportistes
de la patronal a tot el país, aquesta no ha tengut cap suport a les
Illes Balears. Ahir, que uns quants vàrem coincidir a tertúlies,
tot era l’aturada d'aquests transportistes, a una part del país. Idò
bé, estic convençuda que el suport que el Govern de les Illes ha
donat als transportistes aquí ha ajudat que avui no tengui
afectació aquesta aturada que sí hi ha a la resta del país.

Sincerament, jo esper que el Partit Popular recuperi una
mica el nord, perquè fan un discurs tan, tan, tan catastrofista,
tan exagerat, potser que aquesta exageració sigui coherent en
la línia de la seva lideresa Sra. Prohens, però, sincerament, crec
que és tan, tan exagerat, que ens carregam el turisme, que
s'ataca el turisme, bé, no sé quantes barbaritats més, qualsevol
diria que no han vengut turistes aquest estiu, ni enguany,
perquè uns diuen que n’han vengut massa i segons vostès ens
hem carregat el turisme, però bé, segurament pel camí d'enmig
no anam tan malament. 

En definitiva, per cert, no voldria deixar passar el moment
per recordar als senyors i a la senyora diputada del Grup
Parlamentari de VOX que la Sra. Ribas ha insultat directament
el Grup Parlamentari de VOX dient-los que són unos
chupópteros i que cobren sous de sus amiguetes, que no sé si
estaven referint que són amiguetes els membres del Govern. La
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Sra. Ribas ha dit que aquí, en el presupuesto, sólo hay dinero
de los amiguetes. Idò bé, Sra. Ribas i senyors i senyora de
VOX, els he de recordar que els seus sous estan pagats per
aquests pressuposts que avui aprovarem una part, entre altres
coses la seva quantia...

(Alguns aplaudiments)

... i ha dit que eren unos chupópteros, ha dit que eren unos
chupópteros els assessors. Li vull recordar que el seu grup
parlamentari deu tenir també alguns d'aquests chupópteros
entre altres coses perquè tenen dues persones de personal
eventual que cobren més de 70.000 euros. Per tant, menys
demagògia i més respecte i més feina aquí en aquesta cambra.
Ja tendran temps de parlar, no segueixin bramant des de la
distància. 

I, per últim, també voldria fer referència a una cosa que ha
estat molt recurrent, que ha estat, “és que tenim més ingressos
que mai”, i això sembla una cosa dolenta i quasi que semblava
una casualitat. No, al Govern és com si li hagués tocat la loteria
i tenim més ingressos que mai i quina sort que té aquest govern
que podrà gestionar un pressupost de més de 7.000 d'euros. Sí,
fins i tot a la Comissió d'Hisenda la Sra. Consellera d'Hisenda,
amb aquesta humilitat que la caracteritza, quasi..., va estar
dient, “no, si és que he tengut molta sort”. No, miri, és que això
no va de sort, això va de bona feina, va de bona gestió i va de
bona negociació amb altres administracions, entre d'altres
l'Administració General de l'Estat.

(Alguns aplaudiments)

I no és gràcies a la sort que tenim fons d’insularitat, no és
gràcies a la sort que tenim la part fiscal del REB i no és gràcies
a la sort que tenim el suport al transport, com avui mateix s'ha
fet públic. 

Tampoc no vull deixar passar el moment que he trobat
graciós, per dir-ho d'alguna manera, quan el Sr. Costa, amb
aquest bon talant que el caracteritza, ... però, clar, quan li posen
algunes coses així tan punyents, quasi que no li diuen a la seva
boca. Ha arribat a dir que la Sra. Armengol va arruïnar el
Consell de Mallorca, que ens porta arruïnant fa vuit anys i no
sé quantes coses més. Idò, miri, entre tant de desastre i tanta
ruïna resulta que la Sra. Armengol va guanyar unes eleccions
al Consell de Mallorca i resulta que, potser també és casualitat,
ha guanyat dues eleccions consecutives a les Illes Balears...

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

... i crec que no anam tan mal encarats de cara a l'any 2023. No
menyspreïn la capacitat dels progressistes, de la presidenta
Armengol i sobretot no menyspreïn la intel·ligència de la
ciutadania. 

I sempre vostès prometen baixar no sé quants imposts. El
problema és que jo no sé per què ara els hauríem de creure. Si
quan han governat han fet tot el contrari ara per què sí és la 
definitiva? Sr. Costa és que vostè justament era el director
general de Pressuposts, però no només vostè, és que la Sra.
Prohens, qui aspira a governar aquesta comunitat, era la
portaveu d’aquest grup parlamentari, suplent, però portaveu, i

va votar totes les retallades durant l'etapa 2011-2015; i no
volem tornar a aquest retrocés. 

Per això, el Grup Parlamentari Socialista votarà en contra
d'aquestes esmenes a la totalitat. 

Gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Costa. Començam les intervencions en torn de
rèplica. Pel Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes
Balears té la paraula el Sr. Melià.

EL SR. MELIÀ I QUES:

Moltes gràcies, Sr. President. Bé, vostès, grups que donen
suport al Govern, acusen a alguns grups que han presentat
esmena a la totalitat d'inventar dades, i crec que tenen raó en
part en relació amb aquesta invenció de dades, però és que
alguns de vostès inventen argumentaris que hem fet els grups
que hem presentat esmenes a la totalitat que no hem fet. 

A mi em diuen: “els molesta l’increment pressupostari”. Qui
ha dit que ens molesta? Jo no... qualcú ha dit que ens molesti
l’increment pressupostari? No. Però, de fet, vostès haurien de
contextualitzar això, perquè vostès diuen: “Balears, els
pressuposts més alts de la història”. Jo ara he fet una recerca
ràpida. Múrcia per a 2023 el pressupost més alt de la història.
Galícia, el pressupost més alt de la història. Castella-La Manxa
el pressupost més alt... home! Això és una tònica generalitzada
i vostès aquí ens ho vénen com si fos una exclusiva mundial.
No, no, no ho és. Em pareix bé que hi hagi un increment de les
xifres del pressupost de la comunitat, nosaltres ens n’alegram. 

Jo he dit que volem el concert econòmic. Com poden
suposar el concert econòmic no suposaria els 7.000 milions de
pressupost, suposaria un parell més de mils de milions d'euros
de pressupost. Per tant, evidentment, nosaltres ens congratulam
que les xifres del pressupost de la comunitat autònoma
s'incrementin.

Segones dades, segona informació que vostès tergiversen i
que s'inventen, diu la Sra. Campomar: “tots els discursos són
iguals”. No, bé, hi ha una bona diferència de defensar el
concert econòmic, que no he vist els altres grups defensar el
concert econòmic, però vostè, per ventura, hauria d'escoltar
més, perquè veuria la diferència si escoltàs més.

Ha vist que hem defensat l’impost de turisme sostenible?
Ho ha sentit als altres grups? Crec que hi ha diferències
substancials que, si vol escoltar, per ventura, les entendrà
perfectament perquè crec que són bastant evidents. 

Progressivitat fiscal. Sr Sanz, qui ha qüestionat la
progressivitat fiscal? A mi em fan gràcia. Qui ha qüestionat la
progressivitat fiscal? Ningú no l'ha qüestionada, la
progressivitat fiscal, almanco jo no l’he qüestionada i m’ho pos
a la seva boca, però la deflactació de l’IRPF per ventura és més
progressivitat fiscal, perquè es pot convertir en una eina perquè
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les... -no, una eina, modesta si vol, però una eina-, perquè les
rendes baixes i mitjanes paguin manco i, per tant, hi hagi més
progressivitat fiscal. 

La Sra. Campomar, que ens dóna lliçons de coherència que
no he acabat d'entendre a què es referia, la veritat, no ho he
entès, li ho dic sincerament, però, bé, supòs que vostès amb
aquesta coherència que els caracteritza no votaran aquests
pressuposts generals perquè contenen partides que van a
promoció turística; i vostès sí que seran congruents i sí que
demostraran el seu equilibri i la seva manera d'actuar
políticament tan coherent. 

Perquè, clar, tot el discurs de la diversificació econòmica jo,
sincerament, el seu problema és que fa set anys i mig que
governen i no se n'han temut, no se n'han temut. Ens diu que la
qüestió principal és aquesta. No, la qüestió principal és si la
seva familiar, amiga o persona a què vostè es referia que ha de
prendre els dos ibuprofenos, ha trobat després de set anys i mig
de govern d'esquerra que hi ha més diversificació o manco
diversificació; si troba que a les Illes Balears hi ha més
oportunitats per a aquest fill que ha estudiat ara o fa set anys i
mig. Perquè la trista realitat és que continuam absolutament
ancorats a la dependència del turisme. I vostès són els
culpables, i això és el problema, que no basta venir aquí i dir,
“oh! mira què ens passa i mira aquesta familiar que està així”.
Sí, però vostès han tengut set anys i mig per solucionar aquesta
situació i no han estat capaços. Això és el greu del seu discurs,
clar que sí!, això és el greu, que no hi ha més diversificació
després de set anys i mig. Per això és temps de canvi, per això
fa falta canviar aquesta dinàmica.

Sr. Castells, pot discrepar evidentment de l’informe del
CES, però entendrà que nosaltres li donem validesa perquè no
és una informació..., aquesta sí que no ens l'hem inventada, pot
discrepar, però no ens l'hem inventada i li donam validesa, com
a tot allò que fa el CES, nosaltres li donam validesa, en
principi. Vostè està en el seu dret de discrepar, però nosaltres,
evidentment, consideram que hi ha uns estudis fonamentats,
fets per uns experts, que constaten l'afirmació que nosaltres
utilitzam. A vostè no li agrada, però, evidentment, nosaltres ens
reiteram en aquesta afirmació, però que no és, ni prop fer-hi, la
part substancial de la nostra esmena a la totalitat.

I de la inversió vostè diu que hem de reforçar
l'administració. Qui ha dit que no haguem de reforçar
l'administració? Però l'administració es pot reforçar de moltes
maneres, perquè no es tracta que tengui molt més personal sinó
que sigui molt més eficient en el seu funcionament. Estarà
d'acord en això. Això també és reforçar l'administració. I això
venim reclamant.

Acab, crec que hi ha raons més que suficients per sostenir
l'esmena a la totalitat. Entenc que vostès hi votin en contra,
però crec que haurien de respectar més les posicions
discrepants i pensar que hi pot haver alternatives al seu
pensament. Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Melià. Pel Grup Parlamentari Ciudadanos té la
paraula la Sra. Guasp.

LA SRA. GUASP I BARRERO:

Gràcies, president. Bueno, Sra. Costa, usted ha subido aquí,
nos ha dicho que la oposición habíamos utilizado argumentos
fake, pues yo voy a decirle que la que ha utilizado un
argumento fake, que hasta su consellera negaba con la cabeza,
es que los ingresos -ha asegurado- que los 1.000 millones más
de ingresos que va a tener esta comunidad autónoma vienen de
los grandes aciertos, de la financiación del Estado. Bueno, pues
aquí, en su propio power point de la de la presentación de
presupuestos, los grandes incrementos de ingresos vienen de
los impuestos de los ciudadanos, sí, aquí está, consellera, más
de 5.000 millones de euros vienen de los bolsillos de los
ciudadanos. 

Por tanto, por supuesto que celebramos que haya un
aumento de ingresos, pero no digan que vienen de las partidas
de financiación del Estado porque no es cierto.

Y luego también...

(Remor de veus) 

EL SR. PRESIDENT:

Silenci, per favor.

LA SRA. GUASP I BARRERO:

... luego también ha utilizado otro silogismo que no es cierto,
que también lo ha hecho el Sr. Sanz, y es el de decir que gasto
es igual a inversión. 

Mire, usted conoce bien los presupuestos, se destina
muchísimo a capítulo 2, que son gastos corrientes, hay también
gastos finalistas, que evidentemente no tienen nada que ver con
inversión. Por tanto, gasto igual a inversión, no es cierto, Sra.
Costa.

Y al Sr. Castells le refuto lo que ha dicho de la tasa que
tiene Baleares de..., fiscal, la presión fiscal de Baleares, y esto
no es el CES, son unos datos que ahora le pasaré, elaborados
por la Secretaria General de Financiación Autonómica y Local
del Ministerio de Hacienda, Ministerio de Hacienda, enero de
2022: “Baleares encabeza el porcentaje de presión fiscal de
todo el Estado”, del Ministerio de Hacienda, y ahora se lo
facilitaré, Sr. Castells. 

La Sra. Martín ha utilizado en su intervención, como
siempre, que parece que le molesta que presentemos una
enmienda a la totalidad...

(Remor de veus)

Yo, sinceramente, no sé si le molesta más que la
presentemos o le ha molestado más cuando Ciudadanos no ha
presentado una enmienda a la totalidad de los presupuestos, ha
impulsado un pacto de reactivación y ha hecho que se tomen
soluciones escuchando a los agentes sociales y económicos de
la mano de Ciudadanos, más que cuando presentamos una
enmienda a la totalidad. Tengo ciertas dudas, Sra. Martín, de

 



DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 141 / 15 de novembre de 2022 8699

qué le molesta más a usted, porque desde luego no lo hace
pensando en los intereses generales de esta comunidad. 

Y digame, también abren este debate ficticio de que
presentemos desde la oposición una enmienda a la totalidad,
pues dígame también en qué comunidad autónoma donde
ustedes no gobiernan o cuándo en el Congreso de los
Diputados, Podemos no ha presentado una enmienda a la
totalidad a unos presupuestos. Digánmelo, al menos la Sra.
Costa no ha caído, evidentemente, en ese debate ficticio y
demagógico que utilizan algunos.

Y ha hecho mención al presupuesto de atención temprana,
algo en lo que yo estoy muy sensibilizada, y le digo que es
gracias, gracias, a los conciertos con la concertada, como Mater
y otros, que se puede dar a los niños que tienen necesidades
especiales esa atención temprana en sus centros, y se lo
garantizo.

Luego, ha puesto, ha sacado pecho de los 11 millones de
innovación, pero, es que... no llegan al 2% pactado en la Ley de
ciencia, cuando..., y ha dicho que se alegraba de esos 11
millones, pero es que se destinan 15 millones a l'AETIB, ¿eh?,
de eso no dicen nada, eso le parece muy bien.

Y luego hablan de los bonos comercio, si fue una petición
de Ciudadanos desde el principio de legislatura, que hemos
llevado enmienda tras enmienda a estos presupuestos y gracias
a tender puentes hemos conseguido los bonos comercio para
nuestra comunidad autónoma.

Y Sra. Campomar, se lo ha dicho el Sr. Melià, no nos he
escuchado en absoluto, venía con su guión preparado hoy aquí,
hoy aquí venía con su guión preparado, nos ha metido en los
bloques, como siempre, el discurso que siempre quieren hacer,
y no entraré en su debate de demagogia al que nos quiere
llevar, pero solo cuando no se dice lo que ustedes piensan ya
nos mete en el bloque, pero sí déjeme decirle que tenía razón
en una cosa, y es cierto que hay  grupos que hablan de
racionalización del gasto, pero cuando gobiernan sin
Ciudadanos, como en Castilla y León o en Andalucía, han
subido el número de asesores, han subido el número de cargos
públicos y le doy toda la razón en eso, Sra. Campomar. 

Pero le debo decir que yo no he hecho befa, no es mi estilo
y no lo he hecho hoy tampoco y menos a la consellera. Puede
no compartir nuestros argumentos, pero en ningún momento he
dicho... he fet befa, com ha dit porque no lo hago nunca y
tampoco desde esta tribuna.

En definitiva, yo tampoco, Sr. Sanz, me he referido en
negativo aunque a que sean unos presupuestos ideológicos,
simplemente he reconocido que es un modelo que no es el de
Ciudadanos, el nuestro es el de defender el estado de bienestar,
proteger el medio ambiente, pero a la vez que impulsamos el
emprendimiento, que eso me falta, echo en falta en estos
presupuestos más partidas para impulsar el autoempleo, más
partidas para impulsar la actividad y diversificar nuestra
economía. 

Queremos desde Ciudadanos unas Islas Baleares para todos
y de todos. Por eso presentaremos un paquete de enmiendas
parciales y en eso ya estamos trabajando.

Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Guasp. Pel Grup Parlamentari VOX-Actua
Baleares té la paraula la Sra. Ribas.

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Gracias, presidenta. Todos los grupos y diputados de este
parlamento que apoyan esta delirante forma de gobernar,
bueno, pues son cómplices del despilfarro que contienen estos
presupuestos y del maltrato económico al que están sometiendo
a los ciudadanos de Baleares. 

Tenemos el gobierno autonómico más desmesurado y caro
de la historia, con direcciones generales absurdas y hasta
secretarías autonómicas cuya única función es contentar a los
socios podemitas e independentistas de la Sra. Armengol, con
una secretaria autonómica para cada uno de ellos y poder así
colocar a sendos cargos públicos, direcciones generales
perfectamente suprimibles: la Dirección General de Memoria
Democrática, que es dedica a ensalzar a uno de los bandos de
la Guerra Civil de hace más... de hace ya casi noventa años; la
Dirección General de Política Lingüística, para la que solo
existe la lengua catalana; la Dirección General de Soberanía
Alimentaria, que se dedica a reflexionar sobre si los
campesinos son hombres o mujeres o más hombres o más
mujeres; la Dirección General de Fondos Europeos, que se
solapa con la Oficina de Inversiones Estratégicas; la Dirección
General de Relaciones Exteriores, que está ejerciendo
funciones que le corresponden a la Delegación del Gobierno,
... y que siga la fiesta, ¿eh?, una fiesta que ya no saben cómo
alargarla más y que cada año nos cuesta a todos más y más
dinero, un dinero que ni siquiera tenemos porque la deuda no
deja de aumentar y la población cada día se arruina más.

La televisión autonómica nos cuesta ya 38 millones de
euros al año, 4,6 millones más que el año pasado, para una tele
que es pura propaganda y que no ofrece nada que no puedan
ofrecer otras televisiones que no nos cuestan nada. Llevamos
1.000 millones de euros gastados en la televisión autonómica.
¿Cuántos colegios podríamos construir? ¿Cuántos centros de
salud? ¿Cuántas viviendas de protección oficial? 

Incrementan un 35% el presupuesto del Institut de la Dona,
con más de 9 millones de euros de presupuesto y seguimos a la
cabeza en eso que ustedes llaman “la violencia de género”, que
es en realidad violencia sufrida por las mujeres a manos de sus
parejas, solo si sus parejas son hombres. Pese a triplicar el
presupuesto del Instituto de la Mujer, que ha pasado de 2,9
millones de euros en 2016 a más de 9 millones de euros en este
año electoral, no solo están olvidándose del resto de víctimas
que sufren violencia en su ámbito familiar o afectivo, sino que
ni siquiera a esas víctimas que ustedes dicen defender son
capaces de ayudar. 
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Estos presupuestos no buscan impulsar los sectores
económicos, lo que buscan es simplemente satisfacer las
obsesiones ideológicas de la izquierda: el cambio climático, la
Agenda 2030, la turismofobia, la perspectiva de género...,
cualquier excusa de la agenda ideológica de la izquierda es una
buena excusa para seguir despilfarrando a costa de asfixiar
económicamente a las empresas y a las familias con una
política fiscal sangrante, como si no tuviésemos suficiente con
la brutal subida de la luz, del gasóleo, de materias primas y de
todos los productos básicos y necesarios tanto para la
producción de las empresas como para el sostenimiento de las
familias.

En 20 años, hemos cuadriplicado el presupuesto de esta
comunidad autónoma, pero es que desde que gobierna la Sra.
Armengol, hemos pasado de un presupuesto de 4.000 millones
de euros en 2015, a un presupuesto de 9.000 millones de euros
en 2023, hemos más que doblado lo que el Gobierno
autonómico se está gastando en mantener la administración
autonómica. Esto no sería posible sin un aumento en la
financiación autonómica, una financiación per cápita, que hace
ya años, que se encuentra encima de la media española. 

Y, ¿cómo se consigue aumentar la financiación autonómica
para saciar las ambiciones de los políticos autonómicos? De la
única forma posible: aumentando la carga fiscal a los
ciudadanos. Y, ¿para qué sirve que los políticos autonómicos
cada vez manejen más y más dinero? Pues para nada, o peor
aún, para empobrecer cada vez más a los ciudadanos, que ven
como los servicios públicos son cada vez más ineficientes y
más ineficaces. 

La salud pública, en la peor situación de las últimas
décadas; y la inseguridad en las calles, la más alta de España,
sí, Sr. Castells, Baleares lidera la tasa de criminalidad de
España, son datos del Ministerio del Interior...

(Remor de veus)

¿Nos pide usted a nosotros que tengamos decencia? Pues
aquí a lo mejor el indecente es usted, porque nos acusa de
mentir, y la tasa de criminalidad está en Baleares en 57,7
delitos por cada 1.000 habitantes, según el Ministerio del
Interior. Lo tiene por escrito en la enmienda a la totalidad que
le he presentado. Eso significa que Baleares encabeza la tasa de
criminalidad de España, seguida de Madrid, Cataluña, Valencia
y Melilla, por ese orden. 

 Y, Sra. Costa, Baleares está entre las comunidades que más
tarde paga a sus proveedores, tan solo superada por otras cuatro
comunidades autónomas. Por tanto, nos situamos entre los
peores pagadores de España, le guste o no le guste, bordeando
el límite legal, que es exactamente lo que he dicho y demuestro
además, citando todas las fuentes de información -como he
dicho ahora mismo- en el escrito de enmienda a la totalidad del
que todos ustedes disponen desde el pasado viernes. 

Mientras tanto ustedes siguen con su venda en los ojos,
siguen gastando alegremente el dinero de la gente para tener su
fiesta autonómica, con su memoria histérica, su mundo en
catalán, sus redes clientelares, sus amigos y enchufados bien
nutridos y sus chiringuitos a rebosar de chupópteros, que para

eso es para lo único que sirven estos indecentes presupuestos.
Unos presupuestos que no deberían ser expansivos, ante el
pésimo escenario económico que se avecina. Deberían ser
conscientes de la situación de los habitantes de estas islas y
deberían ser realistas y no destinar ni un sólo euro a gastos que
no son estrictamente necesarios. Exactamente igual que están
haciendo ya la inmensa mayoría de las familias, que se ven
obligadas a prescindir de bienes y servicios superfluos. 

El objetivo de la reducción de gastos es poder prescindir de
gran parte de los ingresos que ustedes obtienen de impuestos y
tasas, para aliviar así la situación de las familias y las empresas.
Y dada la situación de emergencia social, se hace
especialmente importante, eliminar subvenciones y
transferencias a chiringuitos de carácter ideológico. Y eso no
obsta, a que las partidas de gasto necesarias...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Ribas, vagi acabant, per favor.

LA SRA. RIBAS I MARINO:

..., no sólo se mantengan, sino que se aumenten si es necesario
-termino, presidente. Se trata de destinar el dinero recaudado a
lo estrictamente necesario. 

Desde luego, yo estoy a favor, Sra. Costa, si quiere únase a
mí de cerrar este chiringuito cuando usted quiera, lo que pasa
es que una persona que lleva chupando de la política desde el
96, entiendo que no esté de acuerdo con ello. 

Gracias, presidente.

(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Pel Grup Parlamentari Popular té la paraula el Sr. Costa.

EL SR. COSTA I COSTA:

Gràcies, president. Bé, seré molt breu. El que sí que no puc
deixar de dir és..., a veure el Sr. Castells ens ha dit: “alguns
menteixen”, i la resposta del Sr. Castells és respondre amb una
mentida, Sr. Castells, amb una mentida. Vostè ha dit:
“l’increment de recaptació es deu als no residents”. Vostè ens
ha volgut a dir això. A veure, Sr. Castells, vostè creu que els
30.000 milions d’euros més de recaptació que tendrà Espanya
a finals d'any, es deuen a l’increment d’activitat econòmica?, es
deuen als no residents? Vostè creu que els 462 milions d'euros
més que tendrà el 2023 el Govern de les Illes Balears, es deuen
als no residents només? Es deuen a l’increment d'activitat
econòmic? 

Sr. Castells, avui hem conegut que els productes alimentaris
s'han incrementat un 14% respecte del mateix mes de l'any
passat. Si el preu s'incrementa, la base imposable de l'Impost
sobre el Valor Afegit s'incrementa. I si vostè aplica un
percentatge, vostè sap perfectament que contribuents estam -
estam- pagant molt més d’IVA, molt més. L’únic que demanam
des del Partit Popular és que aquest increment de recaptació
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que es deu a la inflació, una inflació que està aixafant el poder
adquisitiu de les famílies de les Illes Balears, del conjunt
d'Espanya, d'Europa i part del món, l'únic que estam demanant
és que se'ns retorni, almenys una part als ciutadans en forma de
baixada d'imposts. És l'únic que estam demanant. 

Vostè al mateix temps que ve aquí i diu “s’ha de restringir
la compra dels no residents”. 970 milions d’euros tendrem el
2023 de l’impost de transmissions patrimonials. Com quedam,
Sr. Castells? Hem de restringir i, per tant, no cobrar res, perquè
ningú no podrà comprar dels no residents a les Illes Balears?
Però la recaptació sí que li va bé, Sr. Castells? Home, em
pareix un poc demagògic aquest discurs que vostè fa.

Per altra banda, ens diu la Sra. Costa “és que els imposts no
es baixen a les altres comunitats. És que no sé qui recomana no
abaixar els imposts”. Vostè s’adona que tots els països
d’Europa, tots, han baixat els imposts? Alemanya, Itàlia,
França, fins i tot Portugal, qui governa a Portugal?

(Remor de veus i rialles) 

Perdó, però dic jo que deu ser del Partit Socialista o no? Bé,
idò al mateix temps que vostès apugen, per exemple patrimoni,
grans fortunes se’n van a Portugal, perquè els imposts...

(Remor de veus)

Perdó? Sí, ara queda poc.

Sra. Costa, s’adona vostè que les comunitats autònomes del
Partit Popular, totes, totes han baixat els imposts. S’adona
vostè, Sra. Costa, que el Sr. Ximo Puig ha abaixat la tarifa de
l’IRPF per davall dels 60.000 euros? Que el Sr. Lambán fa res,
fa una setmana, ho va fer? Que el Sr. García Page ho va fer?
Que els socialistes que governen en coalició amb el PNV a
Euskadi ja ho han fet? Vostè s’adona, Sra. Costa, que són la
Sra. Armengol i el Sr. Sánchez els únics que segueixen erre que
erre?, s’adonen vostès del ridícul que fan quan surten aquí a la
tribuna i diuen: “és que no abaixam perquè no (...)”.

Fins i tot la Sra. Consellera ja no diu que no es puguin
baixar els imposts, ja no ho diu, directament no ho diu.
Senzillament diu “nosaltres no els baixarem”. És legítim que ho
facin, però no ens vengui a dir que no es poden abaixar, perquè
fa el ridícul, Sra. Costa.

Finalment, nosaltres hem defensant, i per això aquesta és la
principal raó per la qual hem presentat l'esmena a la totalitat,
que hi ha una alternativa millor. Som perfectament conscients
que avui vostès rebutjaran les esmenes a la totalitat, en som
perfectament conscients. Som perfectament conscients que
vostès rebutjaran les esmenes parcials que presentarem als
pressuposts, en som perfectament conscients, ingenus tampoc
no ho som. Però poden estar ben segurs els ciutadans de les
Illes Balears d'una cosa, a partir del mes de maig de 2023, si
atorguen la confiança al Partit Popular, es baixaran els imposts
en aquestes illes, que ningú no tengui cap dubte ni un. Farem
com Juanma Moreno a Andalusia, farem com Isabel Díaz
Ayuso a Madrid..., farem ...

(Remor de veus i cridòria)

Sí!

EL SR. PRESIDENT:

Silenci, per favor!

EL SR. COSTA I COSTA:

Cridin vostès el que vulguin. Farem el mateix que hem fet
a Múrcia, que hem fet a Galícia, que hem fet a Castella i Lleó,
que hem fet a Castella-La Manxa, que hem fet a Aragó, que
hem fet a..., les comunitats autònomes allà on governen
presidents socialistes, excepte la Sra. Francina Armengol. En
poden estar ben segurs.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Costa. Intervencions en torn de contrarèplica.
Pel Grup Parlamentari Unidas Podemos té la paraula la Sra.
Martín. 

LA SRA. MARTÍN I PERDIZ:

Gràcies, president. Bé, aquests són els meus darrers
pressuposts com a diputada al Parlament, i crec que em
divertiré molt, perquè el debat es prou interessant, molt
interessant.

A veure, entre egos que no caben a la seu i coses que es
diuen que són inventades..., jo, la veritat, no sé si la gent que
ens veu en el carrer, ens pagarien el sou.

A veure, a VOX. El Parlament no es pot tancar entre dues
persones. Això no és un negoci, no sé..., no sé què es pensen,
que vendran aquí..., li ha dit a la Sra. Costa “y cerramos el
Parlamento”, oiga... No sé, miles de personas han votado,
¿no? ¿Se los pasan ustedes a todos por allí...? No sé, unas
elecciones es una cosa como importante para tratarla de esta
manera.

A ver, otra cosa: el mundo no empezó con Ciudadanos, lo
siento, lo siento. A mí, mire, a mí, personalmente, no me
molesta ni que presenten enmiendas ni que no las presenten,
a mí me da exactamente igual. Nosotros criticamos posturas,
iniciativas, cuestiones que se plantean y, obviamente, podemos
y tenemos toda la legitimidad para cuestionar que ustedes
presenten una enmienda a la totalidad, porque es que no se
sostiene, o sea, ¿ustedes la han leído, antes de presentarla? Es
que es un despropósito, de la primera letra a la última, no
tiene ningún sentido y, evidentemente no, no le vamos a
apoyar.

A El Pi. Diuen que el nostre model està ancorat en el
turisme, que demanen a les persones... Miri, no tenen a prop
cap enginyer que es dediqui a fer feina en temes de
renovables?, perquè hi ha hagut creació de molts de llocs de
feina i s’ha augmentat la formació en aquest àmbit; demani-ho
també als joves que s'han incorporat al sector primari, basta que
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mirin un poc la premsa, n'hi ha hagut més de 400; demanin-ho
també a la Universitat de les Illes Balears, on hi ha dos plans
complementaris que són fons europeus aconseguits amb
convocatòries competitives, dos centres d'excel·lència María de
Maeztu, i molts altres exemples; s'està fent diversificació, clar
que sí que ens agradaria que fos més ràpida, però, lògicament
n’hi ha i s’està fent gràcies a la inversió pública. La inversió
pública dóna una empenta important a aquestes qüestions. 

Els bons de comerç. Els bons comerç es varen idear a
Palma Activa molt abans que en el Govern de les Illes Balears;
hi ha una iniciativa des d'Unidas Podemos... que voldria
recordar, per favor, que encara a dia d'avui ens diuen
“Podemos”, no sé si acabarem la legislatura i tothom
endevinarà “Unidas”, “Podemos”: coalició, dos partits,
Esquerra Unida, Podemos... Ja és que ho he d'explicar a Barrio
Sésamo, és que ja, perquè és que ja..., no sé com, la veritat: fa
empegueir, fa empegueir el nivell de debat, qualque dia...

(Remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Silenci, per favor. 

LA SRA. MARTÍN I PERDIZ:

... i no havia... Ho veu, que ens divertim? No havia entrat en
política fiscal a la meva primera intervenció, però sí que a la
segona, Sr. Costa, idò sí, la veritat és que m'ha animat a entrar-
hi. 

Rebaixes d'imposts. Què volen fer, deflactar l’IRPF?, què
suposaria això? 30 euros per família. Li pos un exemple de per
què no funcionen les seves idees en política fiscal. Sap què
costa una visita de traumatologia -una de les especialitats en
llista d'espera- a una privada?, visita sense prova
complementària. Només perquè es faci una entrevista i et
palpin un poc amb les mans: 90 euros. 30 euros de deflació, 90
euros d'una visita, sense radiografia ni prova complementària.
Diguin-me si això compensa les famílies. Crec que això és un
exemple molt entenedor.

Ens veurem a les esmenes parcials, amb moltes ganes de
debatre amb tots vostès. Gràcies, president. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Martín. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula la Sra. Campomar. 

LA SRA. CAMPOMAR I ORELL:

Gràcies, president. Sr. Melià, li he de dir que li don una part
de raó, també per a nosaltres és insuficient...

(Se sent de fons el Sr. Melià i Ques que diu:”una part!”)

... una part!, no tota!, no, no, no: una part, una part de raó: és
insuficient. És insuficient encara que no hem aconseguit
aquesta transformació del model econòmic. És ben cert. 

Ara bé, que vostè vengui a dir i em digui que no s’ha fet res,
bé, que no s'hagi augmentat el 80% en matèria de recerca, que
no és el que nosaltres haguéssim volgut, que potser més... Sí.
Que la Universitat rep un 18% més en aquest pressupost, i ha
anat augmentant amb un contracte programa, més
especialitzat?, bé, a mi em sembla positiu. Que es fa difícil que
els empresaris d'aquesta terra inverteixin en qüestions que no
sigui el model turístic. Sí. 

I vostès què fan? Vostès, què defensen aquí? Vostès
defensen: un 15% d'ampliació dels hotels per damunt de la
normativa, o sigui, indefinit, perquè vostè ho ha defensat
moltes vegades... Això és model, això és diversificació
econòmica per a vostè. Jo supòs que és això, el que em vol
donar, la lliçó és aquesta. Un ITS que es queixa que no vagi en
el sector turístic, també, per a vostè, això és transformació del
model econòmic, és diversificació?, això és el que vostè
defensa? Quan s’oposa a la moratòria de places turístiques,
també això és el model que... Això, vostè..., jo som conscient
de les meves incoherències. Jo no sé si vostè és conscient de les
seves incoherències i de les del seu partit. Aquesta és la
qüestió. Nosaltres és cert que en tenim, i jo també, en part, crec
que fa falta molt més. 

I després hi ha aquest debat, fins i tot ara faré una broma a
la Sra. Sureda, amb l'impost de successions. Vostès en defensen
la supressió total, quan sabem que un 70% no, bé, és una
broma... Sabem que la riquesa s’hereta, i la pobresa també,
perquè un 70% de les persones segueixen sent riques per
herència. I això és el model que nosaltres defensam? No, des de
MÉS per Mallorca, no defensam aquest model. Defensam una
política..., crec que l'impost de successions ajuda, ajuda, a
aquesta política fiscal redistributiva, a aquesta igualtat
d'oportunitats. Perquè quan la dreta ens fa el discurs de l'esforç,
del mèrit, ja pot tenir mèrit i esforç una persona, quan l'únic
que fas és facilitar-li que, per herència, no pagui res, quan hi ha
una transmissió d’herència.

Això és el que vostès ens volen vendre del que és la política
de l'esforç. Quan es demana als joves que tenguin, o sigui, que
al final facin, millorin, la seva vida a base d'esforç, però el que
fan els fets són ben al contrari, són ben al contrari. 

Sra. Guasp, em sap greu, si he emprat la paraula “befa” li
deman disculpes. Crec que, és cert, vostè no en fa, és una
persona molt seriosa -li ho he de reconèixer-, molt educada,
vull dir que li deman disculpes si he utilitzat una paraula que no
es corresponia amb la seva actitud. Ara bé, a vostè li ha semblat
poc, vostè aquí ha vengut a dir, a més, és una de les seves... Ens
ha dit que nosaltres sempre repetim els mateixos mantres, però
vostè fa el mateix, quan puja aquí, cada dia ens repeteix les
mateixes qüestions, bé, això supòs que forma part d’a vegades
d’aquesta petita performance que feim aquí, tots. Tots i jo aquí
m’hi incloc,  amb aquesta qüestió. 

Però quan ha dit que els ficam a tots en el mateix sac...,
vostè..., no sé on vol que la posem, no sé, no volem estar allà,
vol estar allà? Faci propostes, faci propostes d'esquerra. Si
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vostè vol estar en aquesta banda, cap problema! Però és que
vostè amb les seves propostes, fa polítiques i fa propostes de
dretes, i no la podem ubicar a un altre lloc. Em sap greu, però
aquesta és la realitat. Aquesta és la realitat. 

Sr. Costa. Ha acabat amb el seu eslògan electoral preferit a
què ens té acostumats, i està bé, els tenen..., és a dir, el partit
els té ben ensenyats a tots: cada vegada que venen aquí dalt,
acaben amb la Sra. Prohens, governarà, i tal, i baixarà, i
nosaltres... 

I jo li he de dir que aquesta alternativa que vostès presenten
és pitjor, per a MÉS per Mallorca és pitjor, i la coneixem.
Perquè ni tan sols és allò que en castellà es diu ”son los mismos
pero con diferentes collares”, no: es que són els mateixos i
duen els mateixos collars, les dues coses, per tant, a nosaltres
evidentment no ens convencen, i esperam també que no
convencin la majoria d'aquesta terra.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Campomar. Pel Grup Parlamentari Mixt té la
paraula el Sr. Castells. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies, Sr. President. Sr. Costa, és evident que una part de
l'increment de recaptació de l'IVA és per la inflació, això és
obvi. Jo no he dit que aquests increments fossin únicament a
causa dels residents, en aquest cas els no residents, perquè, és
clar, l’IVA, per pagar l’IVA no s’ha de ser resident, i per pagar
un impost de transmissions patrimonials tampoc no s’ha de ser
resident.

És a dir, jo el que deia, i després la Sra. Guasp que li
agraeix la seva aportació, sembla ser que el ministeri ho fa
igual de casolanament...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

..., que -sí, sí- és clar, perquè vostès, quan diuen que tenim la
pressió fiscal més alta d'Espanya, vostès intenten transmetre la
idea que els residents de les Illes Balears estam amb un jou
aquí al damunt d'imposts; i jo el que els dic és que vostès
passen per alt que una gran quantitat, una milionada d'euros en
imposts en aquestes Illes Balears, els paguen els no-residents,
i els he posat dos exemples de dos imposts en que la
contribució dels no-residents és molt significativa, perquè, sigui
per culpa de l'IVA o no, perquè, és clar, als estrangers també
els afecta la inflació, sigui per culpa de la inflació o no, és
evident, i els he posat la dada, si només tenim el 2% de la
població d'Espanya i contribuïm amb el 3,5% de la recaptació
de l'IVA, és evident que hi ha una part molt important de la
recaptació de l'IVA, sigui afectada per la inflació o no, que la
paguen els estrangers. I vostès aquest criteri no el tenen en
compte i el ministeri tampoc.

Ah, bé, però nosaltres, com a polítics, sí que l’hem de tenir
en compte, perquè vostès transmeten una imatge tergiversada
de quina és la pressió fiscal que suporten els residents.

A banda, d’un altre impost, més modest, que és l'Impost de
turisme sostenible, que tampoc no el paguen els residents. Per
tant, han de tenir en compte aquesta realitat, jo he demanat a la
conselleria que algun dia faci una estimació sobre aquest tema
perquè em sembla que serà important.

El Sr. Costa em deia: escolti, vostè és incoherent, vostè vol
que els estrangers no puguin comprar, però, en canvi, vol
cobrar l'impost de transmissions patrimonials. I què hem de fer,
hi hem de renunciar? Perquè, és clar, Sr. Costa, fixi-s'hi,
d’incoherència res, absolutament coherent, estam a favor que
pugi el tipus al màxim, és clar, és a dir perquè és l'únic
mecanisme que tenim avui en dia per dissuadir que comprin, és
a dir, pujar-los el preu, òbviament. Per tant, jo no hi veig cap
incoherència, és a dir, esperem algun dia no tenir aquest ingrés
provinent de les compres dels estrangers, efectivament, ho
esperam. Entre tant, aprofitarem per fer totes aquestes
depuradores que vostè sempre reclama, o no? O hem de
renunciar a aquests doblers i no fer totes aquestes inversions?
És clar, per tant, no hi veig cap incoherència.

Fins i tot, la consellera ha dit una cosa que m'ha semblat
molt interessant, es treballa en què els que compren aquestes
propietats d’aquests imports tan importants deixin de poder...,
sigui transparent, i que, per tant, tots els que compren a través
d'una societat interposada, doncs també contribueixin per
impost del patrimoni. Doncs, molt bé, és a dir, doncs aquesta
és la línia; és a dir, bé, no podem evitar-ho? Com a mínim
gravem-los, el que m'agradaria és que vostès estiguessin a favor
d'això, que els gravéssim, això sí que seria coherència!

El Sr. Melià, com sempre, amb la solvència que el
caracteritza, desigualtat en tenim més, habitatge en tenim
menys, diversificació en tenim menys; jo aquí m'agrada
parafrasejar aquella frase famosa del rector de la Universitat de
Harvard, jo li diria: miri, si amb 7.000 milions d’euros no
aconseguim diversificar, provi amb 6.000 milions. Això també
li vaig dir a la Sra. Ribas a un debat de ràdio. Si amb 7.000
milions d'euros tenim llistes d'espera, provi amb 6.000 milions
d'euros, a veure com estaran les llistes d'espera?

Ja sé que, evidentment, vostès en això, en aquest cas és un
eslògan, doncs que tenen raó: escoltin, no per gastar més ho
farem millor, és clar que no, però a veure, l’element quantitatiu
és molt important en una administració. I quan jo precisament
dic que el que em fa por és que no siguem capaços d’executar
aquest pressupost és perquè pens que tenim una administració
massa petita.

I això es veu molt bé, em queixava avui que els ajuts al
lloguer del 2021 no s'han pagat, doncs, evidentment, jo faig
oposició al Govern i ho critic, però jo sé perfectament que això
és perquè no hi prou mans. Llavors, s'ha de millorar amb
l’eficiència? Totalment d'acord, jo estic totalment a favor de
millorar amb l'eficiència -m'he tornat quedar sense temps per
poder desenvolupar aquesta idea-, però no ens enganyem, no
ens facem trampes al solitari, no, i vostè ha dit que vostè no ho
ha dit mai, que volen una administració petita, però la crítica
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que d’alguna manera es fa des d’aquest sector és que tenim una
administració molt gran i molt ineficient: molt ineficient, potser
sí, gran no, no és gran, no és gran, i la prova serà que
segurament, i és la crítica que feia, Sra. Consellera, d’aquest
pressupost tan important que tenim, molta part quedarà pendent
d'executar, perquè no tenim prou potencia de foc per fer les
contractacions que queden.

Quants anys es torben a fer-se els projectes? Home, a mi
també m’han sentit aquí criticar, l'altre dia ho feia amb el
conseller d'Educació, projectes que fa anys i anys, perquè no hi
ha capacitat d’executar-los, i l'única manera d’executar-los és
tenir els professionals que necessita l'administració, per tant,
tenir una administració robusta i no venir aquí, com fan molts
grups, sobretot els de més a la dreta, també a criticar que inflam
l'administració.

Jo crec que realment hi ha d'haver més que un pla
d'eficiència, jo, Sra. Consellera, el que proposava l’altre dia és
que racionalitzin el poc que tenen en matèria d’avaluació de
polítiques, igual que en el seu dia vaig criticar que totes les
polítiques d'innovació les tenen dividides en diverses
conselleries, tot el tema d’avaluació de les polítiques això està
totalment desballestat. Per tant, crec que s'ha d'augmentar la
potència i s’ha d'augmentar la dimensió de la nostra
administració, però comencin per racionalitzar els recursos que
destinen a l'avaluació de les polítiques, que serà la manera de
tranquil·litzar, si això és possible, la dreta, que es vegi que no
només gastam molts d’euros, sinó que vetllam perquè aquests
euros es gastin correctament.

I això és tot. Moltes gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Castells. Pel Grup Parlamentari Socialista té la
paraula la Sra. Costa. 

LA SRA. COSTA I SERRA:

Gràcies, Sr. President. Bé, jo crec que durant tot el debat
també ha sobrevolat o s’ha dit expressament una de les idees
per part de l'oposició és si ens trobam ara millor o pitjor en
algunes de les àrees que aquí s'han esmentat. Evidentment, tot
és respectable i cadascú ho mira segons les ulleres o el color
que li convé, però, després d'haver passat els anys de pandèmia,
de crisi econòmica, de guerra rara a Europa, dir que aquest
pressupost, que és el més alt de la història, seguir mantenint
que ara estam pitjor que fa set anys i mig, jo, sincerament, crec
que és una mica agosarat, i, en tot cas, és molt poc respectuós
amb el que han volgut els ciutadans a les urnes. Perquè vostès
tota l’estona parlen d'aquests set anys i mig de desastre per part
de l'oposició, però és que fa tres anys i mig van ser els
ciutadans que van ratificar amb les urnes, d'una forma
democràtica, que alguns sembla que encara els sap greu, les
polítiques d’aquest govern progressista.

A vostès els podríem aplicar el que deia el poeta, que
cualquier tiempo pasado fue mejor, pensen alguns de vostès,

i alguns deuen pensar que cualquier tiempo muy muy muy
pasado fue mejor. Idò no, afortunadament...

(Alguns aplaudiments)

..., aquesta és una democràcia consolidada i els ciutadans,
afortunadament, trien cada quatre anys.

Aquí hi ha hagut també un debat que jo crec que és
interessant, i ho deia la Sra. Guasp de Ciutadans, que no hem
d'equiparar despesa a inversió, des d'un punt de vista tècnic, per
suposat que no, a aquestes alçades ja tothom sabem què és un
capítol 6, un capítol 2, però, des d'un punt de vista de la
rendibilitat social, per a la ciutadania sí que és una inversió
determinada despesa, fins i tot vaig més enllà, fins i tot despesa
corrent, o es pensen que per a un ciutadà de peu el que costa
mantenir un quiròfan, sigui o no des d'un punt de vista tècnic,
inversió, no és una inversió social? És clar que sí. I la majoria
d'aquestes despeses que vostès diuen que no és una inversió, sí
que ho és una inversió, i segurament hi ha molta ideologia amb
aquesta terminologia, perquè, per suposat, per als socialistes no
és una despesa en aquest sentit totes les inversions que es fan
en salut, totes les inversions que es fan en educació, encara que,
des d'un punt de vista tècnic, no s'hi consideri.

I bé, ja el que em faltava per escoltar aquí, no?, alguns dels
diputats autonòmics, triats en aquest Parlament de les Illes
Balears dir los chupópteros de los políticos autonómicos. Sra.
Ribas, vostè, quan torni tenir una oportunitat aquí a l’estrada,
ja ens explicarà si vostès són diputats autonòmics o què són,
perquè qui els paga el seu sou? Tot el dia malparlen de
l'autonomia, de la nostra comunitat autònoma, de les despeses,
dels pressuposts, però jo no he vist que cap de vostès renunciàs
ni a un sol euro en benefici dels ciutadans!

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

Per tant, menys hipocresia i menys prendre el pèl a la
ciutadania, que, afortunadament, és molt més llesta del que
vostès pensen.

Per cert, ja han deixat clar que si vostès governassin, els
ciutadans no ho vulguin, tancarien IB3, però jo no sé per què
a Castella i Lleó fa tres mesos han aprovat tot el contrari,
perquè acaben d’autoritzar una subvenció directa de més de 20
milions d’euros a la televisió pública de Castella i Lleó.

(Remor de veus)

Potser els molesta més a aquelles autonomies...

(Remor de veus)

... -tiren cap allà-, potser els molesta més a les autonomies que
tenim llengua pròpia que defensem i mantenguem una televisió
pública com és la de les Illes Balears, i el Grup Socialista, per
suposat, ho defensa.

Per últim, Sr. Costa, vostè s'entesta a dir que per tot es
baixen els imposts, ja els ho hem dit abans, el Regne Unit acaba
d'anunciar, ahir mateix, una pujada d'imposts que concretaran
dins dos dies. Què és el que no han entès? Pujar imposts, Regne

 



DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 141 / 15 de novembre de 2022 8705

Unit, conservadors, no ho sé, si volen podem anar l'època de la
Sra. Thatcher, que és... entre Thatcher i Ayuso, que són les
seves muses, és el que vostès ens han parlat avui.

I ja ara sí, per acabar, va dir aquí una diputada: “avui vostès
trien, dia 26 de maig, els ciutadans també triaran i jutjaran,
jutjaran qui els nega el retorn de l'esforç per seguir encapçalant
la despesa desenfrenada, o qui confia que el millor lloc on
poden ser aquests diners és a les butxaques dels ciutadans”.
Això no ho va dir vostè, Sr. Costa, va ser Marga Prohens dixit,
a l'any 2019, el 26 de maig del 2019 els ciutadans van triar, i el
maig del 2023 tornaran triar.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Costa. Un cop finalitzat el debat,
procedirem a la votació. Atès que les quatre esmenes sol·liciten
la devolució del projecte de llei, procedirem a una votació
conjunta. Passam a votar. Votam.

21 vots a favor, 32 en contra i cap abstenció. Hi ha un vot
a favor telemàtic, i el resultat global són 22 a favor, 32 en
contra i cap abstenció.

A continuació, passarem a la votació de les quantitats
globals dels pressuposts generals de la comunitat autònoma de
les Illes Balears per a l'any 2023.

Votarem conjuntament les quantitats globals dels
pressuposts de la comunitat autònoma i les quantitats del
pressupost de les entitats públiques empresarials, de les
societats mercantils públiques, de les fundacions del sector
públic de la comunitat autònoma de les Illes Balears, dels
consorcis de la CAIB, del Servei de Salut de les Illes Balears
i de l'Agència Tributària de les Illes Balears, la quantitat global
dels pressuposts de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears
i dels seus organismes autònoms per a l'exercici del 2023 l'estat
de despeses i ingressos dels quals s'eleven a 7.093.713.656
euros.

La quantitat global dels pressuposts de les entitats públiques
empresarials de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears per
a l'any 2023, els estats de despeses i ingressos dels quals
s'eleven a 851.067.184 euros.

La quantitat global dels pressuposts de les societats
mercantils públiques de la Comunitat Autònoma de les Illes
Balears per a l'any 2023, els estats de despeses i ingressos dels
quals s'eleven a 7.791.411 euros.

La quantitat global dels pressuposts de les fundacions del
sector públic de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears per
a l'any 2023, els estats de despeses i d’ingressos dels quals
s'eleven a 118.381.602 euros.

La quantitat global dels pressuposts dels consorcis per a
l'any 2023, els estats de despeses i d’ingressos dels quals
s'eleven a 106.558.319 euros.

La quantitat global del pressupost del Servei de Salut de les
Illes Balears per a l'any 2023, els estats de despeses i
d’ingressos del qual s'eleven a 2.193.153.524 euros.

La quantitat global del pressupost de l'Agència Tributària
de les Illes Balears per a l'any 2023, els estats de despeses i
d’ingressos del qual s'eleven a 15.225.862 euros.

Passam a votar. Votam.

Vots presencials: 32 sí, 21, cap abstenció; hi ha un vot en
contra telemàtic, la qual cosa dóna un resultat global de 32 sí,
22 no i cap abstenció.

En conseqüència queden fixades les quantitats globals dels
pressuposts generals de la comunitat autònoma de les Illes
Balears per a l'any 2023 i dels seus organismes autònoms i les
quantitats dels pressuposts de les entitats públiques
empresarials, de les societats mercantils públiques, de les
fundacions del sector públic de la comunitat autònoma de les
Illes Balears, dels consorcis, de la CAIB, del Servei de Salut de
les Illes Balears i de l'Agència Tributària de les Illes Balears.

I no havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió. 

(Alguns aplaudiments)
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